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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KETIGA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI YANG KE-13 

PADA 20 APRIL 2015 

 

 

HADIR: 
 

BIL. NAMA ADUN 

1.  YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

Y.B. Dato’ Dr. Haji Awaludin bin Said, D.S.N.S., A.N.S., 

P.M.C. 

Kota 

2.  MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

Y.A.B. Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan, 
S.P.N.S., D.S.N.S., P.S.D., D.S.S.A., A.N.S. 

Rantau 

3.  Y.B. Dato’ Haji Hasim bin Rusdi, D.P.N.S., D.M.S.M., P.P.T., 

J.P., A.N.S., A.M.N., P.M.C., P.J.K. 
Labu 

4.  Y.B. Dato’ Manickam a/l Letchuman, D.P.N.S., P.M.C., P.J.K. Jeram Padang 

5.  Y.B. Dato’ Haji Ismail bin Lasim, D.S.N.S., A.N.S., P.M.C. Senaling 

6.  Y.B. Dato’ Norhayati binti Omar, D.S.N.S., P.M.C., P.J.K. Pilah 

7.  Y.B. Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli, 
D.P.N.S., P.M.C., P.J.K. 

Serting 

8.  Y.B. Dato’ Zaifulbahri bin Idris, D.P.N.S., D.N.S., P.J.K. Chembong 

9.  Y.B. Dato’ Haji Jalaluddin bin Haji Alias, D.P.N.S., P.G.D.K., 

D.N.S., J.P. 
Pertang 

10.  Y.B. Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar, D.P.N.S., J.P., 

P.M.C., P.J.K. 
Bagan Pinang 

11.  Y.B. Tuan Abd. Razak bin Ab. Said, P.M.C., P.J.K. Gemas 

12.  Y.B. Dato’ Haji Abu Ubaidah bin Dato’ Haji Redza, 
D.P.N.S., J.P. 

Ampangan 

13.  Y.B. Dato’ Haji Lilah bin Haji Yasin, D.S.N.S. Palong 

14.  Y.B. Dato’ Haji Mohammad Razi bin Haji Kail, D.S.N.S. Juasseh 

15.  Y.B. Dato’ Abd. Samad bin Haji Ibrahim, D.P.N.S., D.N.S., 

J.P., P.M.C., P.J.K. 
Seri Menanti 

16.  Y.B. Dato’ Haji Yunus bin Rahmat, D.S.N.S., D.M.S.M., K.M.N., 

J.P., P.J.K. 
Klawang 

17.  Y.B. Dato’ Haji Ishak bin Ismail, D.S.N.S., J.P., K.M.N., A.M.N. Lenggeng 

18.  Y.B. Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali, D.N.S., P.M.C. Sungai Lui 
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BIL. NAMA ADUN 

19.  Y.B. Tuan Haji Abu Samah bin Mahat, D.N.S., A.N.S., P.M.C. Johol 

20.  Y.B. Tuan Mohd. Ghazali bin Abd. Wahid, D.N.S., A.N.S., 

P.M.C. 
Paroi 

21.  Y.B. Tuan Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

22.  Y.B. Tuan Mohd. Isam bin Mohd. Isa, D.N.S., A.N.S., P.J.K. Gemencheh 

23.  Y.B. Tuan Loke Siew Fook Chennah 

24.  Y.B. Tuan Haji Aminuddin bin Haji Harun Sikamat 

25.  Y.B. Tuan Cha Kee Chin Bukit Kepayang 

26.  Y.B. Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Senawang 

27.  Y.B. Tuan Chai Tong Chai Chuah 

28.  Y.B. Tuan Ean Yong Tin Sin Lukut 

29.  Y.B. Tuan Yap Yew Weng Mambau 

30.  Y.B. Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

31.  Y.B. Tuan Ravi a/l Munusamy Port Dickson 

32.  Y.B. Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

33.  Y.B. Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

34. Y.B. Tuan Chew Seh Yong Bahau 

35. Y.B. Tuan Siow Kim Leong Lobak 

36. Y.B. Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 
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HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato’ Haji Mat Ali bin Hassan, D.P.N.S., D.P.T.J., J.M.N., P.A.T., A.M.T.) 

 

2. PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato' Iskandar Ali bin Dewa, D.P.N.S., A.M.P.) 

 

3. PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato’ Haji Tahar bin Haji Sudin, D.P.N.S.) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Encik Mohd. Amin bin Ludin, A.N.S.) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Encik Ahmansah bin Ahmad) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.00 pagi] 

 

 

Setiausaha Dewan: Persidangan Pertama (Perasmian) Penggal Ketiga, 

Dewan Undangan Negeri Yang Ke-13.   

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Susunan Mesyuarat. Perkara pertama, Membaca 

Doa.  Dipersilakan Yang Berhormat ADUN Linggi. 

 

[Y.B. ADUN Linggi telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap Dewan Negeri.] 

 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Yang 

Dipertua Dewan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Bismillahirrahmannirrahim.  

Assalamualaikum w.b.t. dan salam sejahtera.  Alhamdulillah, segala puji 

bagi Allah, selawat dan salam ke atas junjungan kita Nabi Muhammad 

s.a.w. 

  

Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan; 

Menteri Besar Negeri Sembilan Darul Khusus, Yang Berhormat ahli-ahli 

Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri, ahli-ahli Yang Berhormat, ketua-

ketua jabatan, Dato’-Dato’, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-puan 

hadirin yang dihormati sekalian. 

 

Saya mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan selamat datang 

ke Persidangan Pertama (Perasmian) Penggal Ketiga, Dewan Undangan 

Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13 dan akan berlangsung selama tiga 

hari bermula dari hari ini, hari Isnin, 20 April 2015 hingga ke hari Rabu, 

inshaa Allah, 22 April 2015.   Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

sebentar lagi kita akan mendengar titah ucapan dan perasmian 

Persidangan Penggal Pertama Dewan Undangan Negeri oleh Duli Yang 

Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan.  Justeru itu, saya 

menyeru semua yang hadir di Dewan yang mulia ini, khususnya ahli 
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ahli-ahli Yang Berhormat supaya mengikuti serta memberi sepenuh 

perhatian kepada Titah Ucapan Baginda yang menjadi fokus serta hala 

tuju pembangunan Negeri Sembilan bagi tahun 2015 dan seterusnya. 

 

Kepada ketua-ketua jabatan, di samping mengamati titah ucapan 

baginda Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan, 

saya juga berharap ketua-ketua jabatan dapat mengikuti segala 

perbahasan yang diambil bahagian oleh ahli-ahli Yang Berhormat, serta 

mengambil tindakan susulan mengenai isu-isu yang dibangkitkan di 

Dewan ini demi kepentingan rakyat.  Sekian, wabillahitaufik 

walhidayah, assalamulaikum w.b.t. Terima kasih. 

 

 

3. PERINGATAN MESYUARAT 

 

Setiausaha Dewan: perkara ketiga, Peringatan Mesyuarat.  

Mengesahkan Peringatan Mesyuarat Ketiga (Belanjawan) Penggal 

Kedua, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13 yang 

telah diadakan pada 5, 8 dan 9 Disember 2014. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

Peringatan Mesyuarat Kali Ketiga (Belanjawan) Penggal Kedua, Dewan 

Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13 yang telah diadakan 

pada 5, 8 dan 9 Disember 2014 telah pun diedarkan salinannya.  Oleh 

itu, ada apa-apa teguran?  Sekiranya tiada, diharap seorang ahli 

mencadangkan dan seorang ahli menyokong supaya disahkan. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’, Dato’ Yang Dipertua, saya mohon izin 

supaya Peringatan Mesyuarat yang telah pun diedarkan itu disahkan. 

  

 

Y.B. ADUN Jeram Padang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat yang bersetuju 

Peringatan Mesyuarat ini disahkan sila angkat tangan [semua 35 orang 

ahli Yang Berhormat bersetuju].  Yang tidak bersetuju?  Yang 

Berkecuali?  Peringatan Mesyuarat ini disahkan. 

 

[Peringatan Mesyuarat Kali Ketiga (Belanjawan) Penggal Kedua, 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13 yang telah 

diadakan pada 5, 8 dan 9 Disember 2014 disahkan tanpa pindaan 
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dan Y.B. Yang Dipertua Dewan menandatangani Peringatan 

Mesyuarat tersebut.] 

 

 

 

4. TITAH UCAPAN DIRAJA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Titah Duli Yang Maha Mulia 

Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan Darul Khusus. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat, tuan-tuan dan 

puan-puan sekalian, sebentar lagi Duli Yang Maha Mulia Yang               

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan akan menyampaikan Titah baginda 

dalam Dewan yang mulia ini.  Dan sekarang, Dewan ditangguhkan 

sebentar untuk keberangkatan tiba Ke Bawah Duli Tuanku. 

 

[Persidangan Dewan ditangguhkan seketika] 

 

[Y.B. Yang Dipertua Dewan meninggalkan Galeri Persidangan] 

 

 

Setiausaha Dewan: Ketibaan Yang Teramat Mulia Undang Luak 

Rembau. 

 

Ketibaan Yang Teramat Mulia Undang Luak Johol. 

 

Ketibaan Yang Teramat Mulia Undang Luak Sg. Ujong. 

 

Keberangkatan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan dan Duli Yang Maha Mulia Tunku Ampuan Besar Negeri 

Sembilan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Mengadap Ke bawah Duli Yang Maha 

Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan. Ampun Tuanku, Patik 

memohon perkenan Ke Bawah Duli Tuanku untuk melafazkan Titah 

kepada sidang hadirin di dalam Dewan yang mulia ini.  Mohon 

perkenan Tuanku. 

 

[Y.A.B. ADUN Rantau menyembahkan Teks Titah Ucapan DiRaja kepada 

D.Y.M.M. Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan] 

 

[Titah ucapan D.Y.M.M. Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan seperti 

di Lampiran A] 
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[Y.A.B. ADUN Rantau mengambil semula Teks Titah Ucapan] 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Menjunjung kasih Tuanku.  Ahli-Ahli Yang 

Berhormat sekalian, Dewan akan ditangguhkan. Dewan akan 

disambung semula pada hari Selasa, 21 April 2015 bersamaan 2 Rejab 

1436 Hijrah mulai jam 10.00 pagi. Keberangkatan Duli Yang Maha 

Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan dan Duli Yang Maha 

Mulia Tunku Ampuan Besar Negeri Sembilan. 

 

[Persidangan Dewan Undangan Negeri ditangguhkan pada jam 11.00 

pagi] 
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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KETIGA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI YANG KE-13 

PADA 21 APRIL 2015 

 

  

HADIR: 
 

Bil. NAMA ADUN 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

Y.B. Dato’ Dr. Haji Awaludin bin Said, D.S.N.S., A.N.S., 

P.M.C. 

Kota 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

Y.A.B. Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan, 
S.P.N.S., D.S.N.S., P.S.D., D.S.S.A., A.N.S. 

Rantau 

3. Y.B. Dato’ Haji Hasim bin Rusdi, D.P.N.S., D.M.S.M., P.P.T., 

J.P., A.N.S., A.M.N., P.M.C., P.J.K. 
Labu 

4. Y.B. Dato’ Manickam a/l Letchuman, D.P.N.S., P.M.C., P.J.K. Jeram Padang 

5. Y.B. Dato’ Haji Ismail bin Lasim, D.S.N.S., A.N.S., P.M.C. Senaling 

6. Y.B. Dato’ Norhayati binti Omar, D.S.N.S., P.M.C., P.J.K. Pilah 

7. Y.B. Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli, 
D.P.N.S., P.M.C., P.J.K. 

Serting 

8. Y.B. Dato’ Zaifulbahri bin Idris, D.P.N.S., D.N.S., P.J.K. Chembong 

9. Y.B. Dato’ Haji Jalaluddin bin Haji Alias, D.P.N.S., P.G.D.K., 

D.N.S., J.P. 
Pertang 

10. Y.B. Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar, D.P.N.S., J.P., 

P.M.C., P.J.K. 
Bagan Pinang 

11. Y.B. Tuan Abd. Razak bin Ab. Said, P.M.C., P.J.K. Gemas 

12. Y.B. Dato’ Haji Abu Ubaidah bin Dato’ Haji Redza, 
D.P.N.S., J.P. 

Ampangan 

13. Y.B. Dato’ Haji Lilah bin Haji Yasin, D.S.N.S. Palong 

14. Y.B. Dato’ Haji Mohammad Razi bin Haji Kail, D.S.N.S. Juasseh 

15. Y.B. Dato’ Abd. Samad bin Haji Ibrahim, D.P.N.S., D.N.S., 

J.P., P.M.C., P.J.K. 
Seri Menanti 

16. Y.B. Dato’ Haji Yunus bin Rahmat, D.S.N.S., D.M.S.M., K.M.N., 

J.P., P.J.K. 
Klawang 

17. Y.B. Dato’ Haji Ishak bin Ismail, D.S.N.S., J.P., K.M.N., A.M.N. Lenggeng 

18. Y.B. Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali, D.N.S., P.M.C. Sungai Lui 
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Bil. NAMA ADUN 

19. Y.B. Tuan Haji Abu Samah bin Mahat, D.N.S., A.N.S., P.M.C. Johol 

20. Y.B. Tuan Mohd. Ghazali bin Abd. Wahid, D.N.S., A.N.S., 

P.M.C. 
Paroi 

21. Y.B. Tuan Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

22. Y.B. Tuan Mohd. Isam bin Mohd. Isa, D.N.S., A.N.S., P.J.K. Gemencheh 

23. Y.B. Tuan Loke Siew Fook Chennah 

24. Y.B. Tuan Haji Aminuddin bin Haji Harun Sikamat 

25. Y.B. Tuan Cha Kee Chin Bukit Kepayang 

26. Y.B. Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Senawang 

27. Y.B. Tuan Chai Tong Chai Chuah 

28. Y.B. Tuan Ean Yong Tin Sin Lukut 

29. Y.B. Tuan Yap Yew Weng Mambau 

30. Y.B. Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

31. Y.B. Tuan Ravi a/l Munusamy Port Dickson 

32. Y.B. Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

33. Y.B. Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

34. Y.B. Tuan Chew Seh Yong Bahau 

35. Y.B. Tuan Siow Kim Leong Lobak 

36. Y.B. Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 
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HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato’ Haji Mat Ali bin Hassan, D.P.N.S., D.P.T.J., J.M.N., P.A.T., A.M.T.) 

 

2. PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato' Iskandar Ali bin Dewa, D.P.N.S., A.M.P.) 

 

3. PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato’ Haji Tahar bin Haji Sudin, D.P.N.S.) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Encik Mohd. Amin bin Ludin, A.N.S.) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Encik Ahmansah bin Ahmad) 

 

3. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Cik Nursheeba Laili binti Safian) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.00 pagi] 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara pertama, Membaca Doa.  Dipersilakan 

Yang Berhormat ADUN Linggi. 

 

[Y.B. ADUN Linggi telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap Dewan Negeri] 

 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Yang 

Dipertua Dewan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Bismillahirrahmanirrahim. 

Assalamualaikum w.b.t. dan salam sejahtera.  Yang Amat Berhormat 

Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan; Menteri Besar Negeri 

Sembilan Darul Khusus, Yang Berhormat ahli-ahli Majlis Mesyuarat 

Kerajaan Negeri, ahli-ahli Yang Berhormat, ketua-ketua jabatan, Dato’-

Dato’, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-puan hadirin yang dihormati 

sekalian.  Persidangan Pertama Penggal Ketiga, Dewan Undangan 

Negeri Yang Ke-13 disambung semula. 

 

 

 

3. MEMBENTANGKAN KERTAS DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketiga, Membentangkan Kertas Dewan.  

Dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Rantau. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

mohon izin untuk membentangkan Kertas Dewan yang ada di hadapan 

ahli Dewan sekalian iaitu Kertas Dewan 1, Bil. 1/2015 iaitu Kertas 

Dewan Cadangan Penubuhan Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 

Melalui Rang Undang-Undang Enakmen Perbadanan Baitulmal 2015.  

Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 



 

12/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 12 - 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Kertas 

Dewan Bilangan 1/2015 adalah dibentangkan. 

 

 

 

4. MEMBENTANGKAN LAPORAN DAN PENYATA KEWANGAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Membentangkan Laporan Dan 

Penyata Kewangan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

dimaklumkan tiada Laporan atau Penyata Kewangan yang 

dibentangkan di persidangan kali ini. 

 

 

 

5. PERTANYAAN-PERTANYAAN 

 

5.1 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan 

(Hari Pertama) 

 

Setiausaha Dewan Perkara kelima, Pertanyaan-Pertanyaan. 

Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan (Hari 

Pertama). 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan Yang Berhormat ADUN 

Klawang. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, soalan saya 

yang pertama. Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Pilah: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, bagi soalan 

pertama, di Jabatan Kebajikan Masyarakat kita ada berbagai skim 

bantuan yang kita beri kepada rakyat.  Dan bagi tahun 2014, penerima 

bantuan kita adalah sejumlah 26,985 orang yang melibatkan kewangan 

bantuan sebanyak 77,789,670.00 Ringgit Malaysia.  Dan bagi suku 

tahun  pertama tahun 2015, jumlah meningkat kepada 27,238 orang di 

mana penambahan sebanyak 253 orang.  Dan bagi suku tahun pertama 

sahaja, bagi tahun 2015, jumlahnya bantuan yang kita beri ialah 

sebanyak 13,892,020.00 Ringgit Malaysia. 
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Dato’ Yang Dipertua, dengan pelbagai bantuan yang diberi kepada 

rakyat, skim-skim ini yang popular ialah enam bantuan, enam bantuan 

skim yang kita tawarkan.  Dan, yang, mengikut daerah yang mencatat 

yang tertinggi adalah Daerah Seremban di mana keseluruhan Daerah 

Seremban 6,822.  Pecahan kaumnya Melayu – 2,413.  Cina – 2,155. 

India 2,112.  Dan bagi Port Dickson, kedua tertinggi sebanyak 4,649. 

Jempol – 3,974.  Tampin – 3,704.  Dan Rembau – 3,323.  Kuala Pilah – 

2,986.  Jelebu – 1,780. Dan ini menjadikan jumlah sebanyak 27,238 

penerima bantuan. 

 

Dan penerima-penerima bantuan ini, kita lihat bahawa skim yang 

paling popular ialah skim Bantuan Orang Tua.  Dato’ Yang Dipertua, 

kalau mengikut pecahan kaum itu, bagi Daerah Seremban, seperti mana 

saya katakan tadi, dan hampir sama jumlahnya kalau kita tengok dari 

segi dia punya ratio ataupun dari segi jumlah pembahagian bantuan.   

 

Dan jugak, bagi bayaran kepada yang dikatakan sekiranya ada ba, 

bayaran yang telah terlebih bayar dan sebagainya, untuk itu 

jawapannya tidak ada, Dato’ Yang Dipertua.  Tidak ada terlebih bayar 

dan jugak tidak ada kita mintak pulangkan.  Walaupun ada kes dahulu, 

tapi un, dengan sistem yang kita menggunakan sistem ALIS ini, kita 

dapat mengenal pasti yang dah meninggal, dan jugak kita war-warkan 

kepada waris supaya maklumkan kepada pihak JKM apabila waris telah 

meninggal dan kita akan memotong bantuan itu.  Begitu jugak kita ada 

sistem di mana kita mengenal pasti tiga bulan awal sebelum kita buat 

pemotongan.  Itulah Dato’ Yang Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  Terima 

kasih Yang Berhormat ADUN Kuala Pilah. Soalan tambahan saya ialah, 

daripada 23 ribu lebih penerima-penerima apa, bantuan ini, tentulah 

mereka kalau dikategorikan sebagai peserta e-Kasih, ramai.  Tetapi 

yang jadi masalahnya sekarang ialah permohonan e-Kasih ini 

dikendalikan oleh pihak Jabatan Perdana Menteri.  Sebagaimana yang 

kita sedia maklum, terdapat jugak di kalangan penerima-penerima JKM 

ini yang jugak menerima Baitulmal.  Adakah pihak jabatan menyedari 

bahawa bilangan yang tertentu untuk penerima JKM yang jugak 

menerima Baitulmal?  Dan adakah jabatan mempunyai rekod yang 

sahih mengenai dengan penerima-penerima JKM tersebut yang jugak 

dikategorikan sebagai peserta e-Kasih?  Kerana, Dato’ Yang Dipertua, 

apabila pemberian 1 Azam dibuat oleh kerajaan, tentu ianya menjadi 

satu harapan kepada penerima-penerima Jabatan Kebajikan 

Masyarakat ataupun e-Kasih.  Tetapi kadang-kadang program 1 Azam 

ini dibuat secara semborono ataupun secara ad hoc, tidak berdasarkan 

kepada senarai e-Kasih yang sebenar kerana jabatan jugak berhadapan 
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dengan masalah rekod.  Jadi, soalan saya, adakah pihak JKM sedar 

perkara ini dan bagaimana ianya dapat diatasi?  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Pilah: Dato’ Yang Dipertua, e-Kasih ini adalah yang 

dikendalikan oleh Pejabat Daerah di mana pemohon-pemohon boleh 

memohon untuk mohon sebagai e-Kasih.  Dan prosesnya ialah, di mana 

apabila Focus Group berbincang dan dia ada kategori yang akan dilawat 

dan jugak disiasat.  Dan apabila dia layak sebagai penerima e-Kasih, dia 

akan dinamakan sebagai e-Kasih.  e-Kasih ini ada tiga kategori, iaitu 

Miskin, Mudah Miskin dan Miskin Tegar.  Tiga kategori ini adalah 

dikategorikan sebagai e-Kasih.  Dan e-Kasih ini jugak apabila telah pun 

mendapat satu keputusan dari, oleh Focus Group ini dan layak untuk 

jadi kategori e-Kasih, lazimnya mereka ini adalah jadi tumpuan, jadi 

tumpuan dan jugak apabila kita nak mengeluarkan mereka ini daripada 

masalah kemiskinan, inilah datangnya mobile team ni ataupun 

kumpulan agensi-agensi kerajaan ini akan mendekati peserta e-Kasih 

ini dan menawarkan berbagai perkhidmatan untuk mereka 

mengendalikan urusan kehidupan mereka.  Contohnya bantuan-

bantuan dari segi, kalau mereka berminat untuk kolam ikan, kalau 

mereka berminat untuk berniaga dan sebagainya, di sinilah penawaran 

datang dan mereka akan mengambil peluang, boleh mengambil 

peluang untuk mereka mengubah corak hidup mereka.  Dan begitulah 

jugak bantuan-bantuan peralatan dan sebagainya. 

 

Dan di sini jugak, kita ada jumlah yang telah pun kita keluarkan mereka 

daripada paras kemiskinan.  Dan untuk tambahan maklumat, yang 

untuk terkini, kita dapati Miskin Tegar, kita tidak ada. Tetapi kita ada 

jumlah Miskin, di bawah e-Kasih, sebanyak 1,922 orang.  Dan kategori 

yang Mudah Miskin sebanyak 63 orang.  Dan mereka ini adalah 

dikategorikan e-Kasih.  Bagi penerima bantuan yang jugak menerima 

ban, bantuan Baitulmal, ia bukan bertindih, Dato’ Yang Dipertua, tetapi 

kita melihat memang ada, sekiranya klien kita menerima bantuan 

Baitulmal, dia jugak ada menerima bantuan Kebajikan Masyarakat, 

dengan syarat apabila mereka mendapat bantuan Baitulmal, dan 

apabila disiasat masih lagi dalam paras kemiskinan, dia jugak layak 

untuk dapat Bantuan Kebajikan Masyarakat.  Tetapi apabila penerima 

itu mendapat bantuan Baitulmal dan kita semak semula, dan didapati 

mereka ni telah pun melepasi garis kemis, kemiskinan sebanyak 720.00 

ringgit ke atas, maka dia akan ditamatkan Bantuan Kebajikan 

Masyarakat. 

 

Jawapannya, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, memang ada kes-

kes yang kita, penerima kita menerima bantuan Baitulmal dalam masa 

sama, menerima bantuan JKM atas syarat-syarat yang telah pun saya 
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sebutkan tadi.  Namun begitu, jumlahnya tidaklah besar.  Tapi 

disebabkan Yang Berhormat ADUN Klawang bertanya, saya melihat 

bahawa bantuan ini, kalau di Kuala Klawang ataupun di Jelebu ni, lebih 

kurang pertindihan ataupun penerima bantuan yang sama, sebanyak 

117 orang.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Dato Yang Dipertua, terima kasih kepada ADUN 

Pilah.  Dan Klawang sebenarnya mengucapkan terima kasih yang tidak 

terhingga kerana daripada 800.  484, mintak maaf, Dato’ Yang Dipertua, 

penerima JKM, terdapat 26 lebih kurang penerima Baitulmal.  Mereka 

ini sebenarnya telah diberikan bantuan sokongan yang berterusan dan 

saya bagi pihak masyarakat di DUN Klawang berterima kasih kepada 

pihak kerajaan di bawah pimpinan Yang Amat Berhormat Dato’ Seri 

Menteri Besar kita, ADUN Rantau, di atas perlaksanaan Dasar Jaringan 

Keselamatan Sosial yang begitu berkesan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, terdapat jugak rungutan dan jugak rayuan-rayuan 

yang dikemukakan oleh penerima-penerima ataupun pemohon-

pemohon yang kadang-kadang tidak diambil perhatian.  Jadi, soalan 

saya adakah, soalan saya adakah bilangan yang ditentukan untuk 

seseorang pemohon itu ataupun bakal pemohon itu mendapatkan 

bantuan, Bantuan Orang Tua ataupun Bantuan Khas sebagainya, untuk 

dikemukakan kepada pihak jabatan……  

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, soalan ke ataupun 

soalan kedua? 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Soalan, soalan.  Yang Diberikan perhatian secara 

khusus oleh pihak jabatan.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Pilah: Dato’ Yang Dipertua pelbagai skim yang kita 

tawarkan dan, seperti yang saya kata tadi, skim yang paling popular 

ialah skim Bantuan Orang Tua, bermakna jabatan memang ambil serius 

bahawa kadang-kala orang tua ini adalah warga emas yang perlu kita 

bantu disebabkan kekangan kehidupan dan anak-anak telahpun 

berkeluarga.  Apa yang mungkin boleh saya jawab, bantuan-bantuan ini 

sebenarnya terbuka bukan sahaja individu itu sendiri boleh memohon, 

tetapi JKKK jugak boleh membantu untuk menyampaikan hasrat 

apabila kita lihat bahawa ada anak-anak buah kita di peringkat akar 

umbi yang memerlukan bantuan.  Jadi, bantuan ini, dia tidak terhad 

tetapi terbuka dan, dan selepas itu ada beberapa prosedur yang, yang 
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kena diikuti dan permohonan itu akan disiasat dan jugak akan dibagi 

jawapan sama ada dia layak menerima bantuan ataupun tidak.  Terima 

kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan seterusnya Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Dato’ Yang Dipertua, soalan saya nombor 2. 

 

 

Y.B. ADUN Serting: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, soalan ini 

juga, Klawang ini juga bagi menjawab Soalan Bertulis daripada Yang 

Berhormat ADUN Chennah yang bertajuk “Jawatankuasa Rukun 

Tetangga di Negeri Sembilan”. 

 

Yang Berhormat Dato’ Dipertua, kerajaan sememangnya menekankan 

soal perpaduan dan juga hubungan di antara kaum.  Dan di masa yang 

sama juga, kerajaan menitikberatkan soal kesejahteraan rakyat yang 

merangkumi aspek keselamatan dan juga aspek kesihatan rakyat.  Oleh 

demikian, dengan tertubuhnya Kawasan Rukun Tetangga ini akan 

dapat mengurangkan bebanan mana-mana agensi seperti PDRM, 

ataupun agensi dadah ya, dan juga agensi Jabatan Kesihatan di dalam 

memberikan kesejahteraan dan keselamatan kepada rakyat. 

 

Untuk pengetahuan Dato’ Yang Dipertua, Negeri Sembilan hari ini 

terdapat 361 Kawasan Rukun Tetangga.  Yang mana pecahannya 

adalah seperti berikut, di Seremban – 217, di Kuala Pilah – 26, di 

Jempol – 27, Tampin – 13, Rembau – 22, Port Dickson – 32 dan Jelebu – 

10 Kawasan Rukun Tetangga.  Dan di bawah Kawasan Rukun Tetangga 

ini dah ditubuhkan Skim Rondaan Sukarela sebagaimana disebut tadi 

untuk membantu ya, pihak keselamatan dari segi menjaga keselamatan 

kawasan, dalam konteks jenayah-jenayah kecil seperti kes-kes ragut ya, 

kes pecah rumah, samun dan sebagainya.  Dan di masa sama juga dapat 

membantu pihak Agensi Dadah Kebangsaan untuk mengenal pasti 

sekiranya kawasan tersebut merupakan kawasan yang terlibat dengan 

pengambilan dadah oleh masyarakat setempat.  Untuk itu, sebanyak 

207 penerima Skim Rondaan Sukarela telah pun diwujudkan di 

Kawasan Rukun Tetangga.  Yang mana pecahannya adalah seperti 

berikut, Seremban – 162, Kuala Pilah – 25, Jempol – 16, Tampin – 13, 

Rembau – 16, Gemas – 14, Port Dickson – 24 dan juga 5 di Jelebu. 

 

Di masa yang sama Dato’ Dipertua, kita tahu juga bahawa kerah, 

kesejahteraan rakyat ini merangkumi soal kesihatan.  Dan untuk 

mengekang ya, penyakit-penyakit yang menular seperti demam denggi 
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ya, yang disebabkan oleh nyamuk aedes, maka Rukun Tetangga juga 

telah pun menjalankan aktiviti COMBI ya, dengan Jawatankuasa COMBI 

Negeri.  Dan untuk itu, saya nak menyatakan bahawa di Seremban 

terdapat 175 KRT yang menjalankan skim COMBI, di Kuala Pilah – 26, 

di Jempol – 26, di Tampin – 13, Rembau – 22, Gemas – 14, Port Dickson 

– 14, dan Jelebu – 10.  Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Soalan tambahan, Dato’ Yang Dipertua. Terima 

kasih Yang Berhormat Senaling.  Soalan saya ialah, terdapat kadang-

kadang berlakunya rompakan kecil ataupun pecah rumah ataupun 

kecurian ataupun ragut yang berlaku di taman-taman perumahan 

sewaktu kebanyakan si suami pergi bekerja.  Ataupun kedua-dua 

pasangan bekerja dan tinggallah anak-anak mereka.  Soal saya, adakah 

skim rondaan ini jugak ataupun KRT ini melingkupi waktu tugasan 

mereka di siang hari dan jugak pendekatan yang dibuat secara 

menyeluruh untuk mengatasi masalah yang berlaku di kawasan-

kawasan taman perumahan?  Dan adakah cadangan kerajaan untuk 

memberikan perlindungan insurans berkelompok kepada seluruh 

anggota yang terlibat di dalam operasi bersama ini, ataupun anggota 

sukarelawan ataupun SRS dan KRT ini?  Dato’ Yang Dipertua, terima 

kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Senaling: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, tugas SRS 

ni tidaklah mengambil alih tugas polis sebenarnya ya.  SRS ini dia 

beroperasi di waktu malam.  Ada sesetengah SRS ini dia mengadakan 

dua kali seminggu, ada tiga kali seminggu.  Terpulang kepada 

keselesaan KRT itu sendiri.  Dan jenayah-jenayah kecil yang berlaku di 

siang hari, itu tugas, kena laporlah kepada PDRM ya.  Tak ambil tugas, 

kuasa pun tak seluas kuasa polis, SRS ni.  Tinggal lagi SRS ni dia akan 

mengawal kawasan di waktu malamlah, ya.  Dengan rondaan-rondaan, 

di samping itu jugak mengenal pasti kawasan perumahan tu sama ada 

rumah-rumah yang disewa, yang disyaki berlakunya kegiatan yang 

haram seperti, mana tahu proses dadah ke, sebagai, ataupun ada PATI 

berselindung di kawasan tu ya, ataupun penjenayah berselindung di 

kawasan itu.  Ini tugas SRS untuk mengenal pastilah. 

 

Dan, ahli SRS ni, dia dilindungi oleh insurans berkelompok.  Yang mana 

insurans berkelompok ni tak terpakai hanya dalam negara, tapi 

sekiranya berlaku apa-apa kepada diri ahli SRS yang berdaftar, di 

mana-mana pun, maka skim insurans ini melindungi mereka.  Terima 

kasih. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Dato’ Yang Dipertua, soalan saya yang ketiga.  

Terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan jalan di 

Negeri Sembilan ini, dia ada banyak jenis jalan Dato’ Yang Dipertua.  

Jalan, nombor satu – Jalan Persekutuan.  Nombor dua – Jalan Kerajaan 

Negeri.  Nombor tiga – Jalan kerajaan, Kerajaan Tempatan (PBT), sama 

ada Majlis Perbandaran ataupun Jalan Pejabat Daerah.  Dan last sekali 

ialah jalan-jalan kampung, jalan-jalan kebun. 

 

Berkenaan dengan usaha kerajaan untuk terus memberikan 

kemudahan-kemudahan awam seperti jalan raya ni, Dato’ Dipertua, ia 

adalah merupakan keutamaan kepada Kerajaan Negeri sejak beberapa 

tahun kebelakangan iaitu untuk kita mem, membina jalan-jalan baru 

dan jugak untuk menaik taraf dan menyelenggara jalan-jalan sedia ada.  

Ini merupakan keutamaan kita kerana memandangkan ada beberapa 

faktor.  Nombor satu ialah jalan adalah merupakan, jalan raya adalah 

merupakan sebagai penghubung utama kepada rakyat dalam negara 

kita mahupun jugak di Negeri Sembilan. Jadi, sebagai infrastruktur yang 

menjadi penghubung utama kepada rakyat, baik menggunakan 

berbagai-bagai apa juga pengangkutan awam, ataupun pengangkutan 

persendirian, maka adalah merupakan keutamaan dan tanggungjawab 

Kerajaan Negeri untuk memperbaiki dan jugak mengadakan jalan-jalan 

yang sempurna supaya ia dapat menjadi sebagai jalan yang tidak 

mendatangkan apa-apa kemudaratan dan boleh mendatangkan 

merbahaya kepada pengguna jalan raya. 

 

Itu sebabnya Dato’ Yang Dipertua, jika dilihat apa yang dilakukan oleh 

Kerajaan Negeri Sembilan, memang ia merupakan satu usaha untuk 

kita pastikan di Negeri Sembilan ini, jaringan jalan raya diberikan nafas 

baru, diberikan keutamaan.  Dan dapat jugak dilihat dalam beberapa 

Rancangan Malaysia terutamanya Rancangan Malaysia Kesepuluh dan 

Rancangan Malaysia Yang Kesebelas yang akan diumumkan oleh Yang 

Amat Berhormat Perdana Menteri tidak lama lagi.  Banyak daripada, 

cadangan daripada Kerajaan Negeri di dalam Rancangan Malaysia ini, 

dia banyak berkisar kepada permohonan Kerajaan Negeri untuk 

membina jalan-jalan baru. 

 

Jalan di Negeri Sembilan ini, Dato’ Dipertua, kalau nak tahu dia punya 

jalan seperti soalan, Jalan Persekutuan dia adalah sepanjang 1,307 

kilometer panjangnya.  Lepas tu, Jalan Negeri adalah sepanjang 966.71 
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kilometer.  Dan jalan kampung sepanjang 586.11 kilometer.  Ada lagi 

satu jalan yang tak ditanya oleh Klawang, iaitu Jalan Perbandaran dan 

Jalan Pejabat Daerah.  Jalan Perbandaran Yang Berhormat Dato’ 

Dipertua, ADUN Klawang, sepanjang 5,300 lebih kilometer.  Dan jalan 

tanah, jalan tanah Pejabat Tanah sepanjang 3,800 lebih kilometer.  

Sepanjang 8,800 lebih kilometer.  Ya, panjang jalan.  Banyak jalan.  Jadi, 

kita belanja banyak duit.  Dan untuk pengetahuan, tahun lepas sahaja 

kerajaan Negeri telah meluluskan melalui Pejabat Kewangan Negeri, 

kita telah meluluskan sebanyak 188 juta ringgit untuk menurap dan 

memperbaiki jalan-jalan.  Tahun ini, kita akan membelanjakan yang 

telah diluluskan. 

 

Kita telah buat satu cara baru Dato’ Dipertua, iaitu tahun lepas lagi dah, 

kita dah mintak supaya Perbandaran, Pejabat Daerah dan jugak yang 

lain-lain untuk mereka membuat penilaian dan menyenaraikan jalan-

jalan yang mana rosak, yang mana nak diturap untuk kita buat tahun 

ini.  Kerana selalunya terdapat masalah di mana kita buat berfasa.  Fasa 

pertama awal tahun, fasa kedua pertengahan tahun, fasa ketiga hujung 

tahun.  Yang ketiga ni kadang-kadang masalah kerana nak menilai, QS 

nak menilai macam-macam, nak menilai tender.  Sebab dia semua 

adalah merupakan tender terbukak.  Dan akhirnya jalan dibuat di 

penghujung tahun, dan penghujung tahun seperti mana kita tahu, dia 

merupakan musim hujan.  Dan bila musim hujan buat, kita buat jalan, 

orang yang, orang yang tak sekolah pun diketawakan kita.  Kerana 

musuh jalan raya ini adalah hujan, air.  Sebab kalau kita buat dalam 

musim hujan, dia tak akan ‘melokek’ Dato’ Dipertua. “Melokek” tau 

Dato’ Dipertua, dia tak melekat ya.  Bahasa bakunya dia tak melekat 

betul-betul.  Dia ‘copek’ ‘longkeh’ ya.  Jadi Dato’ Dipertua, kita buat 

sekarang, awal tahun dan kita akan buat, dan PBT-PBT, JKR dan yang 

lain-lain akan mengeluarkan tender dan kita tidak mahu lagi melihat 

jalan-jalan ini dibuat di hujung tahun semasa musim hujan. 

 

Dan alhamdulillah, kita telah pun meluluskan [RM]201 juta tahun ini, 

daripada peruntukan, untuk kita menurap, menyelenggara dan jugak, 

memperbaiki jalan-jalan di, di, di dalam Negeri Sembilan, melainkan 

jalan Persekutuan, Persekutuan itu di bawah Persekutuan, Dato’ 

Dipertua. Dan alhamdulillah, kita telah nampak sekarang, kerja-kerja 

sedang dibina di taman-taman, menurap jalan dan di jalan-jalan Negeri 

dan jugak di kawasan-kawasan lain.   

 

Walaupun mulai pada tahun ini, pihak Persekutuan, Kementerian 

Kewangan tidak lagi memberi bantuan MARRIS ataupun duit Amanah 

Jalan Raya, tidak secara sekali, dia bagi setiap bulan, Dato’ Dipertua.  

Kita menggunakan rizab kita supaya kita tidak pulak terganggu kita 

punya perancangan untuk kita menyelenggara, ataupun untuk kita 
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memperbaiki jalan-jalan.  Kita gunakan dulu supaya kita akan dapat 

pastikan penyelenggaraan, menurap, memperbaiki jalan-jalan ini dapat 

dibuat awal tahun dan pertengahan tahun yang mana kita tahu, musim-

musim ini, masa ini adalah musim panas dan adalah baik untuk kita 

memperbaiki jalan. 

 

Untuk tambahan Dato’ Dipertua, dalam Rancangan Malaysia Kesebelas 

yang bakal diumumkan nanti, kita, seluruh Kementerian dan jugak 

jabatan-jabatan, agensi kerajaan, Pusat dan Negeri di Negeri Sembilan 

ini telah pun kita kumpulkan maklumat dia.  Dan ada sebanyak [RM]25 

bilion kehendak dan kemahuan daripada semua pihak yang telah kita 

kumpulkan.  Tetapi Kerajaan Negeri telah pun duduk bersama-sama 

kita mengharmonikan permintaan ini.  Akhirnya kita meletakkan 

sebanyak [RM]8.5 bilion untuk projek-projek yang menjadi keutamaan 

yang mana projek keutamaan ini kita kategorikan sebagai jika 

diluluskan hari ini, besok kita boleh buat.  Dah ada tanah, dan macam-

macam.  Tidak lagi seperti dulu-dulu, projek dah lulus, ataupun 

peruntukan dah lulus, kita tercari-cari mana nak cari tanah, mana nak 

buat, dan macam-macam.  Jadi ini merugikan.  Maka kita telah 

meletakkan keutamaan sebanyak [RM]8.5 bilion. 

 

Dan daripada [RM]8.5 bilion ini, Dato’ Yang Dipertua, hampir 80 

peratus jumlahnya itu adalah merupakan untuk kita membina jalan 

baru, memperbaiki, menaik taraf jalan sedia ada.  Termasuklah kita 

akan mendapat, memintak iaitu menaikkan taraf, menyambung semula 

menaik taraf jalan yang sekarang ini telah pun siap sampai Ulu Bendul, 

iaitu untuk meneruskan fasa-fasa lain dalam Rancangan Malaysia 

Kesebelas daripada Ulu Bendul ke Terachi, Terachi ke Melang, Melang 

jugak sampai ke Kuala Pilah.  Dan termasuk jugak menaik taraf jalan 

daripada Nilai, Nilai ke Salak Tinggi, Salak Tinggi ke Sepang ke Lukut 

dan macam-macam lagi Dato’ Yang Dipertua.  Termasuklah dah selesai 

daripada Seremban ke Sungai Gadut.  Kita nak sambung Sungai Gadut 

ke Rembau, ke Pedas, Pedas ke Rembau, Rembau ke Linggi, ke, ke 

Tampin, Tampin ke Gemas.  Untuk kita pastikan supaya di Negeri 

Sembilan, Dato’ Dipertua, bila orang datang ke Negeri Sembilan, 

mereka akan merasakan bahawa mereka melihat satu jaringan jalan 

raya yang baik, jaringan jalan raya yang dapat memudahkan orang 

berhubung daripada satu tempat ke satu tempat.  ‘Kang’ bila saya cakap 

satu dua tadi ‘kang’, jangan pulak nanti kata tempat lain tak ada.  Ada, 

banyak.  Banyak kita buat. 

 

Sehinggakanlah kita meletakkan jugak sebagai priority projek yang 

telah diluluskan oleh Yang Amat Berhormat Perdana Menteri, Tun 

Abdullah dulu, iaitu janji beliau, iaitu nak menjadikan jalan raya antara 

Tengkek dan Langkap, itu pun telah kita letakkan sebagai keutamaan, 
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special project supaya janji ini dapat kita tunaikan untuk kita 

memberikan keselesaan dan memendekkan perjalanan orang-orang 

daripada Tengkek ke Langkap, ataupun Langkap ke Tengkek.  Dan 

semasa kita menunggu untuk kita melegakan jalan Kuala Pilah – 

Seremban, jalan ini jugak boleh digunakan untuk kita buat sebagai 

nanti, kalau siap, sebab dia tak jauh, 12 kilometer saja, perbelanjaannya 

kita mintak lebih kurang [RM]38 juta.  Boleh dijadikan jalan untuk by-

pass Kuala Pilah.  Orang daripada Bahau, orang daripada mana, masuk 

ke Tengkek, lalu jalan perlahan-lahan, lepas tu masuk sambungan itu, 

the missing link, sebab dia parallel macam ni, Dato’ Dipertua, ini jalan 

Talang, ini jalan Tengkek, dan sambung, 12 kilometer.  Dan boleh 

masuk sana, dia keluar terus Tanjung Ipoh.  Dengan mereka tak lalu 

Kuala Pilah. 

 

Banyak lagi jalan-jalan.  Dan untuk pengetahuan Dewan yang mulia, 

kita, Kerajaan Negeri, telah pun meluluskan jajaran, telah pun kita 

finalize-kan, setelah pun kita tetapkan, iaitu untuk membuat satu lagi 

express way baru daripada KLIA sampai ke Seremban, dan bersambung 

dengan LEKAS.  Jajarannya telah pun kita setuju.  Jajarannya, ada 

beberapa jajaran yang dicadangkan, dan akhirnya kita bersetuju supaya 

jajaran ini jugak dapat melegakan, di samping membuat jajaran baru, 

dapat melegakan kesesakan lalu lintas yang ada sekarang iaitu antara 

jalan Senawang, daripada Senawang nak pergi sampai ke Paroi, nak 

pergi ke LEKAS kerana terlampau banyak traffic light, dan terlampau 

banyak kenderaan.  Jadi jajaran yang baru ini ialah daripada highway 

Salak Tinggi – KLIA, akan masuk melalui, ada satu dekat Jimah, 

Sendayan, satu exit, akan merentasi atas Lebuhraya Seremban – Port 

Dickson akan ada satu exit, dan akan bercantum dengan rumah tol di 

Senawang, dan selepas jambatan Senawang, selepas di depan dekat 

petrol station akan ada apa yang dipanggil sebagai elevated highway, 

dengan izin Dato’ Dipertua, sepanjang 3.5 kilometer, sampai turun.  

Kita nak supaya dia terus sampai ke LEKAS, simpang Kuala Pilah, tapi 

kita turunkan jugak di Senawang kerana mengambil kira supaya ini 

jugak akan dapat dinikmati oleh orang-orang di Senawang.  Jika mereka 

nak pergi Kuala Lumpur, mereka boleh pergi masik, masuk ke situ dan 

terus naik, dan pergi ke KLIA.  Jadi ini akan dibina mulai daripada, 

boleh jadi tak lama lagi, Dato’ Yang Dipertua, akan siap lebih kurang 3.5 

tahun.  

 

Saya nak bagitahu jugak dalam Dewan yang mulia ini, Dato’ Yang 

Dipertua, supaya jangan dijadikan sebagai isu nanti, kerana semasa 

pembinaannya nanti iaitu nak membuat elevated highway 3.5 kilometer 

ini Dato’ Yang Dipertua, memang akan kita buat tiang di tengah.  Kita 

tengok, itulah yang paling efisyen.  Kita mula-mula nak cadangkan dua 

tiang di tepi, kiri kanan, nak buat begitu, tapi tidak ada tanah lagi kiri 
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kanan.  Dah terlampau sempit.  Maka kita akan buat tiang di tengah, 

dan tiang di tengah kita akan buat macam T-support, dan jalan akan 

berada di atas.  Akan banyak kesesakan di situ nanti.  Semasa 

pembinaan. 

 

Jadi, saya mintak Dewan yang mulia ini jugak mengambil kira janganlah 

dijadikan sebagai isu nanti, kesesakan.  Kita nak lihat supaya hasil kerja 

kita itu nanti, akan dijadikan sebagai suatu yang mendatangkan banyak 

faedah.  Kerana jalan yang sedia ada sekarang ini, mulai daripada depan 

traffic light yang pertama, terlalu sesak.  Baik pagi, baik petang, baik 

malam, baik siang.  Jadi, kita nak supaya ianya jugak datang, 

mendatangkan faedah.  Orang yang nak balik ke Kuala Pilah, ke Pantai 

Timur, maka mereka akan jalan atas.  Jangan sibuk-sibuk bawak bawah.  

Biarlah bawah tu orang Senawang saja.   Dan orang Senawang pulak 

jangan sibuk ‘kek’ ‘ateh’ ‘lopeh’ tu sibuk nak pusing pulak, haa, Dato’ 

Yang Dipertua, jalan ini akan diuruskan oleh PLUS, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Dan dalam satu lagi, banyak jalan jugak, saya dah mintak iaitu 

keutamaan untuk kita menyambung apa yang dipanggil sebagai the 

missing link.  Iaitu parallel jugak lagi satu Dato’ Dipertua, iaitu PLUS 

Highway Kuala Lumpur ke selatan dan jugak LEKAS – Kuala Lumpur – 

Seremban.  Dia parallel, tidak ada jalan yang menyambung.  Jadi, 

sambungan ini jugaklah yang nak kita buat.  Kita sedang melihat point 

mana yang lebih suitable, dengan izin, yang paling baik, untuk kita 

sambungkan PLUS dengan LEKAS ini, dengan mengambil kira akan ada 

lagi satu tol, rumah tol, exit yang baru.  Bukan yang sedang dibina, Dato’ 

Yang Dipertua.  Yang sedang dibina ini akan menyambung terus ke 

Seremban 2 itu akan siap lebih kurang hujung tahun ataupun awal 

tahun depan.  Tetapi lagi satu rumah tol yang kita cadangkan dan telah 

diluluskan secara dasar, dan kita akan harmonikan antara the missing 

link ini dengan tol yang baru untuk kita msuk terus untuk kita sambung 

ke pusat TOD, pusat Transport Oriented Development yang kita 

cadangkan iaitu keretapi laju daripada Singapura ke Kuala Lumpur 

tidak akan melalui kita punya stesen yang ada sekarang.  Dia akan lalu 

terus ke Labu, dan akan ada satu tempat di Labu yang belum jugak 

dikenal pasti, sedang kita teliti, untuk kita carik tempat yang sesuai dan 

akan kita buat tol house di situ mengi, keluar ke PLUS Highway dan 

jugak kita sambungkan dengan the missing link antara LEKAS dengan 

PLUS.  Dan daripada TOD ini akan kita sambung jugak pergi ke KLIA.  

Kita mintak supaya ia jugak disambung dengan ERL dan satu lagi kita 

mintak secara private initiative, bukan di bawah dasar, bukan 

pembinaan kerajaan, boleh jadi PLUS, untuk mengadakan lebuhraya 

baru daripada KLIA terus ke Port Dickson.  Mulai daripada LCCT 2, kita 

terus punch thru, dengan izin, dengan Jimah dan Port Dickson. 
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Jadi, ini sedang kita buat.  Dan Negeri Sembilan akan terbukak Dato’ 

Dipertua bila kita ada jaringan jalan raya yang baik, maka Negeri 

Sembilan akan membangun dengan pesat.  Inilah yang kita sedang buat, 

sedang kita rancang.  Saya mengambil idea ni, Dato’ Dipertua, daripada 

idea bagaimana tanah Besar China membangunkan negara mereka 

dengan mengadakan jalan-jalan raya baik, akhirnya semua pelabur-

pelabur datang.  Inilah yang akan terjadi di Negeri Sembilan.  Dan 

Inshaa Allah kita jugak akan terus membangunkan kawasan luar 

bandar, dengan menaik taraf jalan-jalan, menyambungkan jalan-jalan, 

memperbaiki dan menaik taraf jalan-jalan sedia ada.  Dengan izin.  

Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Soalan tambahan.  Soalan tambahan, Dato’.  

Klawang tak ada soalan tambahan, saya tanya.  Terima kasih Dato’ 

Dipertua.  Susulan daripada apa yang dijawab oleh Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar, saya nak tanya berapakah peruntukan yang 

diterima oleh Negeri Sembilan daripada MARRIS setiap tahun?  Kerana 

jumlah ini saya rasa agak besar untuk dibelanjakan untuk 

penyelenggaraan.  Yang keduanya, tadi, Yang Amat Berhormat 

mengumumkan bahawa akan ada elevated highway daripada portion tol 

Senawang menghala ke Kuala Pilah.  Saya cuma nak tanya adakah 

jajaran tersebut, adakah itu jalan raya bertol ataupun tol free untuk 

yang ke Kuala Pilah itu?  Terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Peruntukan MARRIS ini Dato’ Dipertua, untuk 

tahun lepas, kita dapat [RM]191 juta.  Kita berbelanja [RM]188 sebab 

ada dua tiga lagi perbelanjaan.  Tapi kerja dah siap.  Tapi tidak dapat 

dibayar.  Itu sebabnya kita katakan kita tak mahu lagi buat kerja di 

hujung tahun kerana bila belum siap, bila buat kerja, tender dah bagi, 

kerja sedang dibina, tapi tak siap, kita tak boleh bayar.  Kalau bayar 

nanti, Guna bising.  Apa pasal bayar kerja belum siap.  Jadi, kita tak 

mahu bayar.  Sebenarnya untuk tahun lepas, Dato’ Yang Dipertua, kita 

dapat [RM]191 juta daripada Amanah MARRIS, kita berbelanja lebih 

daripada itu.  Tahun ini kita cuma dapat melalui bayaran beransur-

ansur setiap bulan [RM]15 juta, ya.  Tetapi kita dah luluskan projek 

iaitu sebanyak [RM]201 juta untuk kita buat jalan-jalan raya, 

menyelenggara jalan raya di semua PBT-PBT, jalan-jalan daerah dan 

yang lain-lain.  Jadi maknanya kita berbelanja lebih daripada 

peruntukan, ya, Dato’ Yang Dipertua.  Maknanya tahun lepas jugak, 

walaupun kita dapat [RM]191juta, dan kita dah bayar setakat 31 bulan 

12, [RM]188 juta, tetapi ada dua tiga kerja, ataupun empat kerja yang 

tidak boleh siap, yang tidak boleh kita bayar pada hujung tahun, masih 

lagi dan kita akan bayar. 
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Jadi ini Dato’ Dipertua, kita tak macam negeri-negeri lain.  Kita simpan 

duit yang dibagi oleh kerajaan, wang Amanah MARRIS ini, dan kita 

berbangga.  Kita tak.  Kita berbelanja lebih daripada apa yang kita 

terima.  Dan tahun ini, kita berbelanja.  Kita dah luluskan [RM]201 juta.  

Itu tak termasuk, Dato’ Dipertua, bila ada emergency, bila ada musim 

hujan, berlubang-lubang, itu tak masuk tu, sebab kita dah terima 

[RM]15 juta satu bulan.  Dia bayar bulan-bulan sekarang ya.  Jadi, Dato’ 

Yang Dipertua, Kerajaan kita, Kerajaan Negeri Sembilan sentiasa 

mengambil kira akan kemudahan yang asas ini untuk dapat digunakan 

oleh pengguna dengan selamat, dengan baik, dan akhirnya ia akan 

dapat memberikan kemudahan dan kesejahteraan kepada rakyat. 

 

Soalan lagi satu tadi apa? 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Tol. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Jalan tu memang jalan tol.  Tapi tak tahu, bila 

masuk saja tol, situ kena bayar tol-lah, yang atas tu, saya belum fikirkan 

lagi, ataupun belum dirundingkan.  Tapi rasanya tak ada tol rasanya, ya.  

Tol, daripada KLIA sampai ke Seremban tu memang tol-lah sebab 

dibuat oleh PLUS, dia bukan, tak dibuat oleh kerajaan ya.  Memang ada 

tol.  Setiap exit akan ada tol nanti, satu exit di Jimah, satu exit  di belah 

Selangor, iaitu dekat sebelah dengan estet, apa nama, saya dah lupa.  

Lepas tu tol kedua, Jimah Sendayan, ada satu tol.  Dan tol, exit ketiga 

iaitu Lebuhraya Kuala Lumpur, Seremban – Port Dickson mula-mula 

tidak dicadangkan oleh PLUS tapi kita mintak supaya ia boleh 

memberikan kemudahan untuk orang pergi ke Port Dickson, ada satu 

rumah tol, exit.  Dan satu lagi kita sambung dekat Senawang tol, 

memang ada tol-lah.   

 

Tapi, yang elevated tu, tak ada tol-lah rasanya, ya.  Kalau ada tol, itu kita 

rundingkan nanti, ya.  Siapa tak nak tol, boleh jalan bawah ke apa-apa.   

Belum di, di luar kita punya perbincangan, dan di luar kita punya 

pengetahuan, Dato’ Dipertua.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Seterusnya saya persilakan Yang 

Berhormat ADUN Chennah. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Terima kasih Dato’ Dipertua, saya kemukakan 

soalan pertama. 
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Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, status Kampung Ulu 

Temiang ini, dia ni, tanah ni dah dipunyai oleh satu syarikat, Dato’ Yang 

Dipertua.  Syarikat ini telah pun dapat tanah ini dulu, lama, ya.  Dan 

kebenaran merancang pun telah pun diluluskan lama. Jadi, kita tak 

boleh buat apa-apa dan jugak ini sedang, kes ini didengar oleh 

mahkamah.  Dan apa yang boleh kita buat ialah supaya dirundingkan di 

antara pemaju dengan orang yang tinggal di sana corak pampasan 

ataupun corak saguhati yang perlu dibayar oleh pihak pemaju kepada 

orang yang tinggal di sana.  Kerajaan dah tak boleh buat apa-apa lagi 

dah, Dato’ Yang Dipertua, sebab mengikut Kanun Tanah Negara, kalau 

tanah itu bukan lagi, dah dimiliki, gerannya atas nama dia, tambahan 

pulak Dato’ Yang Dipertua, yang menyusahkan kita ialah dia punya 

cadangan pembangunan tersebut telah diluluskan sejak tanah itu 

dibagi.  Jadi, kalau misal kata, dia punya kelulusan merancang, 

kebenaran merancang itu belum diluluskan, kita adalah sikit pegangan 

untuk kita berbincang dengan pihak syarikat.  Tapi, ianya tidak dapat 

kita buat apa-apa.  Saya faham rakan-rakan daripada kawasan, 

pemimpin politik daripada kawasan sekitar sedang membantu, dan kita 

cuba membantu secara apa yang boleh, on best effort basis¸ Dato 

Dipertua, dengan izin ya. Cadangan-cadangan pembangunan besok 

kalau dia nak tukar, di situ nanti kita akan mengenakan syarat-syarat 

yang tertentu supaya dapat kita bantu orang-orang di sana.  Selain 

daripada itu, kita tak dapat nak buat apa-apa dan penduduk telah pun 

membuat bawa kes ini ke mahkamah.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  Seperti 

yang dikatakan oleh Yang Amat hormat, Yang Amat Berhormat tadi, 

kelulusan kebenaran merancang ini kalau diberikan dah lama, kalau tak 

silap saya, tanah ini diberikan tahun 80an lagi, sudah dua tiga pegangan 

tukar milik.  Kalau kebenaran merancang telah diberikan sekian lama, 

takkanlah kerajaan tak ada satu tempoh masa untuk menarik balik 

kelulusan merancang itu. Dan seperti apa yang dikatakan oleh Yang 

Amat Berhormat kata tadi, kelulusan merancang itulah merupakan 

satu, satu bargain power oleh pihak Kerajaan Negeri untuk meletakkan 

syarat-syarat tambahan kepada pemaju ini kalau mereka nak 

membangunkan tanah ini.  Memang bagi mereka, tanah milik itu, satu 

tanah milik komersial yang boleh dibangunkan, kosnya ialah kalau dia 

tak boleh membangunkan, dia tak dapat balik keuntungan daripada 

tanah tersebut.  Jadi apa yang kita mintak untuk penduduk-penduduk 

di sini bukannya sesuatu mintak langit dan bulan.  Dia offer 

[RM]3,000.00, Yang Amat Berhormat, [RM]3,000.00 untuk satu 

keluarga, dalam era sekarang ini, [RM]3,000.00 untuk satu penduduk 

sana, nak pindah ke mana?  Nak pindah untuk sewa rumah pun 

beratus-ratus ringgit nak bayar deposit dan sebagainya.  Jadi kita, 
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permintaan yang kita bagi kepada, kepada pemaju itu bukannya 

sesuatu yang amat keterlaluan.  Saya cuba rundingkan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan Yang Berhormat? 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya cadangkan, mintak [RM]12,000.00.  

[RM]12,000.00 itu berdasarkan apa yang dibayar oleh pemaju di 

Kampung Hakka di Mantin, walaupun mereka juga kalah kes 

mahkamah tetapi pemaju itu tetapi memberikan [RM]12,000.00 

kepada setiap penduduk.  Permintaan kita hanya [RM]12,000.00 itu 

pun tak boleh diterima oleh pemaju, tak nak bagi.  Jadi, saya mintaklah 

pihak Kerajaan Negeri, atas budi bicara, atas kuasa yang ada, atas 

pengaruh Yang Amat Berhormat Menteri Besar bolehlah cakap kepada 

pemaju ini.  Kalau mereka nak membangunkan di Negeri Sembilan, nak 

membuat projek di Negeri Sembilan, tak kan sedikit duit itu, tak ramai 

pun, dalam 100 keluarga, kalau setiap orang bagi [RM]12,000.00 pun, 

tak sampai [RM]1.5 juta.  Itu pun tak, mereka tak boleh bagi.  Jadi, 

persoalan saya ialah adakah pihak Kerajaan Negeri sanggup untuk 

membantu supaya berunding dengan pihak pemaju ini, bagi sedikit 

pampasan sekurang-kurangnya [RM]12,000.00 kalau bukannya lebih, 

[RM]12,000.00 supaya kita boleh rundingkan dengan baik. 

 

Mereka telah mintak pihak mahkamah bailiff untuk keluarkan 

penduduk-penduduk ini.  Kita tak mahu ada di Negeri Sembilan ini, 

sampai satu tahap, ada projek pembangunan terpaksa mengusir 

penduduk keluar daripada rumah mereka dengan bantuan bailiff, 

dengan bantuan polis dan kecoh keadaan itu.  Dan saya harap pihak 

Kerajaan Negeri dapat membantu perkara ini, terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, memang keadaan di 

Temiang ini, di bawah kita punya skop, di bawah kita punya radar.  

Kebenaran merancang telah pun diluluskan lama.  Dan tanah ini 

bertukar tangan dua tiga kali.  Dan mengikut rekod, tidak ada 

kebenaran merancang yang disambung oleh syarikat-syarikat yang 

membeli.  Itu satu yang sedang kita lihat.  Dan nombor dua, ialah, kita, 

kita tengoklah sejauh mana dia nak pergi, ya.  Apabila dia nak membuat 

kebenaran merancang nanti kita akan melihat bahawa kita akan 

letakkan syarat-syarat supaya syarat-syaratnya ialah untuk kita 

pastikan mereka-mereka yang tinggal di situ mendapat pembelaan 

yang sewajarnya.  Dan tidak timbul soal terminologi “pampasan” di sini 

Dato’ Yang Dipertua, sebab tanah itu adalah tanah mereka.  Kalau pun 

kita nak menolong, kita akan letakkan apa yang dipanggil sebagai 
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saguhati ataupun apa sahaja selain daripada perkataan “pampasan”.  

Kerana pampasan itu bermakna bahawa tanah tersebut adalah tanah 

kepunyaan orang yang duduk di situ.  Tetapi tanah ini bukan tanah 

mereka.  Jadi, kita tidak, kena perlu berhati-hati di dalam menggunakan 

terni, terminologi “pampasan” kerana ia bukan berupa pampasan. 

 

Walau bagaimanapun, Dato’ Dipertua, Yang Berhormat daripada 

Chennah, kita akan bersama-sama untuk pastikan supaya 

permasalahan dan jugak masalah penduduk di situ akan kita, kita ambil 

kira dan memang kita tahu bahawa kebenaran merancang yang di, 

telah pun diluluskan pada tahun 80an tersebut, tidak boleh diguna 

pakai.  Mereka akan pastinya datang untuk memintak kebenaran 

merancang yang, yang, yang baru.  Dan di situ kita akan mulakan 

rancangan untuk kita berunding kerana kita tidak mahu nanti sebab 

banyak jugak pemaju-pemaju kadang-kadang melihat itu kelemahan 

kerajaan.  Kita tidak mahu orang melihat kita lemah.  Kita mahu melihat 

supaya kita mempunyai kuasa dan kita akan menggunakan kuasa kita 

dengan cara yang betul. 

 

Dan inshaa Allah Dato’ Dipertua, maslahah dan jugak perihal penduduk 

di Temiang itu sentiasa berada di dalam radar kita, tetapi cumanya kita 

tak mahu mendedahkan diri kita, kerajaan, kepada pemaju sehinggakan 

nanti pemaju akan mengambil dengan izin, taking advantage of our, 

kita punya position.  Saya akan, pastikan supaya Yang Berhormat 

daripada Chennah dan jugak daripada DUN daripada Temiang dan juga 

rakan-rakan yang lain untuk kita pastikan supaya ianya akan dapat 

diselesaikan dengan terbaik yang mungkin.  Inshaa Allah. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan seterusnya Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Soalan yang 

kedua. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, permit pasir di Titi itu 

belum lagi beroperasi dan selalunya jika beroperasi ia akan dipantau 

oleh pihak-pihak berkuasa seperti JPS dan Pejabat Tanah khususnya.  

Dan jugak akan, mereka akan memastikan supaya syarat-syarat yang 

diluluskan untuk mereka mengambil pasir tersebut mesti dipatuhi.  Jika 

terdapat sebarang pelanggaran Dato’ Yang Dipertua, pihak Jabatan 

terutamanya JPS dan Pejabat Tanah mempunyai kuasa sepenuhnya 

untuk membatalkan ataupun membuat perjanjian kerja supaya 

sebarang pelanggaran syarat yang diletakkan oleh jabatan-jabatan 
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perlu diikut dan tidak dilanggar.  So, Dato’ Yang Dipertua, saya mintak 

jugak Yang Berhormat daripada Chennah jika didapati sebarang 

pelanggaran, kerana permit telah pun diluluskan.  Jika terdapat 

sebarang pelanggaran, mintak supaya berhubung dengan Pejabat 

Tanah, Jabatan Parit Dan Saliran dan jugak yang, jabatan-jabatan yang 

lain.  Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Dato’ Dipertua, soalan tambahan.  Untuk 

makluman Yang Amat Berhormat, untuk lombong pasir ini, dia sudah 

beroperasi.  Saya minggu lepas baru pergi tengok dan memang ada, 

ada, ada beroperasi mengeluarkan pasir daripada Taman Mawar 

tersebut.  Persoalannya di sini, aduan daripada penduduk ialah, lori-lori 

pasir ini mereka menggunakan jalan-jalan taman perumahan.  Dia 

keluar daripada Taman Mawar, dan dia mengundang bahaya kepada 

penduduk-penduduk, kanak-kanak yang main dekat sana.  Lori setiap 

hari keluar, keluar berulang-alik keluar daripada lombong tersebut.   

 

Saya difahamkan bahawa pernah ada cadangan daripada penduduk 

ialah mereka mintak kerajaan meletakkan syarat supaya mereka 

membuat satu jalan alternatif daripada lombong itu keluar ke jalan, 

jalan Titi ke Kuala Klawang, tanpa melalui taman perumahan itu.  

Tetapi permit itu telah diluluskan tanpa ada jalan alternatif ini.  Dan 

saya rasa ini perkara yang pihak kerajaan patut memberikan perhatian. 

 

Saya jugak nak merujuk kepada Laporan Ketua Audit Negara baru-baru 

ini yang memetik satu penemuan Audit berkenaan dengan pengeluaran 

bahan galian dan batuan.  Walaupun ini tidak merujuk kepada Jelebu.  

Dia mengambil dua audit, di Seremban dan di Tampin.  Tetapi saya rasa 

permasalahannya sama, di semua tempat yang ada pengeluaran pasir.  

Penemuan Audit mengatakan bahawa “bagaimanapun terdapat 

beberapa kelemahan yang memerlukan tindakan penambahbaikan 

dalam pengurusan pengeluaran bahan batuan dan galian.  Secara 

ringkasnya, kelemahan yang ditemui adalah seperti berikut: kesan 

pengeluaran bahan batuan terhadap alam sekitar iaitu air sungai keruh, 

perubahan rejim sungai dan hakisan tebing sungai, serta kemudahan 

awam seperti sisa tanah, pasir dan batu kuari di atas jalan awam”. 

 

Saya ni, saya rasa ini adalah masalah-masalah ini adalah satu masalah 

yang agak biasa di semua tempat yang ada pengeluaran pasir ini.  Saya 

harap apakah tindakan daripada Kerajaan Negeri supaya 

mengurangkan, walaupun saya faham di mana-mana ada pengeluaran 

pasir, sudah tentunya masalah-masalah ini tidak boleh di, di, dielakkan 

secara 100 peratus.  Tetapi sekurang-kurangnya saya rasa syarat-

syarat yang dikenakan kepada pengurusan pasir ini perlulah lebih 
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tepat, tidak melalui jalan taman-taman perumahan untuk 

mengurangkan masalah kepada penduduk setempat.  Pohon izin 

jawapan daripada pihak Kerajaan Negeri.  Terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, memang seben, selalunya 

kita akan bertanya di peringkat sebelum meluluskan, jalan-jalan yang 

dilalu.  Boleh jadi ini beberapa kes yang terlepas pandang.  Khususnya 

Dato’ Yang Dipertua, dalam mesyuarat jawatankuasa hasil bumi, Dato’ 

Yang Dipertua, apa yang dipanggil tu, jawatankuasa apa, Jawatankuasa 

Mineral, Dato’ Yang Dipertua, sebelum sebarang lesen untuk kita 

memberikan, dia ada dua jenis lesen.  Satu lesen penerokaan untuk 

mereka meneroka sama ada bahan galian yang mereka nak cari ada 

ataupun tidak.  Nombor dua, lesen selepas ada, mereka akan mintak 

lesen melombong.  Dan salah satu daripada syarat yang kita dalam 

jawatankuasa melihat ialah jalan untuk mereka membawa keluar 

hasilnya ataupun bahan galian ini.  Haa, ini satu, kita ambil kira, Dato’ 

Yang Dipertua, perkara-perkara ini, dan selalunya jika tidak ada jalan 

alternatif, Jawatankuasa Mineral Negeri tidak akan meluluskan 

cadangan penerokaan ataupun perlombongan ini. 

 

Di peringkat meluluskan permit pasir, ini satu cadangan yang baik.  Kita 

ambil kira pandangan yang telah pun dilontarkan oleh Ketua Audit 

Negara di dalam kelemahan yang telah pun dikenal pasti.  Dan inshaa 

Allah Dato’ Yang Dipertua, ini akan menjadi sebagai salah satu jugak 

daripada syarat-syarat yang perlu kita letakkan dalam usaha untuk kita 

mengurangkan masalah yang dialami oleh masyarakat setempat jika 

sesuatu lesen permit untuk melombong ataupun mengambil, mengalih 

pasir, ataupun bahan galian di satu-satu tempat. 

 

Yang di Taman Mawar ini, Dato’ Dipertua, kita akan cuba lihat jika ada 

jalan-jalan alternatif yang boleh digunakan oleh pihak tersebut dan 

saya mintak, kita akan mintak supaya Pejabat Tanah Dan Daerah Jelebu 

supaya melihat perkara ini dengan lebih dekat.  Inshaa Allah, Dato’ 

Yang Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan Yang Berhormat ADUN 

Gemencheh. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, soalan 

saya yang pertama. 
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Y.B. ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, sehingga tahun 

2014, mengikut rekod, di Negeri Sembilan kita mempunyai keluasan 

tanah ya, seluas 15,136 hektar yang sedang diusahakan dengan 

pertanian di mana, pertanian yang diusahakan ini ialah termasuk 

tanaman ya, termasuk ternakan dan jugak termasuk perikanan.  Dalam 

masa yang sama jugak, di Negeri Sembilan, kita mempunyai keluasan 

tanah lebih kurang 12,695 hektar yang berpotensi untuk kita usahakan 

sebagai kawasan tanam-tanaman atau pertanian.  Dan usaha kerajaan 

ketika ini ialah sedang mencari ya, ataupun mencari carian siapakah 

tuan punya tanah ini. 

 

Dan dalam masa yang sama, satu program sedang dijalankan di mana 

kita sedang membuat program penemusuaan iaitu dalam erti kata lain, 

lain, mintak izin Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, iaitu business 

matching, di mana kita temukan ya, antara pengusaha-pengusaha 

dengan pemilik-pemilik ini supaya dapat satu perjanjian dibuat untuk 

mengusahakan tanah-tanah berikut.  Dan dalam masa yang sama, kita 

di pihak kerajaan akan memberi inisiatif kepada pengusaha-pengusaha 

ini dalam bentuk input pertanian dan jugak infrastruktur ladang dalam 

usaha kita nak membangunkan tanah terbiar di Negeri Sembilan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, bagi projek pembangunan ladang nasional di 

Mukim Air Kuning ini, ini sebenarnya projek yang lama telah 

terbengkalai.  Oleh yang demikian, Kerajaan Negeri telah berusaha dan 

bersetuju melantik pengusaha tempatan yang berwibawa sebagai 

operator dalam meneruskan pembangunan ladang satelite ini dan 

menjalankan projek ternakan lembu secara insentif di kawasan 

tersebut.  Kerana kita tidak mahu lagi, apabila ladang-ladang ini 

diberikan kepada pengusaha-pengusaha, tetapi mereka akhirnya gagal.  

Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Soalan tambahan.  Adakah pembangunan 

yang akan dibuat ini tidak mengambil kira kepentingan masyarakat 

setempat?  Sebenarnya lokasi ini adalah rizab padang ragut kerbau satu 

ketika.  Orang kampung dapat menternak di kawasan tersebut.  Apabila 

ladang satelit ini diwujudkan, dan ia gagal, sebelum itu ada perjanjian 

di antara ladang satelit ini dengan penduduk kampung untuk dibagi lot-

lot.  So, apabila ladang satelit ini gagal, dan diambil alih oleh pemaju 

yang baru, adakah perjanjian asal untuk membantu penternak-

penternak setempat, orang-orang kampung ini dibagi? 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Terima kasih kepada ADUN Gemencheh yang 

menyuarakan hasrat yang murni ini, ya.  Sebenarnya bagi pemilihan ya, 
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pemilihan peserta-peserta ladang satelit ini ya, sebenarnya yang 

memilih ialah pihak kementerian di mana ladang-ladang ini bagi pihak 

Kerajaan Negeri hanya menyediakan tempat-tempat atau lot-lot.  Dan 

kemudahan asas semuanya adalah dibuat oleh pihak Kementerian.   

 

Dalam masa yang sama ya, dalam usaha yang murni oleh ADUN 

Gemencheh ini, kita sebenarnya mempunyai sebenarnya ladang-ladang 

satelit yang masih lagi ya, ada kekosongan tapi dengan syarat ya, 

pengusaha-pengusaha ini mesti mengisi borang dan ajukan borang ini 

kepada Jabatan Veterinar dan akan diangkat ke pihak Kementerian.  

Dan pihak Kementerian yang akan membuat pemilihan.  Jika sekiranya 

ada penternak-penternak ya, yang berminat ya, kita khuatir jugak 

sebab pada asalnya dahulu ya, ladang ini diberikan kepada ya, antara 

ada orang tempatan, tetapi tidak berjaya, ya. 

 

Jadi, usaha yang murni ini tetapi hasilnya tidak mendatangkan apa-apa 

hasil maka kita, untuk mencapai matlamat pengeluaran daging ini tidak 

akan tercapai.  Jadi, sekiranya ada ya, penternak-penternak yang 

mempunyai dan berwibawa, mempunyai kemampuan boleh kita tolong 

untuk letakkan di ladang-ladang satelit.  Di mana di Negeri Sembilan 

sebenarnya untuk Dewan, untuk pengetahuan Dewan yang mulia ini, 

selain daripada, ladang satelit yang ada di Air Kuning ini kita ada jugak 

ada lagi 22 ladang satelit dan kita jugak masih ada kekosongan, sedikit 

kekosongan yang boleh kita berikan kepada penternak-penternak ini.  

Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, soalan 

yang kedua. 

 

 

Y.B. ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua, bagi menjawab soalan 

Yang Berhormat ADUN Gemencheh, sememangnya Dato’ Yang 

Dipertua, kita menghantar penyertaan ataupun kontinjen kita setiap 

kali kejohanan SUKMA ataupun dulu kita panggil, kini kita panggil 

sebagai Sukan Malaysia dianjurkan. Jadi, Dato’ Yang Dipertua, dari segi 

pencapaian, pada dasarnya, kita terdapat peningkatan dari segi 

pencapaian semasa Sukan Malaysia Kali Ke-17 tahun lepas, yang 

diadakan di Perlis, terutamanya sedikit peningkatan daripada 

pungutan pingat emas berbanding daripada tahun 2012.  Di mana 2012 

kita dapat 17 dan tahun lepas kita dapat 18. 
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Namun, apa yang lebih menggembirakan Dato’ Yang Dipertua, 

sepanjang sejarah penyertaan kita di Kejohanan SUKMA, setelah 17 kali 

diadakan, adalah kali pertama tahun lepas, SUKMA Ke-17 di Perlis 

tahun lepas, buat kali pertamanya salah seorang daripada atlet kita 

telah dinobatkan ataupun telah memenangi Anugerah Atlet Lelaki 

ataupun Olahragawan Terbaik Kejohanan, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Namun, bagaimanapun, kita masih belum berpuas hati secara 

keseluruhannya daripada, daripada pencapaian ini sebab sasaran 

utama kita belum ataupun masih belum tercapai untuk menjadi 

ataupun menempatkan kontinjen kita di ke tempat, ataupun di 

kelompok lima terbaik, Dato’ Dipertua.  Jadi untuk itu, Kerajaan Negeri 

Sembilan melalui agensi kita, Majlis Sukan Negeri, telah mengkaji, telah 

melihat secara sedalam-dalamnya, secara terperinci sebarang 

kelemahan ataupun sebarang keperluan untuk kita memastikan 

Kejohanan SUKMA tahun hadapan di, 2016 di Sarawak akan dapat 

kecemerlangan yang kita harapkan. 

 

Dan kita telah memulakan apa yang kita namakan, apa yang kita 

panggil sebagai Program Kecemerlangan SUKMA 2016.  Di bawah 

ataupun di dalam program ini, Dato’ Yang Dipertua, kita telah 

mewujudkan beberapa jawatankuasa kecil khas yang antaranya 

memberi penekanan tentang pertamanya, tentang pemilihan pegawai 

dan juga atlet.  Selain daripada jawatankuasa khas yang kita berikan 

penekanan tentang latihan dan jugak persiapan atlet tersebut, selain 

daripada untuk kita melihat keperluan peralatan dan jugak kemudahan 

di samping kita akan memastikan disiplin dan jugak kebajikan dan 

motivasi di kalangan pegawai-pegawai dan jugak para atlet. 

 

Dato’ Yang Dipertua, untuk makluman tentang persediaan ataupun kita 

mengenal pasti atlet-atlet prospek kita, kita telah memulakan 

pemilihan dan jugak latihan sebaik sahaja kita balik daripada SUKMA 

yang lepas.  Jadi, daripada tahun lepas kita telah memulakan sesi 

pemilihan dan jugak latihan dan kita telah mengenal pasti seramai 

lebih kurang 200 lebih, secara tepatnya 204 orang atlet-atlet prospek 

yang boleh menyumbangkan pingat kepada kontinjen kita pada tahun 

hadapan.  Di antaranya adalah, Dato’ Dipertua, sebahagiannya 44 orang 

yang kita sasarkan akan menyumbang sebanyak lebih kurang 36 pingat 

emas, selain daripada itu 53 orang yang kita harapkan dapat membawa 

balik sebarang pingat. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, untuk menjawab ataupun bagi makluman 

tentang permasalahan penghijrahan ataupun pertukaran pemindahan 

atlet-atlet kita ke negeri-negeri lain.  Sebenarnya perkara ini sering 

berlaku jugak selalu terjadi di mana-mana negeri.  Dan jugak terjadi 
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daripada, di dalam apa juga jenis kejohanan.  Bagi negeri kita, ianya 

tidaklah begitu mendatangkan masalah besar dan ianya berlaku dalam 

kadar yang sangat minima.  Dan kita menjalankan, mengambil 

beberapa langkah pendekatan untuk menghalang ataupun 

mengurangkan permasalahan ini berlaku.  Antara pendekatan yang kita 

lakukan adalah kita memberikan insentif ataupun imbuhan 

kemenangan kepada atlet-atlet kita yang berjaya terutamanya di 

peringkat Sukan Malaysia ataupun jugak kejohanan-kejohanan 

antarabangsa seperti SEA Games dan jugak Sukan Asia. 

 

Selain daripada itu, pendekatan yang kita berikan ataupun kita ambil 

adalah menawarkan pekerjaan-pekerjaan kepada atlet-atlet kita yang 

cemerlang mengikut kesesuaian dan jugak kekosongan jabatan kita, 

jawatan terutamanya di peringkat ataupun di unit-unit di jabatan-

jabatan Pihak Berkuasa Tempatan, Dato’ Dipertua.  Pada atlet-atlet 

yang cemerlang jugak, kita sedaya upaya mengambil langkah dan usaha 

untuk menempatkan mereka, menyerapkan mereka kepada pusat 

latihan serantau ataupun peringkat kebangsaan yang dikendalikan oleh 

Majlis Sukan Negara. 

 

Dan jugak seboleh mungkin kita juga menyerapkan atlet-atlet yang 

berpotensi ini dan kita memasukkan kepada sukan-sukan sekolah yang 

berada, contohnya di Bukit Jalil, di Pahang dan jugak di Johor.  Selain 

jugak, kita menerapkan, menyerapkan mereka ke dalam program elit 

dan jugak progam pelapis di peringkat kebangsaan. 

 

Akhirnya Dato’ Yang Dipertua, bagi atlet-atlet yang mempunyai 

kelayakan minima dalam pencapaian pendidikan, kita juga 

mengadakan satu kerjasama dan jugak persefahaman dengan IPTA-

IPTA di peringkat kebangsaan untuk kita memasukkan mereka ini ke 

pengajian-pengajian yang bersesusaian ataupun program-progam pra-

universiti ataupun proram-program asasi, Dato’ Yang Dipertua, terima 

kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Soalan tambahan.  Yang Berhormat 

Chembong, pemilihan atlet-atlet ni ada, adakah melibatkan 

keseluruhan atlet-atlet di Negeri Sembilan terutamanya di luar bandar?  

Sebab ada kemungkinan atlet-atlet di luar bandar seperti di 

Gemencheh, ambil contoh, ada yang mewakili Melaka di, disebabkan 

mungkin tiada ruang untuk mereka untuk menonjolkan diri.  So, adakah 

kementerian, Jabatan Belia dan Sukan mencari bakat-bakat baru di luar 

bandar terutamanya?  Terima kasih. 
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Y.B. ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua, kalau nak kirakan ada 

atlet-atlet yang berasal Negeri Sembilan mewakili negeri lain, 

memanglah ada tetapi sangat sedikit.  Pertamanya ia mungkin berlaku 

secara sengaja ataupun tidak sengaja.  Kalau sengaja di Dato’ Yang 

Dipertua, kita boleh katakan dalam bentuk contohnya pada SUKMA 

yang lepas, Dato’ Dipertua, kita ada dua, dua pasukan ataupun lebih 

daripada satu pasukan di mana pasukan kedua dan ketiga kita ini, kita 

tak boleh bawa menyertai kejohanan tersebut dan ada negeri-negeri 

yang tidak bersiap langsung.  Jadi mereka meminta kita, meminta 

kerjasama kita.  Dan kita atas asas untuk memberikan pendedahan, kita 

benarkan mereka mewakili negeri lain tersebut. 

 

Keduanya, Dato’ Dipertua, tentang ada atlet-atlet yang mungkin kita 

terlepas pandang ataupun sebagainya, itulah sebabnya seperti mana 

yang saya katakan tadi, kita jugak mewujudkan satu jawatankuasa kecil 

khas yang kita namakan Jawatankuasa Pemilihan Pegawai Dan Atlet, 

ya.  Dan kita tidak hanya bersandarkan daripada cadangan-cadangan 

daripada persatuan-persatuan sahaja.  Kita cari sehinggakan kita 

membuat ataupun mengadakan kejohanan-kejohonan di peringkat 

daerah dan jugak seterusnya di peringkat negeri, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan seterusnya, Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, soalan 

saya yang ketiga. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, soalan ini jugak akan 

menjawab soalan yang ditanyakan oleh DUN Senawang, Repah, Chuah 

dan Temiang, berkenaan dengan masalah yang dihadapi bekalan air di 

kawasan Tampin dan jugak Rembau. 

 

Dato’ Yang Dipertua, memang kita mempunyai masalah tentang 

bekalan air di kawasan Tampin dan jugak Rembau.  Ia bukannya sebab 

oleh apa-apa, tapi adalah disebabkan oleh isu air di Empangan 

Gemencheh menurun sehingga melepasi paras kritikal.  Dato’ Yang 

Dipertua, Empangan Gemencheh ini merupakan satu empangan yang 

belum lama lagi.  Dibina awal tahun 2000.  Dan mula beroperasi dia 

punya loji rawatan air Gemencheh ini tahun 2004 ataupun 2003, 

bermula.  Satu empangan yang dibina untuk membekalkan air untuk 

kawasan Tampin dan jugak sebahagian besar ataupun keseluruhan 

daripada Rembau, sebelum Loji Sawah Raja diwujudkan, Dato’ Yang 

Dipertua. 
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Kawasan di Empangan Gemencheh dia merupakan satu kawasan 

tadahan yang tak besar.  Kawasan tadahan dia tak seperti kawasan 

tadahan di empangan-empangan lain, Dato’ Yang Dipertua, dia cuma 

ada 369 hektar kawasan tadahan dan itu pun dah kelilingnya ditanam 

dengan pokok kelapa sawit.  Dan seperti mana kita tahu, pokok sawit 

ini Dato’ Dipertua, dia menggunakan air, menghisap air bergelen-gelen, 

satu pokok satu hari bergelen-gelen air.  Jadi, air di situ, ditambah pulak 

dengan kawasan tadahan hutan kekal, Hutan Simpanan Kekal Tebong 

tu Dato’ Dipertua, yang tak besar, dan anak air, ada satu anak air yang 

masuk ke dalam ataupun sungai, nak kata sungai dia tak seberapa 

besar Dato’ Dipertua, katakanlah, sungai jugaklah ya, yang masuk di 

situ merupakan sungai yang datang, dapat dia punya punca tadahan air 

daripada kawasan Hutan Simpan Tebong dan kawasan sekitar.   

 

Mulai daripada, dimulakan, digunakan loji rawatan air di Gemencheh, 

Dato’ Dipertua, kawasan di situ sebenarnya, dia punya sumber air 

mentah tak besar.  Dan kita pun tak buat kajian yang, yang, yang teliti 

semasa kita buat di situ.  Ini, dengan izin Dato’ Yang Dipertua, bukan 

nak menuding-nuding jari kepada sesiapa, tetapi kita tak, agaknya tak 

melihat cuaca, tak melihat macam mana kan, dan kita tak melihat 

keadaan sekitar.  Dia, Empangan Gemencheh ini, Dato’ Yang Dipertua, 

dibina di belakang, di penghujung Banjaran Titiwangsa.  Dia di 

penghujung betul-betul.  Dan masalah di situ ialah angin lintang 

terlampau kuat.  Angin lintang dia, cross wind, dengan izin, kuat.  Itu 

sebab bila kita buat pembenihan hujan, pembenihan awan, dia menjadi 

Dato’ Yang Dipertua, dia jadi, awan, dia jadi, awan cumulonimbus ni jadi, 

kita benih.  Kita bayar dengan, dengan bayaran.  Tapi bila dia dah jadi 

hujan, dia turun ‘kek’ ‘Melako’, Dato’ Yang Dipertua, ataupun dia turun 

‘kek’ ‘Gomeh’.  Dia tak nak turun situ.  ‘Tah’ ‘apo’ ‘puako’ ‘kek’ situ pun 

kita tak tahu, ya, Dato’ Yang Dipertua.  Dan anak sungai yang masuk ke 

dalam tu pun, kita tak tanya nama dia dulu, rupanya sungai tu bernama 

Sungai Salah, Dato’ Dipertua.  Sungai pun Sungai Salah.  Jadi, Empangan 

Gemencheh ni macam-macamlah bala dia.  Hutan dia tak besar, 369 

hektar, banyak pulak tanam dengan estet kelapa sawit iaitu KLK, IOI 

punya estet, macam-macam.   

 

Jadi, sejak digunakan air di loji rawatan air Gemencheh, Dato’ Yang 

Dipertua, air dia menurun dan tak pernah kekal.  Hujan kalau turun pun 

tidak mencukupi untuk kita menambah air, air, air mentah di situ.  Jadi, 

ini keadaan sebenarnya.  Maka, terjadi masalah dan masalah sekarang 

ialah kita, Syarikat Air Negeri Sembilan (SAINS) mencatu di kawasan 

tersebut tetapi dengan catuan yang berjadual.  Kita mengambil 

langkah-langkah, Dato’ Dipertua, bukan kita tak buat apa-apa.  Kita tadi, 

dikatakan kita buat pembenihan awan, menjadi, tetapi tak turun di 
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sana.  Dan kita mengambil langkah untuk mencatu tapi itu bukanlah 

kita menjawab persoalan yang sedang berlaku. 

 

Jawapan kepada persoalan yang berlaku ialah mengambil cara satu, 

jangka pendek, jangka sederhana dan jangka panjang.  Jangka 

pendeknya, Dato’ Yang Dipertua, kita beli air daripada Syarikat Air 

Melaka iaitu kita menghubungkan paip yang ada, yang berhampiran 

dengan paip kita iaitu di kawasan batang, apa tu, di kawasan stesen 

keretapi tu apa nama dia?  Pulau Sebang.  Di Pulau Sebang, Dato’ Yang 

Dipertua, Pulau Sebang ni Melaka, Pulau Sebang Tampin, kita 

menghubungkan dia punya paip itu tak sampai pun 5 meter, Dato’ 

Dipertua, kita hubungkan.  Dengan kita mengharapkan dan jugak 

Syarikat Air Melaka mengatakan mereka boleh membekalkan sebanyak 

1.1 juta gelen satu hari.  Kalau 1.1 juta gelen ni, Dato’ Dipertua, kita 

mengambil kira berapa digunakan oleh satu unit rumah, kita boleh, 

dengan senang kita boleh menambah untuk kita membekalkan kepada 

lebih kurang 5,000 households.  5,000 biji rumah.  Dan kita 

tandatangani perjanjian tersebut, dan kita beli mahal Dato’ Dipertua, 

kita beli mahal, satu cubic meter kita bayar RM1.40 sen.  Kita cuma caj 

pengguna 30 sen.  Setiap satu cubic meter kita terpaksa mensubsidi 

RM1.10 sen.  Tak apalah, kerana ini emergency.  Tetapi malangnya kita 

tidak dapat dibekalkan sebanyak, sebanyak 1.1 juta gelen, tetapi kita 

cuma dapat tak sampai setengah pun.  Itupun okaylah, kita dapat 

membantu kepada sebanyak 1,300 biji buah rumah saja di kawasan 

Tampin.  Dan kita dapat sikit di kawasan Batang Melaka untuk kita 

bekalkan lebih kurang kepada 2-300 biji rumah.  Itu, kita punya jangka 

pendek. 

 

Dan jangka pendek pun sekarang ini kita sedang, hampir siap Dato’ 

Dipertua, kita telah pun menggali dan menanam paip.  Paip sebesar 900 

milimeter daripada Loji Rawatan Air Sawah Raja di Rembau, untuk kita 

bawak masuk ke dalam tangki imbangan di Bukit Tampin.  Hari ini 

Dato’ Dipertua, loji air di Sawah Raja, yang berkapasiti 12 juta gelen 

satu hari, yang membekalkan majoritinya kepada kawasan Port 

Dickson dan jugak kawasan di Lubuk Cina, kawasan di Titian Bintangor, 

dan kawasan Pancang, Dato’ Dipertua, ada lagi kita boleh proses kita 

boleh gunakan kapasitinya kerana sekarang kita cuma memproses 

sebanyak 10 juta gelen.  Dan kita boleh tolak dia punya kapasiti kepada 

maksimum, 12 juta gelen.  Dan 2 juta ataupun 2.2 juta gelen boleh kita 

salur melalui paip yang sedang kita bina ataupun yang sedang kita 

tanam, 900 milimeter punya paip.  Masuk ke Bukit Tampin dan kita 

akan dapat pressure baru di sana untuk kita masukkan ke dalam grid 

Tampin/Rembau punya circuit, Dato’ Yang Dipertua.  Jadi, ini sedang 

kita buat.  Dan, inshaa Allah, Dato’ Yang Dipertua, itu langkah, langkah 

sederhana. 
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Dan langkah yang kita buat jugak iaitu langkah untuk kita 

mengekalkan, nombor satu ialah supaya Empangan Gemencheh cukup 

bekalan air mentah untuk diproses.  Bekalan air untuk Tampin.  Loji 

Rawatan Air Gemencheh setiap hari membekalkan air kepada Tampin 

dan jugak Rembau sebanyak 7 juta gelen satu hari, diproses, air, air 

bersih 7 juta gelen untuk bekalan kepada dua daerah ini. 

 

Jadi, jangka panjang, Dato’ Dipertua, kita sedang membina, telah pun 

kita mulakan kerja untuk kita menyalurkan air mentah ke dalam 

Empangan Gemencheh itu sendiri, iaitu dengan kita membuat rumah 

pam, mengepam air daripada Sungai Jelai di kawasan Kampung Dangi, 

Dato’ Yang Dipertua, dan kita akan menanam paip lebih kurang tujuh 

ke lapan kilometer untuk kita curahkan ke dalam Empangan 

Gemencheh untuk ditambah air mentah di situ. 

 

Empat pam besar, Dato’ Yang Dipertua, setiap satu berkapasiti empat 

juta gelen.  Boleh mengepam air, daripada Sungai Jelai yang mana 

Sungai Jelai ini mempunyai bekalan air mentah yang besar, yang datang 

daripada kawasan-kawasan anak-anak sungai bersekitar, akan dipam.  

Dan rumah pam ini, dan paipnya akan siap dalam jangka masa satu 

tahun.  Dari, dah mula kerja, boleh jadi lapan-sembilan bulan dari 

sekarang, akan kita pam bila musim hujan, kita pam dengan 12 juta, 

empat biji pam ni kita pam.  Dan jika air kering, kita pam cuma empat 

ke lapan juta.  Kita buat dua pam saja untuk berjalan. 

 

Ini akan menentukan bahawa jumlah air mentah akan dapat kita 

bekalkan, jika 12 juta air mentah masuk, kita gunakan 10 juta air 

mentah untuk kita proses, menjadikan tujuh juta gelen air terawat.  

Maknanya kita akan dapat kepastian Empangan Gemencheh ini akan 

sentiasa ada air, Dato’ Yang Dipertua.  Kerana kita akan dapat lebihan 

lebih kurang dua juta gelen air mentah, akan menambah kapasiti dan 

menambah dia punya paras air di kawasan di situ, inshaa Allah, Dato’ 

Yang Dipertua.  Tapi memakan belanja yang besar.  Ini kita gunakan 

duit rizab kita, Dato’ Yang Dipertua, kerana kita dah invoke, kita 

mempunyai emergency, emergency, Dato’ Yang Dipertua, darurat. 

 

Dan lagi satu kita telah mintak dengan Kementerian melalui SPAN, 

Suruhanjaya Air Negara, untuk membina satu lagi loji di sebelah Loji 

Rawatan Air Sawah Raja di Rembau, yang boleh jugak membekalkan, 

Sungai Rembau boleh mempunyai jugak kapasiti air mentah untuk 

membolehkan kita mengepam dan mengadakan satu logi, satu lagi loji 

rawatan air di sebelah loji yang sedia ada ini, yang berkapasiti yang 

sama iaitu 12 juta gelen air mentah satu hari.  Dan jika ini dapat kita 

buat, kita dapat pam air di Jelai, kita dapat loji baru, yang boleh jadi tiga 

tahun, maka Dato’ Yang Dipertua, kita akan pisahkan Rembau dengan 
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Tampin.  Rembau dengan, daripada Sawah Raja.  Dan Tampin dengan 

bekalan yang ada. 

 

Jadi, kita tidak akan dapat masalah apa-apa lagi, Dato’ Yang Dipertua, 

inshaa Allah, tetapi Kerajaan Negeri melalui SAINS, kita sedang melihat 

supaya seluruh Negeri Sembilan ini ada satu grid bersepadu, Dato’ Yang 

Dipertua, supaya jika berlaku sebarang masalah di satu-satu kawasan, 

kita tidak jatuh terduduk, tetapi kita boleh ambil air daripada grid yang 

lain.  Misalnya, sekarang kita mahu lihat sama ada boleh tak kita 

sambungkan grid Kuala Pilah dengan grid Tampin.  Kita sedang lihat 

melalui Google Dato’ Yang Dipertua, paip yang paling dekat sekali ialah 

antara Kampung Inas dengan Kampung Repah.  Kita nak buat T-

junction di kedua-dua pihak dengan nanti kalau ada apa-apa hal di 

Tampin kita boleh ambil air bekalan daripada Kuala Pilah untuk kita 

jugak bekalkan kerana di Kuala Pilah, kita telah pun berjaya menaik 

taraf loji di Sungai Jelai daripada 12 juta gelen satu hari kepada 25 juta 

gelen satu hari, baru-baru ini.  Ini yang sedang kita buat. 

 

Dan begitu jugak Seremban dengan Port Dickson yang telah pun kita 

sambungkan melalui grid iaitu loji di Kuala Sawah yang mana kita telah 

pun mengubah suai paip supaya ia dapat disambung.  Dan sekarang ini 

Loji Kuala Sawah membawak air daripada Kuala Sawah balik kepada 

Seremban sebanyak lima juta gelen satu hari.  Begitu jugak dengan PD 

nanti, dan jugak dengan Rembau.  Jelebu sebab dia oleh main range, 

Dato’ Yang Dipertua, kita akan sambung grid dia dengan grid di Jempol.  

Sebab kita tak boleh buat sambung dengan grid di Seremban. 

 

Jadi, ini kita sedang buat kerana kita tidak mahu nanti jika berlaku 

sesuatu di loji mana-mana, kita tidak berbuat apa-apa.  Kalau ada 

kerosakan rumah pam misalnya, kita boleh, sekurang-kurangnya kita 

boleh membekalkan 50 peratus daripada grid kawasan sebelah untuk 

kita terus dapat memberikan bekalan walaupun tidak sepenuhnya, 

tetapi tidak akan mengganggu 100 peratus bekalan air di satu-satu 

kawasan pada masa-masa depan.  Inshaa Allah, Dato’ Yang Dipertua.  

Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Repah: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Repah: Terima kasih kepada Rantau untuk menjawab 

soalan berkenaan air di kawasan Gemencheh.  Pada masa ini, berlaku 
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catuan air berganti iaitu sehari berganti.  Jadi, memandangkan Kerajaan 

Negeri membeli air dari Melaka, adakah catuan ni diteruskan ataupun 

untuk tempoh masa sampai bila catuan bergilir ini dilaksanakan? 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, catuan bergilir ini akan kita 

teruskan kerana beli air daripada Melaka, walaupun kita janji 

maksimum 1.1 juta gelen satu hari, tetapi Syarikat Air Melaka tidak 

dapat memberikan kita jumlah tersebut kerana ia jugak merupakan 

hujung jari, tekanannya tidak sampai, tidak dapat memberikan kita 

jumlah yang nak kita, ataupun yang mereka nak bagi kepada kita.  

Cuma tak sampai pun 300 ribu gelen satu hari pun tak dapat, Dato’ 

Yang Dipertua.  Itu sebabnya kita jangkakan, kita boleh memberikan 

dengan air yang dapat kita beli tu kita jangka kita dapat bagi 

kemudahan kepada 5,000 buah rumah.  Sekarang ni kita tak dapat pun 

1,500 buah rumah, kapasiti, equivalent, ataupun dia punya persamaan 

Dato’ Yang Dipertua. 

 

Jadi, maknanya, jawapan kepada yang disoal oleh Repah tadi, ya, kita 

akan teruskan.  Tetapi kita hampir siap, Dato’ Yang Dipertua, lagi 

sebulan, hujung bulan depan misalnya Dato’ Yang Dipertua, kita dapat 

sambungkan paip 900 milimeter daripada Sawah Raja, yang dapat 

membekalkan 2.2 juta gelen air terawat ke dalam grid nak masukkan 

ke dalam grid Tampin, Bukit Tampin, ini akan dapat meringankan 

beban.  Dan kita akan berhentikan, boleh jadi kita buat catuan sekejap, 

lepas tu kita berhenti dua minggu, macam-macam.   

 

Dan yang akhirnya sekali, Dato Yang Dipertua, ialah dalam masa lapan 

bulan, ke sembilan bulan dari sekarang, kita akan mengepam air 

seperti apa yang kita buat, kita pam air daripada hulu Sungai Muar 

masuk ke dalam Empangan Talang, untuk kita jadikan Empangan 

Talang ini sebagai regulation damp, kerana Hulu Sungai Muar, Dato’ 

Yang Dipertua, sepanjang Sungai Muar sampai sempadan Johor, kita 

ada lima loji.  Jika kita tidak ada satu kolam imbangan, empangan 

imbangan Dato’ Yang Dipertua, kalau musim kemarau, lima loji ini akan 

terlibat.  Sampailah loji Gemas, termasuklah loji Ulu Jelai, Sungai Jelai 

dan yang lain-lain, Ulu Jempol. 

 

Ini yang kita buat, tahun lepas, Dato’ Yang Dipertua, semasa musim-

musim kemarau, kita melepaskan satu hari 10 juta gelen air masuk ke 

dalam sungai melalui Empangan Talang, Dato’ Dipertua.  Ini jugak kita 

nak buat supaya Empangan Gemas ini kita pam air, tetapi kita tak 

lepaskan balik.  Tapi Talang kita lepaskan melalui Sungai Talang dan 

masuk semula ke dalam grid Sungai Muar supaya semua loji-loji 

sepanjang Sungai Muar sampailah ke Gemas, Dato’ Muar, Dato’ Yang 
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Dipertua, akan dapat bekalan air.  Jika tidak, Dato’ Yang Dipertua, kita 

akan menghadapi masalah yang amat besar jika kita tidak membuat 

perancangan yang baik, dan kita tidak buat sesuatu planning yang 

boleh kita membekalkan air, inshaa Allah.  Jadi, ini yang kita buat.  Dan 

di Sungai Jelai, kita akan pam masuk ke dalam Gemencheh, dan 

Gemencheh kita tak keluar ke mana-mana sebab dia tidak 

menghubungkan ke sungai mana-mana. 

 

Dato’ Yang Dipertua, jadi jawapan tadi ialah kita akan teruskan, tetapi 

boleh jadi kita akan, bila siap saja satu bulan lagi ataupun satu bulan 

setengah lagi, dapat tambahan 2.2 juta gelen, tanpa membayar satu apa 

sen pun, boleh jadi kita akan berhenti mengambil air daripada Melaka 

kerana amat mahal.  Kita beli satu cubic meter RM1.40 sen, kita caj 

orang 30 sen.  Setiap cubic meter kita rugi RM1.10 sen.  Satu, setiap 

bulan kita rugi [RM]120 ribu, Dato’ Yang Dipertua, kita kira kasar.  

[RM]120 ribu ditanggung oleh SAINS untuk menanggung supaya 

bekalan air dapat kita salurkan kepada orang ramai, walaupun kosnya 

amat tinggi, tetapi bila keadaan darurat seperti ini kita tidak melihat 

dollar and cents, but we must get the service given to the people, dengan 

izin, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Ahli-

ahli Yang Berhormat sekalian, pertanyaan-pertanyaan berkehendakkan 

jawapan lisan, masa menjawabnya telah pun tamat.  Saya persilakan ke 

agenda seterusnya. 

 

 

 

6.2 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan 

Bertulis 

 

Setiausaha Dewan: Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan 

Jawapan Bertulis.  Dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Rantau. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

membentangkan jawapan-jawapan bertulis bagi pertanyaan-

pertanyaan yang telah diberitahu terlebih dahulu seperti yang 

dibentangkan di hadapan ahli-ahli Yang Berhormat yang lain. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

jawapan-jawapan yang berta, yang berkehendakkan jawapan bertulis 

adalah dibentangkan. 
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6. USUL 

 

“Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menjunjung kasih 

kepada Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan atas Titah Ucapan Baginda bagi merasmikan 

Pembukaan Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri, Negeri 

Sembilan Yang Ke-13”. 

 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keenam, Usul. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat, sebelum 

berbahas usul, saya ada satu pantun nak bagi kepada ahli Yang 

Berhormat-lah.  Sila dengar baik-baik. 

 

Ke Melang sekali ini, 

Bawak raga bersulam jingga, 

Lokan dialas ke daun palas, 

Bersidang sekali ini, 

Lunak suara luahan rasa, 

Elokkan bahasa ketika berbahas. 

 

Saya juga ambil kesempatan, sebelum kita mulakan untuk Dewan 

mengalu-alukan kehadiran Yang Dipertua PEKERTI; Yang Mulia Raja 

Datin Seri Salbiah Binti Tengku Nujumudin dan juga Jawatankuasa 

PEKERTI ke Persidangan Dewan pada pagi ini.  Silakan ahli Yang 

Berhormat ADUN Seri Menanti. 

 

 

Y.B. ADUN Seri Menanti: Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamulaikum 

w.b.t. dan salam sejahtera.  Saya nak jawab Dato’ Yang Dipertua, saya 

nak jawab pantun Yang Dipertua. 

 

Kalau menyalin dengan sempurna, 

Suratnya bersih lamannya terang, 

Kalau memimpin dengan sempurna, 

Tuhan pun kasih, rakyat pun sayang. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, dan ahli-ahli Yang Berhormat 

sekalian, terima kasih kepada Dato’ Speaker kerana memberi ruang, 

memberi laluan untuk saya membuat ucapan bagi mengemukakan usul 

menjunjung kasih bahawa dengan ini mengambil ketetapan 

menjunjung kasih ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan atas Titah Ucapan Baginda bagi merasmikan 
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Pembukaan Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 

Yang Ke-13. 

 

Dato’ Yang Dipertua, di persada persinggah sana, selaku raja dengan 

rakyat bernaung, sememangnya yang diharapkan oleh Duli Yang Maha 

Mulia Tuanku adalah cara pemerintahan yang terbaik dari barisan 

kepimpinan negeri agar negeri dan rakyat di bawah naungannya 

sentiasa dalam keadaan aman, harmoni dan sejahtera.  Alhamdulillah, 

dalam Titah Ucapan Baginda yang mencakupi keseluruhan aspek 

pembangunan sama ada dari segi pencapaian negeri dan rakyatnya, 

jelas menyimpulkan rasa sukacitanya sekaligus meletakkan keyakinan 

dan kepercayaan yang tinggi kepada kami terutamanya dalam Barisan 

Nasional, yang memimpin Kerajaan Negeri selama ini.  Inshaa Allah, 

akan kami galas dengan penuh rasa tanggungjawab dan memastikan 

wawasan serta pelan pembangunan dapat dihamparkan dengan lebih 

berkesan bagi memenuhi impian masyarakat awam. 

 

Melakarkan peratusan kemajuan tertinggi adalah menum, penumpuan 

kami dari pihak kerajaan yang memimpin selari dengan fasa 

transformasi negara masa kini.  Bagi mencapai  hasrat ini, maka kita 

selaku wakil kepada rakyat yang telah diamanahkan, melaksanakan 

setiap perancangan bagi memenuhi impian masyarakat awam sentiasa 

mengharapkan nasib mereka terus dibela dan tidak terpinggir dalam 

menerima arus kemajuan negara. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, seperti diketahui umum, 

pembangunan adalah merupakan salah satu faktor utama yang dilihat 

sebagai kayu pengukur untuk sesebuah negara atau negeri itu 

dikatakan telah mencapai kemajuan.  Pembangunan meli, meliputi juga 

infrastruktur yang lancar serta kemudahan yang berkesan bagi 

membantu rakyat mencapai kehidupan yang lebih baik semasa ke 

semasa.  Di dalam konteks ini, kita amat berbangga dan berpuas hati 

dengan kepesatan pembangunan yang telah berlangsung di bawah 

kempimpinan Yang Amat Berhormat dari Dewan Undangan Negeri 

Rantau selaku Menteri Besar Negeri Sembilan yang telah pun 

menjangkau 11 tahun kepimpinan beliau. 

 

Rusa ditembak, lukanya berat, 

Berpilin kaki, sakit merana, 

Kuasa terletak pada nan kuat, 

Pemimpin berdiri lagi bijaksana. 

 

Suatu masa dahulu, Negeri Sembilan pernah diberikan jolokan cuma 

sekadar persinggahan sementara dalam permusaf, permusafiran 

pelaburan menuju ke arah selatan dan utara.  Ibarat seperti daun di 
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tangkai delima, delimanya yang dikejar-kejar dan jadi tujuan, 

sedangkan kita sebagai daun tidak dipandang tempatnya.  

Alhamdulillah, berkat kerjasama yang erat antara Kerajaan Negeri, 

agensi-agensi kerajaan dan pihak swasta serta sokongan padu dari 

Kerajaan Persekutuan, kita telah berjaya membangunkan Negeri 

Sembilan sebagai sebuah negeri yang tidak hanya menjadi 

persinggahan tetapi telah meniti dari mulut ke mulut sebagai negeri 

yang begitu strategik terutama dalam bidang pelaburan dan 

perindustrian.  Ini ditambah pula dengan pemikiran yang didepani oleh 

peneraju kepimpinan negeri dengan persiapan kawasan-kawasan yang 

beroperasi dengan infrastruktur yang kondusif serta penyampaian 

yang cekap dan amat mesra pelabur. 

 

Ini dibuktikan oleh Kerajaan Negeri Sembilan berjaya menampilkan 

sektor perindustrian kekal kukuh sebagai penyumbang utama kepada 

pembangunan ekonomi negeri ini dengan jumlah pelaburan yang 

diluluskan dalam sektor ini pada tahun 2014 iaitu sebanyak [RM]3.094 

bilion berbanding dengan tahun 2013 hanya [RM]1 bilion lebih.  

Pendekatan mesra pelabur yang diwar-warkan oleh Kerajaan Negeri 

nyata menggamit perhatian para pelabur khususnya syarikat asing dan 

multinasional sejajar dengan di, destinasi premium yang menegaskan 

kepada soal pembangunan seimbang, mampan dan inklusif. 

 

Saya berkeyakinan usaha membuka kawasan pertumbuhan baru dapat 

merancakkan aktiviti perindustrian di negeri ini.  Dalam hubungan ini, 

besar harapan saya agar pertimbangan saksama dapat diberikan bagi 

mengimbangi pertumbuhan antara negeri, Negeri Sembilan Barat dan 

Negeri Sembilan Timur dengan mengambil peluang kelebihan sistem 

perhubungan yang menghubungkan kedua wilayah ini serta guna 

tenaga berkualiti yang sedia ada.  Tentunya ia menyumbang kepada 

perancangan kita untuk menjadikan Negeri Sembilan Negeri Maju 

dengan rakyatnya ber, berpendapatan tinggi dalam tempoh enam 

tahun mendatang. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, rasa kebanggaan juga kita 

rakamkan dengan prestasi kecemerlangan ekonomi negeri melalui 

catatan peningkatan KDNK [RM]28.69 bilion pada tahun 2013.  Iaitu 

perkembangan secara purata sebanyak 4.8 peratus semenjak tahun 

2010.  Peningkatan berkenaan juga ditujukan melalui pendapatan 

perkapita rakyat negeri ini kepada, negeri ini daripada 32,545.00 

ringgit pada tahun 2012 kepada 33,033.00 ringgit pada tahun 2013.   

 

Meskipun berdepan dengan berbagai kengkangan terutamanya dari 

segi perbelanjaan yang meningkat berbanding pula jumlah hasil yang 

terbatas, alhamdulillah kedudukan kewangan negeri adalah di paras 



 

44/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 44 - 

 

yang membanggakan kita.  Ini dapat lihat dari kejayaan yang dicapai 

dalam aspek peningkatan kutipan hasil, lebihan akaun tahunan dan 

pertambahan rizab Kerajaan Negeri pada setiap tahun.  Dengan catatan 

pada 2014, jumlah hasil Kerajaan Negeri telah meningkat kepada 

[RM]373 juta berbanding dengan [RM]354 juta pada tahun 2012 

dengan pertambahan sebanyak 5.16 peratus.  Jelasnya, Negeri Sembilan 

mampu mencatatkan surpluss atau lebihan sejak lima tahun berturut-

turut yang telah meningkatkan rizab Kerajaan Negeri kepada [RM]506 

juta pada 31 Disember 2014 meskipun dalam keadaan ekonomi sejagat 

yang tidak menentu. 

 

Faktor kecekapan dan berhemah dalam perbelanjan, perbelanjaan 

mendorong kepada kejayaan ini.  Maka tidak hairan apabila Negeri 

Sembilan meraih anugerah pengiktirafan dari Jabatan Audit Negara bila 

mana sebanyak sembilan jabatan dan agensi telah berjaya mencapai 

tahap pemarkahan yang sangat baik dan lima agensi lagi mencapai 

tahap baik.  Tahniah kepada agensi-agensi yang telah pun diberikan 

pengiktirafan.  Pengirat, peng, pengiktirafan ini merupakan satu 

testimoni terhadap kecekapan Kerajaan Negeri di bawah kepimpinan 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar dan ia harus sama-sama 

didokongi oleh kita semua untuk mengekalkan prestasi berkenaan 

sekaligus melebarkan lagi peratusan kejayaan tersebut. 

 

Dato’ Yang Dipertua, dalam menyediakan kemudahan asas kepada 

rakyat di negeri ini sememangnya menjadi fokus utama Kerajaan 

Negeri.  Limpahan nikmat pembangunan ini perlu dinikmati oleh 

rakyat keseluruhannya terutama dari aspek penyediaan tempat tinggal.  

Tidak dinafikan pembangunan yang pesat di Negeri Sembilan telah 

menyebabkan harga rumah di negeri ini melambung tinggi sehinggalah 

bagi sebuah banglo di kawasan Seremban 2 mencecah ke [RM]sejuta 

lebih sehingga ke [RM]2 juta. 

 

Dan, sebagai kerajaan yang prihatin dengan permasalahan rakyat dan 

sentiasa berusaha mencari jalan terbaik bagi menyelesaikan masalah 

ini, saya amat menyokong, saya amat menyokong usaha Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar, ADUN Rantau untuk Kerajaan Negeri 

melaksanakan dasar perumahan baru di Negeri Sembilan.  Tindakan 

yang berani, yang sedang diusahakan oleh kepimpinan negeri amat 

menjurus kepada keperluan rakyat itu sendiri yang kini berdepan 

dengan kos yang melambung tinggi untuk mendapatkan tempat tinggal 

terutamanya untuk membeli rumah di kawasan bandar. 

 

Begitu juga, bagi memastikan nasib golongan berpendapatan rendah 

dan sederhana ini tidak terus dihimpit kemiskinan, maka usaha 

kerajaan melaksanakan Projek Perumahan Rakyat 1Malaysia di 
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Seremban Sentral dan jugak Seremban Utara dengan kerjasama 

Kerajaan Pusat amat bertepatan dengan kehendak semasa.  Rumah 

Awam Harga Rendah di kawasan-kawasan luar bandar turut diambil 

perhatian sebagai usaha membantu golongan berpendapatan rendah.  

Inshaa Allah, Kerajaan Barisan Nasional Negeri Sembilan akan terus 

menyediakan rumah mampu milik kepada rakyat sebagai satu 

tanggungjawab kerajaan bagi memastikan rakyat neg, negeri ini dapat 

menikmati kehidupan yang sempurna di bumi negeri sendiri.  Rumah 

Mampu Milik ini berada dalam konteks yang benar-benar mampu 

dimiliki oleh rakyat.  Bukan ber, retorik semata-mata, sedangkan 

hakikatnya hanyalah rumah yang mampu rakyat tengok sahaja tetapi 

kita sedar rakyat sedang mengalami kemelutan kehidupan yang agak 

sukar dalam keadaan ekonomi dunia yang kurang memberangsangkan 

di saat ini.  Tempiasnya mengena kepada kita.  Ini, itu memang tidak 

dapat dielakkan.  Tetapi sebagai sebuah kerajaan yang mementingkan 

kesejahteraan rakyat, dalam apa jua aspek kehidupan, beberapa projek 

telah dirangka dan sedang mengusahakan semaksima mungkin agar 

sampai kepada kumpulan sasar.  Kita tidak mahu dalam kerancakan 

kita membina pembangunan dan kemudahan yang pesat, ramai rakyat 

terutamanya yang berada di peringkat menengah dan bawah ini 

mengalami keciciran dalam kehidupan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, walaupun kita amat menekankan pembangunan 

fikizal industri dan ekonomi, kita juga tidak lupa mel, tidak melupakan 

aspek modal insan yang tidak kurang pentingnya untuk memastikan 

kesinambungan kesejahteraan kepimpinan pada masa hadapan.  Ini 

sebenarnya peringkat terpenting dalam perangkaan kemajuan negeri 

kita.  Berbagai perancangan dan pelan pendidikan yang di bawah kuasa 

Kerajaan Negeri telah digerakkan dengan terperinci dan lancar.  Ini 

terbukti dengan pencapaian cemerlang pelajar-pelajar kita hingga 

memungkinkan Negeri Sembilan mutakhir ini sentiasa berada di dalam 

kelompok lima teratas antara negeri terbaik di dalam semua peringkat 

peperiksaan sama ada UPSR, PMR kini PT3, SPM dan STPM, dan juga, 

dan sebagainya. 

 

Kejayaan ini juga dilengkapkan lagi dengan sekolah-sekolah di Negeri 

Sembilan terpilih antara sekolah yang terbaik di peringkat kebangsaan 

dalam peperiksaan SPM, STPM dan juga SPAM, STAM.  Sudah tentulah 

kejayaan ini menggambarkan betapa kerjasama yang erat dan kukuh 

telah terjalin antara kerajaan, guru, ibu bapa khasnya, serta masyarakat 

keseluruhannya.  Kita akan teruskan kesinambungan kejayaan ini 

dengan menawarkan lebih banyak kemudahan juga kerjasama dan 

bantuan di semua peringkat untuk terus melonjakkan geraf akademik 

negeri seperi yang terbukti dalam Gred Purata Negeri (GPN) ataupun 

gred, dan juga Gred Purata Sekolah (GPS). 
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Untuk merealisasikan negeri sebagai sebuah negeri yang diberi jolokan 

Lembah Ilmu, pendekatan yang dibawa oleh Yang Amat Berhormat 

Menteri Besar Negeri Sembilan telah berusaha, telah berusaha sedaya 

upaya mungkin menyeimbangkan pendidikan antara akademik dan 

kerohanian.   Berbagai kegiatan kerohanian dan keagamaan telah 

ditekankan di pelbagai peringkat persekolahan.  Ditokok dengan 

penguasaan dalam pelbagai ilmu, ilmu sampingan termasuklah 

teknologi maklumat yang bakal mempergiatkan pemburuan kemajuan 

khususnya akses kepada pembelajaran berelektronik. 

 

Pelan Strategik ICT Negeri Sembilan kini berjaya menembusi jalur lebar 

mengatasi pencapaian peringkat kebangsaan.  Dan sudah pasti akan 

compliment memperlengkapi kaedah pembelajaran moden dalam 

kalangan generasi pelajar masa kini.  Penyediaan infrastruktur ini 

adalah dengan tujuan untuk memaju, majukan negeri dan rakyat.  

Dalam hubungan ini, masyarakat haruslah menjadi pengguna yang 

bijaksana.  Oleh itu, haruslah digunakan dengan beretika. 

 

Negara maju merekacipta perkakasan dan perisian dengan adanya 

saluran internet dan merupakan rangkaian yang menghubungkan 

jutaan komputer dan gadget.  Oleh itu, semua kemudahan ini perlu 

digunakan dengan beretika.  Aplikasi ini digunakan oleh berbagai latar 

belakang pendidikan.  Daripada yang serendah-rendahnya, sampailah 

yang setinggi-tinggi ilmunya.  Dan juga digunakan oleh semua 

peringkat usia.  Bagaimanapun, di sebalik memberi kemudahan kepada 

masyarakat di negara ini, namun, ia memberi pengaruh yang amat baik 

dan jugak yang buruk.  Apatah lagi, per, berbeza, dulu masyarakat 

menggunakan dashtop, desktop ataupun laptop, untuk menggunakan 

kemudahan ini.  Tetapi sekarang ini ia hanya boleh digunakan di tapak 

tangan sahaja sama ada tablet ataupun telefon pintar. 

 

Oleh itu, kita berperanan dalam memastikan maklumat yang diperolehi 

termasuklah dalam bentuk visual dan audio melalui kecanggihan 

teknologi masa kini digunakan dengan bijaksana terutamanya dalam 

memastikan maklumat yang diterima adalah sahih.  Jika tidak, kita 

menjadi sebahagian daripada orang yang menyebarkan fitnah dan 

bahan-bahan hasutan.  Ini akan merbahaya kepada keselamatan negara 

kita.  Risikonya apabila kita berada di zaman yang serba kecanggihan 

dengan penggunaan alat-alat komunikasi dan ICT, jika tidak digunakan 

secara bijaksana oleh pengancam, boleh mengancam keselamatan 

negara kita. 

 

Dalam hubungan ini, semua pihak, guru, ibu bapa, pemimpin 

masyarakat hendaklah memainkan peranan bagi memastikan mereka 

yang di bawah kelolaan faham dan menggunakan alat-alat teknologi itu 
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dengan beretika.  Ini kerana barat mencipta perkakasan dan pengisian 

dengan ada etika yang harus dipatuhi.  Cuma di negara ini didapati 

orang pandai membeli hardware, pandai ambil aplikasi tetapi di antara 

mereka tidak beretika dalam penggunaannya. 

 

Seperti juga kemudahan yang digunakan oleh pihak pelampau bukan 

saja suatu perbuatan yang tidak beretika tetapi ia juga mempengaruhi 

orang-orang yang mudah terpedaya dengan propaganda sehingga 

golongan yang cetek ilmu ini mempercayai bahawa sesebuah 

perjuangan itu kononnya adalah sebagai jihad.  Sedangkan pada 

hakikatnya ia adalah menyalahi ajaran agama Islam. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, dalam konteks masa kini, sejajar 

perkembangan pesat teknologi komunikasi dan maklumat, memang 

pengetahuan mendalam dalam aspek keagamaan amat diperlukan 

untuk mengelakkan generasi muda ataupun generasi sekarang ini tidak 

kita terpengaruh dengan perkara-perkara yang tidak bermanafaat, 

bersumber daripada informasi di hujung jari.  Oleh itu, rangka 

perancangan strategik untuk menggabungkan jalin, untuk 

menggabungjalinkan antara cendikiawan agama daripada golongan-

golongan muda dan golongan yang sudah berusia agar dapat berkola, 

kola, kolaborasi, memberi kefahaman dan penerahan tentang isu-isu 

agama dan esktremis yang sedang melanda dunia terkini isu pengganas 

IS yang dikatakan telah mengepakkan dakyahnya hingga sampai ke 

negara kita dan ini melibatkan generasi muda atau remaja yang mudah 

diperdaya.  Perkara ini adalah satu yang cukup serius dan memerlukan 

peranan semua sama ada kerajaan, para guru, ibu bapa dan masyarakat 

amnya, serta tentunya semua pihak, pihak pembangkang untuk 

menyekat tanpa kompromi gejala-gejala ini. 

 

Yang Berhoramt Dato’ Yang Dipertua, usaha-usaha yang dilakukan oleh 

Kerajaan Negeri untuk melestarikan kehidupan rakyat adalah 

diharapkan, diharap mendapat kerjasama yang baik dari semua pihak.  

Banyak perkara yang dirancang tidak akan menjadi kenyataan dan 

hanya indah khabar sahaja jika ia tidak diimplimentasikan berdasarkan 

penyatuan yang kukuh dari dasar.  Walaupun kadang kala sesuatu 

dasar itu terlihat agak keras pada mulanya, tetapi percayalah kerajaan 

telah melakukan kajian mendalam dan mengambil kira faktor dan 

semestinya kepentingan umum, menjadi teras kepada setiap tindakan 

kerajaan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, sesungguhnya perimbangan saksama antara 

pembangunan bandar, luar bandar yang menjadi, menjadi kayu 

pengukur kepada kejayaan membina masyarakat yang dahagakan 

kemajuan.  Lebih banyak kegiatan sosio ekonomi perlu disalurkan 
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supaya golongan berkenaan dapat mencap, mengecapi nikmat 

kemajuan berasaskan kepada khidmat galakan dan sokongan 

berterusan, pemefokusan kepada aspek penyediaan persekitaran yang 

kondusif dengan segala kemudahan asas serta infrastruktur yang 

lengkap. 

 

Kegigihan Kerajaan Negeri dalam mengusahan berbagai kemudahan 

infrastruktur seperti program penambahbaikan perkhidmatan bas 

henti-henti serta tidak langsung memberikan kemudahan kepada 

golongan berpendapatan rendah yang ramai tinggal di kawasan-

kawasan luar bandar.  Begitu jugak dengan perkhidmatan komuter dan 

keretapi laju secara tidak langsung menyokong kepada langkah 

kerajaan menggalakkan rakyat bekerja di kawasan bandar, kekal 

mendiami kawasan di luar bandar. 

 

Ke arah memperkasakan sektor pertanian dengan mengambil penting 

tanaman, ternakan dan juga perikanan, Kerajaan Negeri di bawah 

kepimpinan Yang Amat Berhormat Menteri Besar Negeri Sembilan 

sememangnya sudah memperincikan gerak tindakan yang lebih 

tersusun memandangkan kedudukan Negeri Sembilan yang 

bersempadan dengan Kuala Lumpur.  Peluang sebeginilah yang tidak 

mungkin dilepaskan tetapi disambut dengan penuh rasa kelap, 

berlapang dada dan gembira.  Pencetusan pemikiran yang bernas 

dengan lebih bijaksana adalah tindakan proaktif kerajaan untuk 

mengambil peluang yang ada.  Ibarat kata gajah di depan mata tidak 

dipedulikan, tetapi kuman di seberang laut sibuk nak dipandang.  

Pastinya usaha Kerajaan Negeri tidak kepada mengeksport hasil 

keluaran makanan ke luar negara, tetapi cukup perlu di, cukup perlu 

untuk keperluan di dalam negeri.  Usaha ini mampu menerapkan 

keupayaan komuniti desa sepertimana yang dihasratkan ke arah 

membentuk hala tuju yang setara.  Sesuai dengan keupayaan dan kece, 

kecenderungan golongan berpendapatan rendah.  Mereka akan lebih 

fokus berasaskan kepada sumber pendapatan kekal dimiliki 

berbanding dengan kehidupan tidak menentu sebelum ini. 

 

Begitu juga dengan matlamat jangka panjang Dasar Jaringan 

Keselamatan Sosial atau DJKS yang sudah barang tentu akan diukur 

dari segi, segi keberkesanannya.  Pada akhirnya nanti, yakni peng, 

mengeluar atau membebaskan para penerima dari kepompong 

kemiskinan.  Memang benar, kita berbangga dengan jumlah sejumlah 

31,725 penerima setakat ini, tetapi apakah angka ini akan menjangkau 

lebih besar semata-mata mahu melengkapi kuota dan nisbah tanpa 

memperhitungkan soal kewajaran memisahkan mereka dengan tag 

ataupun label kemelaratan yang berpanjangan. 
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Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, sebagai penutup, saya 

merakamkan setinggi-tinggi penghargaan kepada Kerajaan Negeri di 

bawah ke, kepimpinan, di bawah pimpinan bijaksana Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar Negeri Sembilan berdasarkan kepada profil 

dan rekod sedia ada, saya cukup berkeyakinan penuh kemajuan yang 

lebih besar akan di, akan dapat dicapai dalam waktu-waktu yag 

mendatang.  Menjadi tanggungjawab kita semua selaku Wakil Rakyat 

untuk sama-sama mengambil peranan yang aktif terutama dalam 

menyalurkan pandangan bernas dan teguran yang konstruktif demi 

membawa Negeri Sembilan menjadi sebuah negeri yang mencapai 

matlamat seperti termaktub dalam Wawasan 2020 yang hanya berbaki 

lima tahun sahaja lagi untuk dicapai. 

 

Di atas segala usaha yang telah dilakukan oleh Kerajaan Negeri dan 

melihat hasilnya yang telah dinikmati oleh, oleh semua pada masa ini, 

saya amat berharap agar tidak ada pihak yang cuba memutarbelitkan 

keadaan kebelakangan dan memperlekehkan, dan memperlekehkan 

segala usaha yang giat dilaksanakan.  Seperti kata pepatah, kalau tidak 

bermeriam terlebih baiklah kalau diam.  Usah kerana kepentingan diri 

dan parti yang diterajui menyebabkan kita lupa pada perkara yang 

lebih penting iaitu kesejahteraan rakyat. 

 

Kita adalah wakil-wakil yang dipilih oleh rakyat untuk 

memperjuangkan nasib kita.  Oleh itu, jangan pula menjadi pepat yang 

hanya runcing dan hanya mahu makan di dalam, sedangkan nasib 

rakyat terbela, malahan rasa tanggungjawab dan usaha pihak yang 

ingin membela rakyat pula dipandang remeh dan dikucar-kacirkan 

demi ketaatsubkan, taksuban kepada kepentingan sendiri.  Rakyat 

dihipnosiskan bahawa kerajaan yang ada pada hari ini adalah sebuah 

kerajaan yang kejam dan tidak mementingkan rakyat sedangkan semua 

usaha dan kejayaan hasil perancangan dan gerak kerja yang mampan 

telah terbukti di depan mata kita tetapi diputarbelitkan sewenang-

wenangnya tanpa rasa bertanggungjawab. 

 

Kita sedang bercakap dan mewakili kesejahteraan rakyat, bukan hanya 

untuk hari ini tetapi sebagai akar tunjang untuk memastikan nega, 

negeri malahan negara kita khasnya berada di landasan yang betul 

untuk tahun-tahun di hadapan.  Saya akhiri, akhirnya saya akhiri 

dengan seungkap pantun. 

 

Banyaklah rusa dijerat orang, 

Rusa bermain jadi rebutan, 

Banyaklah jasa diingat orang, 

Jasa pemimpin jadi sebutan. 
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Sekian, wabillahitaufik walhidayah, wassalamualaikum w.b.t. dengan 

ini saya mohon mencadang. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, serta 

rakan-rakan ahli Yang Berhormat yang dikasihi.  Terima kasih kepada 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua kerana memberi peluang kepada 

saya untuk menyokong dan mengambil bahagian menjunjung kasih 

Titah Ucapan, menyokong usul terima kasih, menjunjung kasih Titah 

Ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan pada perasmian Persidangan Pertama Penggal Ketiga, Dewan 

Undangan Negeri Yang Ke-13 pada pagi semalam. 

 

Sejujurnya saya turut berbangga kerana titah ucapan ini begitu 

memperincikan setiap pencapaian yang berjaya dilakar oleh Kerajaan 

Negeri di bawah pimpinan Kerajaan Barisan Nasional yang diterajui 

oleh Yang Amat Berhormat Dewan Undangan Negeri Kawasan Rantau 

iaitu Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan sebagai Menteri 

Besar Negeri Sembilan.  Amat jelas dari saranan, harapan dan teguran 

begitu menghas, menghasratkan rentak pembangunan yang dibawa 

ketika ini terus melonjak ke persada yang terunggul.  Dengan 

menjadikan Negeri Sembilan sebagai negeri yang sentiasa di hati dan 

menepati kehendak atau cita rasa rakyatnya serta membangunkan 

menjadi kebanggaan kepada bukan hanya bagi masyarakat tempatan 

malah daripada luar daripada Negeri Sembilan, Dato’ Yang Dipertua.  

Terus-terang saya nyatakan momentum pembangunan negeri pada 

amnya yang mencapai prestasi begitu menggalakkan adalah hasil 

daripada faktor keharmonian, kesejahteraan serta kestabilan yang 

merupakan warisan intipati perjuangan sejak negara mencapai 

kemerdekaan. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, di dalam konteks umum, 

kesembilan, kesinambungan pembangunan dan infrastruktur 

terutamanya antara kawasan bandar dan luar bandar dijadikan 

penanda aras untuk mengiktiraf sesebuah kerajaan itu sama ada 

berjaya ataupun sebaliknya.  Daripada segi ini kita dapat melihat 

dengan jelas sejak beberapa tahun kebelakangan ini Negeri Sembilan, 

di bawah kepimpinan Yang Amat Berhormat Ahli Dewan Undangan 

Negeri Kawasan Rantau selaku Menteri Besar Negeri Sembilan telah 

berjaya melaksanakan dasar-dasar penerapan pembangunan yang 

terancang dan memberi impak positif kepada kehidupan rakyat 

keseluruhannya. 
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Di sana sini Negeri Sembilan khususnya di Seremban begitu gah 

membangunkan, membangun dan menyaingi negeri-negeri yang telah 

terlebih dahulu dikatakan berada di hadapan kita.  Belum disebutkan 

secara khusus pencapaian cemerlang kita di dalam bidang pendidikan, 

kita telah pun disebutkan oleh Yang Berhormat daripada Seri Menanti, 

sebentar tadi, telah mengupas begitu detail segi insdustri, pencapaian 

industri, prasarana, kecekapan pentadbiran kakitangan kita, dan 

jabatan-jabatan seagensi di Negeri Sembilan, sehingga memungkinkan 

rakyat dan pemimpin saling bersua muka tanpa tersinggung-singgung 

dan oleh kerenah yang menimbulkan prasangka dan pelbagai lagi 

testimoni nyata ataupun tidak yang jelas membuktikan bahawa kita 

ialah sebuah kerajaan atau, yang tidak hanya bergerak mengikut angin 

tetapi juga menjadikan angin itu sandaran untuk saling mengecapi ke, 

kenyamanannya. 

 

Sehubungan ini sememangnya bagi saya adalah satu pencapaian yang 

amat luar biasa.  Memandangkan persekitaran ekonomi dan politik 

tanah air kita sekarang sedang dihadapi dengan isu-isu yang jika 

tersilap ditarik rambutnya, bak kata orang tua-tua, nescaya akan ber, 

bertaburanlah tangan kita ditumpahi dengan tepung.  Ini amat genting 

kerana ia bakal memusnahkan dan merencatkan rencana 

pembangunan fizikal dan sahsiah pada masa hadapan seterusnya 

menyebabkan generasi pelapis kepimpinan negara bakal hilang 

integriti dan sahsiah diri sebagai pepimpin yang boleh diharapkan. 

 

Dengan kejayaan pembangunan yang sedang kita usahakan dan 

nikmati sekarang ini, saya yakin dan percaya bahawa Negeri Sembilan 

akan terus membangun menjadi sebuah negeri yang disegani bukan 

sahaja oleh sekitar lingkungan kita malahan negeri-negeri lain juga, 

yang, yang lebih besar dan mempunyai kekayaan khazanah bumi dan 

sejarahnya yang, yang lebih hebat lagi.  Sebagai sebuah negeri yang 

strategik diapit oleh negeri yang utuh dan mewah, Negeri Sembilan  

mempunyai kelebihan menarik masyarakat umum untuk turut 

bertandang, mengenali budaya dan tentunya Adat Perpatih dan 

seterusnya menjadikan Negeri Sembilan sebagai sebuah negeri yang 

mesra pelancong.  Secara tak langsung ia menyumbang dan menjana 

kepada ekonomi negara.  Kita percaya para pemimpin kita tidak pernah 

berehat daripada memikirkan cara untuk men, menambah baik dan 

menambah giat agar kesinambungan kelestarian negeri sensa, sentiasa 

memacu ke hadapan dengan sokongan para pegawai yang terdidik dan 

terlatih. 

 

Seperti yang dikatakan sejak awal, untuk mengiktiraf sebuah negeri itu 

sebagai sebuah Negeri Maju hukum pembangunan dan kemajuan 

seimbang antara bandar dan luar bandar haruslah amat 
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dititikberatkan.  Oleh itu, penting dan wajar sekali bagi kita untuk 

menyeimbangkan keadaan antara kedua-duanya.  Di dalam kerancakan 

kita menyusun strategi, menghidupkan kawasan bandar dengan 

berbagai aras kemajuan, kita harus juga sering menoleh dan melihat 

kawasan luar bandar yang saya percaya masih se, sekian banyaknya 

belum dapat menikmati kemudahan yang setara dengan bandar. 

 

Dato’ Yang Dipertua, sebagai contohnya saya mengambil kawasan saya 

sendiri, iaitu di Daerah Jelebu secara glo, geologikalnya Jelebu 

merupakan sebuah kawasan yang berada di dataran yang lebih tinggi 

berbanding dengan kawasan-kawasan lain di Negeri Sembilan.  Dengan 

statusnya kalau dulu sebagai rekod, kawasan yang terkering di Tanah 

Melayu atau Malaysia.  Tetapi sekarang, telah dibina beberapa kawasan 

tadahan air ya, seperti di Empangan Teriang dan sebagainya untuk 

membekalkan air ke kawasan Seremban. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kawasan tanah di Jelebu amat subur dan sesuai 

untuk industri pertanian.  Walau bagaimanapun, telah lama ianya 

diusahakan namun masih terdapat kekurangan dan juga beberapa 

teknologi baru haruslah dibawa untuk memajukan sektor pertanian di 

kawasan-kawasan yang dikenal pasti di Negeri Sembilan. 

 

Kebanyakan petani masih mengusahakan pertanian secara 

konvensional dan hanya di peringkat setempat pasarannya sedangkan 

kita berharap agar kelebihan ini digunakan sepenuhnya oleh 

masyarakat sebagai modal memajukan diri dan kehidupan mereka.  

Tetapi ini pula tidaklah menjadi faktor beban kepada mereka sendiri 

kerana kerajaan dengan kerjasama pelbagai pihak, contohnya institusi 

kewangan perlu menggembelengkan tenaga untuk membantu para 

pemain institusi pertanian ini lebih berdaya saing. Kita perlu 

menggalakkan petani membesarkan dan mengkomersialkan lagi usaha 

mereka dengan cara memudah bantu sebab, sebarang permohonan 

mereka untuk memperluaskan sektor pertanian itu sendiri. 

 

Kita merakamkan terima kasih Dato’ Yang Dipertua, kepada agensi-

agensi memberikan bantuan modal seperti TEKUN, Bank Pertanian dan 

juga Amanah Ikhtiar Malaysia yang telah memberi banyak sokongan 

dan juga bantuan kepada golongan usahawan-usahawan kecil ataupun 

para petani-petani di kawasan luar bandar.  Di samping bantuan-

bantuan am lainnya seperti pemantauan dan pengawalan, 

pengawalseliaan proses urus niaga antara mereka, sehingga 

memungkinkan minimanya berlaku penganiayaan terutamanya oleh 

pihak ketiga yang menangguk ketika musim air keruh.  Mema, 

maklumlah, semuanya dikatakan salah GST, padahal kebanyakan 

peniaga yang tidak beretika ini sewenang-wenangnya menaikkan harga 
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tanpa usul periksa tetapi kerajaan juga yang dituding jari menyalahkan, 

dipersalahkan oleh mereka yang tidak, yang, oleh mereka yang tidak 

mempertimbangkan soal kepentingan masyarakat dan juga orang 

ramai. 

 

Dato’ Yang Dipertua, rumah ialah perkara paling asas yang menentukan 

generasi seterusnya akan muncul sebagai generasi berdaya saing dan 

mampu meneruskan kesinambungan kepimpinan yang baik.  Saya 

merakamkan ucapan tahniah, sebagaimana yang disebutkan oleh Yang 

Berhormat ADUN Seri Menanti tadi, bahawasanya Kerajaan Negeri di 

dalam usaha untuk mewujudkan dasar perumahan di Negeri Sembilan, 

yang mengawal segi harga dan jugak taburan pembangunan 

perumahan yang akan dibina di seluruh Negeri Sembilan, terutamanya 

di kawasan-kawasan bandar. 

 

Dari jumlah, dari rumah bermulanya kehidupan seseorang itu Dato’ 

Dipertua, sebelum mereka melangkah keluar.  Di atas kesedaran inilah, 

kita perlu bertindak dan cuba berusaha sedaya upaya, sebaik mungkin 

untuk berunding dan bekerjasama dengan pelbagai pihak terutamanya 

institusi kewangan agar dapat memberikan kelonggaran dalam syarat-

syarat pemilikan rumah individu.  Biarlah manis kemajuan negeri dapat 

dikecapi sama rata oleh rakyat sebagai lapisan kaum dan golongan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, untuk merancak dan mengukuhkan lagi sektor 

ekonomi, saya amat menyokong langkah Kerajaan Negeri yang sedang 

merangka untuk meluaskan dasar demi menarikkan, menarik golongan 

muda dan profesional agar kembali menyumbang kepakaran dan 

berkhidmat di Negeri Sembilan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, Negeri Sembilan yang berada di tengah-tengah 

antara Melaka dan juga Selangor, tentulah menjadi tumpuan kepada 

golongan-golongan muda di masa depan kerana berpeluang 

mendapatkan rezeki ataupun kemewahan yang boleh menyara 

kehidupan keluarga mereka.  Dato’ Yang Dipertua, sehubungan dengan 

itu kita perlu mengenal pasti apakah yang menjadi keperluan paling 

asas kepada golongan sasaran ini.  Isu kewangan, peluang pekerjaan, 

kemudahan sosial termasuklah kelancaran penggunaan internet yang 

seolah-olah menjadi nyawa kehidupan masa kini, dan lain-lain lagi 

sedang dalam perhatian dan penelitian khusus kerajaan agar hasrat 

dan cita-cita mereka tercapai.  Kita sedang bergerak menjadi sebuah 

kerajaan yang mesra, mendengar dengan prihatin dan meletakkan 

rakyat sebagai tuan kepada segala urusan pembangunan dan ekonomi.  

Kita juga harus memainkan peranan yang lebih aktif terutamanya 

dalam kepeng, kempen-kempen dan pengiklanan untuk 

memperkenalkan kawasan luar bandar ini di mata umum. 
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Boleh dikatakan kehidupan yang menyesal, yang menyesak mental dan 

fizikal di bandar-bandar bes, besar terutamanya menyebabkan 

golongan ini memilih untuk berlibur ataupun untuk mencari rezeki dan 

peluang di tempat yang berasas, berasaskan kehijauan.  Oleh itu, kita 

boleh menggunakan kesempatan ini bagi mengenal pasti potensi yang 

ada di suatu kawasan luar bandar untuk ditukarkan kepada eko 

pelancongan yang menawarkan keindahan alam semula jadi yang 

memerlukan usaha yang berterusan dan tidak hanya bergantung 

kepada kerajaan semata-mata.  Tugasan kita adalah menyediakan 

infrastruktur yang cemerlang, kemudahan frasarana yang mampan 

sehingga menjadi tarikan kepada pelancong dalam dan di luar negeri 

untuk menikmati keindahan alam dan seterusnya memacu juga 

ekonomi setempat di negeri kita. 

 

Dato’ Yang Dipertua, asas faktor penting membangunkan kawasan luar 

bandar ialah keterlibatan aktif para belia yang majoritinya merupakan 

penduduk di kawasan negeri kita.  Belia sebagai penggerak yang lebih 

aktif dan cergas dalam semua aspek.  Bagaimanapun menjadi trend 

zaman bahawa belia sudah semakin jarang berada di kampung-

kampung, mereka lebih senang meneroka bandar-bandar besar 

walaupun mungkin seharusnya berada di kampung dan mengusahakan 

khazanah kampung adalah sebenarnya lebih menguntungkan.  Harus 

difikirkan juga bagaimana caranya menarik kembali belia-belia ini 

untuk kembali ke kampung-kampung dengan kesedaran penuh untuk 

bersama memajukan kawasan mereka sendiri.  Mungkin dengan 

adanya insentif-insentif tertentu boleh diiktiraf, difikirkan untuk 

membantu mereka kembali kepada sektor pertanian dan perniagaan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, di samping pemfokusan kepada pembangunan 

dan kemajuan fizikal, isu keagamaan serta kerohanian juga tidaklah 

harus dipinggirkan ibarat kiambang di air, akar tidak menjejak juga.  

Jika kemajuan fizikal tidak dikuatsertakan dari segi kemantapan rohani 

dan keimanan, ia tidak akan memberi impak yang baik dan seperti 

diharapkan.  Oleh itu, kita telah menggerakkan prak, secara 

praktikalnya untuk memperbanyakkan pembinaan masjid.  Tahniah 

kepada Yang Amat Berhormat ADUN Rantau kerana telah menjadikan 

Negeri Sembilan jugak mementingkan ke arah pembinaan masjid-

masjid yang baru dan memperkemaskan yang, masjid-masjid yang 

sedia ada.  Untuk itu, kita lihat langkah Kerajaan Negeri ke arah untuk 

memperbaiki dan pemuliharaan masjid-masjid lama dan sebagainya 

sebagai antara cara asas untuk menyemak, menyemaikan semangat 

cintakan agama kepada rakyat. 

 

Tapi, itu hanyalah yang paling asas.  Isunya di sini, bagaimana kita 

hendak menarik minat terutamanya generasi muda yang diharapkan 
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untuk menjaga leluhur pada masa yang akan da, datang supaya 

mendekati ugama.  Sesuai perkembangan teknologi, kita tidak 

ketinggalan menjadikan internet sebagai medium untuk melaporkan 

hebahan tentang apa yang berkaitan agama dan kerohanian.  Di 

samping itu, imam-imam yang muncul di kalangan cendikiawan ugama 

kita, kita satukan dengan para imam yang telah lama berkhidmat dalam 

menjalankan tugas sebagai Dai kerana kita percaya penyatuan imam-

imam muda yang lebih proaktif dan kenal IT dengan cara dan teknik 

dakwah yang lebih sesuai dengan peredaran zaman akan lebih 

mampan, mampu bersama golongan imam yang telah lama berkhidmat 

dan berpengalaman. 

 

Dato’ Yang Dipertua, harus juga kita lihat di sini untuk memungkinkan 

kita bergerak sebagai sebuah negeri yang maju dan berdaya saing, 

kadar jenayah juga haruslah diambil kira.  Kita amat bersyukur kerana 

kadar jenayah indeks di Negeri Sembilan sepanjang tahun 2014 telah 

menunjukkan penurunan sebanyak 409 kes atau 7.2 peratus 

berbanding jenayah indeks sepanjang 2013.  Tahniah kepada PDRM 

dan juga anggota penguatkuasa yang lain yang telah berjaya 

meletakkan Negeri Sembilan sebagai salah satu negeri yang agak aman 

damai. 

 

Di kawasan-kawasan luar bandar tidak terkecuali menerima ancaman 

penjenayah yang rakus dengan mensasarkan golongan warga usia 

emas.  Sebagaimana yang telah disebutkan oleh Yang Berhormat 

daripada Senaling tadi, di dalam ucap, di dalam jawapan kepada soalan 

lisan saya, dan telah melihat bahawasanya jenayah di kawasan-

kawasan luar bandar terutamanya di taman-taman perumahan jugak 

tidak boleh kita, dipandang ringan kerana penjenayah-penjenayah ini 

melihat kepada kewajaran dan peluang-peluang untuk mereka dapat 

mencari  makan. 

 

Begitu juga dengan kemasukan warga asing yang terdiri daripada 

pendatang tanpa izin.  Kedapatan di kawasan-kawasan luar bandar 

terutamanya di kawasan-kawasan ladang dan jugak kawasan-kawasan 

pembangunan.  Di  kawasan penempatan Orang Asli adalah juga tempat 

mereka bersembunyi.  Oleh itu, tindakan yang lebih agresif perlu bagi 

membanteras gejala ini dari terus berleluasa sehingga boleh suatu 

ketika nanti menjejaskan keamanan dan keharmonian masyarakat luar 

bandar. 

 

Begitu juga dengan kemasukan pihak-pihak yang membawa kepada 

ajaran songsang.  Tuju arah mereka sering memfokuskan kawasan-

kawasan luar bandar yang terpencil dan memulakan kegiatan secara 

senyap-senyap lantas menular seperti api dalam sekam, sehingga 
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mampu mengumpul pengikut yang kian lama makin ramai.  Dato’ Yang 

Dipertua, ADUN Seri Menanti ber, ber, ber apa, berpantun.  Saya pun 

nak berpantun jugak.  Yang dimulakan oleh Dato’ Yang Dipertua. 

 

Banyaknya rotan dibuek jerat, 

Rotan berpilin sangat kuatnya, 

Banyaklah beban terasa berat, 

Beban pemimpin sangat beratnya. 

 

Beban Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Menteri Besar kita lagi 

‘boghek’.  Jadi, kita sama-samalah membantu Yang Amat Berhormat 

Dato’ Seri Menteri Besar ke arah ‘bekojo’ untuk masa depan Negeri 

Sembilan.  Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

[Y.B. ADUN Chennah mencelah.  Percakapan beliau tidak dapat dicatat 

kerana alat pembesar suara beliau tidak diaktifkan] 

 

Chennah janganlah kacau.  Dato’ Yang Dipertua, bak ‘kato’ orang ‘lamo’, 

‘kok’ mencari ‘tompek’ mandi, pertama teluk kedua pantai.   ‘Kok’ ‘kito’ 

nak mencari pemimpin ‘negoghi’, macam yang sedia ada nilah, pertama 

elok kedua pandai.  Pintar.  Dato’, Dato’ Yang Dipertua, saya pohon 

menyokong.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul 

ini sudah dicadang dan disokong.  Sekarang saya kemukakan untuk 

dibahaskan.  Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Terima kasih Dato’ Dipertua kerana mengizinkan 

saya untuk memulakan perbahasan ni, bagi pihak rakan-rakan dalam 

Pakatan Rakyat.  Dato’ Dipertua saya bangun untuk memulakan 

perbahasan bagi usul menjunjung kasih Ke Bawah Duli Yang Maha 

Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas Titah Ucapan 

Baginda bagi merasmikan pembukaan Penggal Ketiga, Dewan 

Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13. 

 

Saya ingin merakamkan penghargaan dan setinggi-tinggi ta, tahniah Ke 

Bawah Dulia Yang Maha Mulia Tuanku yang telah merasmikan 

Persidangan Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan buat kali 

ketujuh sejak tahun 2009.  Dedikasi dan setiap nasihat daripada 

baginda amatlah dihayati dan dihormati dari setiap kami dalam 

Pakatan Rakyat.  Justeru itu kami akan menjalankan tugas dan 

tanggungjawab kami sebagai Ahli Dewan Undangan Negeri dan Wakil 
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Rakyat dengan penuh komitmen kepada negeri dan negara.  Dan akan 

sentiasa bertindak dengan penuh berhemah. 

 

Dato’ Dipertua jangan bimbang, lain kali tak payah hantar surat 

penyiar, penya, peringatan lagi.  Kita tahu bila berpolitik, bila masa 

berpolitik, bila masa bersidang.  Semasa sidang, semasa majlis 

pembukaan rasmi dan sidang-sidang, kita tak memakai topi kita 

sebagai pemimpin parti tetapi sebagai ahli Yang Berhormat, Ahli 

Dewan Undangan Negeri, mewakili suara rakyat untuk membawa 

permasalahan rakyat ke dalam Dewan Undangan Negeri yang mulia ini. 

 

Dato’ Dipertua, saya ada beberapa perkara yang ingin saya sentuh 

dalam perbahasan pada kali ini.  Yang pertamanya saya nak menyentuh 

berkenaan dengan isu pembaharuan Persidangan Dewan Undangan 

Negeri.  Untuk memastikan keberlangsungan pembangunan negeri 

yang mampan dan keharmonian masyarakat yang sentiasa terjamin 

serta perjalanan pentadbiran kerajaan yang lancar, sistem demokrasi 

Raja Berpelembagaan yang telah kami amalkan sejak tahun 1957, iaitu 

tahun kita merdeka, mesti dipertahankan dan terus diperkasakan.  

Sistem demokrasi berparlimen adalah satu sistem kerajaan yang amat 

baik kerana ia memberi ruang dan peluang kepada rakyat untuk 

menentukan parti pemerintah dalam setiap tempoh lima tahun.  

Namun, fungsi dan perjalanan sistem ini perlulah ditambah baik dari 

masa ke semasa untuk memastikan ianya terus relevan dalam proses 

perubahan zaman dan memenuhi keperluan semasa. 

 

Dalam konteks di peringkat negeri, institusi Dewan Undangan Negeri 

adalah badan yang tertinggi dalam sistem pentadbiran negeri.  Tanpa 

mandat yang diberikan oleh rakyat untuk menduduki kerusi dalam 

Dewan Yang Mulia ini, tidak ada mana-mana parti atau pihak yang 

boleh membentuk Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri.  Pendek kata, 

segala kuasa dan legitimasi badan eksekutif Kerajaan Negeri 

berpaksikan kepada mandat daripada Dewan yang mulia ini.  Justeru 

itu, setiap Ahli Dewan Undangan Negeri mempunyai tanggungjawab 

untuk memperkasakan institusi Dewan Undangan Negeri dan 

memastikan fungsinya dapat dilihat oleh rakyat sebagai amat relevan 

kepada kehidupan dan masa depan mereka. 

 

Saya ingin membuat beberapa cadangan untuk menambah baik 

perjalanan persidangan Dewan yang mulia ini.  Yang pertamanya, 

sudah tiba masanya satu portal rasmi dibangunkan khusus untuk 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan.  Dalam era teknologi 

maklumat sekarang ini, ketiadaan laman portal untuk sesebuah 

institusi yang begitu penting ini, adalah sesuatu yang tak boleh 

diterima sama sekali.  Dato’ Dipertua, sekarang persatuan penduduk 



 

58/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 58 - 

 

pun ada laman portal, ada laman web.  Tak kan institusi Dewan 

Undangan Negeri ini, kita tak ada laman portal kita sendiri.  Walaupun 

Kerajaan Negeri telah membangunkan portal “www.ns.gov.my”, namun 

maklumat berkenaan Dewan boleh dikatakan langsung tiada dalam 

portal Kerajaan Negeri tersebut. 

 

Saya menyarankan Unit Dewan merujuk kepada portal Dewan 

Undangan Negeri Selangor di “dewan.selangor.gov.my”.  Bagi saya, 

portal itu cukup menyeluruh dengan semua maklumat berkenaan 

Dewan boleh dicapai melalui internet.  Inilah termasuklah agenda 

persidangan, jawapan kepada soalan-soalan yang dikemukakan oleh 

ADUN dan juga yang paling penting, hansard setiap mesyuarat 

persidangan akan dimuatnaikkan dalam portal tersebut.  Sebenarnya 

perkara-perkara ini bukanlah baru, dan amat mudah untk 

dilaksanakan.  Parlimen Malaysia sejak be, tahun, beberapa tahun lalu 

iaitu tahun 2013 sudah tidak lagi mengedarkan Penyata Rasmi atau 

hansard dalam bentuk cetakan.  Semua Ahli Parlimen diedarkan setiap 

hari satu cd rom sahaja untuk hansard setiap hari, seperti ni Dato’ 

Dipertua, tak lagilah buku kita setebal 400 muka surat lagi.  Tak ada 

lagi.  Parlimen setiap hari Penyata Rasmi, hansard telah tukar 

peraturan Dewan tak payah bagi lagi cetakan dan setiap Ahli Parlimen 

hanya dibekalkan satu cd rom, dan semua hansard-hansard itu, Penyata 

Rasmi itu akan dimuatnaikkan dalam laman portal Parlimen. 

 

Saya mencadangkan supaya Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 

juga ke arah tersebut supaya kita tak payah lagi menggunakan cetakan-

cetakan yang terlalu banyak kerana bagi saya, cd rom ini mudah saja 

diuruskan malah lebih murah dari segi kos dan lebih environmental 

friendly.  Saya rasa ini sesuatu yang boleh kita cuba lakukan supaya tak 

payah lagi ada cetakan-cetakan yang begitu banyak dan tebal. 

 

Setiap perkataan yang diluahkan dalam Dewan yang mulia ini adalah 

mewakili suara rakyat.  Maka rakyat berhak mengetahui apa yang 

diperkatakan oleh wakil mereka.  Saya yakin Penyata macam, Penyata-

Penyata Rasmi sejak 2004 masih ada rekod yang baik dalam Unit 

Dewan.  Dan sepatutnya Unit Dewan mengambil inisiatif untuk 

mendigitalisasikan semua rekod-rekod dan muat naik dalam portal 

untuk rekod dan kajian generasi akan datang.  Saya yakin semua 

penyata-penyata ini adalah amat penting, Dato’ Dipertua. 

 

Sebelum tahun 2004, sebelum saya masuk ke dalam Dewan yang mulia 

sebagai seorang ahli Dewan, saya pernah datang ke bilik sumber 

Dewan Undangan Negeri, itu sebelum 2004-lah, dekat bawah tu, 

basement 2, saya tak tahu sama ada ke ataupun tidak bilik sumber itu.  

Tetapi sebelum 2004, saya nak datang buat kajian, tengok apa yang 
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diperkatakan oleh ADUN-ADUN dalam Penyata Rasmi, tak dapat cari.  

Rekod Penyata Rasmi Dewan Undangan Negeri, sejak tahun ’59, kita, 

Dewan ini bersidang ’57 atau ‘59, sampai hari ini, rekod-rekod itu tak 

ada dalam bilik sumber kita.  Tetapi saya yakin selepas 2004, Unit 

Dewan kita saya tengok sentiasa ada rekod buku yang baik, dan saya 

yakin, semua rekod-rekod ini masih ada. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ini sangat penting kerana saya yakin, Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar pun telah menjadi Menteri Besar 11  tahun, 

banyak yang pernah diperkatakan, banyak pernah diumumkan, banyak 

ada pernah dibincangkan, bagaimana kita merancang, bagaimana kita 

membangunkan negeri.  Rekod-rekod ini adalah sangat penting untuk 

kajian dan juga rujukan pemimpin-pemimpin masa akan datang.  

Bukan saja ahli Dewan, tetapi rakyat kita.  Bagaimana kita merancang 

pada hari ini, bagaimana kita membangunkan.  Apakah masalah yang 

kita hadapi pada tahun 2015 ini, yang mungkin tahun 2050 nanti  perlu 

dirujuk semula apakah keputusan yang kita ambil pada hari ini.   

 

Jadi, saya amat menyarankan Dato’ Yang Dipertua, bahawa sudah 

sampai masanya kita bersama-sama membangunkan satu unit, satu 

portal rasmi untuk im, Dewan Undangan Negeri.  Dan perkara ini saya 

rasa sangat di, sangat dibuat kerana ada Unit Teknologi Maklumat di 

peringkat SUK, mungkin tambah seorang lagi Pegawai Teknologi 

Maklumat, Pegawai Tadbir di peringkat Unit Dewan, dan guna ialah 

setiap kali persidangan, agenda-agenda, maklumat-maklumat, hansard-

hansard ini dimuat naik turunkan dalam laman portal kita melalui 

sistem PDF. 

 

Perkara yang kedua saya nak cadangkan Dato’ Yang Dipertua, ialah 

sistem soalan kita.  Sistem soalan kita yang telah kita praktikkan sekian 

lama ini belum ada apa-apa perubahan walaupun kita cuba 

memberikan ruang kepada setiap ADUN.  Umpamanya pada hari ini, 

pada pagi persidangan tadi, hanya tiga ADUN dapat bertanyakan soalan 

mereka.  Saya telah berkali-kali membuat cadangan ini supaya 

membuat sedikit rombakan kepada cara kita menyusunkan soalan.  

Kita memberikan kuasa kepada Speaker untuk menentukan mana 

soalan yang naik.  Satu ADUN, satu, satu soalan.  Bukannya bertanyakan 

tiga soalan seperti yang kita praktikkan sekarang ini. 

 

Di DUN Selangor, ada satu peraturan oleh Speaker, setiap soalan 

tambahan, kalau sesiapa ahli tanya, soalan tambahan itu 30 saat sahaja.  

Tak ada mukadimah, tak ada pantun, tak ada apa-apa ucapan.  Soalan 

saja.  Soalan khusus 30 saat.  Jawapan daripada EXCO, tiga minit.  Lepas 

tiga minit, dia ada satu lampu kat sana, kalau lepas tiga minit, terus 

lampu merah, cut mic itu.  Mungkin Dato’ Speaker boleh pakai kuasa ini.  
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Tiga minit untuk jawapan, 30 saat untuk soalan.  Supaya kita 

perbanyakkan soalan-soalan yang ada kualiti, soalan-soalan yang patut 

diketahui oleh rakyat naik untuk dijawab oleh pihak kerajaan.  Dan 

saya rasa ini sesuatu yang boleh kita sama-sama kita lakukan.  Kita 

menambah baik kepada perjalanan persidangan kita.  Dan saya harap 

semangat baru yang kita capai dalam Dewan yang mulia ini, bukan 

sahaja setakat kenaikan elaun kita boleh bersama-sama menyokong, 

sebab ada by partisan sokong, sokongan untuk kenaikan elaun ahli 

Dewan.  Jadi, saya harap dalam isu-isu sepeti ini, dalam bab-bab seperti 

ini nak, kita nak tambah baik Persidangan Dewan kita, kita boleh ada 

satu pendekatan by partisan, supaya kedua-dua pihak kerajaan dan 

pembangkang kita sama-sama menyokong cadangan seperti ini,kita 

menambah baik.  Dan kita harap satu usaha dapat diinisiatif oleh pihak, 

mungkin Pejabat Speaker Dewan Undangan Negeri untuk kita 

menambah baik perjalanan persidangan kita supaya perjalanan 

persidangan Dewan ini nampak relevan kepada rakyat dan rakyat 

boleh mengetahui apa yang kita bincangkan dalam Dewan yang mulia 

ini. 

 

Ini sesuatu yang sangat penting Dato’ Yang Dipertua, pada era pada 

hari ini kerana rakyat mahupun maklumat, rakyat mahu Wakil Rakyat 

mereka accountable kepada mereka.  Apakah yang mereka wakil, 

apakah wakil mereka cakap dalam Dewan yang mulia.  Apakah isu yang 

diperjuangkan, sama ada masalah-masalah kawasan dibawa ke dalam 

perhatian Dewan yang mulia ini.  Jadi, saya harap sama-sama kita ke 

arah tersebut dan kita sama-sama berusaha menuju supaya Dewan 

Undangan Negeri, Negeri Sembilan dapat maju ke depan dan kita 

tambah baik sebaik-baik dengan Dewan-Dewan Undangan Negeri di 

negeri-negeri yang lain.  Dato’ Dipertua. 

 

Yang kedua Dato’ Dipertua, saya ingin menyentuh berkenaan dengan 

isu Dasar Perumahan Negeri yang telah banyak diperkatakan, dalam 

Titah Tuanku pun ada sebut, khusus bekrenaan dengan Dasar 

Perumahan Negeri.  Dan tadi pencadang dan penyokong juga ada 

menyentuh berkenaan Dasar Perumahan Negeri.  Saya cuma nak tanya 

kepada pihak Kerajaan Negeri, apakah status sekarang ini, berkenaan 

dengan penggubalan Dasar Perumahan Negeri ini?  Bilakah ia dapat 

dimuktamadkan dan dapat diumumkan, dan seterusnya dilaksanakan?   

 

Kerana saya rasa yang amat penting dalam perkara ini ialah kita perlu 

berikan certain key kepada business community kita, kepada pemaju-

pemaju, kepada golongan perniagaan dan sebagainya supaya ada satu 

dasar yang jelas, satu dasar yang telus.  Dan mereka tahu apakah dasar 

yang telah ditetapkan oleh kerajaan secepat mungkin supaya apa-apa 

perancangan pembangunan, perancangan perniagaan itu dapat 
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dilaksanakan dengan satu certain key.  Yang Amat Berhormat Menteri 

Besar adalah seorang bekas tokoh korporat, sudah tentunya beliau 

faham bahawa dalam bisnes ini yang paling penting ia ada certain key 

dari segi polisi, certain key dari segi dasar oleh pihak kerajaan.    

Mengapa saya mengatakan begitu kerana ada keleliruan di pihak luar 

sana. 

 

Saya ada membuat sidang, satu sidang media beberapa hari lalu, yang 

telah diberikan respond oleh Yang Amat Berhormat Menteri Besar.  

Saya merujuk kepada satu surat pekeliling yang bertarikh 26 Februari 

2015.  Yang dikeluarkan oleh seorang pegawai di SUK, Mohd. Fazli bin 

Abdul Jalil bagi pihak Setiausaha Kerajaan Negeri.  Ini pe, surat 

pekeliling diberikan kepada semua Pegawai Daerah, semua Yang 

Dipertua Majlis Daerah, dan semua pengarah perancangan, Pengarah 

Perancangan Bandar Dan Desa Negeri Sembilan berkenaan dengan 

keputusan Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri berkenaan penangguhan 

Kebenaran Merancang keluasan lima, melebihi lima ekar.  Dalam surat 

ini mengatakan bahawa “sepertimana yang telah dimaklumkan dan 

diminitkan dalam Mesyuarat Pasca Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri 

Sembilan pada 12 November 2014, telah membuat keputusan untuk 

menangguhan semua Kebenaran Merancang keluasan melebihi lima 

ekar, sehingga Dasar Perumahan Negeri Sembilan dimuktamadkan”.  

Ini satu surat pekeliling yang saya terima dan ini agak jelas bahawa 

untuk semua projek-projek lima ekar ke atas ditangguhkan.  Saya tak 

mengatakan bahawa blanked banned kepada semua projek 

pembangunan ataupun semua projek perumahan.  Yang Amat 

Berhormat dalam sidang medianya ada memberikan respond bahawa 

tak benar, bahawa bukannya semua perancangan di, ditangguhkan, 

memang ada beberapa projek perumahan yang telah diluluskan pada 

Mesyaurat EXCO pada minggu lepas jugak.  Yang saya nak tanya idalah 

berkenaan lima ekar ini. 

 

Dan saya bukan mempertikaikan keputusan ini.  Saya tahu bahawa 

kalau ada satu dasar baru, kalau nak luluskan perancangan besar-besar 

kita perlu mengikut dasar baru yang kita nak muktamadkan, yang kita 

nak, nak laksanakan.  Cuma saya mintak supaya Kerajaan Negeri 

memberikan satu time line yang jelas bilakah dasar ini dapat 

dimuktamadkan, dapat digubal dan dapat dilaksanakan supaya yang 

amat penting ialah certain key kepada business community supaya 

projek-projek itu dapat berjalan.  Kalau kita tangguh terlalu lama, 

semua projek-projek tertangguh, nak tunggu dasar perumahan yang 

baru ini, ini mungkin akan menjejaskan keberlangsungan ekonomi kita 

sebab projek, perancangan-perancangan projek perumahan ini 

bukannya hari ni lulus, besok dia boleh jual, dia boleh terus bukak.  Jadi, 

dia perlu ada satu masa yang panjang untuk kita, untuk pemaju-pemaju 
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ini merancang.  Dan saya harap, yang penting ialah aktiviti ekonomi 

kita, industri-industri sub-sub sektor yang terlibat dengan industri 

pembinaan ini tidak terjejas kerana penangguhan projek-projek lima 

ekar ke atas ini. 

 

Dato’ Dipertua, berkenaan dengan Dasar Perumahan Negeri ini, saya 

rasa satu, salah satu kebimbangan yang paling besar yang sering 

didengar daripada pihak-pihak pemaju ialah apakah dasar baru 

berkenaan dengan kuota bumiputera, kuota lot bumiputera.  Saya nak 

terus terang dalam perkara ini.  Memang itu merupakan satu 

kebimbangan kepada pemaju.  Apakah kerajaan akan meningkatkan 

kuota lot bumiputera daripada 30 hingga 50 peratus?  Kita jangan 

melihat perkara ini dari sudut perkauman.  Saya tidak melihat perkara 

ini dari sudut kaum, tetapi kita perlu melihat bahawa dalam ekonomi 

pasaran ia memerlukan flexibility.  Saya harap dan saya mencadangkan 

kepada Kerajaan Negeri supaya mengkaji perkara ini dengan baik-baik 

supaya tidak melaksanakan satu dasar yang terlalu rigid, kalau naik 

daripada 30 hingga 50 peratus, mungkin ini akan memberikan kesan 

yang agak besar kepada sektor perumahan.  Dan juga akan 

memberikan satu kesan langsung yang negatif terhadap peningkatan 

harga rumah. 

 

Mengapa saya kata, berkata, begini, berkenaan.  Kerana, faktor 

berkenaan dengan pembelian rumah oleh masyarakat bumiputera ini, 

salah satu faktornya ialah harga.  Tetapi faktor kedua ialah, yang 

pernah saya cakap di sini ialah faktor lokasi.  Umpamanya di Seremban 

ini, kita tahu ada kawasan-kawasan yang menjadi minat kepada 

pembeli bumiputera.  Kalau di Ampangan, kalau di Sikamat, kalau di 

Senawang, tak ada masalah.  30 peratus, 50 peratus pembeli 

bumiputera tak ada masalah.  Tetapi ada kawasan-kawasan yang ada 

masalah, umpamanya di Templer, di Lobak, di Rahang, di Mambau, 

kawasan-kawasan ini secaranya tradisinya pembeli-pembeli 

bumiputera tak pergi.  Kalau di, di Templer, umpamanya, dia tak dapat 

tarik ramai minat pembeli bumiputera untuk beli rumah dekat 

Templer.  Itu kerana faktor sejarah, tradisinya yang memang kawasan 

itu adalah kawasan penempatan kebanyakan masyarakat Cina.  Kalau 

nak mintak pembeli-pembeli rumah bumiputera nak beli rumah dekat 

sana, minat dia tak, tak besar untuk membeli rumah dekat sana. 

 

Jadi, ini adalah satu faktor yang sangat-sangat praktikal yang kita perlu 

kaji, yang perlu kita lihat.  Dan saya menyarankan supaya pihak 

kerajaan jangan terlalu rigid dalam perkara ini dan mengkaji baik-baik.  

Sepatutnya apa yang sedia ada itu, kita kekalkan pada peringkat 30 

peratus supaya tidak upset industri tersebut.  Dan memberikan satu 

ruang dan mungkin ada perkara-perkara lain yang boleh kita kaji, 
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umpamanya bagaimana sesuatu projek itu kalau kita nak 

menggalakkan pembeli bumiputera, mungkin mensyaratkan kepada 

pemaju itu menjalankan kempen-kempen yang lain.  Dari segi skim 

pinjaman perumahan yang lebih menarik dan sebagainya.  Itu kita 

boleh kaji. 

 

Tetapi untuk melaksanakan satu blanked policy di mana accros the 

board, di mana semua projek kena 50 peratus, saya rasa itu adalah 

sesuatu yang tidak sesuai.  Walaupun pihak Kerajaan Negeri belum 

mengumumkan secara rasmi apakah dasar baru, tetapi ini adalah 

feedback yang saya harap dapat didengar oleh pihak Kerajaan Negeri 

supaya kita sama-sama bertindak dan juga menggubal satu dasar yang 

lebih pragmatik dan flexible dan kita merancakkan sektor industri 

perumahan. 

 

Memang saya mengakui bahawa industri perumahan ini akan 

memainkan peranan yang cukup penting dalam pembangunan Negeri 

Sembilan.  Kita amat bangga dan, kita, saya juga berasa gembira sebagai 

Ahli Parlimen Seremban, sebagai Ahli Dewan Undangan Negeri, Negeri 

Sembilan melihat ada projek-projek besar, pembangunan daripada 

Seremban sampai ke Nilai, dan memang itu sesuatu konsep yang saya 

setuju 100 peratus.  Di Parlimen pun, semasa perbahasan midterm 

review RMK-10, saya pernah mengatakan perkara begi, begitu.  

Daripada Kuala Lumpur sekarang ini kita patut menggalakkan 

pembangunan ke arah selatan dengan adanya sistem pengangkutan 

yang lebih baik, dengan adanya, kalau ada cadangan nak tambah apa ni, 

high speed rail daripada Singapore ke Kuala Lumpur melalui Seremban, 

ini sudah tentu akan memberikan pemangkin kepada pembangunan 

sektor perumahan di sepanjang koridor daripada Bangi sehingga ke 

Seremban.  Dan memang perkara ini sedang berlaku.  Kita melihat 

pembangunan di sepanjang daripada kawasan Nilai sampai ke 

Seremban, projek-projek besar yang dilaksanakan oleh IJM, oleh Sime 

Darby dan sebagainya. 

 

Tetapi yang pentingnya pada masa yang sama, kita perlu melihat 

kepada harga rumah.  Harga rumah yang mampu milik oleh rakyat.  Tak 

kan kita nak tadi, Sikamat cakap, mampu tengok saja.  Jangan mampu 

tengok saja, kena mampu milik.  Ini perkara betul.  Jadi kita perlu 

melihat apakah faktor-faktor yang menyebabkan harga rumah ini.  

Salah satu faktornya ia, ialah pemaju sering mengatakan bahawa 

kadang-kadang kalau projek, sesuatu projek, kos, rumah kos rendah 

ataupun lot bumiputera yang mereka tak dapat jual, kos yang mereka 

perlu tanggung itu ataupun holding power itu, mereka terpaksa pindah 

kepada pembeli.  Jadi, ini secara tidak langsung menaikkan harga 
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rumah.  Jadi, satu perkara lain yang kita perlu lihat adalah juga 

berkenaan dengan ….. 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, masa. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Ada ti, empat isu lagi Dato’ Dipertua.  Tadi, 

pencadang ada 30 minit.  Saya harap dapat beri ke 30 minit.  Sama. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Ketua Pembangkang. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Masa cukup sebenarnya. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya tahu, saya tahu, tapi harap yang, Dato’ 

Speaker, saya dengar peringatan daripada Speaker.  Saya harap ini, 

masa, masa boleh beri lebih sikit.  Sebab ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Lain kali jangan usik Speaker. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: ….. saya tak usik, saya tak usik.  Saya hormat.  

Saya hormat. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Sudah sampai masa, sila duduk. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Dato’ Dipertua, saya memang banyak perkara 

yang saya nak ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Bagi satu isu saja lagi. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Ada banyak, lebih, Ketua Pembangkang ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Lebih bagi kepada kawan-kawan bawak. 
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Y.B. ADUN Chennah: ….. ini isu, isu-isu yang saya rasa perlu bawa 

Dato’ Dipertua.  Saya, saya harap ini berikan masa yang sama ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat dah berucap 20 minit 

sebenarnya ya Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: ….. dengan pencadang.  Ini berkenaan dengan, 

dengan perumahan.  Sangat penting.  Teras pertama dalam Dasar 

Perumahan Negara mengatakan bahawa Dasar Perumahan Negara 

yang telah dinyatakan oleh pihak Kerajaan Persekutuan.  Teras 

pertama penyediaan perumahan yang mencukupi mengikut keperluan 

khusus golongan yang memerlukannya. 

 

Jadi, saya nak me, menyarankan supaya kita juga perlu melihat kepada 

perumahan-perumahan untuk golongan berpendapatan rendah dan 

sederhana.  Kita tak boleh membiarkan sahaja untuk pihak swasta.  

Memang pihak swasta bottom line dia, dia nak membuat keuntungan, 

kita tahu.  Mungkin dari segi tanggungsab, tanggungjawab sosial dia, 

dia kurang sikit.  Jadi, dalam perkara ini saya menyarankan supaya 

pihak kerajaan juga perlu melihat bagaimana kita boleh menghidupkan 

semula konsep perumahan rakyat ataupun rumah rakyat.  Saya 

difahamkan, kalau tak silap saya tengok Facebook Yang Amat 

Berhormat, beberapa hari lalu ada membuat satu perasmian di Tanah 

Merah, memberi satu tanah untuk membuat rumah rakyat.  Itu satu 

konsep yang baik. 

 

Jadi saya harap Kerajaan Negeri ada lebih banyak perancangan seperti 

ini, di kawasan-kawasan di pinggir bandar di mana ada tanah-tanah 

yang, yang, yang, yang, yang boleh dibangunkan, tanah-tanah yang 

masih belum mempunyai nilai komersial yang tinggi, mungkin kerajaan 

boleh beli dan hidupkan rumah rakyat ini seperti di Dusun Nyiur, 

berpuluh tahun lalu.  Ini telah menempatkan beribu-ribu rakyat di 

sana.  Jadi konsep seperti ini, saya rasa kita perlu hidupkan dan 

bukannya memberikan, apa ni, tanggungjawab ini ataupun tugas ini 

kepada pihak pemaju saja. 

 

Sekarang walaupun saya tahu ada PR1MA, ada satu agensi baru 

PR1MA, tetapi harga rumah yang dijual oleh PR1MA itu masih 

kebanyakan golongan berpendapatan rendah, mereka tak mampu.  

[RM]250 ribu, [RM]300 ribu, itu tak mampu.  Yang mereka mampu itu 

ialah rumah rakyat, mereka bayar sewa 200.00 ringgit, 250.00 ringgit 

setiap bulan, supaya ada satu skim sewa beli yang mereka boleh 
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mempunyai ataupun memiliki rumah itu selepas 20-25 tahun.  saya 

harap skim seperti ini dapat dihidupkan semula di Negeri Sembilan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Okay Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Dato’ Dipertua, lima minit lagi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya mintak ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Tadi Yang Berhormat cakap, mintak EXCO 

jawab tiga minit saja. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Itu soalan, bukan perbahasan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Haa, jadi saya mintak ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Itu soalan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ikutlah masa. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Itu masa soal, sesi soal jawab. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Bagi pada kawan-kawan yang lain. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya, saya harap ini, ada dua tiga perkara lagi, 

saya, lima minit lagi ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya ….. 

 

 



 

67/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 67 - 

 

Y.B. ADUN Chennah: ….. saja Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Lima minit saja. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Sikit saja lagi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya mintak Yang Berhormat duduk sebab 

dah melebihi waktu ya. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya tau.  Tadi, pencadang 30 minit.  Saya mintak 

Ketua Pembangkang ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat dah cakap 25 minit. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: 25 minit?  Sekarang baru 20, 25 minit?  Tambah 

lima minit lagi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat bercakap hampir 25 

minit. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya tau. Lima minit lagi saja.  Lima minit saja 

lagi saya akan duduk.  Okay, Dato’ Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, jangan buat saya marah. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Bukan marah, Dato’ Dipertua, ini ruang saya 

berbahas ….. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Boleh tak saya panggil pembahas yang 

lain. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Ini saya sudah prepare jawapan, soal, apa ni, 

perbahasan saya.  Saya ada beberapa perkara yang sangat penting yang 

saya nak sampaikan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Sebab itu Yang Berhormat lain kali, jangan 

meleret-leret.  Sebab itu masalah timbul ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Tak meleret. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: ….. ialah kerana meleret-leret. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Tak meleret.  Tadi semua point itu adalah point 

yang ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, nak berhenti tidak? 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya, saya mintak lima minit lagi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya cakap secara baik, saya bagi ruang 

….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Dato’ Yang Dipertua.  Saya mintak lima minit saja.  

Bukan mintak apa, lima minit masa untuk berbahas. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya bagi, lima minit itu saya dah bagi. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Lima minit tadi tak cukup jangan stop saya. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, saya dah bagi. 
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Y.B. ADUN Chennah: Saya ada dua tiga perkara lain yang saya nak, 

amat penting, berkenaan dengan apa yang keputusan, beberapa 

keputusan Kerajaan Negeri yang saya nak cakap, nak bahas.  Tak kan 

ini adalah satu ruang, satu tahun sekali ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: ….. untuk bahas satu Titah Ucapan, satu dasar 

Kerajaan Negeri, tak boleh diberikan masa lebih kepada Ketua 

Pembangkang. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya tak, tak katakan tak boleh.  Saya dah 

bagi lima minit lebih. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Tambah sikit lagi.  Ada budi bicara.  Bukannya 

tak ada masa ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, Yang Berhormat setuju 

tak saya kata saya dah bagi masa lebih? 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya tak, saya mintak lima minit ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat setuju tak saya katakan 

saya dah bagi lebih. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: ….. tadi pencadang 30 minit. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Kalau saya dah bagi masa lebih, sila Yang 

Berhormat duduk sekarang. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya nak menggulung. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Bagilah peluang kepada rakan-rakan lain 

untuk bercakap. 
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Y.B. ADUN Chennah: Bukan tak ada peluang.  Ada peluang.  Kita ada 

dua hari. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya nak gulung. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya dah bagi, Yang Berhormat cakap 

seolah-olah saya tak memberi peluang.  Saya dah bagi peluang. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya hanya mintak lima minit untuk gulung saja.  

Dato’ Yang Dipertua, ni, boleh tak?  Saya mintak secara baik.  Saya 

bukan nak melawan dengan Speaker.  Saya mintak masa untuk saya 

buat ucapan nak menggulung.  Ada satu dua perkara yang saya tak ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat cakap jangan pusing-

pusinglah Yang Berhormat.  Saya dah kata ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Mana ada pusing. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Dah tambah lima minit.  Yang Berhormat 

bergaduh dengan saya pun dah lima minit.  I think its good enough, ya 

.…. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya kalau Speaker tak percaya dengan saya ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: ….. bagilah peluang kepada orang lain. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya, saya baca ucapan saya. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, kalau Speaker suruh 

duduk, please duduklah. 
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Y.B. ADUN Chennah: Saya faham.  Saya mintak ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya mintak Yang Berhormat duduk. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya mintak ihsan daripada ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya tak benarkan Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya mintak ihsan daripada Speaker lima minit 

untuk saya ….. 

 

Y.B. Yang DIpertua Dewan: Saya dah bagi ihsan. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: …..gulung.  Saya ada tiga isu lagi.  Ihsan saja. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan ahli Yang Berhormat yang 

lain. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya mintak ihsan sahaja, Dato’ Yang Dipertua.  

Ihsan lima minit.  Tak kan lima minit ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya dah bagi lebih daripada lima minit 

Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Tambah lima minit lagi kalau boleh.  Gulung. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat tau tak Yang Berhormat 

bermula bercakap pada 12:21 minit? 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Yelah, 24 minit baru sekarang saya mintak 30 

minit. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Tak, kalau ikut jam saya Yang Berhormat. 
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Y.B. ADUN Chennah: Okay, sekarang 12:45 ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: 12:21 minit.  Kita boleh argue, I think you 

have, sudah lepas daripada lima minit. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Ikut jam Dewan Undangan Negeri, Dato’ Yang 

Dipertua.  12:45 waktu sekarang. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Tak kisah, tak kisah saya Yang Berhormat.  

Saya dah bagi peluang terlampau berlebih.  Saya tak nak nanti ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya nak fair saja.  Kalau pencadang 30 minit, 

Ketua Pembangkang 30 minit.  Itu saya fair.  Kalau 30 minit saya, board, 

on the board 30 minit saya duduk.  

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya bagi peluang pencadang 30 minit.  

Itu memang saya benarkan sebab saya bagi Yang Berhormat sebagai 

ahli yang mewakili pihak Pembangkang 20 minit. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Tadi tak cakap.  Tadi yang, Dato’ Yang Dipertua 

tak cakap. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya tak perlu cakap.  Saya boleh, boleh 

bagi, dan saya boleh tak bagi ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Ini konvensyen Parlimen-lah, Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: ….. Yang Berhormat bangun pun ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Kalau Ketua Pembangkang dekat Parlimen 90 

minit.  Pencadang 90 minit, Ketua Pembangkang 90 minit.  Ihsan sahaja. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya tak nak dengar lagilah Yang 

Berhormat.  Sila duduk. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Mintak ihsan lima minit untuk saya gulung.  Saya 

belum habis saya punya ucapan, nak gulung.  Nak gulung Dato’ 

Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, kenalah ada time 

management. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Pesawat kena mela, melan, mendarat juga Dato’ 

Yang Dipertua.  Dia sudah terbang, dia kena mendarat.  Saya menda, 

saya belum mendarat sekarang.  Nanti jangan macam MH37, MH17 

nanti, dekat atas langit lagi, nak mendarat sekarang. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, saya bagi mendarat ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Lima minit, lima minitlah, lima minit. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Dua minit. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Okay. Tiga minitlah.  Saya pun sudah banyak ni, 

okay.  Satu dua perkara lagi, okay saya skip-lah.  Banyak yang saya skip 

tadi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Mendarat Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Broadband penetration.  Okay, ini saya cuma nak 

sentuh sedikit saja.  Broadband penetration, jawapan yang saya terima 

daripada jawapan Dewan Undangan Negeri yang lepas, 59 peratus 

kawasan Parlimen, kawasan Seremban ada broadband penetration.  

Saya melihat kepada statistik daripada SKMM penetration rate untuk 

broadband di Negeri Sembilan 74.7 peratus.  Ini melebihi purata 

kebangsaan.  Tetapi untuk, number of hotspot di negeri kita ini agak 

ketinggalan berbanding dengan negeri-negeri lain.  Hotspot di Negeri 
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Sembilan hanya ada 557.  Kalau berbanding Melaka ada 1,200.  

Kelantan ada 1,200.  Kedah ada 2,300. 

 

Saya mintak perhatian daripada Kerajaan Negeri supaya melihat 

kepada bagaimana kita menambah lagi penetration broadband ini, 

hotspot-hotspot di seluruh negeri, itu perlu ditambah kerana broadband 

penetration amat penting kerana teknologi maklumat itu mempunyai 

kesan yang langsung terhadap pembangunan negara kita.  Jadi, saya 

harap broadband itu dapat, apa ni, diberikan penekanan oleh pihak 

Kerajaan Negeri. 

 

Dato’ Dipertua, okay ini perkara terakhirlah.  Berkenaan dengan satu 

perkara yang saya rasa sangat penting berkenaan dengan baru-baru ini, 

pada bulan Februari lepas, Kerajaan Negeri ada mengumumkan satu 

syarat baru kepada setiap orang yang ingin  memeluk agama Islam.  

Daripada bukan Islam nak memeluk ugama Islam.  Memeluk, convert, 

convertion, m-e-m-e-l-u-k ya.  Convertion, dengan izin, bahawa ada satu 

langkah baru, satu syarat baru yang dikenakan oleh Kerajaan Negeri 

supaya meletakkan syarat kepada mana-mana sesiapa yang ingin 

memasuki ataupun memeluk agama Islam perlulah menyelesaikan 

status perceraian ataupun perkahwinan mereka di Mahkamah Sivil 

terlebih dahulu. 

 

Saya mengucapkan syabas kepada Kerajaan Negeri dalam perkara ini.  

Memang saya rasa langkah ini telah mendapat pujian daripada banyak 

pihak termasuk Majlis Peguam termasuk juga pimpinan pusat DAP.  

Kita mengalu-alukan langkah ini dan syarat ini.  Cuma saya nak tanya 

penjelasan daripada pihak Kerajaan Negeri, apakah status terhadap 

pindaan ini?  Adakah pindaan ini juga melibatkan kepada pindaan 

enakmen ataupun pindaan terhadap peraturan sahaja, yang tak perlu 

dibawa ke dalam Dewan Undangan Negeri?  Saya harap ini satu 

penjelasan diberikan sebab ada ramai yang keliru sama ada Enakmen 

Pentadbiran Agama Islam itu perlu dipinda sebelum perkara ini dapat 

dijalankan. 

 

Dan saya memang mengalu-alukan perkara ini, kalau ada pindaan 

dibawa untuk enakmen, memang kita mengalu-alukan.  Dan saya harap 

ini dilaksanakan dengan secepat mungkin dan kita menyelesaikan 

konflik-konflik yang tidak sepatutnya berlaku terutamanya kepada 

pasangan-pasangan bukan Islam apabila satu, salah satu daripada 

pasangan itu memeluk agama Islam, maka pasangan yang lain itu, 

seperti tiada hak ataupun tiada platform untuk mereka mendapatkan 

hak penjagaan anak mereka kerana itu belum dapat diselesaikan di 

Mahkamah Sivil.  Jadi syarat-syarat yang telah dikenakan, baru itu, 

memang kita mengalu-alukan dan kita harap ini dapat diperjelaskan 
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dan dapat dilaksanakan dalam masa yang terdekat ini.  Sekian, terima 

kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Palong: Dato’ Yang Dipertua, saya mengambil peluang ini 

untuk merakamkan ucapan menjunjung kasih di atas Titah Ke Bawah 

Duli Yang Maha Mulia Tuanku Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan 

semalam, sewaktu merasmikan persidangan Dewan Undangan Negeri 

kita.  Dan antara lain, tuanku bertitah perkhidmatan awam adalah 

merupakan salah satu tonggak utama dalam pembangunan negara.  

Dan juga pegawai-pegawai Penjawat Awam mestilah mendengar 

aspirasi dan juga saranan masyarakat untuk tujuan pembangunan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, jawatan yang paling tinggi bagi Penjawat Awam 

ini ialah Ketua Setiausaha Negara (KSN).  Ini adalah merupakan 

jawatan yang sangat penting.  Dan ianya mempunyai pengaruh yang 

sangat  besar dalam memutuskan dasar negara kerana KSN berpeluang 

duduk dalam Mesyuarat Kabinet.  Oleh sebab itu, kita melihat di antara 

pegawai yang ada di Negeri Sembilan ini yang berpeluang 

bermesyuarat bersama dengan KSN ialah Setiausaha Kerajaan Negeri 

Sembilan.  Itulah sebabnya saya menjemput Yang Berhormat datang 

melihat bagaimana beberapa isu-isu penting yang perlu kita sampaikan 

kepada KSN melalui Yang Berhormat Setiausaha Kerajaan Negeri. 

 

Dato’ Yang Dipertua, FELDA memang dilindungi oleh undang-undang 

tanah iaitu GSA.  Namun demikian, dalam pembangunan yang kita buat 

di Rancangan Tanah FELDA, kita memenuhi keperluan anak-anak 

peneroka FELDA yang tidak ada rumah, yang tidak ada ruang 

perniagaan untuk mena, mencari rezeki dan menambah pendapatan 

mereka.  Oleh yang demikian, sampai masa dan ketikanya segala 

pembangunan yang kita buat di Rancangan Tanah FELDA, Rumah 

Sentuhan Kasih memerlukan penyerahan hak milik, rumah generasi 

baru untuk anak-anak peneroka memerlukan juga penyerahan hak 

milik supaya mereka dapat menggunakan institusi kewangan bagi 

membiayai perumahan yang disediakan oleh kerajaan.  Termasuk juga 

kedai-kedai yang dibangunkan di Rancangan Tanah FELDA. 

 

Namun demikian, hari ini, Dato’ Yang Dipertua, kita masih belum dapat 

menyelesaikan isu yang sangat besar ini iaitu tanah di Rancangan 

Tanah FELDA ialah tanah GSA dan memerlukan satu perubahan 

undang-undang di peringkat Jabatan Perdana Menteri untuk melihat 

rumah-rumah yang kita bangunkan di Rancangan Tanah FELDA 
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sekarang ini dapat kita serahkan kepada anak-anak peneroka FELDA.  

Yang membuat kertas kabinet ialah KSN, yang membuat kertas EXCO 

ialah Setiausaha Kerajaan Negeri.  Oleh sebab itu, ini adalah merupakan 

perkara yang sangat penting untuk kedua-duanya melihat secara 

terperinci bagi menyelesaikan isu yang saya sebutkan tadi.  Dato’ Yang 

Dipertua, saya yakin ianya bukan hanya isu di Palong sahaja.  Ianya 

adalah merupakan isu seluruh Negeri Sembilan apabila kita mula 

membangunkan pekan-pekan kecil dan juga perumahan generasi baru 

di Rancangan Tanah FELDA.  

 

Perkara yang kedua, Dato’ Yang Dipertua, saya melihat ada pegawai-

pegawai, walaupun ianya secara kontrak ataupun kita lantik ianya 

secara sukarela, yang dibayar elaunnya oleh kementerian yang 

bertanggungjawab dalam hal ehwal kebajikan masyarakat.  Hari ini, 4.2 

juta orang adalah terdiri daripada OKU dalam negara kita.  Namun 

demikian, kita belum dapat lagi angka yang ada di Negeri Sembilan ini.  

Di antara institusi penting yang kita wujudkan untuk anak-anak kurang 

upaya ini ialah PDK.  Di mana institusi ini ialah institusi untuk melatih 

kemahiran, skil dan juga kemahiran asas untuk anak-anak ini 

mengurus diri mereka dan sebahagiannya mendapat skil dan 

kemahiran untuk  bekerja. 

 

Dato’ Yang Dipertua, pegawai-pegawai yang membantu anak-anak ini, 

hari ini di Palong, dalam bulan 4 ini ada yang masih belum mendapat 

gaji.  Saya didatangi oleh pegawai-pegawai ini, dan saya memikirkan 

perlu kita berikan pembelaan sewajarnya.  Cuma selepas saya bercakap 

dalam Dewan ini, janganlah pulak pegawai-pegawai ini dibuang kerja 

kerana mereka ini ambil secara kontrak. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kementerian memang membayar gaji mereka 

dalam bulan April.  Tetapi di Dewan yang mulia ini, saya nak 

mencadangkan, saya fikir tidak kurang 200 orang pekerja-pekerja kita 

yang masuk dalam kategori ini, seluruh Negeri Sembilan, supaya kita 

mewujudkan satu tabung amanah di mana daripada bulan 1 sampai 

bulan 4, tiap-tiap tahun, daripada tabung amanah ini kita bayar gaji 

pegawai-pegawai dan pekerja yang bekerja di PDK kita.  Saya bertanya 

mana dapat duit.  Dia kata pada saya, ianya adalah merupakan 

penjimatan daripada program yang dibuat kepada anak-anak cacat.  Ini 

bermakna sebahagian daripada peruntukan yang sepatutnya dinikmati 

oleh anak-anak cacat ini digunakan untuk membayar gaji kepada 

pekerja-pekerja yang membantu mereka.  Dan sudah tentulah 

kebajikan mereka amat terjejas. 

 

Dato’ Yang Dipertua, perkara yang kedua ialah berkaitan dengan isu, 

yang telah pun diterangkan dengan panjang lebar berkaitan dengan 
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jalan raya di Negeri Sembilan.  Kita dikejutkan dengan tsunami besar, 

banjir besar, banjir tsunami di Kelantan baru-baru ini.  Dan tidak 

kurang daripada 4 bilion Ringgit Malaysia akan digunakan untuk 

membaik pulih.  Dan di antara jalan yang putus di Kelantan, jambatan 

yang putus di Kelantan, berbanding dengan keperluan jalan antara 

Kuala Pilah di Seremban, saya memikirkan sudah tentulah kementerian 

akan menghantar untuk membaik pulih jalan-jalan yang putus dahulu.   

 

Namun demikian, Dato’ Yang Dipertua, hari ini kita dapat melihat 

dalam waktu-waktu puncak, dalam hari-hari perayaan, hari Jumaat, 

Sabtu dan Ahad, jalan di antara Kuala Pilah dan juga sampai ke 

Seremban ini memang berada dalam kesesakan yang amat luar biasa.  

Walaupun ada cadangan-cadangan baru untuk menyambungkan 

Tengkek-Talang, tapi Tengkek-Talang akhirnya nanti akan menambah 

kesesakan baru kerana kesesakan sebenarnya ialah daripada Tanjung 

Ipoh sampai ke Seremban. 

 

Oleh yang demikian Dato’ Yang Dipertua, saya pernah mencadangkan 

di Dewan yang mulia ini, supaya lebuh raya di antara Seremban-Talang 

ke UiTM Kuala Pilah, keluar ke Bandar Seri Jempol, kita laksanakan dan 

kita ambil tindakan yang sewajarnya.  Kerana, dengan membina lebuh 

raya swasta ini, kita tidak payah menunggu peruntukan daripada 

kerajaan kerana kalau nak menunggu peruntukan daripada kerajaan, 

sudah tentulah keutamaan kita berbeza daripada apa yang saya 

sebutkan tadi. 

 

Akhir sekali, Dato’ Yang Dipertua, saya nak menerangkan tentang 

hasrat orang Jempol yang memang berpesan kepada saya.  Dia kata, 

Dato’ sebutlah sekali lagi supaya RTC itu dibuat di Jempol.   Pertama 

Dato’ Yang Dipertua, kalau nanti dibuat di tempat yang dicadangkan 

oleh kerajaan, Melaka sebelah dengan Rembau dah ada RTC.  Di 

Rembau ada RTC.  Seremban ada URTC.  Tiga, ada, berada di 

persekitaran yang, yang saya sebutkan tadi.  Tetapi di kawasan Negeri 

Sembilan Timur, tidak ada mempunyai apa-apa kemudahan yang ada 

kaitan dengan perkara yang saya sebutkan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, pada 4 haribulan, pada 3 haribulan Jun 2014, Yang 

Berhormat Datuk Menteri yang bertanggungjawab dengan 

Kementerian Luar Bandar mengadakan lawatan ke Kampung Lonek.  

Dan KSU bersama-sama dengan Pegawai Kanan kementerian berada di 

Kampung Lonek.  Saya sempat bertanya dengan Pegawai-Pegawai 

Kanan termasuk dengan KSU sendiri bahawa laporan yang diberikan 

kepada saya, bahawa kementerian memang mencadangkan supaya RTC 

ini dibina di Jempol.  18 haribulan Ogos 2014, saya mengemukakan 

soalan lisan dalam Dewan Undangan Negeri ini, yang berbunyi, soalan 
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nombor 1, “Apakah pendirian Kerajaan Negeri Sembilan terhadap 

cadangan Kementerian Luar Bandar untuk mendirikan RTC di 

Feldajaya Jempol?”.  Dan dijawab oleh kerajaan, Kerajaan sudah 

mengalih ke Rembau. 

 

Dato’ Yang Dipertua, itulah sebabnya pada 8 haribulan Disember 2014, 

saya mengemukakan pandangan dan permohonan saya berdasarkan 

daripada laporan yang diberikan oleh pegawai dan juga apa yang 

diminta oleh rakyat supaya RTC ini dibina di Jempol.  Dato’ Yang 

Dipertua, saya yakin dan percaya, ianya akan dapat membantu segala 

urusan yang ada hubung kaitnya dengan agensi-agensi kerajaan yang 

dapat memberikan khidmatnya kepada rakyat di rantau Negeri 

Sembilan Timur.  Dato’ Yang Dipertua, saya menyokong. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

sebentar lagi saya akan menangguhkan Persidangan kita.  Sidang 

perbahasan usul ini akan kita sambung pada pukul 2:30 petang hari ini.  

Dan kesempatan ini, saya menjemput Yang Amat Berhormat Dato’ Seri 

Utama, ahli-ahli Yang Berhormat, ketua-ketua jabatan, wartawan dan 

semua yang hadir ke jamuan makan tengah hari di Dewan Serbaguna, 

Wisma Negeri.  Dewan ditangguhkan. 

 

[Persidangan Dewan ditangguhkan pada jam 1:03 petang] 

 

 

[Persidangan Dewan disambung semula pada jam 2:30 petang] 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian.  

Dewan disambung semula.  Saya persilakan bagi mereka yang ingin, 

ahli Yang Berhormat yang ingin membahas usul yang dibang, 

dibentangkan dalam Dewan ini.  Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Selamat petang kepada semua Yang Berhormat.  

Dato’ Tuan Yang Dipertua, terima kasih kepada Dato’ Tuan Yang 

Dipertua beri keizinan Lukut mengambil kesempatan menjunjung kasih 

Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan atas titah ucapan baginda bagi merasmikan pembukaan 

Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13. 
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Sebagai hamba rakyat, Lukut ingin mengambil kesempatan untuk 

mengucapkan setinggi-tinggi tahniah Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia 

Tuanku kerana telah berjaya menjadi tonggak tertinggi di dalam 

pentadbiran Kerajaan Negeri Sembilan yang telah berjaya 

menyatupadukan rakyat pelbagai kaum dengan sangat berkesan dan 

dikes, dikasihi oleh seluruh hamba rakyat.  Dengan ini, Lukut ingin 

mendoakan Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Tuanku dikurniakan umur 

yang panjang serta kesihatan yang baik di sepanjang pemerintahan 

Tuanku Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan baik berpanjangan 

agar dapat memimpin negeri tercinta ini dengan aman dan sejahtera 

lagi bertambah makmur. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua, Duli Yang Maha Mulia Tuanku yang dikasihi, 

yang berjiwa rakyat serta menyayangi hamba rakyat amatlah kami 

sanjung tinggi.  Ini adalah satu contoh ikutan bagi seluruh hamba 

rakyat di Lukut.  Lukut menyeru agar semua pihak mengambil semua 

nasihat dari Tuanku dengan lebih terbuka dan positif agar bekerjasama 

apabila kita semua berada di masa ekonomi negara yang sedang 

dilanda kemelesetan yang sangat teruk ketika ini.  Kita semua termasuk 

pemimpin-pemimpin Pakatan Rakyat, Barisan Nasional dan agensi-

agensi Kerajaan Tempatan mestilah memberi khidmat serta membantu 

rakyat dengan jujur dan ikhlas serta lebih cermat di dalam mengurus 

perbelanjaan jabatan dan negeri khususnya, khususnya. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua, seperti yang semua sedia maklum, nilai 

Ringgit telah pun jatuh dengan teruk ditambahkan pula dengan 

pelaksanaan cukai GST yang telah berkuat kuasa 1 April.  Secara tidak 

langsung harga barangan keperluan rakyat juga turut meningkat.  Ini 

sudah pasti akan membebankan hamba rakyat yang berpendapatan 

rendah.  Mereka akan terus beban dengan kos serta hidup yang tinggi.  

Oleh demikian, negara kita perlu ketua dan kakitangan agensi kerajaan 

yang mesti boleh memberi komitmen, komitmen se, sepenuhnya dan 

yang benar-benar boleh mentadbir serta mengambil perhatian atas 

rakyat.  Seterusnya boleh menyelesaikan masalah dan menguruskan 

perbelanjaan negara dengan baik. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua, Lukut ingin memuji seorang ketua agensi 

Kerajaan Negeri Sembilan iaitu Yang Berhormat Dato’ Haji Mat Ali bin 

Hassan, adalah satu contoh yang baik bahawa beliau, sebagai tidak, 

tidak baik bahawa hanya memikirkan kedudukan, oh sorry, baik 

bahawa beliau sebagai Setiausaha Kerajaan Negeri mempunyai sikap 

yang sopan dan berdisiplin.  Beliau memahami kuasa yang diberi oleh 

rakyat kepadanya.  Lukut menyeru kepada semua ketua agensi 

kerajaan supaya mengambil satu contoh yang boleh diikut daripada 

beliau. 



 

80/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 80 - 

 

Contoh baik yang lain, Lukut ingin mengambil kesempatan dalam 

memberikan pujian kepada ketua JKR Cawangan Port Dickson yang 

sering memberikan maklum balas segera terharap, terhadap aduan 

yang diterima daripada rakyat serta pihak pembangkang.  Satu lagi 

contoh, yang baik dan patut diberikan pujian iaitu kepada SAINS Port 

Dickson.  Lukut berharap kerjasama yang baik ini akan berterusan 

dalam menyelesaikan masalah-masalah yang berlaku demi 

kepentingan rakyat khasnya.  Lukut berharap ini juga akan menjadi 

contoh ikutan yang baik kepada Pihak Berkuasa tempat, Tempatan 

serta agensi kerajaan yang lain. 

 

Saya tidak mahu lihat sikap sombong yang ada seperti Napoleon kecil, 

dengan izin, iaitu sikap yang tidak baik bahawa hanya memikirkan 

kedudukan yang tinggi serta tidak menghormati orang lain.  Rakyat 

tidak mahu Napoleon kecil, dengan izin, wujud di agensi-agensi 

kerajaan, Kerajaan Negeri ini.  Seperti contoh, saya nak sebut, seperti 

contoh, sikap pegawai PBT Kerajaan Tempatan kawasan Daerah Port 

Dickson iaitu YPD yang baru, yang telah membatalkan temujanji 

bersama saya di saat akhir iaitu pada hari tarikh temujanji 22 haribulan 

September 2014.  Malah hanya memberitahu melalui panggilan telefon 

pembantu beliau sahaja. 

 

Temujanji juga dibuat awal seminggu, tujuan perjumpaan itu adalah 

perbincangan mengenai masalah yang berlaku di sekitar DUN Lukut 

serta Daerah Port Dickson di samping ingin memberi penghormatan 

dan mengucapkan tahniah di atas pelantikan beliau sebagai YDP MPPD 

yang baru ketika itu.  Saya berasa amat kecewa dengan sikap yang 

ditunjukkan oleh beliau selaku seorang Penjawat Awam yang tidak 

menghormati ADUN Lukut. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua, sebagai Wakil Rakyat yang dipilih oleh 

rakyat secara demokrasi, sudah pa, sudah tentu ada perkara mustahak 

berhubung kepentingan rakyat yang perlu saya sampaikan.  Sehingga 

hari ini beliau masih tidak membuat tarikh baru bagi temujanji 

tersebut.  Malah langsung tidak memohon maaf kepada Lukut.  Adakah 

ini budaya baru yang cuba diterap, diterapkan ke dalam MPPD oleh 

beliau?  Nampaknya beliau tidak mahu men, menjalin hubungan baik 

dengan Wakil Rakyat Pakatan Rakyat.  Saya sebagai ADUN, ingin 

menyeru semua agensi kerajaan dan tempatan agar lebih amanah dan 

bertanggungjawab seperti di dalam ucapan titah tuanku iaitu mesti 

menjalankan tanggungjawab dengan lebih amanah, diharap tidak 

mencampuradukkan politik semasa menjalankan tugas. 

 

Dato’ Yang Dipertua, di sini saya ingin sentuh Tapak Pelupusan Sampah 

Bukit Palong.  Tapak Pelupusan Sampah Bukit Palong telah beroperasi 
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selama lebih kurang 13 tahun.  Dan dalam tempoh itu juga rakyat DUN 

Lukut serta Daerah Port Dickson telah menderita di atas segala 

pencemaran yang berlaku di kawasan sekeliling termasuklah berbau 

busuk, kekotoran dan turut menjejaskan kesihatan. 

 

Baru-baru ini, YDP MPPD telah memaklumkan dan banyak kali sudah 

diumumkan di Dewan mulia ini bahawa Tapak Pelupusan Sampah 

Bukit Palong akan diberhentikan operasi dan akan berpindah ke Tanah 

Merah.  Mengapa masih ada kenderaan berat yang masuki tapak 

pelupusan tersebut dan masih membuang sisa sampah di situ?  Jika 

keadaan ini masih berterusan, bau busuk tidak dapat dikawal, 

mengapakah tidak nampak ada pihak penguatkuasa dari Kerajaan 

Tempatan dan Kerajaan Negeri mengambil tindakan untuk 

memberhentikan kenderaan berat tersebut dari memasuki tapak 

pelupusan seterusnya menghalang dari sisa sampah dibuang lagi? 

 

Dato’ Yang Dipertua, Majlis Perbandaran dan Pejabat Daerah 

merupakan satu pentadbiran yang sangat penting dalam 

menyelesaikan masalah rakyat di seluruh daerah.  YDP MPPD, Pegawai 

Daerah dan Wakil Rakyat sepatutnya saling bekerjasama dengan agensi 

kerajaan yang lain untuk berkhidmat kepada rakyat.  Sebagai contoh, 

jikalau banjir kilat, DUN Lukut selalu banjir kilat, berlaku pada waktu 

malam, pihak yang manakah yang dapat membantu mangsa banjir kilat 

selepas pihak polis dan bomba?  Adakah mangsa dapat bantuan dengan 

segera? 

 

Pada tahun lepas, sudah berapa, beberapa kali banjir kilat berlaku di 

Taman Negeri, Kampung Kuala Lukut, Kampung Batu 6 dan Kampung 

Batu 7.  Saya lihat tidak nampak seorang pun pegawai kerajaan yang 

turun padang menyiasat atau memberi bantuan semasa kejadian.  

Mungkin mereka takut, mungkin mereka takut ya, kaki seluar mereka 

kotor atau tidak berminat untuk merasai kesusahan rakyat.  Semasa 

setiap kejadian, saya akan turun padang dan turut membantu mangsa-

mangsa banjir di kawasan Lukut, di kawasan yang membantu mangsa 

banjir di kawasan di Lukut sebutkan itu serta membantu mangsa bagi 

mendapat wang bantuan dan pampasan. 

 

Malangnya sehingga sekarang, mangsa-mangsa, mangsa-mangsa banjir 

masih belum mendapat pembelahan [pembelaan] yang sewajarnya.  

Apakah langkah-langkah telah dibuat untuk membantu mangsa-

mangsa banjir tersebut?  Adakah JPS telah mengambil tindakan sepatut, 

sepatutnya bagi menggelak [mengelak] kejadian berulang?  Untuk 

perhatian, Dato’ Yang Dipertua ….. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ya.  Masa dah sampai.  Sudah 15 minit. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Dato’ Tuan Yang Dipertua, bagi lima minit kepada 

orang tua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Dua minit. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Sebagai orang tua, mintak lima minit sebab ada mas, 

isu-isu. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, dua minit ya. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Penduduk yang terlibat telah mengambil langkah 

sendiri bergotong-royong mengorek sistem Sungai Pak Mail dengan 

menyewa sendiri mesin jengkaut bagi memastikan saliran tersebut 

mampu menampung air bila hujan lebat, lebat.  Saya sebagai Wakil 

Rakyat kawasan tersebut ingin memohon agar JPS Port Dickson ya, dan 

negeri, JPS Negeri ya, mestilah bertanggungjawab terhadap kos yang 

telah dikeluarkan oleh penduduk terlibat khususnya di Kampung Batu 

7 dan Kampung Batu 6. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua, kejadian banjir kilat sering berlaku di Taman 

Negeri Port Dickson walaupun hujan he, lebat tidak sampai 20 minit, 

keadaan itu adalah disebabkan sistem perparitan yang tidak diurus 

dengan baik.  Taman Seri Indah dan Taman Negeri Indah terletak 

berhampiran dengan Taman Negeri, akan tetapi kedudukan 

perumahan tersebut lebih tinggi berbanding dengan Taman Negeri.  

Projek perumahan yang baru siap di Taman Seri Intan juga tidak 

mempunyai sistem perparitan yang luas dan dalam untuk air mengalir 

ke longkang besar.  Air hujan akan melalui sistem perparitan Taman 

Negeri yang kecil serta sampit [sempit]. 

 

Sebelum projek perumahan ini dibina dan diluluskan, pihak MPPD 

sepatutnya perlu memberi syalat [syarat] kepada pemaju supaya 

saliran perparitan mestilah cukup besar.  Cukup dalam dan 

bersambung kepada jalan Port Dickson – Seremban.  Jurutera Daerah 

dari JKR telah dan JPS khususnya mestilah bekerjasama dengan Majlis-

Majlis Perbandaran dan Pejabat Daerah bagi mengatasi masalah seperti 

ini.  Semua agensi ini, saya mintak lebih prihatin dan tidak hanya 

memikirkan untuk mendapat hasil dari projek perumahan tetapi juga 
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mestilah bertanggungjawab bagi memastikan masalah seperti banjir 

kilat yang teruk tidak saring [sering] berlaku di Taman Negeri, 

Kampung Baru, Batu 7, Kampung Batu 6 dan Kuala Lukut serta di 

Bandar Dataran Segar. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Masa dah sampai. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Satu minit Tuan Yang Dipertua, ini meng, mengenai 

serbaguna.  Balai serbaguna.  Dato’ Yang diper, Dato’ Tuan Yang Di, 

Dipertua, terima kasih. 

 

Balai serba, serbaguna atau balai raya merupakan bangunan di bawah 

pentadbiran Majlis Perbandaran mahupun Pejabat Daerah.  Terdapat 

beberapa balai serbaguna yang terdapat di sekitar DUN Lukut, 

antaranya di Rumah Rakyat Kuala Lukut, kuala lu, Kampung Kuala 

Lukut, Taman Wawasan, Taman Indah Jaya, Rumah Rakyat Pekan 

Lukut, Bandar Springhill dan Kampung Sungai Sendayan. 

 

Balai serbaguna menjadi tempat untuk masya, masyarakat berkumpul 

mengadakan sesuatu aktiviti seperti bersukan, gotong-royong 

mahupun, dan, mahupun dan sebagainya.  Malangnya saya sering 

mendapat aduan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, kata satu minit. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Satu minit lagi.  Mintak keizinan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Pemimpin mesti dengar ….. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Saya ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, pemimpin, bila 

pemimpin cakap satu minit, satu minit-lah.  Saya tak pernah mema, 

mempersoalkan itu. 
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Y.B. ADUN Lukut: Baru soalan, ini ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Tapi satu minit bukan alasan Yang 

Berhormat bercakap lagi 15 minit. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: ….. balai serbaguna sampai setengah saja bahawa 

serbaguna, balai serbaguna berdiri di Kampung Seri Sendayan begitu 

penting, sudah bocor tidak, mana-mana pihak datang membaiki.  Dato’ 

Tuan Yang Dipertua, mintak satu minit.  Biarkan saya habis. 

 

Dato’ Tuan Yang Dipertua, sesuatu aktiviti seperti bersukan, gotong-

royong mahupun dan sebagainya.  Malangnya saya sering mendapat 

daripada penduduk setempat menga, mengadu kemudahan tersebut 

rosak dan tidak boleh digunakan.  Sebagai contoh, di Kampung Sungai 

Sendayan balai serbaguna di kawasan tersebut mengalami masalah 

sejak beberapa tahun yang lepas.  Bekalan air dan letrik telah dipotong, 

bumbung bocor di samping pintu pagar juga telah rosak.  Saya telah 

membuat aduan bertulis, malangnya sehingga kini tiada tindakan pihak 

yang bertanggungjawab, pihak persekutuan, pihak peringkat negeri 

dan pihak tempatan langsung tiada maklum balas bagi menyelesaikan 

masalah tersebut.  Sekian, terima kasih Dato’ Tuan Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua Dewan kerana 

memberi peluang kepada saya berbahas pada persidangan kali ini.  

Dato’ Yang Dipertua Dewan, dalam titah ucapan Duli Yang Maha Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan pada semalam ada menyentuh 

beberapa bidang kuasa Kerajaan Negeri Sembilan. 

 

Perkara pertama yang saya nak bangkit adalah berkenaan dengan 

pelantikan enam buah syarikat oleh MPS sebagai agen kutipan bagi 

mengutip jumlah tunggakan cukai taksiran MPS.  Persoalan saya 

adalah, bilakah pelantikan ini dibuat?  Dan adakah pelantikan enam 

buah syarikat ini mendapat kelulusan daripada Kerajaan Negeri?  

Mengapakah pihak MPS tidak menggunakan penguatkuasa-

penguatkuasa undang-undang untuk mengutip jumlah tunggakan cukai 

taksiran tersebut tetapi sebaliknya melantik enam buah syarikat ini, 

yang langsung tidak memberi apa-apa khidmat kepada rakyat dan tidak 

mempunyai kuasa dari segi undang-undang untuk mengutip tunggakan 

cukai taksiran ini? 
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Tambahan pula, Dato’ Yang Dipertua Dewan, orang ramai yang 

mempunyai tunggakan cukai taksiran tersebut akan dikenakan kos 

tambahan 10 peratus daripada jumlah tunggakan cukai taksiran 

tersebut.  Maka orang ramai telah membuat bayaran denda lewat 

kepada pihak MPS.  Mengapakah mereka telah dikenakan kos 

tambahan 10 peratus tersebut kepada syarikat ini, kepada enam, enam 

buah syarikat ini?  Pihak MPS seharusnya mencari jalan lain untuk 

mengutip tunggakan cukai taksiran ini dan bukannya melantik 

syarikat-syarikat yang tidak memberi apa-apa perkhidmatan kepada 

orang ramai dan mengenakan caj tambahan kepada orang ramai.  Bagi 

saya ini adalah tidak betul dan tidak adil.  Maka saya berharap 

mendapat penjelasan daripada pihak Kerajaan Negeri.  Dan adakah 

semua Majlis-Majlis Perbandaran dan Majlis-Majlis Daerah yang lain 

juga akan menggunakan cara yang sama untuk mengutip tunggakan 

cukai taksiran? 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara kedua adalah berkenaan dengan 

pelantikan ADUN-ADUN Barisan Nasional sebagai ahli-ahli Majlis 

Perbandaran dan Daerah baru-baru ini.  Bagi saya, ini adalah tidak logik 

kerana tugas ADUN telah bertambah berat.  Mereka juga, lagi sesak, 

fahaman saya ADUN-ADUN sepatutnya dibenarkan menghadiri 

mesyuarat-mesyuarat kerajaan, walaupun kita Pakatan Rakyat tidak 

dipanggil tetapi mereka boleh menyuarakan pandangan mereka dalam 

mesyuarat-mesyuarat tersebut.  Tambahan pula pelantikan ini juga 

ditafsirkan sebagai downgrade, dengan izin Dato’ Yang Dipertua, di 

mana tugas ADUN dan tugas ahli-ahli Majlis adalah berlayanan, 

berlainan.  Maka kalaulah hendak jadi ahli Majlis mereka tersebut perlu 

letak jawatan sebagai ADUN dan bukannya mengangkat gaji dua 

jawatan pada masa yang sama.  Tambahan pula, elaun ADUN telah pun 

tambah pada awal tahun ini.  Maka sekarang nak sapu ini, elaun ahli-

ahli Majlis juga.  Kalau elaun ADUN tak cukup, mintak MB-lah kasi naik 

sikit.  Orang ramai juga berpendapat bahawa pelantikan ini seolah-olah 

menunjukkan bahawa Barisan Nasional gila kuasa.  Semua pun mahu 

sapu. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara seterusnya adalah berkenaan 

dengan dua masalah tanah runtuh di Kampung Bukit Temiang.  Perkara 

ini saya telah bangkit pada persidangan Dewan yang lepas, pada 

Disember 2014.  Tetapi saya berasa kecewa sehingga hari ini tak ada 

seorang pegawai turun padang untuk meninjau kawasan tersebut.  

Maka saya perlu ulangi alamat dan berhalap [berharap] Pihak Berkuasa 

Tempatan turun padang dan meninjau kawasan tersebut.  Iaitu di 

nombor, alamat nombor rumah 76 Jalan Kampung Bukit Temiang 9 dan 

yang kedua adalah di nombor lot 4 Kampung Bukit Temiang.  Di mana 
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keadaannya telah  bertambah teluk [teruk] kerana musim hujan pada 

dua tiga bulan ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara seterusnya adalah berkenaan 

dengan pelancongan di Negeri Sembilan.  Pada masa sekarang, 

Kerajaan Negeri Sembilan hanya memberi tumpuan membangunkan 

industri pelancongan di Pantai Port Dickson sahaja.  Tetapi telah ter, 

terlepat, terlepas pandang Bandar Seremban.  Di mana Bandar 

Seremban terdapat banyak bangunan-bangunan yang antik dan 

berpuluh tahun serta bersejarah.  Saya percala, saya percaya ini adalah 

satu daya tarikan untuk menarik pelancong-pelancong datang ke 

Bandar Seremban. 

 

Di kawasan Temiang khususnya terdapat banyak tokong, kuil, masjid 

yang melupakan, yang merupakan satu keunikan di Temiang.  Setiap 

penghujung minggu terdapat ramai pelawat dari luar ke kawasan 

Temiang untuk bersembahyang dan makan, serta membeli kuih-kuih 

seperti Asia Siew Pau dan sebagainya.  Tokong Then Sze Kong antara 

salah satu tokong yang mendapat sambutan orang ramai untuk 

berkunjung pada setiap penghujung minggu.  Maka saya berharap 

Kerajaan Negeri boleh memperbanyakkan lagi program-program 

pelancongan di Bandar Seremban terutamanya di Temiang supaya 

boleh menggalakkan sektor pelancongan di Bandar Seremban 

terutamanya di Temiang. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara yang seterusnya adalah berkaitan 

dengan kebajikan ADUN-ADUN-lah.  Iaitu pemeriksaan badan, medical 

check up, di mana saya masih ingat hanya sekali sahaja dua tiga tahun 

yang lepas kita, Kerajaan Negeri ada menyediakan satu body check up 

untuk kita semua ADUN di sini.  Tetapi selepas PRU yang Ke-13, 

program ini nampaknya telah, tak tahu macam mana.  So, saya 

berharap Kerajaan Negeri boleh mengatur sekurang-kurangnya sekali 

setiap tahun bagi semua ADUN di sini supaya kita boleh memberi, 

mempunyai satu badan yang sihat dan berkhidmat untuk rakyat.  Maka 

saya berharap pemeriksaan badan ini boleh dijalankan dengan, dalam 

masa yang terdekatlah. 

 

Dato’ Yang per, Dipertua Dewan, perkara yang seterusnya adalah 

berkaitan dengan perkhidmatan JKM di mana setahu saya, Jabatan 

Kebajikan Masyarakat pada waktu terdahulu pernah mengadakan satu 

program CARI di mana pegawai-pegawai JKM akan turun padang 

mencari mereka yang memerlukan bantuan ataupun yang mema, 

memenuhi syarat-syarat untuk mendapatkan bantuan JKM.  Tetapi 

nampaknya program ini telah ditamatkan dan warga-warga tua 
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ataupun mereka yang memenuhi syarat kena pergi ke S2 untuk 

membuat permohonan. 

 

So, saya berharap program ini sepatutnya dilancarkan semula di 

semua, di semua tempat dengan kerjasama ADUN masing-masing 

kerana untuk meringankan beban semua pihak terutamanya warga-

warga tua kerana tambang teksi sangat mahal.  Mereka kena 

mengambil masa yang panjang beratur, lagi mahu tambah GST.  So, saya 

berharap sepatutnya pihak JKM, pegawai kena turun padang, mengatur 

masa yang tetapi supaya warga-warga tua tak payah berulang-alik ke 

JKM Seremban 2-lah. 

 

So, itu saja Dato’ Yang Dipertua Dewan, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Saya 

persilakan lagi. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Dipertua, saya ingin mengambil kesempatan ini untuk menjunjung 

kasih ke atas Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan atas titah ucapan baginda merasmikan pembukaan 

Persidangan Pertama Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri Ke-13 

ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, tanah peneroka GATCO, Jempol.  Pada awalnya 

tanah ini adalah kawasan hutan dan telah dibersihkan untuk tanaman 

tebu kerana terdapat kilang gula di kawasan berhampiran.  Namun 

ianya tidak berpanjang, panjangan.  Tanah ini kemudiannya telah 

diusahakan untuk tanaman getah dan penem, penempatan.  Hak milik 

tanah pemastautin terus menjadi tanda tanya malah hak dan 

kepentingan mereka terabai begitu saja. 

 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar Negeri Sembilan juga berjanji 

akan memberi empat ekar tanah kepada peneroka melalui rundingan 

antara Thamarai Holdings sedangkan mereka berhak untuk mendapat 

lapan ekar tanah ketika ladang GATCO menghadapi masalah.  Siapakah 

pemilik sebenar tanah ini, juga turut menjadi persoalan.  Adakah ianya 

milik PKNNS, kerajaan, Kerajaan Negeri, Thamarai Holdings atau milik 

syarikat lain, yang masih tidak jelas. 

 

Dato’ Yang Dipertua, bagi makluman sidangan Dewan hari ini, saya 

ingin menyentuh beberapa perkara yang agak terlepas pandang ketika 

isu hak peneroka GATCO dibawa ke muka pengadilan pada 1989 dan 
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keputusan yang telah memihak kepada peneroka telah disalahgunakan 

dan melanggar perintah mahkamah turut berlaku.  Antaranya, surat 

hak milik asal menyatakan secara terperinci dan khusus bahawa hak 

dan kepentingan peneroka wajib diberi keutamaan dan sesuatu 

tindakan tidak boleh menjejas dan atau memberjudisnya 

[memprejudisnya]. 

 

Dua, bagaimana pihak Liquidasi Singam & Yong, pemilik asal boleh 

menjual tanah peneroka kepada Thamarai Holdings Sendirian Berhad?  

Tiga, kenapa peneroka tidak diberi keutamaan untuk membeli tanah 

apabila nilai tanaman pokok getah meningkat dan mereka mampu dan 

boleh membayar hutang?  Empat, bagaimana pihak Thamarai Holdings 

boleh membeli tanah tersebut dan bukankah membeli tertakluk kepada 

syarikat yang termaktub?  Lima, adakah pihak pembeli mempunyai 

notis secukupnya seperti yang disyarikatkan [disyaratkan] dan 

membeli adalah terkat [terikat] kepada prinsip amanah konstruktif.  

Enam, syarat kritikal nampaknya telah diabaikan dan pengi, pengankan 

[pengingkaran] dalam jual beli tanah telah berlaku dan tercabai, 

tercabar.  Adakah Thamarai Holdings pembeli bona fide dan mem, 

membubarkan, mampukah melakukan sesuatu yang memprejudis hak 

dan kepentingan peneroka apabila sedia maklum akan kewujud, 

kewujudan syarat kritikal. 

 

Dato’ Yang Dipertua, semua perkara ini, semua perkara yang 

dinyatakan terang-terang menunjukkan urusan jual beli yang berlaku 

telah membelakangkan undang-undang.  Syarat kritikal yang dibentuk 

telah dibubarkan sendiri oleh pihak Kerajaan Negeri.  Mengapakah 

masih berlaku pendaftaran pindah milik sedangkan Kerajaan Negeri 

dan Pejabat Tanah Dan Galian sedia maklum akan perkara ini? 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu ini seharusnya telah diselesaikan ketika pucuk 

pimpinan, kepimpinan di bawah Menteri Besar Negeri Sembilan zaman 

Dato’ Mansor Othman, atau Dato’ Seri Utama Rais Yatim, atau Tan Sri 

Isa Samad, ataupun ketika Dato’ Seri Utama Mohamad Haji Hasan?  

Mengapakah pencerobohan oleh Lotus (Thamarai Holdings) masih 

berlaku sedangkan keputusan mahkamah masih belum diperolehi?  

Penindasan hak dan kepentingan hak peneroka seperti disokong 

PKNNS, Kerajaan Negeri, polis dan RELA dan terus berlarutan.  Adakah 

langkah munasabah dan keperhatinan yang pihak Kerajaan Negeri 

untuk membela dan menjamin hak dan kepentingan peneroka GATCO 

yang sudah lama bermas, bermastautin?  Okay, okay, okay. 

 

Dato’ Yang Dipertua, rancangan mengatasi isu banjir kilat berlumpur di 

Taman Bukit Emas. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat masa sudah habis. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Dato’ Yang Dipertua, saya ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Seperti biasa, saya bagi dua minit. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Ada lagi Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Dua minit. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Saya mohon mintak maaf, saya mintak tolong 

beri saya lima minit.  Baru, baru tiga perkara saya mahu cakap. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Dua minit Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Faham.  Lima minit, tambah tiga minit. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Dua minit Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Tambah tiga minit.  Okay.  Dato’ Yang Dipertua, 

rancangan mengatasi isu banjir kilat berlumpur di Taman Bukit Emas.  

Isu banjir kilat berlumpur yang mengalir ke Taman Bukit Emas 

daripada beberapa taman perumahan yang berdekatan masih belum 

selesai meskipun peruntukan sudah kesediakan.  Sudah bertahun 

tamannya [lamanya] penduduk terus berhadapan dengan masalah ini.  

Dato’ Yang Dipertua, bilakah rancangan mengatasi isu ini akan 

dilaksanakan oleh pihak Kerajaan Negeri?  Penduduk yang sering 

menjadi mangsa berharap agar ianya diselesaikan segera. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu banjir Batu 5, Jalan Tampin.  Projek 

melebarkan Sungai Simin yang dilaksanakan untuk mengatasi masalah 

ini telah gagal.  Ini kerana sistem perparitan Sungai Simin bukan sahaja 

masih sempit dan tidak dalam tetapi paras kedudukannya semakin 

tinggi.  Limpahan air dari kawasan perindustrian yang rendah tidak 

dapat mengaliri sepenuhnya. 
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Dato’ Yang Dipertua, Pihak Berkuasa Tempatan (PBT) dan pihak 

Kerajaan Negeri seharusnya turun padang dan meninjau sendiri 

masalah ini.  Rancangan jangka masa panjang dan cadangan mendalam, 

mendalamkan Sungai Simin oleh penghuni sendiri juga perlu diambil 

kira agar ia benar-benar berkesan. 

 

Last point Dato’, okay.  Kuil Vaal Munis, Kuala Sawah, Rantau.  Dato’ 

Yang Dipertua, bagi pengetahuan umum, terdapat sebuah kuil yang 

tersergam indah dan mempunyai ke, keunikan yang tersendiri dari segi 

arca pembinaannya.  Kuil ini menjadi tumpuan orang ramai dari dalam 

dan luar negeri tanpa mengira kaum.  Orang ramai yang berkunjung 

dan melawat ke Malaysia tidak berlepaskan peluang melawat kuil ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ya. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: ….. sebagaimana saranan dan titah ucapan dulia, 

Duli Yang Mulia Yang dipertua, sorry, di-Pertuan Besar Negeri, Negeri 

Sembilan berhubungan industri pelancongan sebagai penyumbang  

utama KDNK dan tidak terbatas.  Kuil ini juga berpotensi dan boleh 

memberi peluang [pulangan] sosio ekonomi jika ianya dijadikan salah 

satu pusat pelancongan utama di Negeri Sembilan.  Adakah sebarang 

rancangan bakal dibuat oleh pihak Kerajaan Negeri bagi mengiktiraf 

kuil ini sebagai satu lagi tempat pelancongan pada masa akan datang? 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Okay, Yang Berhormat.  Janji, janji.  Yang 

Berhormat mesti tepati janji Yang Berhormat sendiri. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Ya, ya.  Dato’ Yang Dipertua, saya ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Sokong. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Saya punya janji, sekarang saya tunai. Okay, last. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 



 

91/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 91 - 

 

Y.B. ADUN Senawang: Last point, last point.  Ini ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Sokong Yang Berhormat, saya sokong. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Dato’ Yang Dipertua, rumah pangsa, rumah 

pangsa Taman Sri Mawar sudah berhampir lebih kurang 28 tahun 

mereka sudah bayar, sampai sekarang Title belum dapat. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Okay Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Thank you very much, terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Seterusnya. 

 

 

[Y.B. ADUN Rahang dan Y.B. ADUN Chuah bangun serentak] 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Rahang. 

 

 

Y.B. ADUN Rahang: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih kepada Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua atas memberikan peluang kepada 

Rahang.  Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menyampaikan 

ucapan junjung kasih kepada Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan baginda bagi merasmikan 

pembukaan Penggal Ketiga Dewan Undangan Negeri Yang Ke-13. 

 

Dato’ Yang Dipertua, perniagaan makanan sepatutnya tidak dibenarkan 

dijalankan di kawasan perumahan.  Tetapi, ianya berlaku di kawasan 

perumahan di Jalan Rasah.  Pemilik premis rumah tersebut menjadikan 

rumah beliau sebagai sebuah restoran dan menjalankan perniagaannya 

tanpa, di sana tanpa lesen.  Keadaan ini telah membawa kesulitan 

kepada penduduk di sekitar taman tersebut terutamanya kereta yang 

terletak di sekeliling rumah tersebut untuk membeli atau menikmati 

makanan di restoran tersebut telah menghalang lalu lintas di sana.  

Selain itu, sisa-sisa makanan yang dibuangkan ke dalam longkang oleh 

pemilik restoran tersebut telah menyebabkan longkang tersumbat dan 

dipenuhi dengan minyak masak. 
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Majlis Perbandaran Seremban telah banyak kali menjalankan 

pemeriksaan terhadap restoran tersebut dan mengarahkan restoran 

tersebut menutupkan.  Tetapi malang sekali peringatan daripada pihak 

Majlis Perbandaran Seremban tidak diambil perhatian oleh pihak 

restoran.  Tindakan serius perlu diambil sebab bukan sahaja restoran 

tersebut menjalankan perniagaan di kawasan perumahan yang 

membawa kesulitan kepada penduduk, tetapi juga menjalankan 

perniagaan tanpa lesen. 

 

Dato’ Yang Dipertua, Sungai Linggi telah membawa banyak masalah 

kepada penduduk di Negeri Sembilan terutamanya di DUN Rahang.  

Kawasan yang sering dila, dilanda banjir, banjir kilat seperti Kampung 

Pasir, Jalan Tok Ungku, Taman Happy, Kampung Chedang.  Semuanya 

disebabkan Sungai Linggi yang tidak dinaiktarafkan.  Selain daripada 

banjir kilat, tanah runtuh dan hakisan tanah turut berlaku di tebing 

sungai seperti di depan Masjid Jalan Rasah, yang penduduk berasa 

bimbang ia akan menjejaskan kekukuhan Jalan Lingkaran Interchange 

2A (MRRS) di Bukit Chedang. 

 

Tanah runtuh yang berlaku di tebing sungai hadapan Sekolah Rendah 

Jenis Kebangsaan Kelpin, Jenis Kebangsaan Cina Kelpin, juga telah 

mengancam keselamatan murid-murid yang belajar di sekolah 

tersebut.  Bas sekolah yang menurunkan murid-murid di lokasi yang 

berhampiran dengan lokasi tanah, tanah runtuh itu adalah amat 

bahaya.  Tindakan yang segera mesti diambil, diambil oleh pihak 

kerajaan untuk menjamin keselamatan orang ramai.  Di sini, saya 

jemput kerajaan berkenaan turun padang dengan izin, for the tour of 

the river. 

 

Yang Dipertua, dengan izin, town house yang didirikan di Taman Abok 

Jaya telah dibiarkan menjadi rumah terbiar.  Permohonan pembelian 

telah dibuat tetapi permohonan mereka ditolak oleh kerajaan atas 

sebab town house tersebut tidak lagi ada kekosongan.  Walau 

bagaimanapun, lebih daripada 40 buah rumah tersebut adalah kosong 

dengan dipenuhi dengan semak samun mahupun pokok dalam rumah.  

Rumah tersebut terbiar sehingga tingkap dan pintu rumah itu 

dirosakkan dan dijadikan tempat ter, pertemuan bagi penagih dadah.  

Dan seterusnya membawa masalah sosial kepada penduduk yang 

tinggal di situ.  Rumah-rumah itu harusnya dibukakan permohonannya 

kepada sesiapa yang memerlukan dan bukan dibiarkan sebe, begitu 

saja.  Rumah adalah tempat kediaman manusia.  Mengapa pula kerajaan 

menjadikannya sebagai tempat kediaman bagi tikus dan ular? 

 

Yang Dipertua, pada bulan Januari 2015, SPAD telah menandatangani 

persu, persetujuan dengan sebuah syarikat bas iaitu City Liner 
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Sendirian Berhad untuk menambah baik perkhidmatan bas di 

Seremban.  Dan skim baru ini bakal dilancarkan di Seremban pada 

bulan April ini.  Tetapi, sehingga sekarang perkhidmatan bas yang 

dijanjikan akan ditambah baik tidak kelihatannya. 

 

Penduduk se, sering mengadu bahawa mereka perlu menunggu lama 

untuk menumpang bas.  Apakah status skim tersebut sehingga hari ini?  

Sejauh mana penambahbaikan perkhidmatan bas di Seremban?  Apa 

yang telah ditambah baik?  Semua ini kerajaan perlu menjelaskan 

kepada penduduk di Seremban.  Yang Dipertua ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Masa cukup Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: La, one, lagi satu saja.  Lagi satu.  Pelancongan 

merupakan salah satu cara untuk menambah pendapatan kerajaan.  

Negeri Sembilan mempunyai banyak tokong yang bersejarah, boleh 

dijadikan tempat pelancongan seperti Tokong Then Sze di Temiang dan 

Tokong Cheng Khoo di Kampung Pasir.  Tong, Tokong Cheng Khoo di 

Kampung Pasir bersejarah 150 tahun.  Kerajaan sepatutnya 

memberikan bantuan kepada tokong ter, tersebut untuk membantu 

tokong tersebut dijadikan satu tempat pelancongan di Negeri Sembilan.  

Pelbagai aktiviti akan dijalankan sepanjang tahun di tokong tersebut 

terutamanya sempena Tahun Baru Cina.  Dengan bantuan terhadap 

tokong ini bukan sahaja akan membentuk imej pelancongan Negeri 

Sembilan di mata pelancong luar, ia juga dapat meningkatkan jumlah 

kedatangan pelancong tempatan ke Negeri Sembilan. 

 

Yang Dipertua, gulungkan ya.  Belia merupakan pewaris bangsa dan 

jatuh bangun sesuatu bangsa adalah dilihat kedudukan belia bangsa 

berkenaan.  Gejala ponteng sekolah semakin serius.  Pihak kerajaan 

harus memandang serius terhadap perkara ini.  Mereka yang ponteng 

sekolah sering terlibat dalam kes jenayah dan kegiatan kongsi gelap.  

Tindakan yang serius perlu diambil oleh kerajaan.  Kerajaan hendaklah 

berusaha untuk menak, menang, menangi [menangani] gejala ponteng 

sekolah ini demi masa depan mereka.  Sekian, terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua.  Sokong. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Seterusnya.  Sila Chuah. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Yang Berhormat 

Dato’ Yang Dipertua, merakamkan ribuan terima kasih untuk 
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mengizinkan saya membahaskan, mengambilkan ketetapan 

menjunjung kasih Ke Bawah Duli Yang Mulia Yang di-Pertuan Besar 

Negeri Sembilan atas titah ucapan baginda bagi merasmikan 

pembukaan Persidangan Pertama Penggal Ketiga Yang Ke-13 pada 20 

haribulan, yang semalam.  Di sini saya akan bersentuh beberapa 

perkara. 

 

Yang pertamanya, apabila dalam titah ucapan Yang di-Pertuan Besar 

dah katakan pembangunan luar bandar, pertanian dan pelancongan.  

Dan juga sentuh ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Sebut title tu penuh-penuh ya, Yang 

Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Ya, penuhlah. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Duli Yang Maha Mulia. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Duli Yang Maha Mulia, okay.  Dato’ Yang Dipertua, 

Yang Maha Mulia dalam titah ucapan telah bersentuh, dikata kita bukan 

mampu untuk melonjakkan prestasi kepada teknologi tinggi bagi 

menambahkan pengeluaran pengurusan ladang yang lebih berstatus 

dan bangunan sektor pertanian yang berpotensi mengurangkan 

kebergantungan kepada sumber makanan dari luar. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kita adalah kawasan yang di luar bandar ataupun 

dekat depan untuk adalah membolehkan ladang rakyat ataupun ladang 

satelit untuk meng, adalah menternak lembu susu ataupun daging 

lembu, jugak, jugak ada kambing ataupun ayam. 

 

Dato’ Yang Dipertua, baru-baru adalah sekumpulan bekas penternak 

memohon tempat untuk menternak lembu.  Tetapi malangnya telah 

ditolak.  Kata kerajaan akan kaji sebab mungkin akan ada model baru 

untuk kumpulan ni mintak tempat tu berternak lembu.  Mana kawasan 

tu adalah di Gemas, di daerah Gemas, di Tampin, tempat tu yang 

asalnya dinamakan sebagai NFC.  Dan juga di luar bandar, bila kita 

katakan adalah makanan yang tidak bergantung dari luar negara 

termasuk daging lembu atau lain-lain, termasuk jugak b-a-b-i tu kan.  

Yang Amat Berhormat Rantau selalu kata.  Maknanya PFA Tanah Merah 

sekian lamanya dah tidak ada kegiatan ataupun menggerakkan untuk 

penternak khinzir tersebut adalah beberapa kaitan kemungkinan 
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adalah sebab pemaju tidak siapkan infrastruktur termasuk sistem 

kumbahan dan lain-lain.  Maknanya kerajaan jugak ingin membantu 

penternak-penternak yang sedia ada, kemungkinan tak tukar syarat 

atupun tukar hidupan penternak ataupun lain-lain untuk masa depan. 

 

Oleh kerana tu, saya dapatlah satu pertemuan ataupun perjumpaan 

dengan penternak-penternak dan persatuan penternak yang tersebut 

untuk menyusunkan satu tarikh.  Jikalau boleh, menyusun satu tarikh 

untuk berbincang atau sesi perbincangan daerah, atau Kerajaan 

Tempatan atau Kerajaan Negeri untuk membolehkan tempat PFA ini 

adalah baik pulih semula ataupun kegiatan lain-lain.  Nak jadi 

penternak ka ataupun jadi domestik ataupun perindustrian.  Maknanya, 

untuk penternak yang sedia ada, tak payah tunggulah sekian lama.  Dah 

lebih kurang 17-18 tahun.  Apabila beli tanah yang tersebut tu, pada 

tahun 1997, sampai kini tak dapat berternak, tak dapat menggiatkan 

ekonomi.  Oleh kerana tu, saya menyerulah Kerajaan Negeri lepas tu 

saya akan menyusun dengan penternak-penternak untuk adakan satu 

sidang ataupun satu majlis untuk perjumpaan, bincang apa nak buat 

untuk tempat yang sedia ada. 

 

Dan jugak, Dato’ Yang Dipertua, perkara yang kedua, apabila kita 

katakan pelancongan.  Jikalau kita tengok pelancongan bukan hanya 

sebab adalah peranginan tapinya dengan eko, eko agriculture macam 

perikanan, one stop centre, dengan izinnya.  Jikalau di pekan, pengkalan 

nelayan, ada yang sampan, ada yang nelayan menangkap ikan.  Jikalau 

kita boleh apabila tangkap ikan dengan sisir pantainya, dengan jala, 

dengan cantik, bolehlah menarik pelam, pelancong datang untuk 

makan angin samping memancing ikan dan makan di situ.  Khususnya 

di pantai sisir Port Dickson, Kuala Lukut dan sepanjangnya sampai 

Pasir Panjang. 

 

Dato’ Yang Dipertua, bila kita katakan pembangunan luar bandar 

khususnya memang dengan infrastruktur jalan atau jambatan.  Jikalau 

kita tengok jarak daripada Chuah kepada Lukut, agaknya jauh ikut, ikut 

dekat jalan darat.  Tetapi jikalau kita tengok dekat Kastam, Marin dekat 

Kuala Lukut, Chuah menyeberang dekat Kuala Lukut dekat Lukut tu 

jikalau kita boleh membina sebuah jambatan, agaknya dekat.  Tapi itu 

lepas RMK-10 dah tamat, RMK-11 tu saya mintaklah Kerajaan Negeri 

cuba ambil inisiatif dapatkan peruntukan untuk membinakan jambatan 

tu menyeberang, across dari Kuala Lukut, Chuah ke Kuala Lukut, Lukut.  

Namanya sama, Kuala Lukut, tapi satu di Chuah satu Lukut, di Lukut.  

Maknanya, nampaknya dekat.  Lepas tu, jikalau tu kita bolehlah 

meningkatkan aktiviti atau meningkatkan kegiatan ekonomi antara 

Chuah dan jugak Lukut. 
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Dato’ Dipertua, apabila dalam titah ucapan Duli Yang Maha Mulia 

Tuanku telah sentuh sebab dia katakan rumah ni adalah satu 

pemangkin untuk membangunkan ekonomi negeri.  Betul jugak.  Tetapi 

harga rumah ni agaknya melampau tinggi.  Bukan sebab barang saja, 

apabila dah tambah GST.  Walaupun kita kata domestik, rumah 

domestik tidak ada berkaitan dengan GST, tetapi apabila bahan-bahan 

logam.  Dia bila masuk GST, maknanya kos akan tinggi.  Bila akan tinggi 

itu walaupun orang di swasta ataupun yang mahir dari anak muda tu 

nak beli tu payah.  Bukan dia nak, tak nak beli.  Kalau katalah gaji 

[RM]4,000.00.  Kalau ikut pinjaman bank, dia hanya boleh meluluskan 

30 peratus.  So, oleh kerana tu dia tak mampu nak beli.  Oleh kerana tu 

dia mintaklah jasa baik kena runding dengan pemaju ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, izinkan 

saya mencelah.  Adalah tidak benar untuk kita mengatakan harga 

rumah tinggi kerana GST.  Kita faham harga rumah tinggi.  Sebelum, 

lama dah, sebelum GST.  Itu sebabnya Kerajaan Negeri Sembilan nak  

buat kita punya dasar perumahan.  Jadi, saya mintak supaya jangan 

dikelirukan isu GST, isu harga rumah.  Isu harga rumah ni dah lama 

tinggi dan keluhan masyarakat tentang harga rumah yang tidak lagi 

mampu dibeli oleh masyarakat ini dah lama.  Bukannya kerana 

disebabkan oleh GST.  Itu saya nak perbetulkan. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Boleh terus ya?  Oleh kerana tu, bila bahan tu dah 

lama, kos rumah dah tinggi.  Jadi, orang nak beli tu, bak kata sahabat 

saya “mampu tengok tak mampu nak beli”.  Sebab sebab kelulusan 

bank tu amat susah.  Bukan sahaja orang bekerja, termasuk Ahli-Ahli 

Dewan Undangan Negeri jugak.  Apabila saranan, saraan kita dah pinda, 

dah semak semula, tetapi kalau kita tengok keistimewaan elaun kita 

masih tidak semak.  Masih dalam kandungan, kalau tak silap saya Dato’ 

Yang Dipertua, jikalau nak pinjaman rumah tu, dalam kandungan tu 

[RM]120,000.00.  Apa yang kita mampu nak beli?  Kalau ADUN-ADUN 

tu, untuk rumah atas tanah tu, [RM]100,000.00.  Maknanya dia tidak 

seimbang dengan kos rumah atau harga rumah dan, dengan saraan 

kita, elaun kita.  Oleh kerana tu, saya mintak jasa baik Dewan yang 

mulia ni, sepatutnya kita semak semula untuk elaun dan istimewa 

ADUN-ADUN, yang sekian.  Dato’ Dipertua ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Haa Yang Berhormat, masa dah cukup. 
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Y.B. ADUN Chuah: Satu lagi, ini sentuh GST-lah.  Walaupun, Dato’ Yang 

Dipertua, apabila kita kata GST memang tidak menjejaskan sesuatu.  

Tetapi apabila kita pergi pasar kita tak kena.  Tapi ada orang, apabila 

kita menonton wayang, di panggung wayang, apabila masuk panggung 

wayang untuk menonton wayang gambar.  Pada awalnya kita sudah 

ada cukai perhiburan, maknanya cukai perhiburan tu adalah consider 

entertainment tax, lepas tu adalah sambung jugak GST.  Nampaknya 

adalah double taxation.  Kalau boleh, bolehlah GST dengan cukai 

perhiburan tu, tengok macam mana, kita kena adjust, maknanya tidak 

bebankan rakyat. 

 

Dato’ Dipertua, akhir lagi.  Adalah tempat-tempat sebagai tempatan, 

local authority, PBT sebagainya, Majlis Daerah ataupun Majlis 

Perbandaran PD.  Kompaun parkir tu, saya dalam soal ni tanya agaknya 

terlebih tinggi sedikit [RM]300.00.  Dalam jawapan ni dia kata boleh di-

adjust, boleh di rayuan.  Malangnya orang jikalau ada berniaga, 

berniaga kecil ataupun penjaja, ataupun lesen perniagaan, malangnya 

apabila kena saman parkir, tidak dapat perbaharui lesen perniagaan.  

Maknanya dekat local standi, mintak izinnya, kereta kereta, berniaga 

berniaga.  Tidak boleh bercantum.  Kalau kereta tu parking tu tak bayar 

tak kan lesen perniagaan tu tak boleh perbaharui.  Haa itu kita kena kaji 

semula jikalau boleh janganlah bebankan rakyat.  Nak bayar kompaun, 

lepas tu kurang sedikit, nak bayar lesen berniaga tu, kediaman tu tak 

boleh.  Oleh kerana tu saya mintaklah Kerajaan Negeri tu kaji semula 

untuk yang Local Government Act ini jikalau boleh, sebab dia tidak 

bercantum, tidak berkaitan untuk local standi. 

 

Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Okay Yang Berhormat. 

 

 

Y.B ADUN Chuah: ….. akhirnya sekali, baru-baru ini, akhir saja, 

memang ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Tadi bukan akhir? 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Haa ini, tadi itu, masuk lap 2.  Akhir sekali, baru-

baru ini Kerajaan Negeri dengan Yang Amat Berhormat Timbalan 

Perdana Menteri dengan Yang Amat Berhormat Rantau pergi kawasan 

untuk memecah tanah di Tanah Merah untuk PR1MA.  Dapat tahu ialah 

100 unit.  Maknanya, agaknya lagi ada separuh rizablah.  Biasanya 
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kalau rumah ni 1 ekar biasanya 11.  So maknanya 100 unitnya hanya 

separuhlah.  Dengan ini saya mintaklah keutamaan untuk pekerja estet.  

Sebab dia dah tunggu lama, lebih kurang dekat 25 tahun.  Kalau boleh, 

kalau tempat tu, jikalau nak kuota tu, sebab memang sekarang ada 

bumi 60, kita kena zon-lah.  Jikalau boleh yang kuota-kuota ni jikalau 

ada zon yang tidak sesuai itu sepatutnya kita kena kelonggaran. 

 

Ini ada satu kes yang benarnya di kawasan saya, maknanya hanya tiga 

ekar tanah.  Tiga ekar tanah, tapi PBT hantar surat mintak 30 peratus 

untuk kuota bumi.  Tempat Bukit Pelandok adalah orang semua tau, ini 

tempat berternak b-a-b-i dia kata.  Mana ada orang Melayu nak pergi 

duduk.  Lepas tu dia letakkan satu syarat, 30 peratus, hanya tanah tiga 

ekar.  Kalau ikut garis panduan, lima ekar atas adalah sekatan.  Bawah 

tiga ekar tak ada.  Oleh kerana tu saya mintaklah Kerajaan Negeri 

khususnya PTG, Unit Perumahan, kaji dan semak semula untuk 

melonggarkan dan untuk melepaskan sekatan ini. 

 

Dan jugak ada tempat yang pemaju yang lama tu pernah ada sekat 

sekian lama mungkin enam tahun juga.  Lepas CF masih tak dapat 

dilepaskan, release, dengan izinnya.  So oleh kerana kita mintaklah kita 

kena kaji case by case, demi kes, satu kes dengan satu.  Kalau boleh 

lepas satu dahulu, kalau lepaskan dapat dijual, maknanya pemaju dapat 

hasil, kita pun dapat cukai jugak.  Kalau tak dapat jual, sangkut di situ, 

lama-lama pemaju pun lengkup.  Dia tak dapat jual lepas tu dia kata 

“haa mintak maaflah saya tak nak” ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, dah banyak ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: ….. so, itu hasil. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: ….. masa dah Yang Berhormat, sila gulung. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Silakan Mambau. 

 

 

Y.B. ADUN Mambau: Terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua kerana 

memberikan peluang kepada saya mengambil ketetapan 

menyampaikan ucapan junjung kasih kepada Duli Yang Maha Mulia 
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Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan baginda bagi 

merasmikan istiadat pembukaan, istiadat pembukaan rasmi 

Persidangan Pertama Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri Yang 

Ke-13, negeris, Negeri Sembilan Darul Khusus. 

 

Dato’ Yang Dipertua, dalam titah ucapan oleh Duli Yang Maha Mulia 

Yang di-Pertuan adalah menyentuhkan tentang satu isu ekstrem, 

ekstremis ancaman IS.  Di mana kumpulan ini cuba menyebar luas 

pengaruhnya untuk merekrut anak-anak remaja muda bagi perjuangan 

mereka.  Dato’ Yang Dipertua, walaupun isu ini adalah sebagai salah 

satu isu peringkat Persekutuan, dan, walau bagaimanapun, saya 

membangkitkan isu yang hangat ini di dalam Dewan yang mulia ini 

supaya pihak Kerajaan Negeri berwaspada dengan propaganda 

golongan ini demi untuk keselamatan dan keamanan di dalam negeri. 

 

Dato’ Yang Dipertua, pihak kerajaan dan, pihak kerajaan harus 

menjalankan tugas pemantauan dan pengawalan bersama-sama 

dengan pihak Majlis Keselamatan Negeri untuk memastikan kegiatan 

ancaman ini dapat dikawal di mana kemungkinan besar akan boleh 

mengalami keselamat, mengancam keselamatan dalam nega, negeri.  

Dan saya berharap pihak Kerajaan Negeri dapat menyediakan laporan 

terkini terhadap isu ini apabila memberikan jawapan pada hari esok 

nanti. 

 

Dato’ Yang Dipertua, perkara yang seterusnya saya, ialah, ingin 

membentangkan ialah tentang masalah, sekali lagi, penyelenggaraan di 

sekitar kawasan flat Rasah Jaya.  Dan isu ini telah banyak kali 

dibangkitkan di dalam Dewan yang mulia ini.  Sehingga hari ini masih 

tidak dapat disela, diselesaikan lagi walaupun soalan lisan dan soalan 

bertulis pada setiap kali sidang DUN Dewan pun telah dibangkitkan 

beberapa kali. 

 

Dato’ Yang Dipertua, untuk pengetuan, pengetahuan semua masalah 

penyelenggaraan ini adalah berpunca daripada JMC yang tidak mampu 

mengeluarkan 10 peratus kos penyelenggaraan untuk menyelesaikan 

masalah di situ.  Dato’ Yang Dipertua, walaupun, jadi saya 

mengucapkan syabaslah ini Jabatan COB daripada pihak MPS telah 

menjalankan tugas mereka iaitu menubuhkan semula dan mengadakan 

Mesyuarat AGM JMC di situ.  Tetapi sampai hari ini, masalah ini masih 

kekal dan tidak berubah di situ langsung sehingga hari ini.  Jadi, saya 

berharap pihak Kerajaan Negeri dapat membuat sesuatu untuk 

menyelesaikan masalah yang tertangguh begitu lama di situ. 

 

Dan saya tengok balik ke Penyata Rasmi pada muka surat 296, pada 

sidang yang lepas, jawapan yang dia berikan oleh pihak Kerajaan 
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Negeri ada menyatakan kalau JMC ini tidak dapat mengeluarkan 10 

peratus kos penyelenggaraan, namun pihak PBT akan tampung sekali 

untuk menyelesaikan segala masalah kerosakan seperti kerosakan 

longkang di situ.  Dato’ Yang Dipertua, jadi saya minta pihak Kerajaan 

Negeir dapat memberikan satu jawapan yang jelas dan tepat pada 

soalan masalah yang saya telah lama bangkitkan di lam, di dalam 

Dewan yang mulia ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, tentang tajuk keselamatan.  Ini ialah satu masalah 

kema, kemasyarakatan di seluruh negeri.  Dan kita harus bersama-

sama berganding bahu dan membantu memastikan kes jenayah di 

negeri ini dapat dikurangkan.  Dato’ Yang Dipertua, kita memang 

sentiasa mendapat jumlah jenayah indeks di dalam negeri 

menunjukkan penurunan dan pada Negeri Sembilan berbanding 

dengan jenayah indeks sepanjang tahun 2013, pada tahun 2014 telah 

turun sebanyak 7.2 peratus. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya percaya lebih ramai orang minat, lebih 

berminat tahu.  Jikalau boleh pihak PDRM menunjukkan berapa kes 

jenayah yang telah berjaya diselesaikan tersebut atau dapat 

menangkap suspek untuk tuduhan mahkamah.  Selain dari sentiasa 

melaporkan keturunan peratusan jenayah indeks.  Saya selalu 

menerima aduan terhadap kes jenayah yang sering berlaku seperti kes 

pecah rumah, kes samun di merata merata, di merata-rata taman 

perumahan sehingga mencederakan mangsa, tuan rumah dan 

sebagainya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya ingin juga mengambil peluang ini, hari ini 

untuk menyeru pihak PDRM sentiasa memberi prihatinan dan 

mengambil tindakan seperti, malah sentiasa menjalankan rondaan dan 

pemantauan di sekitar taman perumahan untuk memastikan 

keselamatan rakyat didahulukan.  Demikian juga saya berharap pihak 

PDRM akan memandang berat dan mengambil tindakan yang tegas bagi 

menyiasat satu kes pembunuhan di mana disyaki suspek menggunakan 

botol dan mengetukkan kepala mangsa sehingga meninggal dunia di 

taman harap, di Taman Harapan Baru pada minggu yang lepas.  Saya 

menyeru pihak terbabit dapat menyelesaikan kes jenayah ini dalam 

masa yang sengkat [singkat]. 

 

Dan ahirnya, Dato’ Yang Dipertua, ada lagi satu aduan tentang aduan 

guru, bekas guru Sekolah Bukit Mewah yang bernama Cik Tan Moon 

Lien.  Jadi saya di sini, saya berharap pihak EXCO akan menjawabkan 

soalan saya ini pada hari esok.  Dan berkenaan dengan bekas guru, dia 

tidak, enggan melaporkan diri ke Pejabat Pendidikan selama dua tahun.  

Dan saya rasa sungguh kasihan kepada dia, seorang guru perempuan 
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yang masih degil lagi, masih setiap hari membawa keretanya berhenti 

di depan Sekolah Bukit Mewah untuk menjalankan tugas.  Tapi saya 

sudah memberi tahu dia, berapa banyak kali, kerana ini semua nak, 

mengikut balik ke Pejabat Pendidikan, tapi dia juga enggan mendengar.  

Dia hari-hari di dalam matahari yang panas, dia membawa kereta 

tunggu sejam di hadapan Sekolah Bukit mene, menengah, haa ni Bukit 

Mewah. 

 

Jadi, saya dari jawapan yang diberi oleh soalan ini, bertulis, ada 

menyatakan setelah saya membuat aduan kepada pihak terbabit, pihak 

terbabit ada mengambil tindakan yang mengeluarkan nama beliau dari 

sistem payroll. Tak ada bayar gaji untuk dia.  Jadi sayalah yang kena 

marah, saya yang kena marah.  Dia setiap, dia, dia, saya yang kena 

marah, dia yang memberi, memberi, dia kata saya yang menghentikan 

gaji dia.  Itulah susah.  Jadi, saya harap pihak EXCO akan memberi serba 

sedikit keterangan, satu jawapan yang jelas untuk, untuk mele, 

menyelesaikan masalah ini.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Ada lagi?  

Sila, Sikamat. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamulaikum 

w.b.t. dan salam sejahtera.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya 

ingin mengucapkan terima kasih sekali lagi kepada Dato’ Yang Dipertua 

kerana memberi kesempatan dalam Dewan yang mulia ini untuk 

membahaskan titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan Darul Khusus seperti yang dititahkan di istiadat 

pembukaan sidang DUN Penggal ini semalam.  Walaupun titah ucapan 

baginda ringkas sahaja, namun ia menyentuh beberapa perkara yang 

penting.  Untuk membahas titah ucapan ini, saya akan menumpu 

kepada soal-soal yang berkaitan dengan ekonomi, kesejahteraan rakyat 

dan pendidikan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ekonomi dan kesejahteraan rakyat.  Kita sedia 

maklum bahawa ekonomi negeri ini telah menunjukkan perkembangan 

sebanyak 4.8 peratus sejak tahun 2010.  Namun, prestasi ini tidak 

mampu untuk mempengaruhi tekanan yang dihadapi oleh negara dan 

rakyat kerana kek ekonomi negeri ini yang terlalu kecil jika 

dibandingkan dengan KDNK negara.  Ketidaktentuan ekonomi dan 

kewangan negara juga menyebabkan Kerajaan Negeri akan terkesan 

terutamanya rakyat di negeri ini.  Penurunan harga dan ketidaktentuan 

kestabilan harga minyak dunia, penurunan harga komoditi utama 

negara, hutang negara yang terus meningkat dan penurunan harga 
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Ringgit merupakan ancaman kepada kestabilan ekonomi negara dan 

negeri ini. 

 

Dato’ Yang per, Dipertua, ancaman hutang negara, negara dan rakyat 

sekarang ini menghadapi cabaran bahkan ancaman yang sangat serius, 

ancaman negara yang paling besar ialah bebanan hutang negara yang 

telah mencapai peringkat bahaya.  Ancaman terhadap rakyat pula ialah 

peningkatan kos hidup.  Ini membebankan rakyat terutama mereka 

yang berpendapatan rendah, apatah lagi yang miskin.  Dalam tempoh 

Perdana Menteri; Datuk Seri Najib menjadi Menteri Kewangan, angka 

hutang negara Persekutuan pada bulan Jun 2014 ialah sebanyak 

[RM]568 bilion ataupun 52.8 peratus dari KDNK.  Bagi hutang seluruh 

negara pula mencatat [RM]729 bilion atau 67.9 peratus daripada 

KDNK.  Biasanya hutang melebihi 5 peratus daripada KDNK adalah 

dianggap bahaya. 

 

Hitung panjang di bawah da, maaf, hutang di bawah Dato’ Seri Najib 

menjadi Perdana Menteri dan Menteri Kewangan, kita dapati bahawa 

setiap rakyat termasuk bayi yang baru lahir dan orang tua yang sedang 

nazak, dibebankan hutang sekitar [RM]30 ribu.  Jumlah ini diperolehi 

jika dibahagi di antara hutang negara sebanyak [RM]729 bilion, dengan 

bilangan penduduk, ini bererti bebanan ialah kira-kira [RM]150 ribu 

bagi setiap seisi rumah lima orang. 

 

Pada masa yang sama, pendapatan negara semakin menurun.  Ini 

dijangka akan berakibat dari kemerosotan harga minyak mentah di 

pasaran dunia.  Pada tahun 2011 dan 2012, harga sekitar [RM]127 se-

barrel akan tetapi sekarang harga cuma [RM]49.8 se-barrel iaitu harga 

terendah sejak 2010.  Jadi hasil minyak negara sekarang sudah jatuh 

lebih daripada separuh berbanding pada tahun 2011.  Minyak yang 

merupakan penyumbang lebih 40 peratus pendapatan negara akan 

mengalami kemerosotan dan, sumbangan dalam KDNK Negara.  

Eksport barangan komoditi juga mengalami kemerosotan dan harga 

yang pa, harga yang ada pada paras yang rendah bagi sawit dan getah 

pada hari ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, peningkatan beban rakyat pula terutama mereka 

yang berpendapatan rendah dan apatah lagi yang miskin bahkan juga 

dari lapisan pertengahan juga sedang menghadapi ancaman 

peningkatan kos sara hidup yang tinggi berbanding dengan pendapatan 

mereka yang tidak meningkat beberapa tahun kebelakangan ini.  Ini 

terutama sekali kerana kenaikan harga barangan khususnya  barangan 

keperluan dapur dan keperluan harian yang lain, juga kos 

pengangkutan yang dinaikkan baru-baru ini. 
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Sektor pertanian juga ditimpa musibah yang cukup memeritkan 

kehidupan terutama mereka yang tinggal di luar bandar serta 

peneroka-peneroka FELDA yang tidak terkecuali.  Kemerosoan harga 

komoditi pertanian utama negara terutama kelapa sawit dan getah.  

Harga getah telah menurun pada [RM]1.97 sekilogram manakala harga 

kelapa sawit pada [RM]2,176.00 satu tan metrik sekarang.  Namun, 

harga tidak tetap dan sering berubah-ubah kepada paras yang 

terendah.  Peningkatan kos baja, benih, alatan, teknologi, racun rumpai, 

makanan ternakan, kos menyelenggara ladang telah menyebabkan 

sektor pertanian dan penternakan mengalami penurunan dari segi 

hasil pengeluaran disebabkan kemampuan petani dan penternak 

kecilan di, yang tinggal di luar bandar hari ini. 

 

Pendapatan petani penternak yang semakin mengecil ini adalah 

merupakan perkara yang amat serius yang harus ditangani dengan 

segera.  Kita khuatir sektor ini akan ditinggalkan dan tidak produktif 

lagi.  Kerajaan Negeri juga ber, jika benar-benar serius haruslah 

meningkatkan bajet tahun ini bagi membangunkan kawasan pertanian 

dan membantu petani dan penternak serta nelayan di negeri-negeri, di 

negeri ini.  Bantuan ini secara tidak langsung akan meningkatkan 

produktiviti serta mampu menarik golongan belia secara tidak 

langsung dalam program ternakan dan pertanian.  Kemudahan di 

kawasan pertanian harus ditingkatkan seperti jalinan jalan raya, api, air 

harus diutamakan.  Kemudahan pinjaman kredit, bantuan alatan dan 

teknologi dan sebagainya adalah perlu bagi membantu petani 

penternak dan nelayan yang baru memasuki bidang ini.  Kita juga sedia 

maklum ramai pengusaha pertanian dari penernakan terutama dari 

luar kawasan Negeri Sembilan mengusahakan tanah di negeri ini.  Ini 

menunjukkkan bahawa banyak lagi peluang anak muda negeri ini yang 

boleh diceburi dalam bidang pertanian dan penternakan dengan syarat 

dibantu oleh Kerajaan Negeri.  

 

Dato’ Yang Dipertua, membela golongan susah.  Sebagaimana yang kita 

ketahui bahawa isi rumah di negeri ini berpendapatan kurang 

[RM]1,500.00 adalah amat besar.  Majoriti mereka adalah penduduk 

desa yang berkecimpung dalam pertanian.  Lebih tiga suku daripada 

orang-orang Melayu atau nya adalah bumiputera.  Oleh itu, memang 

tepat seperti titah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan bahawa Kerajaan Negeri perlu menumpukan perhatian dan 

pembangunan masyarakat petani penternak dan nelayan di kampung-

kampung dan desa.  Kerajaan Negeri dan Kerajaan Pusat hendaklah 

mengusahakan atau mengatasi akibat buruk turun naik harga pasaran 

dunia dan hasil tani terutama getah dan kelapa sawit. 
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Untuk menstabilkan harga ini, ini dilakukan dengan sistem stock pile 

ataupun stok penimbal.  Mengikut sistem ini, kerajaan atau badan yang 

ditentukan mengumpul hasil apabila harga pasaran rendah dan 

melepaskan dari stok bila harga pasaran tinggi.  Kita maklum ini bukan 

kuasa Kerajaan Negeri, tetapi Kerajaan Negeri boleh mendesak agar 

Kerajaan Pusat untuk melaksanakan bagi membantu masalah petani 

ketika ini.  Memang diakui bahawa cara ini akan melibatkan wang 

perbelanjaan yang besar bagi kerajaan terutama Kerajaan Pusat.  

Mengapakah ini tidak boleh dilakukan?  Bukankah seperti berulang-

ulang kali disebut bahawa masyarakat miskin kampung itu sebahagian 

besarnya Melayu, jika kamu, jika kita mahu benar-benar mahu 

menolong golongan susah dan orang Melayu, mereka inilah yang patut 

diutamakan. 

 

Pada masa yang sama nilai matawang Ringgit pula merosot berbanding 

dengan kebanyakan matawang dunia yang kukuh.  Misalnya 

pertukaran Ringgit dangan US, dengan Dolar Amerika ialah sebanyak 

[RM]3.06 bagi 1US Dolar.  Manakala Singapura pula ialah kira-kira 

[RM]2.70 sen bagi 1 Dolar Singapura.  Bahkan dengan Thai Bath pun 

pertukaran Ringgit bertambah menurun.  Akibatnya, daripada nilai 

Ringgit yang bertambah merosot, kuasa beli Ringgit semakin lemah 

terutamanya bagi membeli barang-barang yang diimport.  Seperti kita 

ketahui negara ini dan rakyat negara ini banyak bergantung kepada 

barang barangan import apabila barangan import naik harga lazimnya 

boleh naik juga bagi barang barangan tempatan.  Kita juga harus 

maklum bahawa import hasil makanan dari luar negara melebihi 

[RM]10 bilion setahun.  Ini pastinya meningkatkan harga barangan dan 

inflasi di negara kita ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, beban hidup ke atas rakyat menjadi bertambah 

berat apabila cukai GST yang telah dikuatkuasakan mulai 1 April mula 

di, mengakibatkan kenaikan harga barangan.  Bukan sahaja 6 peratus, 

bahkan kadang-kadang lebih daripada itu.  Hasil pemantauan oleh 

Gabungan Persatuan Pengguna Malaysia (FOMCA), (FOMCA), 

mendapati harga bagi kebanyakan barangan naik antara 20 hingga 30 

peratus selepas pelaksanaan Cukai Barangan dan Perkhidmatan (GST).  

Yang dibimbangkan ialah harga barangan akan terus naik.  Ada pihak 

menyalahkan pihak peniaga yang bertanggungjawab menaikkannya.  

Jika betul, kenapa masih belum ada bukti tindakan tegas dan keras 

yang diambil ke atas peniaga-peniaga yang rakus. 

 

Sekian, seperti yang berkali-kali ditegaskan bahawa GST, yang paling 

teruk adalah golongan miskin dan ….. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: ….. berpendapatan rendah. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Masa cukup. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Sikit je lagi.  Dan merupakan cukai yang regresif 

ertinya enam peratus yang ditetapkan adalah dikenakan sama rata ke 

atas semua individu dan golongan tidak kira mereka di bandar atau di 

kampung, kaya miskin, OKU ataupun yang terlantar, bayi ataupun 

warga emas.  Itu sebab ramai tafsir GST “Golongan Susah Tertindas”.   

 

Akhirnya, Dato’ Yang Dipertua, saya ingin merakamkan tahniah buat 

pelajar-pelajar, guru-guru, ibu bapa dan semua yang berjaya dalam 

keputusan peperiksaan SPM, STPM dan STAM.  Kepada sekolah yang 

cemerlang, Sekolah Menengah Sains Tuanku Munawir – terbaik SPM, 

Sekolah Menengah Kebangsaan Agama Sheikh Haji Mohd. Said – terbaik 

STPM dan Maahad Ahmadi, Gemencheh – terbaik STAM.  Juga sekalung 

tahniah dan juga semoga banyak lagi sekolah yang akan meningkatkan 

prestasi mereka.  Keputusan peperiksaan juga menunjukkan bahawa 

peningkatan yang baik di Sekolah Menengah Agama yang lain.  Harapan 

rakyat negeri ini adalah ingin melibat bertambahnya bilangan Sekolah 

Kebangsaan Agama di negeri ini, yang mana permintaan untuk 

memasuki sekolah ini amat tinggi di kalangan ibu bapa khususnya di 

kawasan Seremban. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Saya, sikit je lagi.  Saya yakin Kerajaan Negeri ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Sikit je lagi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Tak boleh baca Yang Berhormat. 
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Y.B. ADUN Sikamat: Saya yakin Kerajaan Negeri juga sedia maklum 

bahawa Maahad Ahmadi, Gemencheh sentiasa menunjukkan prestasi 

yang baik dalam peperiksaan STAM saban tahun.  Permohonan untuk 

memasuki sekolah juga amat tinggi dan pelajar terpaksa bersaing.  

Tidakkah Kerajaan Negeri bercadang untuk membesarkan ataupun 

membina sebuah lagi sekolah yang kurikulum dan subjek yang sama 

seperti di Maahad Ahmadi?  Saya juga mencadangkan kepada Kerajaan 

Negeri agar dapat menimbangkan prasarana dan kemudahan di 

Sekolah Ahmad Mahadi ini sebagai tanda penghargaan kepada 

kecemerlangan selama ini.  Sebagai sebuah sekolah Kerajaan Negeri, 

prasarana dan kemudahan asrama haruslah menyamai sekolah 

berasrama penuh yang lain. 

 

Dato’ Yang Dipertua, Kerajaan Negeri juga harus menambah bilangan 

pelajar untuk melanjutkan pelajaran ke Timur Tengah dalam apa juga 

bidang mereka inginkan.  Ini memandangkan dasar Kerajaan Negeri 

yang kita lihat mengurangkan penghantaran pelajar ke Timur Tengah.  

Kerajaan Negeri hanya memilih jurusan tertentu sahaja.  Jika kerajaan 

ini ingin menzahirkan penghargaan kepada pelajar-pelajar cemerlang, 

kita harap Kerajaan Negeri dapat menghantar seberapa ramai pelajar-

pelajar ke Timur Tengah untuk mereka melanjutkan pelajaran. 

 

Dato’ Yang Dipertua, akhirnya masalah sampah di tapak pelupusan 

sampah Kampung Dato’, Wong Sin Chow masih menjadi masalah yang 

utama kepada penduduk di sekitar Sikamat kerana saban tahun empat 

kali kebakaran berlaku di kawasan tersebut.  Walaupun kawasan 

tersebut telah ditutup, tetapi kita lihat bahawa pengurusan di kawasan 

tersebut amat lemah dan saya berharap bahawa Kerajaan Negeri dapat 

mengambil inisiatif yang lebih untuk memastikan tidak berlaku lagi 

kebakaran juga penghantaran sampah-sampah haram di kawasan 

tersebut.  Ini, kita lihat bahawa jika kawasan tersebut terbakar, ia akan 

melibatkan Bandar Seremban akan tercemar dengan teruknya.  Dato’ 

Yang Dipertua, sekian, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Ada lagi?  Sila, Repah. 

 

 

Y.B. ADUN Repah: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua.  

Saya mengambil bahagian dalam usul bahawa Dewan ini mengambil 

ketetapan menjunjung kasih ke, Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan baginda bagi 

merasmikan pembukaan Penggal Ketiga Dewan Undangan Negeri, 

Negeri Sembilan Yang Ke-13.  
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Dato’ Yang Dipertua, saya ada beberapa perkara yang hendak saya 

sentuh pada kali ini.  Pertamanya bahawa tanah perkuburan Hindu di 

Taman Koperasi.  Dato’ Yang Dipertua, permasalahan rakyat di Taman 

Koperasi ini adalah berkenaan dengan suatu tanah perkuburan Hindu 

Pedas yang mempunyai keluasan sebanyak 3.6 ekar.  Tanah 

perkuburan ini telah digazetkan sebagai tanah perkuburan Hindu pada 

tahun 1919, pada zaman British, Dato’ Yang Dipertua.  Dan tanah 

perkuburan ini diuruskan oleh suatu persatuan yang ditubuhkan oleh 

penduduk di kawasan Pedas tersebut.  Dan atas tanah perkuburan ini 

terdapat satu bangunan kuil yang diuruskan oleh AJK yang berlainan. 

 

Dan pihak pengurusan ataupun persatuan pengurusan tanah 

perkuburan ini telah membuat permohonan kepada Mahkamah Tinggi 

Seremban pada tahun 2014 untuk mendapatkan suatu perintah 

bahawa AJK kuil tersebut dihalang daripada menceroboh ke kawasan 

tanah perkuburan tersebut dan juga untuk mengosongkan tanah 

perkuburan tersebut.  Dan semasa kes ini berada di Mahkamah Tinggi, 

pihak kuil ataupun AJK kuil tersebut telah membuat permohonan 

kepada Pejabat Tanah untuk membatalkan gazet perkuburan yang 

diberikan pada tahun 1919 melalui Gazette 2100 bertarikh 23 Mei 

1919 iaitu pada zaman British. 

 

Dato’ Yang Dipertua, apa yang menjadi persoalan dalam kes ini, 

walaupun penduduk tempatan dan juga pengu, persatuan pengurusan 

tersebut membuat bantahan terhadap permohonan AJK kuil tersebut 

untuk membatalkan gazet tersebut, pihak EXCO Kerajaan Negeri, 

Negeri Sembilan pada 2 Disember 2014 telah mema, mengambil 

keputusan untuk membatalkan gazet tersebut dan menggazetkan 

semula tanah tersebut untuk kuil dan juga sebagai tanah perkuburan.   

 

Jadi, yang menjadi persoalan adalah kenapa pihak Kerajaan Negeri 

semasa kes ini berada di mahkamah, mengambil keputusan untuk 

membuat pembatalan tersebut?  Pertamanya.  Kedua, kenapakah 

Kerajaan Negeri membuat keputusan yang tergesa-gesa sebelum kes 

ini diputuskan oleh Mahkamah Tinggi Seremban?  Saya juga 

difahamkan bahawa kawasan perkuburan ini sepatutnya, yang 

mempunyai yang keluasan 3.6 ekar ini telah menjadi tempat 

perkuburan orang Hindu dari sejak 1919.  Dan apa yang menjadi 

persoalan adalah, untuk tapak kuil memang terdapat satu tapak tanah 

yang sedia ada di kawasan tersebut tetapi mengapa perlu Kerajaan 

Negeri membatalkan tapak yang perkuburan ini dan dijadikan sebagai 

tapak perkuburan dan juga tapak untuk kuil.  Jadi, kita desak, penduduk 

di kawasan in mohon supaya pembatalan yang dibuat oleh Kerajaan 

Negeri dibatalkan semula dan tanah ini dikembalikan kepada status 
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asal iaitu sebagai tanah perkuburan orang Hindu dengan keluasan 3.6 

ekar. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya juga ingin menyentuh berkenaan bekalan air 

di Daerah Tampin dan juga Rembau.  Dan pagi tadi memang pihak 

Kerajaan Negeri telah memberikan penjelasan jangka pendek, jangka 

sederhana dan juga jangka panjang.  Apa yang menjadi kebimbangan 

penduduk di kawasan daerah, kedua daerah ini adalah berkenaan 

dengan catuan air bergilir.  Ini ber, telah berpanjangan agak lama.  Jadi, 

apa yang dimohon oleh penduduk di sini adalah supaya pihak Kerajaan 

Negeri mengambil satu tindakan yang secepat mungkin untuk dapat 

menyelesaikan perkara ini supaya catuan air bergilir ini dapat 

ditamatkan dengan segera.  Kita faham bahawa pembelian air dari 

Melaka menelan kos yang tinggi, tapi saya harap Kerajaan Negeri dapat 

membuat usaha secepat mungkin supaya kita tidak dapat, tidak 

membeli air mela, daripada Negeri Melaka supaya kita dapat gunakan 

punca yang ada di Negeri Sembilan ini. 

 

Dan sebelum ini juga, Yang Amat Berhormat Rantau memaklumkan 

bahawa Negeri Sembilan ini mempunyai bekalan air yang secukup dan 

boleh disalurkan kepada Negeri Selangor.  Tetapi untuk kawasan kita 

sendiri, di Negeri Sembilan, khususnya di Gemencheh dan di Tampin, 

Rembau juga mengalami krisis air tersebut.  Jadi, saya harap Kerajaan 

Negeri ini dapat mengambil perhatian aduan daripada penduduk. 

 

Seterusnya berkenaan dengan rumah mampu milik.  Dato’ Yang 

Dipertua, kita faham bahawa dalam Negeri Sembilan ini, kebanyakan 

projek-projek yang dibangunkan oleh pemaju adalah berdasarkan 

kepada keuntungan sahaja dan bukannya kebajikan kepada penduduk.  

Khususnya untuk pembinaan rumah mampu milik, kita harap Kerajaan 

da, Negeri dapat berbincang dengan pemaju-pemaju ini supaya lebih 

banyak rumah mampu milik dibina kerana kita tahu dalam Negeri 

Sembilan ini penduduk yang mempunyai pendapatan yang rendah 

ataupun kurang daripada [RM]900.00 pun ada.  Jadi, mereka tidak 

mampu untuk memiliki rumah sendiri.  Seperti yang dikatakan oleh 

Tuanku dalam ucapan bahawa setiap rakyat negeri, Negeri Sembilan ini 

mempunyai hasrat untuk memiliki sebuah rumah yang selesa.  Jadi kita 

harap Kerajaan Negeri terus berbincang dengan pihak pemaju untuk 

membina lebih banyak rumah mampu milik dan kalau boleh 

menetapkan satu peraturan bahawa pemaju-pemaju ini perlu membina 

satu rumah mampu milik supaya perkara ini dapat diselesaikan. 

 

Dan bukan sahaja itu, saya juga mencadangkan dan menyeru kepada 

Kerajaan Negeri supaya membina rumah kos rendah supaya penduduk-

penduduk yang tidak ber, berkemampuan ini dapat membeli rumah 
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kos rendah ini.  Jadi saya harap perkara ini dapat dipertimbangkan dan 

diuruskan oleh Kerajaan Negeri dengan secepat mungkin.  Dan saya 

juga mohon supaya Kerajaan Negeri membina rumah kos rendah, 

khususnya di kawasan Air Kuning, Batang Melaka dan juga di kawasan 

Repah kerana kebanyakan penduduk di sini adalah yang mempunyai 

pendapatan yang kurang ataupun rendah.  Jadi saya harap projek 

seperti rumah kos awam rendah ini dapat dibina di kawasan-kawasan 

yang saya sebutkan tadi. 

 

Seterusnya Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan jenayah.  Dalam 

ucapan Tuanku ada menyentuh perkara keselamatan negeri di mana 

pada tahun yang lepas, mengatakan bahawa kadar jenayah telah pun 

turun.  Dan jika dilihat pada tahun ni, awal tahun ini, beberapa kejadian 

jenayah serius seperti, salah satu kesnya di Air Kuning Selatan di mana 

penjenayah telah menyerang penduduk di Air Kuning.  Dan dalam kes 

tersebut penjenayah sendiri telah jadi mangsa dan dibunuh.  Dan 

begitu juga dengan kejadian di Tampin iaitu seorang warga emas 

diserang di dalam rumah dan dibunuh. 

 

Jadi, perkara berkenaan keseriusan jenayah ini berlaku dan berleluasa 

di kawasan Daerah Tampin.  Jadi, saya mohon kepada Kerajaan Negeri 

supaya memperbanyakkan lagi pegawai polis supaya meronda 

kawasan-kawasan yang prone, dengan izin Yang Arif, dengan, dengan 

izin yang, Dato’ Yang Dipertua, supaya membuat rondaan di kawasan-

kawasan yang berlaku jenayah banyak.  Bukan saja itu, saya juga 

mohon, saya juga mohon supaya Kerajaan Negeri membuat satu mobile 

police station di kawasan yang prone jenayah ini supaya perkara ini 

dapat dikurangkan pada masa akan datang. 

 

Dato’ Yang Dipertua, perkara yang kelimanya adalah berkenaan dengan 

Pihak Berkuasa Tempatan.  Dalam persidangan lepas, saya telah 

membawa beberapa isu berkenaan dengan isu tempatan khususnya 

seperti tanah runtuh di, di taman Tampin, Taman Bukit Tampin.  Di 

mana pada persidangan yang lepas, EXCO sendiri mengatakan bahawa 

peruntukan untuk tanah runtuh ini telah disediakan dan akan 

disediakan.  Dan sehingga sekarang saya tidak dapat nampak apa-apa 

perkembangan berkenaan dengan kawasan tanah runtuh ini.  Tanah 

runtuh tu masih belum dipulihkan lagi.  Dan ini agak membahayakan 

penduduk dan juga pengguna jalan yang melalui kawasan tersebut. 

 

Kejadian tanah runtuh ini juga adalah berdekatan dengan kawasan 

perumahan dan kemungkinan jika hujan yang lebat, maka berlaku 

bahaya yang lebih tinggi kepada tuan punya rumah yang berada di 

kawasan tanah rumput, runtuh tersebut.  Dato’ Yang Dipertua ….. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Repah: Ya, ada sikit lagi. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Masa cukup. 

 

 

Y.B. ADUN Repah: Dato’ Yang Dipertua, ada dua perkara yang saya nak 

bawakan dalam Dewan Undangan Negeri ini.  Salah satunya adalah 

berkenaan dengan aduan penebangan pokok-pokok yang telah dibuat 

kepada Pihak Berkuasa Tempatan di tiga lokasi yang berlainan.  Dan 

perkara ini telah mengambil masa lebih daripada enam bulan.  Jadi, 

saya harap Pihak Berkuasa Tempatan mengambil tindakan yang segera 

untuk menyelesaikan perkara yang diadu melalui ADUN Repah.  Pada 

persidangan yang lepas juga telah dimaklumkan ke dalam Dewan 

Undangan Negeri, tetapi tak ada apa-apa tindakan sehingga sekarang. 

 

Dan akhir sekali adalah berkenaan dengan Kampung Wireless.  

Perkhidmatan Kampung Wireless di kawasan felda.  Dato’ Yang 

Dipertua, memang tujuan Kerajaan Negeri adalah untuk memastikan 

bahawa terdapat keseimbangan pembangunan di kawasan luar bandar 

dan bandar.  Jadi wireless ataupun jalur lebar adalah satu perkara yang 

perlu diambil perhatian oleh Kerajaan Negeri supaya penduduk di 

kawasan luar bandar dan juga bandar dapat menikmati jalur lebar ini 

dengan berkesan.  Saya dapati di kampung ataupun di felda-felda 

tersebut, gangguan jalur lebar ini adalah banyak sebab saya pernah 

sendiri melalui kawasan tersebut dan cuba akses kepada jalur lebar ini 

tetapi tidak dapat diakses.  Mungkin Kerajaan Negeri boleh siasat dan 

memastikan bahawa jalur lebar ini dapat digunakan oleh penduduk di 

kawasan luar bandar tersebut.  

 

Dato’ Yang Dipertua, yang akhir sekali adalah berkenaan dengan tanah 

kerajaan.  Tanah kerajaan yang, yang terdapat di kawasan Air Kuning.  

Dato’ Yang Dipertua, ini adalah permohonan yang dibuat oleh 

penduduk di kawasan Air Kuning.  Pada persidangan lepas juga, saya 

telah maklumkan kepada Dewan Undangan Negeri bahawa penduduk 

ada membuat permohonan untuk tanah kerajaan supaya mereka dapat 

menjalankan aktiviti pertanian di kawasan tersebut.  Dan kali kedua 

permohonan telah pun dibuat kepada Kerajaan Negeri, tetapi kedua-

dua permohonan tersebut telah ditolak oleh Kerajaan Negeri.  Jadi, saya 

harap Kerajaan Negeri dapat mempertimbangkan semula untuk 

pemberian tanah kerajaan ni supaya penduduk di sana dapat 

menjalankan aktiviti pertanian ke atas tanah pertanian tersebut. 



 

111/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 111 - 

 

Jadi, saya ucapkan terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua kerana 

memberi peluang kepada saya untuk mengambil bahagian dalam 

perbahasan ini. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Persilakan Yang Berhormat Nilai. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya ingin 

mengambil kesempatan ini untuk menjunjung kasih Ke Bawah Duli 

Yang Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan 

baginda bagi merasmikan pembukaan Penggal Ketiga Dewan Undangan 

Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, tak boleh membaca ya.  

Saya nampak kertas. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Dato’ Yang Dipertua, saya ingin menyentuh beberapa 

perkara berkenaan dengan titah ucapan baginda iaitu berkaitan dengan 

isu ekonomi di mana, ramai peniaga warga asing telah dan sedang 

menguasai perniagaan di beberapa tempat di kawasan Nilai dan secara 

khususnya di Nilai 3.  Saya masih lagi ingat kenyataan Timbalan 

Perdana Menteri beberapa tahun lalu iaitu memberikan amaran kepada 

semua warga asing yang menjalankan perniagaan di negara kita.  Iaitu 

mereka datang ke negara kita untuk bekerja dan bukan untuk berniaga.  

Tetapi, amaran-amaran tersebut hanya tinggal sebagai amaran tanpa 

satu tindakan yang tegas daripada Pihak Berkuasa Tempatan. 

 

Keadaan ini menyebabkan ramai warga asing membuka perniagaan di 

kawasan Nilai secara haram.  Dan juga mereka menggunakan lesen 

yang disewakan oleh warganegara kita sendiri dan juga, atau 

menyewakan perniagaan kepada warga asing.  Dan mereka mengaut 

keuntungan yang berlipat kali ganda, yang tidak pernah, yang kita 

warga, warganegara memperolehi daripada perniagaan tersebut.  

Warga, warganegara asing ini bukan setakat perniagaan yang berskala 

besar, tetapi di pasar malam, di gerai, restoran dan juga sehingga ke 

perniagaan-perniagaan yang berskala besar. 

 

Keadaan ini menyebabkan perniagaan dijalankan oleh warganegara 

Malaysia terjejas dan mengalami kerugian kerana terpaksa membayar 

sewa bulanan yang tinggi, terpaksa membayar bayaran lesen dan juga 

lain-lain bayaran yang tidak dibayar oleh warganegara asing yang 

menjalankan perniagaan secara haram di beberapa kawasan di Nilai.  
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Oleh itu, saya sekali lagi memohon kepada Kerajaan Negeri semua 

Pihak Berkuasa Tempatan untuk, dan juga serta semua agensi kerajaan 

seperti Jabatan Imigresen untuk mengambil tindakan yang tegas dan 

memantau semua perniagaan-perniagaan yang dijalankan oleh 

warganegara asing.  Dan juga mengambil tindakan undang-undang 

terhadap warganegara kita, warganegara Malaysia yang menyewakan 

lesen ataupun perniagaan ke, mereka sendiri kepada warganegara 

asing, supaya kita dapat membanteras semua masalah ini dalam masa 

yang terdekat ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu seterusnya berkaitan dengan ekonomi dan 

juga keputusan yang diambil oleh anggota-anggota Perkhidmatan 

Awam iaitu projek-projek yang dilaksanakan oleh Pihak Berkuasa 

Tempatan perlu ada satu perancangan yang lebih baik, satu per, 

perancangan yang menyeluruh sebelum ia melaksanakannya.  Tetapi 

beberapa projek di mana, Pihak Berkuasa Tempatan melaksanakannya 

dulu, lepas tu baru membuat perancangan bagaimana untuk 

menjayakan projek tersebut. 

 

Di sini saya ingin menyentuh beberapa projek iaitu sebuah pasar baru 

di Desa Jasmin, lebih 10 tahun, di mana pembinaan pasar itu 

bersebelahan dengan satu kuil Hindu yang sudah ada dekat sana, 50 

tahun dulu, tetapi mereka membina sebelah kuil.  Dan hari ini peniaga 

tidak mahu berpindah pergi ke sana, dan juga dapat bantahan daripada 

penduduk setempat dan juga dariapda persatuan kuil tersebut. 

 

Dan juga satu lagi, iaitu pembinaan gerai di taman, di Desa Casuarina, 

Nilai di mana tempat yang tidak, bukan tumpuan ramai, dan, hari ini 

beberapa kedai saja beroperasi dan semua kedai yang lain dibiarkan 

begitu juga. 

 

Dan satu lagi isu, ataupun satu lagi projek di mana yang dilakukan oleh 

Majlis Perbandaran Nilai, iaitu pembinaan 16 gerai di hadapan deretan 

kedai Desa Cempaka Nilai, di mana tempat kosong antara jalan dan 

longkang besar dinamakan sebagai Kawasan Komersial Desa Cempaka, 

Nilai.  Pembinaan gerai-gerai ini menutup pandangan gerai ataupun 

kedai-kedai yang berada di dalam iaitu kedai-kedai yang dibeli dengan 

beratus ribu ringgit, dibayar sewa melebihi [RM]3,000.00 sebulan, lain-

lain bayaran.  Dan pembinaan gerai-gerai di tepi jalan itu, menutup 

semua pandangan kedai-kedai yang berada di dalam, di dalam kawasan 

taman, taman tersebut.  Ini menyebabkan mereka mengalami kerugian.  

Perniagaan mereka tidak boleh dilihat daripada jalan besar.   Gerai-

gerai ini menutup semua perniagaan ataupun kedai-kedai ini. 
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Adakah tindakan Majlis Perbandaran Nilai ini untuk membunuh 

perniagaan-perniagaan yang berada di dalam itu, dengan pembinaan 

gerai-gerai ini.  Kita tidak menentang pembinaan gerai-gerai tersebut, 

kita tidak menentang pembi, pernigaan di gerai-gerai tersebut, tetapi 

saya menyeru kepada Majlis Perbandaran Nilai dan juga kepada semua 

Pihak Berkuasa Tempatan supaya menyediakan satu tempat yang lebih 

sesuai, satu tempat yang lebih sesuai untuk semua peniaga-peniaga 

gerai, dan juga mengambil kira perniagaan-perniagaan yang sedia ada 

di kawasan tersebut supaya ia tidak mengganggu perniagaan yang 

sedia ada di kawasan tersebut. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu seterusnya adalah berkaitan dengan masalah 

bau di Pajam, yang berpunca daripada tapak pelupusan sampah dan 

kilang memproses telur ayam di Pajam. Setiap hari, siang malam 

penduduk di sekitar Pajam terpaksa menghidu bau yang kuat dan bau 

yang busuk daripada kedua-dua tempat ini.  Sebelum ini, kita pernah 

membuat aduan kepada semua agensi pen, agensi kerajaan termasuk 

Majlis Perbandaran Nilai, Jabatan Veterinar, Jabatan Alam Sekitar tetapi 

sehingga sekarang masalah tersebut belum lagi diselesaikan. 

 

Mengikut satu soalan bertulis yang dikemukakan oleh ADUN Chennah 

pada Persidangan Dewan Undangan Negeri pada bulan Ogos 2014 

menyatakan tapak pelupusan sampah Pajam yang berkelulu, 

berkeluasan 69 ekar itu telah melebihi kapasiti yang telah ditetapkan 

dan akan berpindah apabila tapak pelupusan sampah Ladang Tanah 

Merah siap.  Tetapi kita sudah mendengar jawapan ini sudah bertahun-

tahun.  Kita sebagai Wakil Rakyat, kita tidak boleh lagi membawa 

jawapan ini berdepan dengan penduduk di situ.  Kita tidak boleh jawab 

iaitu akan pindah bila Tanah Merah, tapak pelupusan sampah Tanah 

Merah siap.  So, saya mintak kepada Kerajaan Negeri untuk 

memberikan satu time frame ataupun satu waktu masa yang spesifik 

bila tapak pelupusan sampah Pajam, Tanah Merah akan disiap dan 

tapak pelupusan Pajam ini akan ditutup. 

 

Selain itu, aduan juga telah dibuat kepada Majlis Perbandaran Nilai, 

Aalam Sekitar dan juga Jabatan Veterinar berkaitan kilang ayam di 

Pajam itu iaitu memproses telur ayam.  Jawapan yang diperolehi dalam 

persidangan lepas iaitu punca utama bau adalah daripada manure 

drying site, dengan izin, di mana tahi ayam dicampur untuk 

menghasilkan baja dilakukan secara terbuka.  Dan juga syarikat 

tersebut berjanji untuk mengambil tindakan, dilakukan dalam kawasan 

tertutup.  Tetapi sudah lima enam bulan berlalu, tetapi masalah itu 

belum lagi diselesaikan dan penduduk di situ terpaksa menghidu bau 

yang busuk dan ada yang mengalami masalah kesele, kesihatan 

disebabkan oleh masalah ini. 
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Dato’ Yang Dipertua, isu seterusnya adalah berkaitan cukai GST yang 

dikenakan untuk perkhidmatan yang ditawarkan oleh pihak berkuasan, 

Pihak Berkuasa Tempatan di mana semua bayaran sewaan, sewaan 

gerai, pasar, khemah, kerusi, meja, sewa dewan, sewa gelanggang 

futsal, gelanggang badminton, semua, semua sewaan perkhidmatan 

bayaran tandas awam, letak kereta, letak kenderaan, yuran 

penyelenggaraan diterima dan juga perolehan daripada jualan barang 

yang dikenakan, yang dikenakan oleh Pihak Berkuasa Tempatan 

dikenakan cukai GST. 

 

Dato’ Yang Dipertua, jika kita lihat semua ini adalah bayaran yang 

rakyat dibayar terus kepada Pihak Berkuasa Tempatan.  Oleh itu secara 

logiknya kita sebagai satu kerajaan yang bertanggungjawab tidak perlu 

membebankan rakyat dengan cukai GST ini.  Kerana itu adalah bayaran, 

dan semua bayaran itu akan sampai kepada pihak, Pihak Berkuasa 

Tempatan.  Oleh itu, saya memohon kepada pihak Kerajaan Negeri 

untuk mengeculai, mengecualikan cukai GST ini untuk semua 

perkhidmatan yang ditawarkan oleh semua Pihak Berkuasa Tempatan 

di nega, di Negeri Sembilan. 

 

Saya juga mengalu-alukan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, masa dah cukup. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Sekejap, sekejap, lagi dua isu.  Saya juga ingin 

mengalukan langkah Majlis Perbandaran Seremban iaitu untuk 

menyerap semua cukai GST oleh Majlis Perbandaran Seremban.  Dan 

saya juga memberikan cadangan kepada kerajaan agar Kerajaan Negeri 

membuat satu dasar bersama untuk semua PBT untuk menyerap cukai 

GST oleh Pihak Berkuasa Tempatan itu. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu seterusnya adalah berkaitan dengan masalah 

jenayah di kawasan Seremban dan Nilai di mana terdapat banyak 

masalah jenayah iaitu kes curi, kes samun, telah berlaku di beberapa 

kawasan perumahan dan juga lima orang pengawal keselamatan dan 

seorang kakitangan dicederakan oleh penyamun pada dua-tiga minggu 

lepas di Pusat Inovasi Dan Teknologi Koko di Nilai.  Saya berharap 

pihak polis perlu bertindak dengan lebih tegas dan pantas dalam 

mengenal pasti penjenayah.  Dan kita mahu rakyat percaya kepada 

pasukan keselamatan. 

 

Dan saya juga difahamkan ada beberapa masalah jenayah, kes samun, 

kes curi tidak diri, tidak buat aduan oleh mangsa tersebut.  Dan kita 
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tidak mahu keadaan ini berlarutan sehingga rakyat hilang percaya 

terhadap pasukan keselamatan kita.  Oleh itu, saya memohon kepada 

pihak polis agar meningkatkan anggota dan juga meningkatkan 

rondaan di setiap kawasan supaya rakyat kita dapat hidup dalam suatu 

keadaan yang lebih selamat, lebih baik.  Dan kita seterusnya menjamin 

keselamatan negara kita.  Isu ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Okay Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Satu, satu, satu lagi Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat janji dua dengan saya. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Satu, satu.  Satunya ialah menyentuh isu berkaitan 

pembinaan Klinik Kesihatan Nilai iaitu pada persidangan bulan April 

saya difahamkan bahawa klinik kesihatan baru akan dibina di tapak 

kesihatan, tapak lama klinik kesihatan di Nilai pada September 2014 

dengan anggaran kos sebanyak [RM]24 juta, [RM]26 juta.  Tetapi 

sehingga sekarang projek itu belum lagi bermula dan tempat itu 

dibiarkan semak.  Dan tempat itu adalah bersebelahan dengan SJK(C) 

Kuo Min, Pekan Lama Nilai.  Oleh itu saya memohon untuk memberikan 

satu perkhidmatan kesihatan yang baik, saya memintak kepada 

Kerajaan Negeri untuk menyegerakan pembinaan, mendesak keraja, 

Kementerian Kesihatan untuk menyegerakan pembinaan Klinik 

Kesihatan Nilai tersebut dan juga memintak Jabatan Kesihatan Negeri 

untuk membersihkan tapak Klinik Kesihatan Pekan Lama Nilai supaya 

pelajar-pelajar di SJK(C) Kuo Min dapat, keselamatan mereka dapat 

dijaga.  Sekian, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Ahli-ahli 

Yang Berhormat, sebelum, sila duduk dulu Port Dickson.  Saya belum 

panggil ya.  Saya nak bagi sedikit peringatan, masa yang, ahli Yang 

Berhormat ambil melebihi yang saya benarkan.  Antara puncanya ialah 

satu, soalan-soalan ataupun perbahasan ahli Yang Berhormat 

menyentuh soalan-soalan lisan dan jugak soalan-soalan bertulis. Yang 

ini saya akan mintak pihak kerajaan tak perlu jawab sebab kita dah 

jawab masa soalan lisan dan jugak soalan bertulis.  Itu akan, ini yang 

penting.  Jadi saya berharap, ahli-ahli Yang Berhormat menyentuh 

perkara lain daripada yang ahli-ahli Yang Berhormat dah hantar, iaitu 
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soalan lisan dan jugak soalan bertulis.  Kalau tidak masa ahli Yang 

Berhormat selalunya terlangsung ya. 

 

Jadi, saya ada catitan beberapa ni, yang telah pun diletakkan dalam 

soalan lisan, saya bagi contohlah.  Lukut contohnya Tapak Pelupusan 

Sampah Kampung Palong – Soalan Lisan Hari Kedua nombor 2.  Itu 

dijawab semasa soalan lisan.  Dan saya mintak pihak kerajaan tak perlu 

jawab perkara-perkara yang dah disentuh oleh jawapan dalam soalan 

lisan. 

 

Jadi saya harap, ahli Yang Berhormat bila berbahas, berbahaslah 

perkara yang baru yang tidak disentuh dalam soalan-soalan ahli Yang 

Berhormat.  Silakan Port Dickson, 10 minit. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua.  

Saya, saya mengambil kesempatan ini untuk mengambil bahagian 

dalam usul bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menjunjung kasih 

Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan atas titah ucapan baginda bagi merasmikan pembukaan, 

pembukaan Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 

Yang Ke-13. 

 

Saya bawak tajuk, keluasan, perluasan zon sifar sampah.  Saya ingin 

mengucapkan tahniah atas inisiatif MDPD [MPPD] melaksanakan zon 

bebas sampah di Pantai Saujana, Batu 4.  Inisiatif ini menjayakan, 

berjaya mendisiplinkan orang ramai agar sentiasa menjaga kebersihan 

persekitaran dan berjaya mengurangkan kadar pembuangan sampah di 

kawasan tumpuan ramai.  Justeru ini, dalam Dewan yang mulia ini saya 

mengingin mencadangkan agar zon bebas sampah ini diperluaskan ke 

seluruh Port Dickson khasnya di tapak-tapak pasar malam dan 

sepanjang pantai-pantai peranginan. 

 

Dato’ Yang Pertua, saya juga bawa isu keselamatan, tajuk, keselamatan 

polis bersama masyarakat.  Saya ingin merakam ucapan terima kasih 

atas komitmen dan perhubungan baik di antara pihak pejabat Wakil 

Rakyat dengan pihak Ketua Polis Daerah.  Perhubungan akrab ini 

mencerminkan bertanggungjawab menjaga keamanan itu mestilah 

berganding bahu bersama polis dan masyarakat.  Saya sokong inisiatif 

yang diambil oleh PDRM dalam program policing community, dengan 

izin, dan mengharap program seumpama ini diperluaskan ke seluruh 

kawasan perumahan di Port Dickson.  Dan dianjurkan sekerap yang 

boleh tanpa mengenal latar belakang dan status kelas pekerjaan atau 

fahaman politik penduduk setempat.  Pejabat Wakil Rakyat bersedia 

dalam bekerja menjayakan hasrat itu. 
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Saya juga ingin mengucap syabas atas komitmen berterusan pihak 

PDRM dalam usaha mengurangkan jenayah indeks di Port Dickson.  

Kepesatan pembangunan serta pertambahan penduduk Port Dickson 

mene, menuntut perjawatan diperbesarkan.  Justeru ini ingin menyeru 

agar bilangan pegawai anggota polis di Port Dickson ditambah bagi 

memastikan hasrat menjadi Port Dickson sebagai sebuah bandar 

selamat menja, menjadi kenyataan. 

 

Selain itu, menambah keanggotaan, pihak Kementerian Dalam Negeri 

disaran menaikkan penjawat kepada Ketua Polis Daerah Port Dickson 

dari pangkat Superintendent atas Assistant Commissioner iaitu ASP, 

Ketua-Ketua Polis (OCS) di Balai Teluk Kemang dan Balai Lukut dari 

Inspektor atau Sarjan Major kepada Assistant Superintendent agar 

bersuai dengan bertanggungjawab serta perkembangan semasa ini.  

Haa?  Siapa, saya?  Jangan kacaulah. 

 

Infrastruktur kemudahan awam – JKR.  Industri pelancongan di Port 

Dickson memerlukan kecepat, kecekapan perhubungan jalan raya di 

kepentingkan kesesakan trafik pada hujung minggu dan cuti umum 

menjadi mimpi ngeri buat pelancongan bahkan menyusahkan segala 

urusan penduduk tempatan.  Kerajaan Negeri di, seolah-olah tidak 

perasaan.  Kedudukan Port Dickson yang bersempadan dua buah 

kawasan di ta, dalam negeri berstatus maju di Malaysia iaitu KLIA di 

Daerah Sepang, Selangor dan di Daerah Alor Gajah di Melaka. 

 

Di dalam Dewan yang mulia ini, saya sekali lagi ingin menyeru Kerajaan 

Negeri agar serius kemukakan permohonan rasmi kepada Kementerian 

Kerja Raya Malaysia agar segera melaksanakan projek kepentingan 

awam seperti berikut: projek naik taraf jalan Lukut ke Sepang, projek 

naik taraf Jalan Pantai ke Teluk Kemang sehingga Pasir Panjang, 

menyiapkan projek terbengkalai lebuh raya baru Sunggala ke Pasir 

Panjang dan Teluk Pelandok ke Teluk Kemang.  Segera mengatasi 

kegugusan [kegusaran] penduduk dan kedudukan lebuh raya baru ini 

yang melalui Taman Politeknik Port Dickson bakal mengundang 

kemalangan jika jalan bottleneck kerana jalan itu besar, tiba-tiba jadi 

kecik, yang melalui di tempat, di tengah kawasan perumahan ini tidak 

segera dilebarkan dan dinaik taraf. 

 

Naik taraf sistem lampu isyarat digital merupakan langkah proaktif 

JKR.  Sehubungan itu, sila nyatakan jumlah serta bilakah kesemua 

simpangan lampu isyarat di Port Dickson akan dinaik taraf.  JKR yang 

ada pada hari ini kelihatan pada tiada kebudaya menyelenggaraan 

berbanding JKR ketika zaman British dan zaman awal Malaya merdeka.  

Mengambil contoh, jalan berlubang di jalan by-pass menghala ke Lukut 

di jalan Pengkalan Kempas.  Adakah JKR hanya akan bertindak setelah 
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menerima aduan awam atau setelah isu dipaparkan oleh media?  Jadi, 

apakah langkah Kerajaan Negeri dan memastikan JKR Negeri Sembilan 

menjadi antara yang terbaik di seluruh Malaysia? 

 

Tajuk, kebajikan rakyat.  Saya semua ada tajuk.  Hospital Port Dickson.  

Saya ingin melahirkan rasa kecewa akan perkhidmatan Hospital Port 

Dickson.  Sikap tidak profesional yang ditunjukkan oleh Pengarah 

Hospital Port Dickson amatlah dikesalkan.  Sebagai Wakil Rakyat, saya 

berhak untuk menyuarakan masalah berterusan yang berlaku di 

Hospital Port Dickson terutamanya yang menyentuh kes kematian 

melibatkan ibu bersalin. 

 

 

Y.B. ADUN Klawang: Masa dah cukup. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Bila you jadi Speaker?  Justeru di dalam 

Dewan yang mulia, saya menuntut janji Kementerian Kesihatan 

Malaysia, oh, sudah lampu keluar [merujuk lampu mic Y.B. Yang 

Dipertua yang menyala] untuk melengkapkan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, masa cukup. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Satu minit.  Melengkapkan kemudahan 

perubatan di Hospital Port Dickson agar tidak perlu bergantung kepada 

Hospital Tuanku Jaafar di Seremban.  Dan segera melaksanakan 

pengisian jawatan, perjawatan doktor pakar, doktor perubatan 

khasnya Pakar Perubatan wanita.  Terima kasih, saya sokong titah 

ucapan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Kerana beri peluang bagi Bahau untuk berbahas isu 

menjunjung kasih titah Diraja.  Ini pertama, saya nak sentuh tu kes 

yang sudah lama Kampung Baru Chu Ward.  Kampung Baru Chu Ward 
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itu walaupun sudah ada keputusan ke mahkamah.  Tapi, secara kemas, 

kemanusiaan, kami berhalap [berharap] kes ini dapat diselesai dengan 

damai dan aman sekali sekali.  Kerana oleh demikian, kami berhalap 

[berharap] kerajaan dapat bercampur tangan supaya dapat membantu 

seramai 30 lebih keluarga masih tinggal di tempat sekalang [sekarang].  

Kerana mereka dimintak pindah keluar.  Dan mereka semua adalah 

pendapat rendah dan sederhana.  Kebanyakan ramai adalah olang 

[orang] orang tua.  So, sebagai ADUN Bahau saya berayuan ADUN 

Rantau, MB, Kerajaan Negeri yang berjasa rakyat pun sudah beberapa 

kali ulang-alik hendak memberi bantuan kepada penduduk tersebut.  

Saya berhalap [berharap] berjanji itu boleh mufaat, muafakat kepada 

penduduk Chu Ward.  Kerana dua minggu lepas, pemaju sudah hantar 

orang, sub cont dia dengan izin, untuk memasuk kampung merobohkan 

rumah.  So, saya halap [harap] yang kes yang tak aman tu tidak akan 

jadilah.  Dan satu lagi kes, di Batu Bakar, sebanyak 40 rumah, sama kes  

jugak.  Pun dibeli oleh pemaju dan menghadapi masalah yang sama. 

 

Tuan Yang Dipertua, yang kedua perkala [perkara] yang saya nak 

tuntut tu perumahan.  Dari maklumat saya, yang berdaftar, yang 

permintaan perumahan mampu milik atau rumah, rumah murah di 

kawasan Jempol ada lebih kulang [kurang]seribu.  Erti cakap ni, seribu 

keluarga dari Jempol yang pendapatan rendah masih tak ada rumah 

sendiri.  So, bagi ADUN sebagai Bahau, saya berhalap [berharap] 

kerajaan memberi pertimbangan supaya projek perumahan rumah 

rakyat boleh atau mampu milik, boleh mendapat merancang yang teliti 

di Daerah Jempol khasnya di Pekan Bahau. 

 

Harga perumahan di Bahau sudah terlalu tinggi.  Harga yang lebih 

kulang [kurang], boleh seban, setanding dengan Seremban.  Bagi 

pemuda atau generasi baru, yang baru bekerja, mereka tidak mampu 

memilik rumah yang harga tinggi.  Dicadangkan perumahan rumah 

rakyat, rumah murah atau rumah mampu milik perlu dirancang dengan 

lebih sistematik supaya rumah yang tertentu tu tidak jatuh kepada 

tangan pemilik yang bukan pendapatan rendah.  Seperti kes di Rumah 

Rakyat Seri Rompin, yang sampai sekalang [sekarang] ni lebih kurang 

70 rumah terkosong. 

 

Dato’ Tuan Dipertua, sudah bahaslah, kerana Rantau, MB, bercakap ni, 

jalan sudah jaya di Negeri Sembilan.  Tapi saya di sini nak bersuarakan 

bahawa sungai di Daerah Jempol, Sungai Muar, Sungai Jempol dia ni, 

sisa sampah atau sampah haram sudah serius di sungai-sungai berikut.  

Termasuk perparitan.  Walapun jalan beribu-ribu kilometer boleh 

dapat dibaik dengan baik sekali.  Saya pun berhalap [berharap] 

kerajaan boleh menjaga perparitan di seluruh Negeri Sembilan jugak 
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kerana perparitan itu, perparitan utama sistem untuk mengalirkan air 

terutama sekali akan mengurangkan banjir kilat. 

 

Tuan Dipertua, yang satu lagi sifar lubang jalan.  Terlebih dahulu saya 

ingin berucap ribuan terima kasih kepada semua jabatan yang telah 

memberi kerjasama untuk mengatasikan masalah dan aduan daripada 

rakyat jelata.  Khasnya Majlis Daerah dari Jempol yang se, sedia 

memberi kerjasama supaya sifar lubang jalan di setiap taman dapat 

dicapai untuk memudahkan pengguna jalan utamanya motosikal atau 

orang yang berjalan kaki.  Lubang jalan mungkin menjadi salah satu 

perangkap menulut, menulut [menuntut] nyawa orang.  Majlis Daerah 

Jempol telah memberi jasa kepada rakyat bukan sahaja mengutamakan 

keselamatan rakyat, dia juga dapat menjimatkan kos pembaiki jalan.  

Terima kasih Majlis Daerah Jempol. 

 

Lagi satu kempen kebersihan.  Walaupun sifar, sifar sampah dah, 

semua di kawasan dijalankan.  Tapi, di DUN Bahau, sebagai pelanggan 

kami pun menjalankan kempen kebersihan kesedaran.  Kebersihan 

kediaman amat di penting kepada semua orang, semua olang [orang].  

Khasnya mengurangkan kes aedes atau meningkatkan traf, talaf [taraf] 

kehidupan rakyat.  Terima kasih lagi kepada SWM dan Majlis Daerah 

Jempol kerana memberi kerjasama untuk kempen kebersihan ini.  

Pusat Perkhidmatan ADUN Bahau selain memintak rakyat jelata supaya 

bekerjasama, sama-sama berusaha supaya menjaga kebersihan rumah 

sendiri dan juga jaga, jangan membuang sampah merata-rata.  Selain 

itu, dapat sokongan sepenuhnya dari rakyat untuk memerangi sampah 

haram.  Semoga hal, satu hari, Bahau akan jadi satu pekan yang bersih 

dan bermuafakat kepada rakyat jelata.  Tuan Yang Dipertua, saya pun 

sini buat cadangan bahawa dari kerjasama Majlis Daerah Jempol, saya 

un memintak jabatan dia berbuat satu Facebook, dengan izinnya, 

menerima aduan dari rakyat.  Lagi cepat dan, cepat dan tepat sekali.  

Dan bercekap untuk mengatasikan masalah. 

 

Tuan Dipertua, tentang peruntukan mengatasi banjir.  Sama jugak ini, 

isu, khas ini sudah berulang kali bersuarakan di Dewan yang mulia ini.  

Masalah banjir di Bahau masih tak nampak peruntukan tulun [turun].  

Hanya tiga kawasan sahaja.  Utamanya di Sekolah SMK Bahau, dia 

hanya satu longkang, perparitan yang sistem tak cukup baik.  Tapi, 

dalam Dewan ni, kerajaan sudah janji lebih dari satu kali, tapi tindakan 

baru dinampak.  So, saya harap, harap peruntukan boleh sampai dan 

tolong mengatasikan banjir yang dihadapi oleh kawasan yang tertentu. 

 

Sama jugak di Kampung Batu Bakar, ni sistem perparitan kena dinaik 

talaf [taraf].  Ini saya pun bersuarakan lebih kulang [kurang] jikalau tak 

salah saya, pun sudah dua tahun.  Kami pun lebih kulang [kurang] 
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sampai Mei sudah dua tahun, tapi nampak hanya, hanya janji tapi 

peruntukan sama belum diturunkan. 

 

Tuan Yang Dipertua, di, satu lagi perkala [perkara] tapak bermain 

kanak-kanak.  Tapak bermain kanak-kanak di Daerah Jempol ada lebih 

kulang [kurang] 70.  Tapi isu ini, kami sudah timbul di Dewan yang 

mulia ini, tapi nampaknya yang kerajaan atau kesalah itu, gangguan di 

tapak kanak-kanak ini telah menjadi tempat pertubuhan pemuda-

pemudi  utamanya pada lewat malam.  Mereka meminum arak, atau 

menghidu gam dan mengeluarkan suara bising, mengganggu penduduk 

sekeliling.  Ini amat serius. 

 

Hari itu, lepas satu bulan, lepas, bulan lepas, satu kes yang lima budak 

menghidu gam sampai mencuri lori.  Tapi ditangkap dan didakwa ke 

mahkamah.  So, saya pun berharap dan mencadangkan pihak polis 

mungkin mendapatkan rondaan atau supaya pemuda-pemudi tak akan 

berkum, buat pertubuhan di tapak-tapak kanak-kanak. 

 

Pemain kanak-kanak yang rosak juga sampai sekalang [sekarang] EXCO 

pun janji nak kasi baik tu, tapi peruntukan sudah beritahu akan sampai, 

tapi belum sampai lagilah.  Yang rosak ni lebih kulang [kurang] 80 

percent.  Tapi yang perkala [perkara] yang saya takut tu, saya yang 

risau tu,  kanak-kanak yang tak faham kebahaya, kebahayaan.  Bila yang 

losak [rosak] itu tentu akan membahayakan kepada kanak-kanak, 

berhalap [berharap] tindakan cepat diambil supaya kemalangan tidak 

berbau atau tidak berlaku.  Jikalau tidak, bila berlaku kemalangan, balu 

[baru], balulah [barulah] kita angkat tindakan, sudah lewatlah.  Lagipun 

ibu bapa mungkin nak sue atau bawak Majlis Daerah atau agensi 

tertentu ke mahkamah pun susah dua pihak. 

 

Tuan Yang Dipertua, kawasan ADUN Bahau pun memintak ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat masa sudah cukup. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Last sekali saja.  Dato’ Dipertua, di Bahau, ni sikit 

permintaan dari pemuda-pemudi Bahau saja.  Itu gelanggang bola 

kelanjang [keranjang] di Bahau, bola kelanjang [keranjang]di Bahau tu, 

Taman Tanjung dan Taman Satelit, bola keranjang tu.  Bola keranjang.  

Permintaan ni Majlis Daerah tolong memasangkan lampu supaya boleh 

buat aktiviti ….. 

 

 



 

122/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 122 - 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Speaker mintak ulang, 

bola apa? 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Bola keranjang. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Bola? 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Bola keranjang.  Tak apa, tak apa.  Okay, terima 

kasih.  Itu yang dimintak saja.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Silakan, 10 minit ya. 

 

 

Y.B. ADUN Lobak: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya ingin 

mengambil kesempatan ini untuk menjunjung kasih Ke Bawah Duli 

Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah 

ucapan baginda bagi merasmikan pembukaan Penggal Ketiga, Dewan 

Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-13. 

 

Dalam titah ucapan baginda juga menyentuhkan sistem pengangkutan 

awam yang cekap dan juga adalah penting kepada kesejahteraan dan 

keselesaan rakyat di bandar mahupun luar bandar.  Isu yang pertama 

adalah tentang sistem pengangkutan.  Perkhidmatan bas di DUN Lobak 

amat mengecewakan dan dukacita kepada penduduk-penduduk 

terutamanya di kawasan Ulu Temiang dan juga Taman Desa Temiang 

dan juga Taman Bukit Mutiara.  Di mana bas, pengangkutan bas cuma 

sebuah bas sahaja yang memberi perkhidmatan pada setiap hari. Di 

mana penduduk-penduduk di sana terpaksa menunggu melebihi satu 

jam untuk ke bandar dan ulang-alik mengambil masa lebih kurang tiga 

jam.  Ada yang mengejar masa terpaksa menggunakan perkhidmatan 

teksi atau kereta sewa dengan belanja lebih kurang 10.00 hingga 15.00 

ringgit setiap hari, setiap trip. 

 

Inilah amat membebankan kepada penduduk-penduduk di sana 

terutamanya mereka terdiri daripada golongan pendapat, 

berpendapatan yang rendah dan warga tua.  Ini juga membuangkan 

masa jika perkhidmatan bas di kawasan itu tidak mengikut jadual yang 

telah ditetapkan.  Saya berharap Kerajaan Negeri akan menangani 

masalah ini dengan mengadakan dan juga menambahkan lebih syarikat 

bas untuk memberi perkhidmatan bas ke kawasan tersebut. 
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Dato’ Yang Dipertua, isu yang kedua ingin saya bangkitkan di sini ialah 

tentang isu tanah di Kampung Ulu Temiang.  Walaupun pagi tadi Yang 

Amat Berhormat Rantau juga menyatakan bahawa beliau akan cuba 

menolong penduduk-penduduk di sana.  Di mana kebanyakan 

penduduk-penduduk di sana adalah terdiri dari warga tua dan juga 

mendapat, juga pendapatan yang rendah.  Mereka telah mening, 

menetap di sana melebihi 40 tahun, atas jemputan oleh Kerajaan 

Negeri pada masa itu untuk pindah ke, di sana dari kawasan Rahang, 

yang kini mereka melebihi tiga generasi di sana. 

 

Saya cadangkan kepada Kerajaan Negeri bahawa sa, terminologi yang 

saya gunakan, saya cadangkan kepada Kerajaan Negeri, wang saguhati 

atau wang ihsan kepada penduduk-penduduk jika mereka dipaksa 

keluar oleh pemilik tanah, sekurang-kurangnya setiap orang 

[RM]10,000.00 menggunakan item P50, jika dibenarkan. 

 

Isu yang ketiga ingin, yang saya ingin bangkitkan Dato’ Yang Dipertua, 

ialah tentang Pasar Besar Seremban.  Pasar, peniaga-peniaga di Pasar 

Besar Seremban banyak membuat pengaduan kepada saya kerana 

peniaga-peniaga sana telah menjalankan perniagaan mereka pada 

setiap awal pagi di mana mereka mengalami masalah kekurangan 

lampu yang terang di kawasan sekitar Pasar Besar Seremban.  Kerajaan 

Negeri melalui PBT – MPS, pernah membuat satu pengumuman pada 

tahun 2013 bahawa pihak Kerajaan Negeri, pihak MPS akan memasang 

sebanyak 52 batang tiang lampu dengan kos lebih kurang 

RM250,000.00 dan jangka siap pada tahun dahulu, pada tahun 2014.  

Tapi sehingga kini, tiang lampu masih tidak nampak.  Saya berharap 

Kerajaan Negeri juga membuat pengumuman, bukan sekadar membuat 

pengumuman sahaja dan mesti dilaksanakan dengan pemasangan tiang 

lampu itu dengan segera agar dapat mengurangkan kes-kes jenayah 

berlaku di sana. 

 

Isu yang keempat, Dato’ Yang Dipertua, saya ingin saya menyatakan di 

sini ialah kadar indeks jenayah.  Walaupun dalam titah ucapan baginda, 

kadar jenayah di Negeri Sembilan pada tahun 2014 menurun, tetapi 

juga banyak kes-kes pecah rumah dan kes samun juga berlaku pada 

awal tahun ini, terutamanya pada waktu siang.  Di mana penjenayah-

penjenayah akan melakukan kes ini dengan menyamun kepada warga 

tua.  Dan target mereka, tumpuan mereka adalah warga tua yang telah 

menjalankan senaman pada waktu pagi.  Mangsa-mangsa jenayah 

tersebut tidak membuat apa-apa laporan polis kerana menurut beliau, 

adalah amat merumitkan dan juga menyusahkan kerana mereka perlu 

beratur dan juga mengalami masalah untuk berfasih dalam Bahasa 

Melayu ketika untuk membuatkan laporan polis.  Saya juga cadang 

supaya pihak PDRM mengadakan atau menyediakan jurubahasa, 
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Bahasa Cina atau Bahasa Tamil untuk membantu mereka untuk 

membuat laporan polis agar mereka, laporan polis dapat dibuat dengan 

lancar. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu yang kelima ialah tentang Jabatan Kebajikan 

Masyarakat.  Di dalam, di pusat perkhidmatan saya, saya banyak 

mengendalikan permohonan untuk golongan pendapatan yang rendah 

ke Jabatan Kebajikan Masyarakat.  Tapi masalah utama timbul ialah 

kelewatan yang mana dia, jabatan tersebut mengambil masa lebih 

kurang, ada satu kes, sehingga enam bulan baru sahaja temuduga 

dibuat.  Golongan yang pendapatan rendah ini amat memerlukan 

bantuan kewangan.  Dan inilah satu saluran dan tempat pertolongan 

mereka dari segi kewangan.  Saya berharap Jabatan Kebajikan 

Masyarakat lebih menambahkan kakitangan agar permohonan dapat 

diluluskan dalam tempoh dua minggu, dua minggu.  Dan, dan saya juga 

berharap kakitangan di Jabatan Kebajikan Masyarakat lebih efisien dan 

cekap untuk mengadakan, meluluskan permohonan-permohonan. 

 

Isu yang keempat, keenam, ingin saya bangkitkan ialah masalah 

kesesakan jalan raya di sepanjang Jalan Lobak sehingga simpang 

Taman AST, Jalan Sungai Ujong, yang sering berlaku terutamanya 

waktu sekolah bersurai, dan kadang-kadang berlaku bila-bila masa 

sahaja.  Dan Kerajaan Negeri harus menyediakan tempat ruang untuk 

kenderaan untuk, khas untuk mereka, ibu bapa untuk, menyediakan 

letak kereta, khas untuk ibu bapa yang meletak kereta mereka dengan 

lebih teratur dan sistematik.  Saya juga berharap agar Kerajaan Negeri 

juga menaikkan taraf terutamanya Jalan Lobak ke simpang, simpang 

Taman AST, Jalan Sungai Ujong dari dua, tiga lorong ke empat lorong di 

pusingan tersebut agar kekesak, kesesakan lalu lintas di pusingan 

tersebut dapat dielakkan.  Itu saja, sekian, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Lenggeng: Dato’ Yang Dipertua, saya mohon keizinan untuk 

bersama-sama mengambil bahagian dalam ucapan menjunjung kasih 

kepada Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan di dalam acara 

perasmian.  Saya tengok Dato’ Yang Dipertua memulakan sesi pada kali 

ini dengan berpantun.  Dan disambut pula oleh pembawa usul, ahli 

Yang Berhormat daripada Seri Menanti pun membawa pantun.  

Disokong oleh ahli Yang Berhormat daripada Klawang pun membawa 

pantun.  Yang mengguna pantun ni orang seni, saya bukan orang seni, 

saya main ragbi.  Saya pantun tak pandai, pantun yang saya ingat satu 

je. 
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Tumbuk-tumbuk ‘lado’ 

Tumbuk ‘lado’ ‘ateh’ batu penggiling 

Nak tahu banyak ‘jando’ 

‘Kolo’ Pilah Jalan Senaling. 

 

Haa itu saya tau.  Hei ahli Yang Berhormat jangan marah, ada satu 

pantun ni saya gunakan. 

 

Buah ‘palo’ di luar pagar 

Mari dimakan dengan berangan 

Saya orang ‘tuo’ ‘terlobeh’ belajar 

Diumpat boleh dicaci jangan.  

 

Haa ni saya pun ‘mulolah’ mukadimah saya macam tu.  Dato’ Yang 

Dipertua, saya terlebih dahulu ingin menyentuh sedikit pasar harga 

rumah ni.  Saya berpendapat dalam konteks harga rumah ni, pihak 

berkuasa gagal menjalankan tugas.  Saya sebagai seorang juruukur 

bahan, seorang penilai dan juruukur bangunan, saya dapati harga yang 

dikemukakan oleh semua pemaju di negara kita, semua bohong.  Sebab 

dia cuba mencari keuntungan yang berlebihan.  Dalam, dengan izin, 

dengan menggunakan perkataan Inggeris, they try to maximize profit, 

dengan izin.  Jadi senang je, pihak berkuasa kena berani.  Kalau harga tu 

ditunjukkan, dia kena ikut.  Saya dah bertanya banyak pemaju, pemaju 

kata, dia kata, Dato’, Kerajaan tak ada, tak ada arahkan kita, 

kebanyakan dia pulak mintak naikkan, dia mintak pulak komisen pulak, 

kata dia.  Haa itu dia.  Jadi harga rumah ini merupakan satu sasaran 

kerajaan ter, tak kira Kerajaan Persekutuan ke, Kerajaan Negeri ke, 

kena control turunkan harga rumah. 

 

Bayangkan di Nilai rumah teres [RM]350 ribu seunit.  Untuk membeli 

rumah tu, seorang tu memerlukan pinjaman [RM]300 ribu, kalau dia 

orang Melayu di bank, [RM]300 ribu satu bulan dia kena bayar 

[RM]3,200.00.  Untuk melayakkan dia mendapat pinjaman bank 

[RM]3,200.00 bayaran sebulan, dia kena ada pendapatan sekurang-

kurangnya [RM]7,000.00.  ‘Berapo’ orang anak-anak kita yang ada 

pendapatan [RM]7,000.00?  Kita je bernasib baik, kalau ada buat kali ni 

semua setuju kenaikan elaun, kalau tidak pun kita pun tak mampu.   

 

Oleh yang demikian, ini merupakan satu sasaran semua pihak PBT, 

Kerajaan Negeri, pembangkang ke.  Pembangkang nak bantai, 

bantailah.  Kata harga, harga mahal, sebab yang menguntung besok 

anak-anak kita.  Tau.  Semua pemaju ni dalam dia mengira keuntungan 

tu, harga yang dibentang sekarang, dia mengira keuntungan 120 

peratus, percent 120.  Bayangkan.  Jadi itulah dia.  Jadi saya membawa 

usul di Dewan ini bahawasanya Kerajaan Negeri dan semua pihak 



 

126/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015      - 126 - 

 

berkuasa mesti berani control harga rumah betul-betul di dalam kita 

menghadapi kenaikan harga rumah.  Barang lain tak naik pun.  Kalau 

dia kata GST, tak mungkin.  Ini saja dinaik-naikkan.  Kalau harga tu, tak 

diluluskan, dia takleh buat rumah, kalau tak buat rumah, tak adalah 

harga naik. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya nak tadi nak sebut, saya tengok dalam 

ucapan tuanku, dia pun ada menyebutkan kesejahteraan rakyat.  

Kesejahteraan rakyat ni ada berhubung kait dengan kesihatan.  

Kawasan saya, kawasan Dewan Undangan Negeri merupakan salah 

satu kawasan banyak orang-orang miskin.  Tetapi Klinik  Kesihatan 

1Malaysia tak ada.  Saya bacakan senarai Klinik Kesihatan 1Malaysia 

yang wujud hari ini di Daerah Seremban.  Satu, Klinik Kesihatan 

1Malaysia Taman Rasah Jaya, tarikh mula operasi 1 Januari 2010.  Dua, 

Klinik 1Malaysia Taman Seremban Jaya, tarikh operasi 1 Januari 2010.  

Tiga, Klinik 1Malaysia Taman Gadong Indah Mukim Labu, 1 Januari 

2011.  Empat, Klinik 1Malaysia Taman Bukit Mika Mukim Seremban, 

operasi 1 Januari 2011.  Lima, Lot 10544 Mukim Ampangan Daerah 

Seremban, 1 Januari 2011.  Enam, Klinik 1Malaysia Semarak Nilai.  Yang 

Berhormat Nilai jangan kata tak ada apa-apa di Nilai.  Klinik 1Malaysia 

pun dah ada di Nilai, beroperasi 1 haribulan Disember 2009.  Tujuh, 

Klinik 1Malaysia Taman Jasmin Senawang, operasi 1 Ogos 2014.  Lapan, 

Klinik 1Malaysia Kuala Sawah Mukim Rantau operasi 1 September 

2014.  Dan satu yang terakhir, Klinik 1Malaysia Taman Desa Jasmin, 

pun Bandar Nilai akan mula beroperasi 1 haribulan Mei 2015. 

 

Pasal apa kawasan banyak jugak orang Ulu Beranang, orang Broga, 

yang ulu-ulu duduk, pasal apa tak ada di Ulu Beranang ke satu Klinik 

1Malaysia?  Apakah kawasan saya nak disisihkan?  Mentang-

mentanglah banyak orang kawasan saya banyak orang bukit.  Dia 

bukan sihat apa.  Sihat ini atas cara dia hidup. 

 

Baru-baru ni, saya suruh Jabatan Agama dia buat survey, saya cakap 

“cari di Seremban ni, manakah kampung yang paling banyak ibu 

tunggal”.  Jabatan Agama dia ketawa, dia kata, “To’ di Daerah Seremban 

kawasan yang paling banyak ibu tunggal adalah tiga, semua dalam 

kawasan Dato’, dia kata.  Haa, kam, di Ulu Beranang, Mendom dan 

Pantai”  Saya cakap, kurang asam pegawai ni, dia ketawa-ketawanya 

orang kampung saya.  Saya cakap check balik, jangan permainkan 

kampung saya.  “Jumlah ibu tunggal 329”.  “Bukak, berapa orang yang 

produktif?”  Dia bukak, “To’ ada empat orang saja”.  Maknanya, semua 

325 tu semua janda haa, janda ‘tuo-lah’ kalau lain perkataan dia. 

 

Dia ada sebab tempat macam di Ulu Beranang, Mendom dan Pantai, dia 

belakang dia bukit.  Angin dia cukup baik.  Bila pagi-pagi dulu, orang 
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kampung tu bukak rumah dia, dia menyapu di laman rumah dia untuk 

ni daun-daun pokok yang gugur di lamannya.  Yang laki ‘eh’ ‘pemaleh’.  

Laki ‘eh’ duduk dalam rumah haa, hisap rokok mintak kopi-O.  Sebab tu 

laki dia mati dulu.  Sebabkan tu bini ‘eh’ umur panjang.  Haa itu deh.  

Tuan-tuan yang laki-laki jangan amalkan rokok di rumah.  Hisap rokok, 

lopeh tu menjoghit kek kek bini “kopi-O den mano?”  Orang pompuan 

yang bekerja kerajaan ni amalkan Saturday Sunday, dengan izin, 

amalkan menyapu daun-daun pokok di rumah.  Barulah umur panjang. 

Ini tak.  ‘Kok’ ditakdirkan tuhan haa, banyak pulak duda-duda tunggal 

yang tinggal lagi daripada ibu tunggal sebab yang pompuan mati dulu 

pulak. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya nak sebut jugak di kawasan saya lampu-

lampu jalan masih banyak kawasan yang tak cukup lagi.  Di kawasan di 

Tarun, di Ulu Beranang, banyak lagi yang tak berlampu.  Jadi, mintak 

sangatlah Tenaga Nasional Berhad mengeluarkan peruntukan melalui 

peruntukan KKLW agar kawasan ini, sebab malam-malam orang-orang 

nak berjalan pun payah, tak berlampu, terlanggar pokok ‘deh’.  Jalan 

terlanggar pokok, jalan terlanggar pokok. 

 

Jadi, satu lagi Dato’ Yang Dipertua, saya mintak Kerajaan Negeri ini 

mengkaji usul yang dibawak ini, cadangan saya bawak ni, pasal 

pengeluaran pasir.  Kawasan sayalah yang mungkin paling banyak 

lesen yang dikeluarkan.  Pasir ni tuan-tuan bukan diturunkan oleh 

Kerajaan Negeri kepada kampung tu.  Pasir ni adalah anugerah Allah.  

Allah menganugerahkan kampung tu di sungai banyak pasir.  Dan satu 

lagi anugerah Allah dalam dunia ini adalah mati.  Allah anugerahkan 

kepada orang mati walaupun dia tak nak, dia akan mati jugak, tau.  Jadi 

orang yang mengeluarkan pasir ni, sepatutnya ‘eh’ ‘bilo’ ‘dio’ ‘dongar’ 

‘jo’ ‘ado’ ‘oghang’ kampung tu meninggal dunia, tak kira dia orang 

Melayu, tak kira dia orang Cina, tak kira dia orang India, hantarlah 

sedekah.  Saya tengok tak ada ‘soghang’ pun orang yang meninggal 

dalam kuasa saya, kawasan saya, tak kira Melayu, tak kira Cina, tak kira 

India, yang diberi sedekah oleh orang yang dapat pasir.  Walhal pasir tu 

keluar cukup bayak.   Allah anugerahkan kat kampung tu dapat pasir tu, 

yang berhasil, yang dapek hasilnya orang ‘tang’ ‘tah’ ‘mano’ batang 

hidung ‘eh’ datang, yang ‘dapek’ hasil tu, yang mengeluarkan.  Jadi, 

sepatut ‘eh’ bagilah orang kampung.  Bukan saya nak.  Yang saya 

mintak, bagi kat orang yang hari tu meninggal.  Sebab meninggal ni 

kadang-kadang dia berlaku secara kecemasan.  Orang, anak-anak dia 

pun tak ada duit untuk haa, menyelesaikan jenazah mak ayah dia pun.  

Pasal apa tak boleh dibantu orang yang keluar pasir ini.  Orang yang 

keluar pasir ni sekurang-kurangnya hasil satu bulan [RM]10,000.00.  

Takkan hari-hari orang mati di kampung.  Jadi, saya mintak Kerajaan 

Negeri. 
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Saya tak dapat menjerit kepada pengusaha hasil ni, sebab, pengusaha 

pasir ni sebab dalam meluluskan, pandangan saya sepatah pun tak 

ditanya.  Tetapi bila masalah timbul, bila lori sesak-sesak masuk 

kampung, semua orang kampung cari saya.  Bila meluluskan semua 

entah mana pihak yang meluluskan.  Tak boleh ke bertanya.  Seburuk-

buruk saya, saya tahu kawasan tu apa yang berlaku.  Jadi, saya bagitahu 

dah Pegawai Daerah Seremban.  Pegawai Daerah Seremban, nantilah 

kita kaji To’, nantilah kita kaji.  Betul jugak dia kaji, kuasa bukan dia.  

Jadi, eloklah, kalau ada ni besok, barulah orang senyum, pasir tu dia 

merasa, bila dia meninggal. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ni pasal jalan, banyak dalam tu, yang, yang tuanku 

menyebut pasal jalan.  Saya kebetulan saya selalu balik rumah mertua 

saya di Pilah.  Saya mengkaji orang Pilah ni cukup rugi apakala jalan tu 

dibesarkan.  Sebab tiap hari Jumaat, Sabtu, Ahad jalan tu penuh sesak 

dengan ‘kereto’ daripada Kuala Lumpur nak balik ke Karak.  Yang 

menjadi ‘mangso’ orang tempatan, orang Tanjung Ipoh, orang Terachi 

di sekitar Kuala Pilah.  Yang untuk orang yang nak balik Karak sebab 

gradient ataupun kenaikan bukit-bukit putus rendah berbanding 

dengan bukit di, di, di, Genting berbanding dengan yang lain. 

 

Jadi, saya pikir kerajaan kena buat cepat jalan untuk membaiki keadaan 

di Kuala Pilah.  Saya bersetuju dengan pandangan Yang Berhormat 

daripada Palong tadi.  Kalau kerajaan Pusat tak ada duit, gunakan 

sistem swasta agar jalan ni buatkan.  Kurang-kurang jalan ni besok 

besar, kalau tuan-tuan ni tengok naik Jalan Bukit Putus pun pelik jugak 

perancangan JKR.  Macam mana naik sini dua carriageway, lepas tu dah 

satu carriageway.  Jadi, nak saya katakan JKR bodoh nanti, marah pulak 

dia.  Tapi, saya tengok Menteri dia bukan engineer, lawyer.  Lawyer ni 

memanglah kaki pembohong.  Mintak maaflah kalau banyak lawyer sini.  

Kebanyakan lawyer semua kaki pembohong.  Cakap lain, ‘buek’ lain.  

Cakap tu kebanyakan, mintak maaflah saya perhatian kebelakangan ni 

banyak peguam yang bini dua sebab dia pandai bohong. 

 

Dato’ Yang Dipertua, dia nak marah, marahlah.  Hak saya bercakap 

sekali-kali.  Saya takleh bohong apakala saya pakai songkok.  Sebab 

arwah mak saya berpesan bila bercakap pakai songkok jangan bohong 

sebab songkok tu kau pakai bawak sembahyang.  Jadi, bila saya pakai 

songkok saya takleh bohong, saya cakaplah yang benar. 

 

Jadi, jalan di Kuala Pilah ni ‘kono’ diperbaiki dan haa, saya nak beritahu 

Kerajaan Negeri, orang-orang kampung di Kuala Pilah datang complaint 

‘kek’ saya pasal apa UiTM tu dipindahkan ke Seremban, kata dia.  Dulu 

sekurang-kurang UiTM tu ada di Kuala Pilah, kurang-kurang orang 
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kampung tu rumah dia boleh ‘dibuek’ ‘eh’ rumah tambahan.  Disewa 

kepada pelajar-pelajar tu.  Hari ni semua dah dipindah ke Seremban.  

Sepatutnya UiTM tu universiti untuk budak-budak Melayu, Kuala Pilah-

lah paling sesuai sebab situ merupakan kawasan semua orang Melayu.  

Yang dipindahkan ‘kek’ Enstek ‘buek’ ‘apo’?  Besok budak-budak tu pun 

tak tahu pergi karaoke menyanyi.  Di Pilah mana ada karaoke.  Enstek 

banyak karaoke.  Ini kono kaji jugak.  Kalaulah Kerajaan Negeri 

mengatakan pemindahan daripada Kuala Pilah ke Seremban itu, UitM 

itu kehendak pengurusan UiTM, beritahu UiTM keputusan 

memindahkan itu adalah sepatutnya kuasa Kerajaan Negeri sebab land 

matter is a state matter, dengan izin.  Untuk memindahkan kegunaan 

tanah adalah kuasa Kerajaan Negeri, bukan kuasa Naib Canselor UiTM. 

 

Dato’ Yang Dipertua, dah habih ke masa ‘se’?  Saya tak bagi ruang Yang 

Dipertua, tapi sebelum naik ni saya dah beritahu Yang Dipertua, Dato’ 

Yang Dipertua kalau saya bagi saya berucap lebih, inshaa Allah malam 

‘kang’ saya belanja Dato’ Yang Dipertua makan.  Haa sebab tu dia 

hangguk ‘se’.  Sebab tu tuan-tuan dalam dunia ni kena pandai hidup.  

Jangan tuan-tuan haa, ‘bertongkar’, ‘bertongkar’, ‘bertongkar’ ‘jo’.  Jadi 

macam tadilah, ahli Yang Berhormat dari Chennah ‘bertongkar’ tadi, 

saya dalam hati kalau ‘bertongkar’ panjang saya nak bangun buat usul, 

perut saya dah lapar, berhentilah To’, saya nak makan. 

 

Haa, jadi, Dato’ Yang Dipertua, saya penghujung dah ni.  Ni apa ni pun, 

saya nak komen dalam Dewan, kerana ini merupakan Dewan tertinggi 

di Negeri Sembilan, pasal EPF atau KWSP ni, pengeluaran dia punya 

sumbangan potongan gaji tu.  Sebab banyak orang-orang ramai di luar 

‘posan’ kat saya “To’ tolong sebut To’, kalau boleh umur 55 tahun tu 

boleh terus keluar, keluarlah”.  Sebab umur 60, tak semua orang boleh 

hidup.  Kadang-kadang 60 besok, dah habis ‘deh’.  Umur dia 55 tahun, 

dia nak keluar, keluar.  Kalau dia tak nak keluar, tak apa.  Saya dulu 

keluar umur saya 61 tahun.  Tak nak 55 sebab saya yakin saya ‘kuek’ 

lagi, sampai umur 61 dah ‘ghaso’ dah lain macam, ‘copek-copek’ saya 

keluarkan.  Sebab saya takut nanti baitulmal ambil ‘lobeh’.  Eh kalau 

tuan-tuan kalau, kalau meninggal, duit tuan-tuan dalam EPF tu, 

sebahagian yang berugama Islam akan pulang ke Baitulmal.  Jadi 

sebelum baitulmal ambik, baik saya keluarkan ‘copek’.  Jadi, Dato’ Yang 

Dipertua, saya membawa usul di Dewan yang mulia ni lah, sesiapa 

penyumbang EPF tu kalau nanti umur 55 tahun dia keluarkan, 

benarkan dah lah.  Janganlah tak di, dibenarkan apa, mengeluarkan apa. 

 

Akhir sekali saya nak ucap tahniah kepada semua ahli Dewan.  

Semalam perasmian, semua saya tengok semua smart-smart pakai 

number 1 dress.  Smart-smart semua, ahli Yang Berhormat dari Chennah 

saya tengok pakai songkok, saya cakap dia ni layak nak kahwin dengan 
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orang Melayu ni, nak saya atur.  Yang Berhormat kalau nak kahwin 

dengan budak Melayu, kalau nak tengok semalam Yang Berhormat 

‘apo’, pakai songkok, hui ni macam orang Islam baru.  Jadi, saya nak 

ucap, walaupun orang tuduh tu, dia kata “To’, Negeri Sembilan akan 

kecoh macam berlaku di Perak”.  Saya cakap “Tak, di Negeri Sembilan 

lain”.  Dia Yang Berhormat dari pembangkang dengan apa pun, ada 

masa Yang Berhormat dianggap saya Ketua Pembangkang, pun saya tak 

marah.  Sebab apa, itu yang harus berlaku.  Jangan, jangan bergaduh. 

Kita bergaduh bila nak menang pilihan raya.  Dah habis tu kita buatlah 

kerja kita.  Besok nak hadap pilihan raya besok, we are no more friend, 

dengan izin.  Sekarang ni kita kawanlah.  Nak hadap pilihan raya, 

lainlah.  Haa jadi, saya nak ucap tahniah. 

 

Semalam tengok smart.  Tak tahulah siapa yang ambil gambar, kalau 

ambil gambar masukkanlah dalam, dalam blog, baru orang nampak.  

Nampak bergaya.  Utamanya yang pakai songkok Melayu, yang botak-

botak ni lagi nampak muda tau.  Eh, Yang Berhormat tak boleh marah, 

saya pun botak haa.  Saya bukan mencaci.  Saya menyebut diri saya.  Eh, 

tuan-tuan jangan ketawa, tengok orang tak berambut tu, Allah maha, 

Allah maha adil di dunia ini.  Ingat.  Semua di dunia ni diadakan 

berpasangan lelaki-perempuan, hitam-putih, gemuk-kurus, tinggi-

rendah.  Semua berpasangan.  Allah maha adil.  Orang lelaki ni diadakan 

berpasangan jugak dua kepala.  Satu di atas, satu di bawah.  Apakala 

kepalanya di atas tu confirm yang di bawah masih handal.  You don’t 

underrate me know.  Haa, mintak maaflah, orang perempuan ramai.  

Kalau tak ‘kang’, saya bagi kursus. 

 

Sekali lagi, yang, Dato’ Yang Dipertua, saya fikir lepas ni, Dato’ Yang 

Dipertua, hari dah hujan di luar, kita sambung ke besok ke, boleh?  Kita 

sambung besok ke.  Jadi, hanya saya penghujung je lah, walaupun ini 

tak menyebut apa, walaupun kita dah kenaikan elaun sikit.  Tapi kalau 

Dato’ Yang Dipertua terlebih elaun Dato’, Dato’ hulur-hulurlah kat saya.  

Kadang-kadang orang kawasan saya pandang saya.  Saya tak, saya, tak, 

tak memberitahu orang kawasan saya elaun saya dah naik.  “Berapa 

elaun Dato’?”  “Masih [RM]4,800.00”.  Sebab, itu, jadi Dato’ Yang 

Dipertua, ucap terima kasih, saya ucap terima kasih kepada semua ahli 

EXCO kerajaan sebab ahli EXCO Kerajaan ni walaupun kuasa lebih, tapi 

dia tak boleh bercakap, kita je bantai dia dalam mesyuarat.  Jadi, dia 

kena angguk saja.  Jadi, itu ruginya gaji lebih.  Sebab tak boleh bercakap.  

Kita hak kita, walaupun kita gaji kurang, kita boleh bantai dia orang.  

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Ada lagi?  Silakan.  10 

minutes.  10 minit, dengan izin. 
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Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Ya.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua 

kerana mengizinkan saya turut serta dalam, dalam membahaskan dan 

menjunjung kasih Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar yang telah merasmikan dan menitahkan titah ucapan diraja dan 

merasmikan persidangan Dewan pada hari semalam. 

 

Dato’ Yang Dipertua, perkara pertama yang saya nak bangkitkan adalah 

berkenaan slogan ataupun ungkapan yang dikatakan dalam titah 

ucapan baginda bahawa “memakmurkan negeri, mensejahterakan 

rakyat”.  Memang betul.  Memakmurkan negeri bukan bermaksud kita 

mempunyai bangunan yang apa, bangunan pencakar langit yang tinggi 

ataupun pembangunan fizikal semata-mata.  Tetapi jauh lebih penting 

adalah pembangunan yang mampan, yang komprihensif yang turut 

mengambil kira kesihatan dan keselamatan semua rakyat Negeri 

Sembilan di bawah payung di bawah naungan Duli Yang Maha Mulia 

Tuanku. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya nak menarik perhatian Dewan yang mulia ini 

berkenaan dengan satu insiden yang berlaku pada 27 haribulan 

Februari pada awal tahun ini iaitu di mana satu kebakaran besar telah 

berlaku di Kualiti Alam, Pusat Kualiti Alam dekat Sendayan.  Dan 

kebetulan insiden tersebut berlaku genap 20 tahun pusat tersebut 

beroperasi.  Yang mana lesen pertama selama 20 tahun ataupun 

konsesi 15 tahunnya tamat pada 28 Februari yang lepas.  Dan memang 

Kerajaan Pusat melalui Kementerian Alam Sekitar telah melanjutkan 

tempoh konsesi selama 15 tahun lagi untuk Kualiti Alam beroperasi di 

tapak berkenaan.  Tetapi, saya rasa kebakaran tersebut merupakan 

satu, satu peristiwa yang untuk kita sama-sama merenungi, untuk 

sama-sama kita meninjau semula, untuk kita menggunakan minda kita, 

fikir semula, apakah pusat tersebut wajar dan sesuai dikekalkan di 

kawasan tersebut, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Lantaran daripada insiden itu, berbagai rungutan telah kami ketengah.  

Saya percaya, khasnya daripada penduduk yang tinggal di kawasan 

tersebut.  Maka dengan itu, pada tengah ha, paa petang ni, saya di sini, 

saya kemukakan secara rasmi jumlah tandatangan.  Ni saya tunjukkan.  

Terpaksa saya siapkan dalam empat jilid.  Tandatangan daripada 

rakyat Negeri Sembilan yang berjumlah 13,131 orang yang kami 

berjaya mengumpulkannya dalam masa beberapa minggu sahaja.  Saya 

percaya, dengan adanya tandatangan sebegini, ia bukan sahaja 

memberikan mandat kepada kami.  Dan saya nak tegaskan kami tidak 

menggunakan isu ini sebagai isu politik, ia bukan isu politik saya nak 

katakan.  Ia isu kepentingan, keselamatan dan kesihatan kepada rakyat 

jelata khasnya mereka yang duduk di kawasan tersebut. 
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Dengan adanya tandatangan ini, saya berharap ia juga merupakan satu 

mandat ataupun kekuatan kepada Kerajaan Negeri, dan juga 

membolehkan Kerajaan Negeri mempunyai kuasa tawar menawar yang 

lebih tinggi apabila berunding, berbincang dengan Kerajaan 

Persekutuan untuk memindahkan ataupun mengalihkan pusat 

tersebut.   Biar yang Sendayan ni ditutup.  Dan dipilih tempat lain yang 

lebih sesuai, kalau boleh jangan berada di Negeri Sembilan.  Biar di 

Negeri Sembilan ni kita bersih daripada segala sisa toksid.  Sebab saya 

rasa lagi banyak yang boleh kita usahakan dan banyak lagi industri 

yang boleh janakan ekonomi dan pembangunan untuk Negeri Sembilan 

di bawah kepimpinan Yang Amat Berhormat Rantau. 

 

Jadi, saya berharap dengan adanya tandatangan ni, dan salinannya saya 

akan serahkan kepada Yang Amat Berhormat lepas sidang ni.  Dan saya 

juga percaya bahawa kawasan tersebut antara kawasan yang menjadi 

kawasan tumpuan pembangunan negeri khasnya Bandar Seri 

Sendayan.  Dan saya juga, saya tak pasti, mungkin express way daripada 

KLIA yang disebutkan oleh Yang Amat Berhormat Menteri Besar juga 

melalui kawasan sekitar tersebut.  Jadi, pembangunan sebegini, kami di 

pihak pembangkang cukup bersetuju.  Tetapi bukan kualiti Alam.  Jadi 

saya berharap suara daripada rakyat ini akan dapat dikemukakan 

kepada Kerajaan Negeri dan seterusnya dipanjangkan kepada Kerajaan 

Persekutuan. 

 

Dan saya jugak ambil kesempatan pada petang ni, Dato’ Yang Dipertua, 

apakah laporan lengkap daripada Jabatan Kesihatan dan DOE (Jabatan 

Alam Sekitar) berkenaan dengan insiden yang berlaku pada 27 

Februari tersebut telah siap dan kalau, kalau sudah siap, saya mohon 

penjelasan daripada Kerajaan Negeri ketika menggulung perbahasan 

pada hari besok. 

 

Perkara kedua yang saya nak bangkitkan, Dato’ Yang Dipertua, adalah 

berkenaan dengan kesesakan.  Isu ini memang, saya rasa antara isu 

yang lazim, setiap kali saya diberikan peluang untuk berbahas dalam 

Dewan yang mulia ini akan saya kemukakan sebab kawasan saya di 

kawasan bandar, yang kesesakan tu memang tak dapat nak dielakkan.  

Dan kita mengaku keadaan kesesakan ataupun masalah, sindrom yang 

berlaku ni merupakan antara perkara yang kita kena hadapi bila ada 

arus pembangunan.  Kita setuju.  Tetapi apakah usaha kita untuk 

menangani dan mengatasi masalah ini. 

 

Pada persidangan bulan Disember tahun lepas, ketika perbahasan, 

ketika menggulungnya, Yang Amat Berhormat Rantau pernah 

menyatakan bahawa kerja-kerja untuk membina susur keluar daripada 

arah Seremban 2 memasuki Lebuhraya Utara Selatan, arah utara, 
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dalam, di peringkat pengambilan tanah tetapi menghadapi masalah 

sedikit sebab pemilik tanah yang juga merupakan pemaju, berasa, saya 

menggunakan perkataan yang digunakan oleh Yang Amat Berhormat 

ketika itu, a bit upset, rasa kecewa sikit sebab ia telah menjejaskan 

pelan pembangunan yang telah diluluskan kepada mereka sebelum itu. 

 

Jadi, saya nak mohon penjelasan daripada Kerajaan Negeri setakat 

manakah projek pengambilan tanah tersebut dan ap, bilakah susur 

keluar tersebut akan disiapkan sepenuhnya.  Sebab kesesakan yang 

berlaku khasnya di penghubung, ataupun jalan yang menyambungkan 

Seremban dengan Seremban 2 tersebut, kini dalam keadaan yang 

sentiasa sesak.  Tak kira cuaca.  Kalau cuaca cerah ke, dia bukan setakat 

berlaku hanya di waktu puncak, tetapi sepanjang masa.  Jadi saya harap 

perkara ini dapat diberikan top priority oleh Kerajaan Negeri. 

 

Dan seterusnya berkenaan dengan kesesakan jugak.  Saya nak tanya, 

pagi tadi, ada Yang Amat Berhormat ketika menjawab soalan ada 

mengatakan bahawa plaza tol baru yang berjarak kira-kira lima 

kilometer dari plaza tol yang sedia ada dijangka siap pada penghujung 

tahun ni, ataupun awal tahun hadapan.  Saya nak tanya, apakah plaza 

tol yang baru ini, jajaran jalannya besok, selepas siap, akan sambung 

terus ke S2 Heights dan Bandar Seri Sendayan?  Sebab kalau itu yang 

berlaku.  Maknanya keadaan kesesakan yang kita hadapi hari ini, saya 

percaya dapat dikurang-kurang, dapat dikurangkan sekurang-

kurangnya 30 peratus. 

 

Dato’ Yang Dipertua, satu lagi perkara adalah berkenaan dengan PBT.  

Kita mengetahui dan saya rasa ketika ahli-ahli Majlis yang baru, yang 

angkat sumpah pada dua bulan yang lepas, Yang Amat Berhormat 

sendiri menyatakan bahawa kebanyakan, lebih kurang 70 peratus 

soalan dalam Dewan yang mulia ini berkaitan dengan PBT.  Memang 

betul, kita tahu.  Jadi, saya nak tanya, berkenaan dengan beberapa 

perkara yang berkaitan dengan PBT.  Yang pertama, saya bersetuju 

dengan Yang Amat Berhormat yang mengatakan bahawa bila berlaku, 

bila kerja-kerja untuk penurapan jalan, haa ini bukan untuk, untuk 

tambah lubang, untuk penurapan semula atau naik taraf jalan tar, jalan, 

sepatutnya di musim yang, musim kering.  Awal tahun, pertengahan 

tahun. 

 

Tapi saya nak menarik perhatian Kerajaan Negeri bahawa pada tahun 

lepas, ketika Dewan ini bersidang bulan Disember, bulan hujan tu. Di 

kawasan saya sendiri ada berlaku penurapan jalan yang dua-tiga 

kilometer panjang.  Tapi kalau saya pantau waktu tu, nanti kata, Yang 

Berhormat kawasan tu pantau penurapan semula jalan pulak, nanti jadi 

isu lain.  Jadi cuma saya harap, saya setuju secara principal.  Kecuali 
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yang mana yang urgent.  Kalau tidak penurapan kita buat di musim 

yang tak ada hujan, supaya jaga kualiti tersebut. 

 

Berkenaan dengan penurapan jalan ni, terdapat satu insiden, haa 

insiden ni saya nak sebut, saya pernah sebut, saya nak in, sebut specific 

sekali lagi dalam Dewan ni, berkaitan dengan keputusan mahkamah.  

Saya tak mahu, tak mahu, apa pertikaikan ataupun nak sebutkan 

keputusan penghakiman daripada Mahkamah Tinggi.  Mahkamah 

Sesyen dan Mahkamah Tinggi telah memberikan keputusan bahawa 

dalam satu kes yang melibatkan MPS, liability, 50 peratus liability 

ditanggung oleh MPS.  Dan MPS sendiri telah mengambil peguam luar, 

dia tak gunakan Penasihat Undang-Undang Negeri, dia ambil peguam 

luar pulak untuk buat rayuan.  Dia tak puas hati dengan keputusan, dia 

dah, sudah memfailkan notis rayuan di Mahkamah Rayuan baru-baru 

ini. 

 

Saya memohon, jasa baik Kerajaan Negeri, supaya mengarahkan maj, 

PBT ataupun MPS dalam hal ini, supaya menarik balik, menarik balik 

rayuan tersebut.  Logiknya senang, keputusan yang dibuat oleh 

Mahkamah Sesyen yang diiktiraf oleh mahkamah, ataupun yang 

disahkan, yang menolak rayuan daripada MPS oleh Yang Arif 

mahkamah, Hakim Mahkamah Tinggi adalah pampasannya hanya 

[RM]40 lebih ribu sahaja.  Sebab saya bimbang yuran guaman yang 

akan digunakan oleh MPS nanti lebih banyak daripada jumlah ini.  Dan 

memang berlaku kematian, it’s a fatal accident, dengan izin, Dato’ Yang 

Dipertua.  Dan ia, ia, ia, saya pernah sebutkan nama, dan nama si mati 

dalam kejadian tersebut adalah namanya Lee Kuan Yew.  Tapi ni Lee 

Kuan Yew Malaysia punya.  Jadi saya memohon campur tangan 

daripada Kerajaan Negeri, bukan saya nak menghalang hak apa, hak 

MPS untuk membuat rayuan.  Cuma saya harap, budi bicara Kerajaan 

Negeri mengarahkan MPS supaya menarik balik rayuan tersebut. 

 

Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan kes ini jugak, Mahkamah Tinggi 

sendiri telah membuat satu ruling yang saya rasa perlu kita sama-sama 

amati bersama dan kita sama-sama pandang berat iaitu berkenaan 

dengan sistem aduan e-public yang dikendalikan, okay, oleh MPS secara 

online tersebut dianggap sebagai, kalau sesiapa yang sudah membuat 

aduan secara online tersebut kepada MPS, dan aduan tersebut tidak 

ditangani, besok berlaku apa-apa kemalangan MPS bertanggungan.  Ini 

kes dia.  Sebab aduan tentang lubang jalan tersebut, kerosakan tersebut 

telah diadukan kepada MPS dua minggu sebelum kejadian.  Jadi saya 

jugak mohon supaya MPS boleh meningkatkan mutu kerja dan juga 

proaktif mereka terhadap aduan-aduan yang diterima. 
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Berkenaan dengan PBT, satu lagi yang saya nak mohon penja, 

penjelasan di sini adalah dalam beberapa minggu yang lepas, Kerajaan 

Negeri ataupun khasnya MPS dan MPN ada melancarkan satu pasukan 

khas yang terdiri beberapa orang, saya tak pasti ahli Majlis ataupun 

kakitangan Majlis sendiri, berkenaan dengan cara menangani satu, dia 

macam task force untuk menangani aduan-aduan yang diterima.  Jadi 

saya nak mohon penjelasan daripada Kerajaan Negeri, bagaimanana 

special team ini, pasukan khas ini akan beroperasi dan macam mereka 

akan melaksanakan kerja mereka dalam menangani aduan-aduan yang 

diterima. 

 

Dato’ Yang Dipertua, satu lagi yang saya nak sebutkan berkenaan 

dengan perkara ini adalah berkenaan dengan pembinaan ….. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Dua perkara terakhir.  Okay.  Yang 

pertama berkenaan dengan MRR, Jalan Lingkaran Tengah Fasa 3B.  

Saya, saya nak ulangi ucapan terima kasih kepada Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar sebab Yang Amat Berhormat pada 

persidangan bulan Disember yang lepas, membenarkan lanjutan masa 

untuk pemilik-pemilik asal mereka.  Mereka telah terima pampasan 

tetapi perlukan masa untuk dapatkan tempat kediaman mereka.  

Sewaktu saya kemukakan, Yang Amat Berhormat jawapan yang, 

respond yang sangat positif.  Dan sehingga ke hari ini, Yang Amat 

Berhormat, masih ada beberapa keluarga, majoriti sudah pindah.  Saya 

rasa dalam bawah 10 keluarga daripada asalnya 43 lot yang terlibat, 

saya mohon sekali lagi, haa ini kali kedua jasa baik, kalau boleh 

Kerajaan Negeri, walaupun Kerajaan Pusat punya projek, JKR 

Persekutuan, saya mohon Kerajaan Negeri supaya benarkan, saya telah 

meng-interview beberapa keluarga dan menurut mereka, mereka dalam 

proses untuk pindah.  Dah beli rumah.  Sudah menandatangani 

perjanjian jual beli.   Cuma proses tu tak siap lagi.  Jadi saya mohon 

supaya Kerajaan Negeri supaya untuk fasa 3B ni khasnya, segalanya 

daripada A ke Z, dapat berjalan dalam keadaan yang harmoni.  Sebab 

setakat dari tahun lepas hingga sekarang ni, semuanya dalam keadaan 

harmoni.  Jadi, saya mohon pihak Kerajaan Negeri dan juga JKR dapat 

me, apa, memberikan kelonggaran kepada mereka yang terti, terlibat 

case to case basis secara flexible. 

 

Dan perkara terakhir yang saya nak kemukakan pada petang ni, Dato’ 

Yang Dipertua, adalah berkenaan dengan, dalam satu kes rayuan ke 

Mahkamah Persekutuan, Kerajaan Negeri telah menggunakan khidmat 
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peguam swasta untuk mewakili Kerajaan Negeri.  Tidak menggunakan 

khidmat daripada Penasihat Undang-Undang Negeri yang lazimnya, 

yang sepatutnya menjadi peguam kepada pihak Kerajaan Negeri dalam 

hal sebegini.  Saya pernah tanya soalan, tapi saya terpaksa kemukakan 

Dato’ Yang Dipertua, bukan untuk, untuk apa, untuk lawan Dato’ Yang 

Dipertua, sebab soalan saya ditolak, jadi saya nak mohon penjelasan 

daripada Kerajaan Negeri.  Apakah rasionalnya menggunakan khidmat 

peguam tersebut? 

 

Saya nak katakan di sini, saya ada pengalaman dengan, dengan pihak 

Peguam Negara ataupun di negeri ini, Penasihat Undang-Undang 

Negeri, Jabatan Peguam Negara di asalnya mereka mengambil graduan 

daripada universiti.  Lulusan undang-undang.  Hanya ambil mereka 

yang mempunyai keputusan terbaik.  Haa ini ini bukan mohon boleh 

masuk punya.  Saya sendiri tahun, saya nak sebutkan 10 tahun lepas, 

tahun 2005, pada petang hari keputusan CLP, saya sendiri pernah 

terima panggilan daripada Pejabat Peguam Negara, mohon pergi 

interview, mengundang saya pergi interview.  Tapi memang saya tolak 

dengan apalah, waktu tu, sebab saya tak minat.  Jadi saya berdasarkan 

insiden dengan pengalaman saya sendiri, saya percaya pihak Peguam 

Negara dan juga Penasihat Undang-Undang Negeri sendiri merupakan 

pihak yang paling sesuai, paling layak untuk mewakili kepentingan dan 

jugak hak Kerajaan Negeri dalam menangani kes sebegini. 

 

Jadi saya nak mohon penjelasan pihak Kerajaan Negeri, kenapa ambil 

peguam luar dan yuran yang telah dibayar, yang telah ataupun akan 

dibayar kepada peguam berkenaan, dan pihak mana yang menanggung.  

Jadi, sekian sahaja perbahasan saya.  Terima kasih kepada Dato’ Yang 

Dipertua kerana membenarkan pelanjutan masa.  Sekian, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Ahli-ahli 

Yang Berhormat sekalian, sebentar lagi saya akan menangguhkan 

persidangan kita.  Sesi perbahasan usul ini akan disambung semula 

pada hari Selasa, 22 April 2015 bersamaan, mintak maaf, Hari Rabu, 

bersamaan dengan 3 Rejab, 1436 Hijrah pukul 10.00 pagi.  Dewan 

ditangguhkan. 

 

[Persidangan ditangguhkan pada jam 5.26 petang] 
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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KETIGA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI YANG KE-13 

PADA 22 APRIL 2015 

 

  

HADIR: 
 

Bil. NAMA ADUN 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

Y.B. Dato’ Dr. Haji Awaludin bin Said, D.S.N.S., A.N.S., 

P.M.C. 

Kota 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

Y.A.B. Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan, 
S.P.N.S., D.S.N.S., P.S.D., D.S.S.A., A.N.S. 

Rantau 

3. Y.B. Dato’ Haji Hasim bin Rusdi, D.P.N.S., D.M.S.M., P.P.T., 

J.P., A.N.S., A.M.N., P.M.C., P.J.K. 
Labu 

4. Y.B. Dato’ Manickam a/l Letchuman, D.P.N.S., P.M.C., P.J.K. Jeram Padang 

5. Y.B. Dato’ Haji Ismail bin Lasim, D.S.N.S., A.N.S., P.M.C. Senaling 

6. Y.B. Dato’ Norhayati binti Omar, D.S.N.S., P.M.C., P.J.K. Pilah 

7. Y.B. Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli, 
D.P.N.S., P.M.C., P.J.K. 

Serting 

8. Y.B. Dato’ Zaifulbahri bin Idris, D.P.N.S., D.N.S., P.J.K. Chembong 

9. Y.B. Dato’ Haji Jalaluddin bin Haji Alias, D.P.N.S., P.G.D.K., 

D.N.S., J.P. 
Pertang 

10. Y.B. Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar, D.P.N.S., J.P., 

P.M.C., P.J.K. 
Bagan Pinang 

11. Y.B. Tuan Abd. Razak bin Ab. Said, P.M.C., P.J.K. Gemas 

12. Y.B. Dato’ Haji Abu Ubaidah bin Dato’ Haji Redza, 
D.P.N.S., J.P. 

Ampangan 

13. Y.B. Dato’ Haji Lilah bin Haji Yasin, D.S.N.S. Palong 

14. Y.B. Dato’ Haji Mohammad Razi bin Haji Kail, D.S.N.S. Juasseh 

15. Y.B. Dato’ Abd. Samad bin Haji Ibrahim, D.P.N.S., D.N.S., 

J.P., P.M.C., P.J.K. 
Seri Menanti 

16. Y.B. Dato’ Haji Yunus bin Rahmat, D.S.N.S., D.M.S.M., K.M.N., 

J.P., P.J.K. 
Klawang 

17. Y.B. Dato’ Haji Ishak bin Ismail, D.S.N.S., J.P., K.M.N., A.M.N. Lenggeng 

18. Y.B. Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali, D.N.S., P.M.C. Sungai Lui 
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Bil. NAMA ADUN 

19. Y.B. Tuan Haji Abu Samah bin Mahat, D.N.S., A.N.S., P.M.C. Johol 

20. Y.B. Tuan Mohd. Ghazali bin Abd. Wahid, D.N.S., A.N.S., 

P.M.C. 
Paroi 

21. Y.B. Tuan Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

22. Y.B. Tuan Mohd. Isam bin Mohd. Isa, D.N.S., A.N.S., P.J.K. Gemencheh 

23. Y.B. Tuan Loke Siew Fook Chennah 

24. Y.B. Tuan Haji Aminuddin bin Haji Harun Sikamat 

25. Y.B. Tuan Cha Kee Chin Bukit Kepayang 

26. Y.B. Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Senawang 

27. Y.B. Tuan Chai Tong Chai Chuah 

28. Y.B. Tuan Ean Yong Tin Sin Lukut 

29. Y.B. Tuan Yap Yew Weng Mambau 

30. Y.B. Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

31. Y.B. Tuan Ravi a/l Munusamy Port Dickson 

32. Y.B. Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

33. Y.B. Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

34. Y.B. Tuan Chew Seh Yong Bahau 

35. Y.B. Tuan Siow Kim Leong Lobak 

36. Y.B. Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 
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HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. Y.B. SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Haji Mat Ali bin Hassan, D.P.N.S., D.P.T.J., J.M.N., P.A.T., A.M.T.) 

 

2. Y.B. PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Y.B. Dato' Iskandar Ali bin Dewa, D.P.N.S., A.M.P.) 

 

3. Y.B. PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Haji Tahar bin Haji Sudin, D.P.N.S.) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Encik Mohd. Amin bin Ludin, A.N.S.) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Cik Nursheeba Laili binti Safian) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.00 pagi] 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara pertama, Membaca Doa.  Dipersilakan 

Yang Berhormat ADUN Linggi. 

 

[Y.B. ADUN Linggi telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap Dewan Negeri] 

 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Yang 

Dipertua Dewan. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Bismillahirrahmanirrahim.  

Assalamualaikum w.b.t. dan salam sejahtera.  Alhamdulillah, segala puji 

bagi Allah, selawat dan salam ke atas junjungan kita Nabi Muhammad 

s.a.w.  Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji 

Hasan; Menteri Besar Negeri Sembilan Darul Khusus, Yang Berhormat 

ahli-ahli Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri, ahli-ahli Yang Berhormat, 

ketua-ketua jabatan, Dato’-Dato’, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-puan 

hadirin yang dihormati sekalian. Persidangan Pertama Penggal Ketiga, 

Dewan Undangan Negeri Yang Ke-13 disambung semula. 

 

 

3. PERTANYAAN-PERTANYAAN 

 

3.1 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan 

(Hari Kedua) 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketiga, Pertanyaan-Pertanyaan.  

Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan (Hari 

Kedua). 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan Yang Berhormat Ahli 

Dewan Undangan Negeri Johol. 
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Y.B. ADUN Johol: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, soalan nombor 1. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan usaha 

yang sentiasa dijalankan oleh berbagai-bagai pihak untuk memastikan 

supaya pemantapan dan peningkatan Syiar Agama Islam di kalangan 

masyarakat Orang Asli di Negeri Sembilan ini sentiasa dijalankan oleh 

banyak agensi.  Agensi-agensi pusat seperti JAKIM dan agensi di dalam 

Negeri Sembilan sendiri kita ada Jabatan Kemajuan Hal Ehwal Orang 

Asli (JAKOA), kita ada Jabatan Hal Ehwal Agama Islam Negeri Sembilan.  

Dan seterusnya Majlis Agama Islam jugak maminkan peranan di dalam 

usaha untuk kita memastikan supaya kepentingan dan jugak hal ehwal 

penduduk Orang Asli yang beragama Islam, ini sentiasa dapat dipantau 

dan diberikan perhatian. 

 

JAKOA di peringkat sebagai di peringkat kebangsaan, Dato’ Yang 

Dipertua adalah merupakan sebagai pemegang amanah dalam 

perlembagaan kita.  Haa ini dalam perlembagaan negara kita jelas 

merujuk bahawa Orang Asli ini diurus dan di, hal ehwalnya dijaga oleh 

Jabatan Kemajuan Hal Ehwal Orang Asli.  Dan sebarang apa sahaja 

berkenaan dengan hal ehwal Orang Asli ini akan mesti mendapat 

kelulusan daripada jabatan ini kerana mereka adalah merupakan 

sebagai guardian, dengan izin Dato’ Yang Dipertua, kepada masyarakat 

Orang Asli yang duduk bertaburan di seluruh negara dan jugak begitu 

di Negeri Sembilan. 

 

Di Negeri Sembilan, Dato’ Yang Dipertua, kita menjalankan usaha untuk 

memastikan supaya kepentingan dan jugak hal ehwal penduduk 

masyarakat Orang Asli ini yang beragama Islam, akan sentiasa dapat di 

dalam pemantauan dan jugak di dalam kita punya radar.  Berbagai 

usaha dan jugak banyak pegawai-pegawai, banyak apa ni, kakitangan 

yang dikhaskan untuk kita menjalankan tugas dan menjalankan 

amanah ini untuk kita pastikan urusan mentadbir masyarakat Orang 

Asli dan jugak mentadbir mereka yang beragama Islam ini akan dapat 

diteruskan dengan seca, secara terbaik yang mungkin. 

 

JAKIM, Dato’ Yang Dipertua, mempunyai kakitangan yang khusus apa 

yang dipanggil sebagai Penggerak Masyarakat Orang Asli di Negeri 

Sembilan ini.  Ada lebih kurang 17 orang Penggerak Masyarakat Orang 

Asli yang dilantik terus oleh JAKIM dan mereka ini disiapkan tempat 

kediaman khas di tempat-tempat masyarakat Orang Asli itu sendiri.  

dan mereka ini jugak merupakan sebagai Imam di kawasan setempat 

yang mana Majlis Agama Islam telah memutuskan bahawa setiap 

kawasan penempatan Orang Asli di Negeri Sembilan ini jika ada 

masyarakat Orang Asli yang menganut ataupun yang memeluk Agama 
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Islam, masyarakat Islam masyarakat Orang Asli ini, maka Majlis Agama 

Islam mengambil keputusan tiga tahun lepas, iaitu untuk kita mestilah 

mempunyai sebuah surau untuk mereka menjalankan tempat untuk 

mereka beribadat, Imam disediakan.  Dan yang penting sekali ialah 

surau ini dijadikan sebagai jugak sebagai puat masyarakat kepada 

penduduk Orang Asli, baik yang beragama Islam mahupun mereka-

mereka yang  mahu meninjau dan melihat kegiatan yang dilakukan oleh 

penduduk yang beragama Islam di situ. 

 

Jadi, alhamdulillah 17 penggerak yang dilantik oleh, Penggerak 

Masyarakat Orang Asli dilantik oleh JAKIM di bawah, di bawah 

penggajian ataupun di bawah waran perjawatan JAKIM.  Kita ada 20 

lagi orang iaitu apa yang dipanggil sebagai Unit Ukhwah yang di bawah 

lantikan Jabatan Hal Ehwal Agama Islam pulak yang mana mereka ini 

bergaji, ada elaun, bukan gaji Dato’ Yang Dipertua, berelaun tetapi tidak 

ada tempat tinggal tetap.  Mereka ini masuk untuk mereka meninjau 

dan melihat menjaga kepentingan, mreka dibagi elaun 1,000.00 ringgit 

sebulan.  Dan selain daripada itu ada 34 orang lagi, apa yang dipanggil 

sebagai guru-guru Kelas Fardhu Ain.  Haa 17 yang dilantik oleh JAKIM, 

20 yang dilantik di bawah Jabatan Hal Ehwal Agama Islam dan 34 orang 

lagi di bawah Jabatan Hal Ehwal Agama Islam jugak, tetapi ini 

merupakan guru-guru Kelas Fardhu Ain, yang  mana gaji  mereka ini 

semua dibayar oleh Majlis Agama Islam.  Yang 20 orang tadi pun 

dibayar oleh Majlis Agama Islam, yang, yang, yang 34 orang ni pun 

dibayar oleh Majlis Agama Islam.  Yang mana Dato’ Yang Dipertua, 

macam guru Kelas Fardhu Ain ini mereka akan masuk di tempat yang 

sama sebanyak empat kali sebulan, maknanya seminggu sekali mereka 

akan masuk mengajar dan di samping itu mereka akan mencatitkan 

masalah-masalah dan perkara-perkara yang boleh me, dibawak ke 

pengetahuan pihak Majlis Agama Islam untuk kita mengambil tindakan 

selanjutnya. 

 

Jadi Dato’ Yang Dipertua, inilah antara usaha-usaha yang dilakukan 

oleh kerajaan dan jugak Majlis Agama Islam.  Di Negeri Sembilan ini 

semuanya di bawah Majlis Agama Islam.  Elaun-elaun ini dibayar oleh 

Majlis Agama Islam melalui Asnaf-Asnaf, Dato’ Yang Dipertua, bayaran 

daripada, yang dibayar oleh Baitulmal hasil daripada pungutan zakat.  

Yang dipungut oleh Pusat Zakat Negeri Sembilan.  Jadi inshaa Allah, 

rancangan sentiasa digubal dan aktiviti-aktiviti secara, sentiasa 

dijalankan untuk kita pastikan supaya hal ehwal masyarakat Orang Asli 

yang memeluk, yang beragama Islam ini akan terus dapat perhatian 

dan jugak pembelaan daripada Majlis Agama Islam, Dato’ Yang 

Dipertua. 

 



 

143/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 143 - 

 

Dan memang kita memantau keadaan-keadaan semasa dan di bawah 

jabatan, kebenaran dan jugak di bawah pemantauan Jabatan Kemajuan 

Hal Ehwal Orang Asli, kita akan sentiasa bekerjasama dan kita pastikan 

supaya masyarakat orang Islam ini mendapat pembelaan.  Kita punya 

Majlis Agama Islam, Dato’ Yang Dipertua, di  bawah Majlis Agama Islam, 

kita telah meletakkan sasaran iaitu untuk memastikan bahawa hal 

ehwal kebajikan masyarakat orang Islam Orang Asli di Negeri Sembilan 

mesti mendapat perhatian.  Mesti sentiasa mendapat pembelaan.  Kita 

nak lihat supaya biarlah orang lain nampak bahawa status penduduk 

Orang Asli yang beragama Islam ini, biar dia nampak lebih baik.  Biar 

orang nampak bahawa rupanya memeluk Agama Islam ini menaikkan 

lagi martabat kita.  Menaikkan lagi kita punya kedudukan dengan 

berbagai-bagai cara iaitu dengan mengadakan guru-guru, dengan 

mengadakan setiap bulan ada bantuan yang dikeluarkan oleh Majlis 

Agama Islam dan sentiasa mendapat pemantauan, perhatian daripada 

Majlis Agama Islam. 

 

Inilah hasrat kita nak melihat supaya hal ehwal dan jugak kebajikan 

masyarakat Orang Asli yang beragama Islam di Negeri Sembilan 

sentiasa mendapat perhatian daripada Majlis Agama Islam.  Dan Majlis 

Agama Islam akan terus memastikan supaya ianya dijalankan dengan 

terabik yang mungkin.  Ini jugak salah satu hasrat apabila kita 

membentangkan usul yang saya bawak semalam, Dato’ Dipertua, iaitu 

usul untuk kita mengadakan Rang Undang-Undang Enakmen 

Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan, kerana kita nak lihat supaya 

pentadbiran Baitulmal di Negeri Sembilan ini dapat diperkasakan, 

dapat diperkukuhkan.  Dan akan diurusetia dengan terbaik yang 

mungkin.  Kita akan ada waran perjawatan kita sendiri.  Tidak lagi 

menunggu bagaikan buah tak jatuh, memintak waran perjawatan 

daripada JPA, tetapi tak pernah dapat.  Kalau dapat pun, mintak pun 20, 

dapat satu.   

 

Jadi, kita tidak boleh terus menunggu Dato’ yang Dipertua, apa yang 

patut kita buat ialah kita mencari jalan untuk kita pastikan supaya 

usaha untuk kita menterjemahkan dasar-dasar yang cantik ini, dasar-

dasar yang baik ini, terutamanya berkenaan dengan usaha untuk kita 

menjalankan dakwah dan Unit Ukhwah kita akan terus diperkasakan.  

Di bawah perbadanan ini nanti, ada dua tiga unit yang sekarang ini di 

bawah Jabatan Hal Ehwal Agama Islam, akan kita ambil dan diletakkan 

di bawah perbadanan. 

 

Sebagai contohnya, Dato’ Yang Dipertua, ialah di bawah Bahagian Pusat 

Dakwah, di Bahagian Muallaf, Unit Muallaf dan yang lain-lain.  Ini kita 

nak buat untuuk kita pastikan supaya unit-unit ini dapat diperkasakan 

dan akhirnya nanti penyudah kepada cerita kita, adalah kita nak lihat 
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supaya urusan pentadbiran Agama Islam di Negeri Sembilan akan 

menjadi sebagai satu pentadbiran yang boleh dilihat sebagai sesuatu 

yang perlu dicontohi.  Yang perlu diikut.  Supaya menjadi satu sebagai 

jentera pentadbiran yang efisien dan boleh mentadbir dengan terbaik 

yang mungkin.  Dato’ Yang Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Johol: Terima kasih Dato’ Seri Utama.  Johol tiada soalan 

tambahan.  Dengan izin, mengemukakan soalan nombor 2. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, apabila kita 

menyebut tentang petani berskala kecil, kita tidak boleh lupa berkaitan 

dengan modal dan jugak sasaran yang perlu kita sediakan bagi petani-

petani yang berskala kecil.  Sebenarnya banyak langkah dan strategi 

telah dibuat oleh kerajaan bagi membantu petani-petani berskala kecil 

ini.  Di mana petani-petani berskala kecil ini dia akan mendapat 

berbagai-bagai bantuan terutamanya dari segi insentif pertanian.  Jika 

sekiranya petani-petani berskala kecil ini nak memulakan projek 

pertanian mereka, pertama sekali mereka boleh mendapat bantuan 

modal daripada Majlis Pembangunan Pertanian Parlimen.  Di mana 

mereka boleh menapat bantuan dari segi barangan umpamanya benih, 

baja, pagar.  Begitu jugak, selain daripada itu jugak, petani-petani 

berskala kecil ini juga memohon bantuan daripada pinjaman TEKUN 

yang disediakan oleh Kerajaan. 

 

Selain daripada itu jugak, boleh jugak membuat pinjaman daripada 

bank, Agro Bank.  Tetapi dalam masa yang sama jugak, Lembaga 

Pertubuhan Peladang juga menyediakan khidmat berkaitan dengan 

menggunakan jentera atau sewaan jentera dengan sewa yang begitu 

kecil sekali sewaannya.  Selain daripada itu jugak, Dato’ Yang Dipertua, 

bagi petani-petani yang berskala kecil ini, sebenarnya kita jugak 

melihat apakah bidang mereka yang mereka nak lakukan. 

 

Sebenarnya, jabatan-jabatan dan agensi-agensi kerajaan lain juga 

menyediakan bantuan-bantuan untuk membantu mereka ini.  

Umpamanya, sekiranya mereka nak melakukan projek tanaman nenas, 

ya, maka Lembaga Perindustrian Nenas Malaysia menyediakan 

bantuan iaitu, di mana petani-petani yang ingin menanam nenas, satu 

hektar dibantu sehingga 7,780.00 ringgit setiap satu hektar.  Begitu 

jugak, sekiranya petani-petani yang berskala kecil ini ingin menanam 

pokok-pokok buah-buahan yang telah ditentukan jenis tanamannya 

oleh Jabatan Pertanian, maka petani-petani berskala kecil ini juga dapat 

bantuan sebanyak 600.00 ringgit setiap satu hektar apa ni, tanah yang 

diusahakan. 
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Selain daripada itu jugak, Dato’ Yang Dipertua, banyak lagi sebenarnya 

inisiatif-inisiatif kalau petani berskala kecil ini ingin melakukan apa jua 

kegiatan, maka banyak sebenarnya ya, strategi-strategi kerajaan yang 

boleh membantu mereka untuk memperbesarkan lagi tanaman 

ataupun usaha-usaha mereka. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, bagi menyelesaikan masalah pemasaran 

mereka pulak ya, sebenarnya Lembaga Pemasaran Pertanian 

Persekutuan ataupun FAMA yang merupakan agensi sebagai yang 

membantu untuk memasarkan hasil-hasil pertanian mereka, 

sebenarnya jugak menyediakan banyak tempat sebenarnya untuk 

mereka ini memasarkan hasil-hasil pertanian mereka. 

 

Sebagai contoh, peserta-peserta yang mendapat tempat di mana 

mereka mengusahakan Ladang Kekal Pengeluaran Makanan, 

umpamanya, mereka terus boleh terus mendaftar dengan FAMA dan 

hasil-hasil pertanian mereka ini boleh dipasarkan terus kepada pasar-

pasar tani di seluruh Negeri Sembilan.  Yang mana pasar-pasar tani di 

Negeri Sembilan ketika ini, untuk pengetahuan Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua dan ahli Dewan ini, sebanyak 29 tapak.  Dan jugak 

berbagai-bagai lagi ya, kemudahan-kemudahan yang diberikan.  

Umpamanya gerai buah-buahan FAMA ada 18 buah.  Begitu jugak, kita 

jugak ada mempunyai tempat untuk memasarkan ya, hasil-hasil 

pertanian seperti kita mempunyai PAKAR.  Di PAKAR itu ada 81 tempat 

ya, yang boleh kita hantar hasil-hasil pertanian ini untuk dipasarkan. 

 

Sebenarnya Dato’ Yang Dipertua, bagi masalah berkaitan dengan modal 

dan pemasaran bagi petani-petani berskala kecil ini, langkah-langkah 

kerajaan yang telah diberikan ini begitu besar sekali.  Dan kita harap 

supaya para petani ini mengetahui maklumat yang sebenar dan 

akhirnya mereka akan terbela dalam usaha mereka untuk meneruskan 

ya, usaha dalam projek-projek pertanian.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Johol: Dalam soal pemasaran ini, Yang Dipertua.  Kita lihat 

petani-petani kecil ini biasanya akan menghadapi kebuntuan apabila 

untuk mengenengahkan hasil mereka.  Saya memberi contoh, keli 

dalam sangkar.  Yang untung, orang yang menjual kanvas.  Yang rugi, 

apabila penternak-penternak ikan keli dalam sangkar ini, apabila keli-

nya ataupun sembilang-nya banyak, tidak mampu untuk memasarkan.  

Nak mengharapkan FAMA, FAMA pun, mintak maaf, FAMA pun dalam 

keadaan begitu juga.  Begitu juga dengan penternak-penternak itik.  

Bila itik bertelur, kadang-kadang telurnya tidak dapat dijual.  Apakah 
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kerajaan bercadang untuk membeli dahulu ataupun mengadakan one 

stop centre kepada petani-petani kecil ini supaya pemasaran-

pemasaran yang dihasilkan oleh petani-petani kecil ini tidak menjadi 

masalah?  Sekian. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Memang ya, masalah yang berterusan ini akan terjadi 

ya, kerana kadang-kadang dalam masa yang sama jugak, petani-petani 

apabila mereka nak memulakan kegiatan ataupun projek-projek 

pertanian mereka, mereka sepatutnya perlu jugak memikirkan ya, 

memikirkan keperluan ataupun saingan dalam pasaran ya, barang-

barang produk ataupun hasil-hasil pertanian mereka.  Sebab itu, 

Jabatan Pertanian dan jugak agensi-agensi pertanian yang ada, sebelum 

ya, para petani ini melakukan ya, projek-projek pertanian, maka 

eloklah ya, mendapatkan nasihat daripada jabatan-jabatan yang 

terlibat supaya mereka akan menjuruskan para petani ini kepada 

bidang-bidang yang mendapat pasaran yang begitu tinggi sekali ya.   

 

Tetapi apa yang disebutkan oleh Yang Berhormat Johol tadi ya, untuk 

pihak jabatan-jabatan ataupun agensi-agensi pertanian yang terlibat ini 

ya, ataupun FAMA tadi, untuk membeli barangan-barangan terlebih 

dahulu.  Ini jugak kena dilihat, kalau barangan-barangan yang dibeli itu 

merupakan barangan yang mudah rosak ya, maka ini merupakan satu 

perkara jugak, yang menjadi masalah.  Tetapi dalam masa yang sama, 

saya yakin dan percaya bahawa FAMA ini akan terus memberi 

kerjasama dalam menentukan harga semasa ya, untuk mengatasi 

masalah-masalah pasaran yang dihadapi oleh para petani di seluruh 

Negeri Sembilan.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Johol: Soalan nombor 3. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Dato’ Yang Dipertua, berkaitan dengan program 

Azam Tani ini adalah merupakan program yang dilaksanakan oleh 

Kementerian Pertanian, Industri Dan Asas Tani bersama dengan 

Jabatan Perdana Menteri bermatlamat untuk meningkatkan 

pendapatan keluarga ataupun isi rumah yang berpendapatan miskin, 

dalam kategori miskin.  Rata-rata Program Azam Tani ini di seluruh 

Negeri Sembilan, telah menemui kejayaan di mana dengan adanya 

Program Azam Tani ini telah dapat ya, menyelamatkan ataupun 

membantu ya, mereka-mereka yang terdapat di dalam senarai e-Kasih 

ya.  Iaitu pendapatannya rata-rata boleh menambahkan pendapatan 

mereka ini dalam anggaran 300.00 ringgit lebih sebulan.  Dan jugak, 

Azam Tani ini dibuat secara berkumpulan ataupun secara individu. 
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Jadi untuk, menjawab jugak soalan daripada Yang Berhormat Johol 

mengatakan berapakah yang berjaya ataupun berapakah yang gagal.  

Sebenarnya rata-rata berjaya terutamanya yang dalam bentuk 

kumpulan ataupun dalam bentuk ramai.  Di mana mereka diserapkan 

sebagai orang yang terlibat untuk menjayakan projek-projek yang sedia 

ada yang telah berjaya.  Dan akhirnya mereka mendapat pendapatan 

yang telah ditentukan oleh syarikat yang membuat projek itu. 

 

Tetapi yang gagal ini, bolehlah saya nyatakan, yang biasanya diberikan 

secara individu ya, terutamanya di dalam mereka yang melakukan 

projek-projek ternakan.  Umpamanya yang disebut tadi, ternakan ikan 

keli ya.  Kali pertama, dia berjaya.  Tetapi untuk masuk kali kedua, 

maka mereka sudah kehilangan ya, kehilangan modal untuk 

meneruskan projek-projek seterusnya.  Sebab itu, apa yang didapati, 

setelah dibuat kajian ya, mereka-mereka yang dibantu ini, untuk 

meningkatkan pendapatan daripada Program Azam Tani ini, mereka 

yang tidak ada mempunyai pengetahuan teutamanya dalam mengurus 

kewangan mereka ya.  Begitu jugak untuk mengurus ya, projek-projek 

yang mereka lakukan.  Dianggap bahawa ini projek berterusan dibantu.  

Padahal, pada dasarnya ya, projek azam tani ini hanya permulaan saja 

diberi dalam bentu modal, tetapi seterusnya itu bergantung kepada 

para petani yang melakukan projek-projek pertanian.  Sebab itulah, ini 

berlaku kegagalan teutamanya di dalam mereka-mereka yang 

menjalankan ya, projek-projek ternakan. 

 

Kalau nak diikutkan jugak, kita mempunyai data sebenarnya.  Di 

peringkat Negeri Sembilan, kita mempunyai data di mana projek-

projek Azam Tani yang telah berjaya mengikut kategori ya, bolehlah 

saya sebutkan.  Yang pertama sekali, dalam bidang perniagaan ya.  Ada 

seramai 112 orang telah berjaya ya.  Dan gagalnya tiada.  Seorang pun 

tak gagal ya.  Yang keduanya ialah dalam industri asas tani.  55 orang 

yang telah diberi projek di dalam industri asas tani yang, dalam 

program azas, Azam Tani ini, mereka ini semuanya berjaya.  Begitu 

jugak dalam bidang pertanian.  Lima orang berjaya.  Sebab itu saya 

katakan tadi bahawa dalam ternakan ada 48 orang ya, gagal.  Sebab itu, 

di masa-masa akan datang kita akan fikirkan ya, kerajaan ataupun 

melalui Jabatan Pertanian yang melakukan ataupun meneruskan projek 

ini, kita akan fikirkan sekiranya projek ternakan ini gagal, kita tidak 

akan ya, teruskan projek-projek ternakan ini tetapi kita mengalih ke 

bidang-bidang yang lain. 

 

Begitu jugak ya, berkaitan dengan mereka yang menceburkan diri 

dalam nelayan ya.  Kita jugak bantu mengikut projek Azam Tani ini, dan 

berjaya selama ini ya.  Dan selain daripada itu, ya, sejumlah 247 orang 
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yang telah berjaya ya, dalam projek Azam Tani yang diadakan di Negeri 

Sembilan.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Johol: Apakah tindakan kerajaan apabila kita memilih 

pengusaha-pengusaha seperti pengusaha ternakan lembu daging, 

ternakan lembu susu ataupun ternakan ikan yang, peruntukan 

daripada wang Azam Tani ini, kita laburkan kepada pegusaha-

pengusaha ini, tetapi pengusaha-pengusaha ini gagal.  Apakah tindakan 

kerajaan kepada pengusaha-pengusaha yang menggunakan wang 

modal Azam Tani ini sebagai modal perniagaan mereka? 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Setakat ini kerajaan tidaklah mengenakan apa-apa 

tindakan kerana apa yang kita anggap ini adalah merupakan bantuan 

one off, kata orang ya, sekali.  Kalau gagal, gagallah.  Tetapi tindakan 

seterusnya, maksudnya untuk mengambil tindakan undang-undang 

dan sebagainya, tidak ada.  Tetapi dalam masa yang sama, saya yakin 

dan percaya bahawa pen, apa ni, yang terlibat itu akan meminta kali 

kedua ya, dan mengalih pandangan supaya mereka diletakkan di 

projek-projek yang lain.  Jadi, setakat ini, kita belum lagi ya, meluluskan 

keadaan ini tapi kita memberi pertimbangan terlebih dahulu kerana 

kita mengutamakan sebab senarai e-Kasih ini, dalam Negeri Sembilan, 

ramai yang perlu dibantu untuk ditinggkatkan pendapatannya dari 

masa ke semasa.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Johol: Soalan saya Yang Dipertua, ialah apakah tindakan 

yang diambil kepada wang yang diperuntukkan kepada peserta-peserta       

e-Kasih ini, modalnya dilaburkan kepada pengusaha-pengusaha 

ternakan lembu daging ataupun susu, ataupun ternakan ikan yang 

gagal? 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Saya tadi dah menyatakan bahawa tidak ada tindakan 

sebab wang yang diberikan ini merupakan one off, one off ya.  Tidak ada 

tindakan apa-apa tetapi kita melihat ya, sekiraya mereka inginkan ya, 

untuk dimasukkan ke projek seterusnya, maka kita akan letakkan dia 

ya, sebagai orang yang bukan mendapatkan priority, keutamaan.  

Tetapi sebab e-Kasih yang ada, senarai e-Kasih yang ada dalam Negeri 

Sembilan ini ramai, kita mengutamakan yang lain dulu ya.  Tidak ada 

apa-apa tindakan sebenarnya ya, terima kasih.  Saya rasa menjawab 

soalan itu. 
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Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan Ahli Dewan Undangan 

Negeri Sikamat. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, soalan nombor 

1, Dato Yang Dipertua. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, dalam awal tahun ini Majlis 

Agama Islam telah pun memutuskan bahawa sesuatu perlu dibuat 

untuk kita memastikan supaya imej Agama Islam ini perlu dijaga.  

Bukan sahaja penyiar, kita mahu memastikan supaya peningkatan syiar 

itu terus ke depan tetapi dalam masa yang sama, kita nak jaga imej.  

Kita nak jaga dia punya kemurniaan.  Kita nak jaga nama baik.  Kerana 

ini adalah merupakan tugas Majlis Agama Islam selaku pemegang 

amanah di dalam kita punya Undang-Undang Tubuh Kerajaan Negeri 

supaya Majlis Agama Islam akan memantau dan memastikan supaya 

syiar Agama Islam di negeri ini akan terus meningkat dan terus 

meningkat. 

 

Tetapi kita kadang-kadang, Dato’ Yang Dipertua, kita cuma nak menuju 

ke depan saja.  Macam kita selalu buatlah.  Banyak orang kata, kita bina 

bangunan tapi penyelenggaraan tak ada.  Kita bina bangunan tapi tidak 

ada penyelenggaraan dan tidak ada untuk kita me-repair apa-apa, 

macam.  Jadi, kita bina bina bina bina, akhirnya yang lama tu nanti, 

kalau tidak diselenggara dengan baik, dia akan runtuh.  Dan dia akan 

rosak dan akhirnya nanti tidak guna kita pergi, umpama kita menanam 

kacang, the giant bean dulu, cerita kan, cerita gergasi dulu, naik ke atas 

api panggal dia rotten, dengan izin, dan dia akan jatuh. 

 

Inilah yang kita, yang saya selaku Pengerusi Majlis Agama Islam, Dato’ 

Dipertua, kita perhatikan supaya di dalam usaha untuk kita 

mempertingkatkan syiar Agama Islam di negeri ini, kita ghairah nak 

me, ke depan, melangkah ke depan tapi dalam masa yang sama usaha 

untuk penyelenggaraan perlu kita buat.  Usaha untuk kita jaga imej 

perlu kita buat.  Dan ini adalah salah satu langkah yang perlu dibuat 

kerana jika tidak dibuat, ia akan merosakkan nama agama, merosakkan 

umat Islam dan merosakkan imej kita seperti apa yang berlaku 

sekarang.  Berlaku sekarang ni, bila kita bercakap pasal Islam, dengan 

izin, Dato’ Yang Dipertua, orang akan mengaitkan kita, bila bercakap 

pasal Islam, stigma dah ada iaitu Islam adalah agama keganasan.  Islam 

adalah agama yang nak berperang saja.  Islam adalah dikaitkan dengan 

kemiskinan.  Islam dikaitkan dengan keburuk-burukan.  Jadi, apakah 

kita mahu terus pastikan supaya ini terus berlaku dan tanpa dibuat 



 

150/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 150 - 

 

sesuatu untuk kita memperbetulkan semula imej, persepsi yang tidak 

baik terhadap Agama Islam. 

 

So, inilah yang sedang kita lakukan perlahan-lahan, termasuklah usaha 

seperti yang saya sebutkan tadi, usul nak kita bentangkan sebentar lagi, 

selepas habis soalan, soalan lisan ini Dato’ Dipertua, iaitu usul rang 

undang-undang baru, satu enakmen baru yang akan kita bentangkan, 

penubuhan Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan.  Untuk kita tadbir, 

untuk kita urus tadbir dengan baik supaya imej-imej negatif, masalah-

masalah penyelenggaraan dan yang lain-lain ini dapat kita uruskan. 

 

Jadi, berbalik kepada soal Yang Berhormat Sikamat berkenaan dengan 

apa yang telah pun diperkatakan awal tahun ini iaitu bahawa kita nak 

melihat semula, haa ini jugak adalah merupakan salah satu usaha untuk 

kita mengemas kini Dato’ Dipertua, mengemas kini semua enakmen-

enakmen yang telah pun diluluskan di dalam pentadbiran Agama Islam 

Negeri Sembilan ini.  Ada enakmen yang telah pun berusia 40 tahun.  

ada enakmen yang telah lama yang tidak boleh lagi diterima pakai 

kaedah dia.  Ada enakmen yang dibuat, kaedah langsung tak ada.  

Bayangkan, enakmen diluluskan tapi tidak ada kaedah.  Kalau 

seseorang melanggar berkenaan enakmen tersebut, kita nak ambil 

penguatkuasaan macam mana kerana tidak ada kaedah. 

 

Jadi kita sekarang dalam usaha untuk kita melihat semua enakmen-

enakmen yang ada di dalam pentadbiran Agama Islam di Negeri 

Sembilan.  Dan kita nak pastikan ianya adalah selari dan semasa.  

Banyak enakmen yang dibuat baik pada ketika itu, kaedahnya direka 

bentuk pada ketika itu dah tak boleh diterima pakai sekarang.  

Teruamanya zaman siber apa semua ni, Dato’ Yang Dipertua, kita 

memang tidak akan dapat apa yang dipanggil sebagai 

menguatkuasakan kerana tanpa kaedah yang ada dalam enakmen 

tersebut penguatkuasaan tidak akan dapat dilakukan dengan terbaik 

yang mungkin. 

 

Jadi muallaf ni Dato’ Yang Dipertua, selalu mendatangkan masalah yang 

mencemarkan nama Agama Islam.  Tiga empat orang masuk Agama 

Islam, memeluk Agama Islam.  They embrace to Islam, tetapi mereka 

membawa masalah, Dato’ Yang Dipertua.  Kerana terdapatnya satu 

kelonggaran ataupun satu ruang yang kosong, yang tidak disebut dan 

tidak di, dapat dikuatkuasakan.  Masing-masing banyaklah pertubuhan 

NGO-NGO Agama Islam di dalam negeri dan negara yang masing-

masing berebut-rebut untuk menjalankan dakwah dan meng, meng, 

mensyahadahkan rakan-rakan yang nak memeluk Agama Islam.  Tetapi 

lepas tu tak ada apa-apa.  Mereka ditinggalkan begitu sahaja.  Dan 

macam-macam berlaku.  Yang paling tak baiknya Dato’ Dipertua ialah, 
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kita tidak menyelidik latar belakang.  Kita terima sahaja siapa-siapa nak 

datang, datang, kita terima.  Salam, syahadah, okay, alright, thank you.  

Itu saja.  Jadi ini tidak boleh terus berlaku. 

 

Dan apa yang nak kita buat, Majlis Agama Islam telah pun luluskan 

diperkenankan oleh Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar 

Negeri Sembilan.  Dan jugak Duli Yang Teramat Mulia, Yang Teramat 

Mulia Dato’ Undang Yang Empat dan Teramat Mulia Tunku Besar 

Tampin selaku pemegang amanah dan jugak authority yang tertinggi 

Agama Islam di Negeri Sembilan ini, telah pun memberikan perkenan 

kepada usaha Majlis Agama Islam untuk kita menyemak semula dan 

memperkemaskan semua enakmen-enakmen di dalam pentadbiran 

Agama Islam di Negeri Sembilan. 

 

Berkenaan dengan isu yang ditanyakan oleh Yang Berhormat Sikamat 

ini ialah kefahaman Islam, peraturan-peraturan muallaf ini ialah kita 

nak pastikan supaya mereka-mereka yang memeluk Agama Islam ni, 

Dato’ Yang Dipertua, kita mestilah urus dengan baik.  Mesti ada rekod 

dia.  Bila dia bersyahadah.  Siapa saksi dia.   Apa dia buat, ya.  Dan kita 

telah buat situ ketetapan bahawa sesiapa yang nak memeluk Agama 

Islam mestilah buat satu charity declaration, dengan izin, iaitu akuan 

bersumpah ya, di bawah, di hadapan Pesuruhjaya Sumpah dengan saksi 

yang lengkap dan macam-macam. 

 

Dan kita adakan fail.  Setiap orang yang memeluk Agama Islam di 

Negeri Sembilan ini, nak berdaftar sebagai muallaf dah ada dia punya 

green card.  Kita pastikan mereka mendapat pendedahan, kita pastikan 

mereka ini sebelum diberikan green card, kad hijau Dato’ Yang 

Dipertua, mereka betul-betul faham.  Mereka akan dimintak supaya 

datang semula untuk mereka belajar.  Mereka didedahkan segala 

kefahaman-kefahaman yang basic supaya mereka faham sebenarnya.  

Bukannya masuk Agama Islam kerana terpikat dengan Minah daripada 

Kuala Pilah, nak kahwin, masuk Agama Islam besok pagi.  Itu bukan 

cara kita Dato’ Yang Dipertua.  Dan ini dah banyak jadi. 

 

Jadi, apa susahnya.  If you want to embrace to Islam, ataupun, dengan 

izin, kan, why so difficult?  Apa susah sangat nak mengaku, nak angkat 

akuan sumpah?  Kalau kita benar-benar jujur untuk memeluk Agama 

Islam, mengapa kita perlu berselindung?  Mengapa perlu kita 

menyorok-nyorok?  Mengapa perlu kita takut untuk kita mengaku, buat 

akuan bersumpah, bahawa kita, bahawa hari ini saya sekian-sekian 

nama, dengan rela hati, suka hati saya, memeluk Agama Islam tanpa 

paksaan.  Dan di hadapan Pesuruhjaya Sumpah dan saksi-saksi yang 

ada. 
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Jadi, tidak timbullah Dato’ Yang Dipertua, selama ini, sejak daripada kes 

Nyonya, kes itu, kes ini, Dato’ Dipertua, kita telribat, Majlis Agama Islam 

menjadi sebagai kambing hitam yang diheret ke mahkamah.  Sesuatu 

yang kita kadang-kadang  tak ada lansgung asas untuk kita 

mempertahankannya.  Cuma dikatakan, ya dia sebagai orang Islam.  

Tapi apa buktinya dia Islam.  Cuma dengan sebut-sebut saja.  “Oh, 

setahu saya Guna dulu dah memeluk Islam dia” kata macam tu kan.  

“Setahu saya” saja.  Apa buktinya, ya.  Sebab dia kahwin dengan do, 

dengan, dengan, bukan dengan Dolah-lah, dengan Minah.  Kahwin 

dengan Dolah, kahwin dengan Dolah tu something wrong with you, 

dengan izin.  Ya.  Sebab dia kahwin dengan Minah, maka dia kata dia 

memeluk Agama Islam.  Dan seorang kata, ya, ada, saya.  Tapi apa 

bukti?  Di mana dokumen-dokumen yang boleh mengatakan bahawa 

Gunasekaren seorang Islam?  Tak ada. 

 

Jadi, macam mana?  Bila kematian Dato’ Yang Dipertua, kita berebut 

jenazah.  Saya memang tak nak jenazah dia tu.  Dia nak kena bakar, dia 

punya pasallah.  Tapi, kita sebagai, dia dah kata memeluk Agama Islam, 

kita kena jalankan tanggungjawab selaku penguatkuasa yang 

memegang kuasa pentabdiran Agama Islam.  Kita mesti mintak jugak, 

tuntut jenazah dia kerana dikatakan beliau adalah seorang Islam.  Tapi, 

apa bukti?  Macam mana kita nak buktikan kepada keluarga si mati, 

beliau seorang Islam?  Tak ada.  Jadi, kita kadang-kadang bawak kes ke 

mahkamah, itu dan ini, dan macam-macam.  Dan Dato’ Dipertua, ini 

amat memalukan dan menghina agama itu sendiri.  Inilah yang kita nak 

elakkan supaya semuanya tersusun dan teratur. 

 

Dan saya telah katakan, waima, walaupun sekali, jika kes ini tak 

dibawak ke Mahkamah Syarie pun, kita berhadapan di Mahkamah Sivil , 

kita boleh menang.  Itu cara kita nak buat pentadbiran, okay. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Saya sokong, saya sokong.  100 peratus saya 

sokong. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Waima Dato’ Yang Dipertua, kalau kes ini 

dibawak ke Mahkamah Sivil sekali pun, banyak orang kata sekarang, 

alaah memanglah tak adil, dia katakan, dibawak ke Mahkamah Syarie, 

kita tidak boleh dibela di sana.  Kita tidak mahu imej itu, persepsi itu 

anymore.  Dato’ Yang Dipertua, ini yang nak kita buat. 

 

Dan kita katakan bahawa sesiapa yang mendaftar sebagai pendaftar 

yang berdaftar di dalam kita punya pendaftaran muallaf di, di Negeri 

Sembilan, mereka kalau yang dah berkahwin, mestilah membubarkan 
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perkahwinan.  Dato’ Yang Dipertua.  Memang dia terpaksa bubar pun.  

You dah memeluk Agama Islam.  You cannot continue to same, to live in 

the same room, dengan, dengan izin, dengan isteri yang bukan 

beragama Islam.  Haram.  Tak boleh, kan.  So, apa yang susah sangat.   

 

Apakah adil, Dato’ Yang Dipertua, Islam ini satu agama yang adil.  Satu 

agama yang, yang, yang, yang telus, yang baik, yang cantik, yang adil.  

Apakah adil seorang lelaki yang ini hari dia bukan beragama Islam, ada 

anak empat lima orang, dialah seorang yang menjadi sebagai orang 

yang mencari mata pencarian, besok dia pagi terpikat dengan seorang 

gadis, dia memeluk Islam dan membiarkan isteri dan anak-anak dia?  

Ini masalah kita, kan.  Apakah kita mahu terima seseorang yang begitu?  

Apakah Islam is about one two three or four person?  No.  Islam is a way 

of life, dengan izin. 

 

Jadi, ini nak kita buat supaya susunan pentadbiran, aturan pentadbiran 

iaitu di dalam kita punya enakmen muallaf di Negeri Sembilan ini perlu 

diperkemas dan perlu diperbetulkan.  Jika tidak Dato’ Yang Dipertua, 

kita akan, saya takut Dato’ Dipertua, kerana agama ini sensitif.  Saya 

takut nanti satu hari kita akan bertempur, kita akan bergaduh atas 

asas-asas kelonggaran pentadbiran kita.  Ini perlu kita elakkan di 

negara Malaysia yang berbilang kaum ini Dato’ Yang Dipertua, kita 

perlu pastikan supaya pentadbiran kita kukuh, pentadbiran kita 

mantap, pentadbiran kita tidak boleh didakwa-dakwi dengan kita 

punya set of administrative procedures, dengan izin, yang ada di dalam 

tangan kita.  

 

Ini kita nak buat.  Saya tak pernah kata  tak boleh bersyahadah.  Jangan 

salah faham.  Saya kata nak mendaftar sebagai muallaf.  Jangan pulak 

orang kata, oh apa susah sangat nak masuk Agama Islam di Negeri 

Sembilan ini?  Tak ada.  Saya tak pernah cakap pun.  Ada ke pernah saya 

cakap tak boleh bersyahadah.  Saya kata nak mendaftar sebagai 

muallaf.  Sebab mendaftar satu muallaf, macam-macam dia punya pakej 

ada, Dato’ Dipertua.  Kita menolong dan macam-macam insentif yang 

dibagi kepada mereka yang baru memeluk Agama Islam, yang 

mendaftarkan dirinya sebagai muallaf dengan elaun yang kita bayar, 

macam-macam untuk mereka dapat berdikari.  

 

Jadi isunya di sini Dato’ Yang Dipertua ialah itulah kita punya desakan 

naluri kita untuk kita perkemaskan pentadbiran Agama Islam di Negeri 

Sembilan ini, perlu kita buat suatu re-engineering process supaya jika 

kita terus-terusan duduk dalam kepompong selamat kita, kita rasa tak 

ada apa-apa, you want to take us, we take you to Syariah Court, nothing 

much they can do, dengan izin, kita relax saja.  Oh, no, no more.  Dalam 

dunia yang rencam ini Dato’ Dipertua, dengan masing-masing 
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mempunyai kepakaran perundangan, kita perlu buatkan sesuatu 

supaya kita tidak mengusik sesiapa, tetapi kita tidak mahu pulak orang 

nak mengusik kita.  Dato’ Dipertua, kita nak lihat supaya kita tak akan 

usik siapa-siapa.  Tetapi kita tak mahu orang usik kita.  Orang usik kita, 

we are ever ready, dengan izin Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan ya, 

berkenaan dengan perceraian selalunya mengambil masa yang lama.  

Jadi, untuk mendaftar, menunggu perceraian, jadi mengambil masa 

yang lama.  Jadi muallaf ini tidak dapat bantuan. Jadi apakah 

tanggungjawab yang akan diberikan untuk membantu mereka yang 

memeluk Agama Islam sebelum perceraian diterima?  Itu saja Dato’ 

Yang Dipertua. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, tak ada orang yang akan 

menukar agamanya, hari ini dia bangun, besok pagi dia tukar agama.  

Tidak ada.  I’m telling you.  Kalau hari ini dia ugama lain, besok nak 

masuk Agama Islam, sayalah orang yang akan menyiasat latar 

belakang.  You tertarik dengan Agama Islam lama.  You tertarik dengan 

sesuatu tu lama.  Bukan overnight.  Apakah tak buat persediaan?  

Apakah tak bincang dengan sesiapa?  Dan buat persiapan.  Kalau you 

tahu nak membuat perubahan yang besar di dalam kehidupan kita, 

Dato’ Dipertua, kita mesti buat persiapan.  Kita bersiap.  Kalau nak 

bercerai itu dan ini. 

 

Dan sesiapa yang nak belajar, nak memeluk Agama Islam ini, belajarlah 

dengan cara yang betul.  Jangan belajar di bawah pokok ceri.  Dengar 

orang-orang, ni kadang-kadang IS, macam-macam jadi Dato’ Yang 

Dipertua, belajar daripada internet, tak tentu hala.  Datang ke Pusat 

Dakwah, datang ke Unit Ukhwah kita, datang jumpa Dato’ Mufti kita, 

datang jumpa Jabatan Hal Ehwal Agama Islam supaya kita boleh 

penerangan bahawa inilah cara yang terbaik untuk sesiapa sahaja yang 

mahu memeluk Agama Islam.  Memperkemaskan diri dia, dan macam-

macam kita akan nasihatkan.  Tidak akan ada orang yang akan 

memeluk Agama Islam overnight Yang berhormat.  Dan kita pasti akan 

nasihatkan mereka dengan baik, okay. 

 

Walaupun dia seorang Islam, tanggungjawab dia sebagai suami kepada 

isterinya bukan Islam, masih ada.  Tanggungjawab dia kepada anak-

anak dia yang bukan Islam masih ada.  Itu yang perlu kita 

tanggungjawab.  Itu yang perlu, kita pastikan supaya mereka faham apa 

itu Islam.  Bukan Islam celup-celup. Kejap nak mahu Islam sebab nak 

kahwin, lepas tu besok cerai, lepas tu terkeluar Islam.  No, we don’t need 



 

155/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 155 - 

 

this kind of people.  Kita tak perlu orang macam ni untuk masuk Agama 

Islam.  We have enough Muslim already around.  Okay, terima kasih. 

 

 

 Y.B. Yang Dipertua Dewan: Soalan seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan kedua. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Logo halal ni Dato’ Yang Dipertua, ada 

jawatankuasanya.  Jawatankuasa di bawah JAKIM, yang akta yang telah 

pun dikeluarkan di bawah Akta Parlimen.  Dan JAKIM merupakan 

sebagai unit ataupun sebagai pihak yang diberi kuasa di bawah akta 

tersebut untuk memeriksa dan jugak mengeluarkan sijil-sijil halal.  Dia 

bukan kata logo halal ya.  Sijil halal. 

 

Logo tu, sekarang ni kita dah bersetuju secara apa orang kata, secara, 

secara perundingan.  Dulu Dato’ Yang Dipertua, logo ni pun tak boleh 

bersetuju sebab Agama Islam Dato Yang Dipertua, punca kuasanya 

adalah negeri.  Jadi tidak ada satu yang dipanggil sebagai kuasa pusat 

yang boleh menentukan.  Haa, maknanya logo Negeri Sembilan lain, 

logo di Terengganu lain, logo di Kelantan Kedah lain.  Lain-lain logo dia.  

Jadi, alhamdulillah sekarang logo yang dibuat oleh JAKIM untuk 

mewakili negar akita, telahpun dipersetujui oleh semua negara, negeri-

negeri.  Logo halal ni Dato’ Yang Dipertua, yang dikeluar oleh negara 

kita merupakan suatu intelectual property dengan izin, yang 

diperakukan oleh Bangsa-Bangsa Bersatu. 

 

Jadi, kita kadang-kadang kita tak pandai.  Kita ada satu IP, yang 

diperakukan oleh Bangsa Bersatu bahawa logo halal Malaysia-lah yang 

boleh diterima pakai di seluruh dunia.  Punya besar punya business, 

Dato’ Yang Dipertua.  Kalau bagi saya underight, Dato’ Yang Dipertua, 

we can make tons of money, dengan izin, Dato’ Yang Dipertua.  Tapi, no, 

tak ada siapa yang minat pun.  Satu IP (Intelectual Property) yang 

begitu besar, maknanya seluruh dunia mengakui bahawa logo halal 

Malaysia-lah yang diguna pakai.  Tak ada apa-apa.  Berlalu begitu 

sahaja, peluang di depan mata.  Tak buat apa-apa. 

 

Jadi, JAKIM sebagai ke, jabatan yang diberi kuasa di bawah Akta 

Parlimen tersebut ya.  Jadi, di negeri-negeri, JAKIM memberikan kuasa 

pulak kepada Jabatan Hal Ehwal Agama Islam masing-masing.  Macam 

kita di Negeri Sembilan, Dato’ Dipertua, kita menjalankan apa yang 

dipanggil sebagai kerjasama kan. Kita bukannya closed service.  Kita 

kerjasama, bekerjasama dengan JAKIM, maka Jabatan Hal Ehwal Agama 
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Islam diturunkan kuasa oleh JAKIM untuk kita memantau pengeluaran 

tauliah, pentauliahan halal ini.  Dan Pengarah Jabatan Hal Ehwal Agama 

Islam merupakan pengerusi jawatankuasa yang memeriksa.  Dia bukan 

sahaja halal, tetapi baik, halalan toyyiban.  Itu mesti penting.  Halal satu, 

tetapi selepas ianya halal, cara kita mengendalikan barangan yang halal 

tu kadang-kadang Dato’ Dipertua, jika boleh jadi haram semula ya.  

Jangan ingatkan dah halal, dah sembelih betul-betul.  Lepas tu you 

letakkan dalam fridge yang bercampur dengan barangan yang tak halal 

dia dah jadi tak, jadi cara dia.  Jadi, jawatankuasa ini akan melihat.  

Temasuklah Jabatan Kesihatan, MPS, macam-macam lagilah, ada 12 ahli 

dalam jawatankuas tersebut yang akan sentiasa memantau dan akan 

memeriksa.  

 

Dan kita jugak telah pun memberikan pandangan, Majlis Agama Islam 

memberi pandangan kepada jawatankuasa supaya dah keluarkan, dah 

beri tauliah, pun kita mesti periksalah dari masa ke semasa.  Haa itu 

sebabnya banyak, Dato’ Yang Dipertua, premis-premis makanan 

ataupun premis-premis perniagaan yang telah pun diberikan logo 

ataupun tauliah halal ni, ada banyak yang kita dah tarik.  Kerana cara 

dia mengedalikannya.  Premis dia, orang yang mengendalikan dia.  

Macam-macam kita lihat Dato’ Yang Dipertua.  Ada berbagai-bagai, dia 

punya kriteria untuk mendapatkan sijil, dan seterusnya pulak untuk 

terus untuk kita me, memperbaharui sijil. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, daripada tahun 2010 sampai 2015, soalan 

tadi adalah ada 88 premis yang telah pun dibagi.  Dan jugak banyak 

jugak yang ditarik.  Dari masa ke semasa, MPS, Jabatan Kesihatan, 

penguatkuasa Jabatan Hal Ehwal Agama Islam sendiri yang memerika.  

Kadang-kadang makanan kita, kedai-kedai makanan ni kadang-kadang 

Jabatan Kesihatan suruh tutup 10 hari.  Amat tak baik Dato’ Yang 

Dipertua.  Kedai makanan letakkan barang-barang makanan di atas 

lantai, di belakangnya.  Ada satu tempat saya pergi, dulu saya selalu 

makan tempat tu, masa saya belum jadi pentadbir Negeri Sembilan.  

Kalau saya balik cuti, saya pergi situ.  Tapi, saya pergi sekali ke tempat 

belakangnya, langsung saya tak pergi sana Dato’ Yang Dipertua.  

Memang tak baik.  Memang tempat itu bukan sahaja tak boleh diberi 

sijil halal, tapi tak boleh beroperasi kerana dia akan mungkin 

membawakan masalah kesihatan kepada orang ramai. 

 

Jadi, ini perlu kita buat.  Saya setujulah dengan YB Sikamat.  Kita perlu 

kuat kuasakan.  Dan bukan kuatkuasakan dari sijil halal saja, tapi dari 

segi kesihatan untuk kita menjaga, kita punya industri makanan.  

Terutamanya kita nak menggalakkan orang ramai datang melawat 

Malaysia, melawat Negeri Sembilan, kalau mereka nampak tempat kita, 

mereka tidak akan makan, Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih. 
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Y.B. ADUN Sikamat: Dato’ Dipertua, soalan tambahan saya ialah 

kenapakah kita tidak diwar-warkan syarikat ataupun premis-premis, 

restoran ataupun pengusaha makanan yang telah ditarik balik sijil halal 

mereka untuk pengetahuan umum di Negeri Sembilan ini?  Sekian, 

terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, kita tak war-warkan sebab 

kita nak menjaga jugak keharmonian.  Kita tidak mahu mendatangkan 

masalah kepada mereka tetapi kepada pengunjung ataupun mereka 

yang nak pergi ke, ke restoran-restoran, ke kedai-kedai tersebut, apa 

yang pengguna patut buat ialah melihat sama ada sijil halal kerana di 

dalam kita punya, salah satu syarat kita keluarkan sijil halal ini, logo 

halal tersebut mesti diletakkan di tempat yang boleh dilihat secara 

terang oleh orang ramai.  Dia bukan ‘taghuk’ bawah kaunter apa semua.  

Dia mesti letak betul-betul.  Itu salah satu daripada, kalau 

penguatkuasa pergi, dia lihat itu dulu.  Mesti diletakkan dengan tempat 

yang amat terang, yang boleh dilihat oleh semua pengunjung bahawa 

restoran ini adalah sebuah restoran yang telah pun ditauliahkan 

sebagai sebuah restoran yang menjual makanan yang halal. 

 

Jadi, tidaklah sampai ke tahap kita nak memberitahu semua orang, 

lesen kedai ni kita tarik.  Itu akan memusnahkan perniagaannya.  

Tetapi kepada pengguna, dinasihatkan, Dato’ Yang Dipertua, supaya 

sebelum kita menjamu selera, ataupun makan makanan, Dato’ Yang 

Dipertua, di tempat-tempat, lihatlah supaya kita pergi ke tempat yang 

betul dan kedai tersebut menghidangkan hidangan yang disahkan halal 

oleh Jabatan Hal Ehwal Agama Islam.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, soalan seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan ketiga saya mohon 

untuk dijawab secara bertulis, untuk memberi ruang kepada rakan 

yang lain.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan Ahli Dewan Undangan 

Negeri Juasseh. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Dato’ Yang Dipertua, soalan pertama. 

 

 



 

158/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 158 - 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, memang kebelakangan ini 

saya dah war-warkan sejak dua tahun yang dulu, sebab saya nak 

condition the mind of the people, the right of the people, rakyat Negeri 

Sembilan dengan izin, supaya kita tidak nanti ‘tergamang’ ataupun 

tidak tiba-tiba saja kita dihadapkan dengan suatu orang kata, 

pembangunan yang besar di Negeri Sembilan, Dato’ Yang Dipertua, 

iaitu suatu kawasan yang kita panggil sebagai kawasan pembangunan 

baru di Negeri Sembilan untuk kita pastikan ianya diurus dan 

dibuatkan segala perancangan dengan baik.  Ataupun dipanggil dalam 

soalan ni sebagai The Extended Klang Valley.  Kita tak panggil The 

Extended Klang Valley, kita panggil dia punya project name, dengan izin 

Dato’ Yang Dipertua, boleh jadi 12 haribulan Mei ini, saya dan rakan-

rakan pentadbir akan membentangkan satu kertas di hadapan Majlis 

Ekonomi Negara, Economy Council untuk kita membentangkan satu 

rancangan pembangunan yang amat besar di Negeri Sembilan, iaitu 

pembangunan dipanggil sebagai project name, dengan izin, Malaysian 

Vision Valley, iaitu satu kawasan pembangunan baru, yang besar, yang 

meliputi satu kawasan daripada, satu kawasan segi tiga emas, yang kita 

panggil, iaitu kawasan Nilai, Seremban dan Port Dickson.   Segi tiga 

emas, yang mana kita mahu melihat kawasan ini dibangunkan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, mahu tak mahu, pembangunan akan berlaku.  

Terutamanya di kawasan di sebelah barat Negeri Sembilan ini kerana 

pembangunan memang telah pun datang dan akan datang dengan 

cepatnya daripada Kelang, Kelang yang besar, Lembah Kelang yang 

Besar iaitu Kuala Lumpur.  Jadi kita, Kerajaan Negeri Sembilan Dato’ 

Yang Dipertua, perlu mengambil satu langkah yang proaktif supaya 

pembangunan ini dapat kita letakkan di dalam suatu master plan, 

ataupun dengan izin, dengan satu perancangan yang besar, supaya kita 

boleh lihat dan kita boleh letakkan kita punya hasrat, Dato’ Yang 

Dipertua.  Kita tidak mahu nanti, pembangunan bertompok-tompok, 

begitu begini, begitu begini, everybody is doing what so ever they like, 

dengn izin, dan kita nanti terperangkap.  Kerajaan akhirnya akan 

menanggung satu masalah yang besar.  Tanpa satu perancangan yang 

lengkap, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Mahu tak mahu, saya katakan tadi, kawasan segi tiga emas, Nilai, 

Seremban, PD ini merupakan satu kawasan yang amat menarik 

pelabur-pelabur untuk melabur dan membangunkan kawasan ini.  Ini 

pun dah banyak dah, ya.  Macam Seremban 2-nya, Oakland-nya, 

Sendayan-nya, Enstek-nya, Bandar Baru Nilai-nya.  Tetapi saya tidak, 

kita tidak mahu lihat, Kerajaan Negeri tidak mahu lihat pembangunan 

yang tidak boleh bercakap antara satu sama lain.  Pembangunan yang 

tidak boleh kita selaraskan antara satu sama lain Dato’ Yang Dipertua, 

dengan longkang, dengan jalan, dengan public transportation system-
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nya, dengan jaringan jalan raya, macam-macam Dato’ Dipertua.  Bila ini 

bercantum menjadi satu gambar yang besar besok, pembangunan yang 

besar Dato’ Yang Dipertua, jika kita tidak buat mulai pada sekarang, 

macam mana jalan raya dia, di mana tempat untuk kita buat kilangnya, 

di mana, kita akan terperangkap dalam satu keadaan yang amat 

membebabkan kerajaan.  Cukuplah sejarah lama berlaku kita 

membangunkan bandaraya, membangunkan perbandaran dengan tidak 

mengambil kira satu perancangan khusus yang boleh mendatangkan 

ataupun yang boleh mensejahterakan.  Ini yang nak kita buat Dato’ 

Yang Dipertua. 

 

Dan dalam masa yang sama.  Dia akan mendatangkan kebaikan yang 

besar kepada Negeri Sembilan kerana pembangunan ni memang kita 

alu-alukan.  Jadi, kita sedang merancang, melihat secara lebih detail, 

melihat dengan telitinya apa yang nak kita buat, apa yang ada, apa dia 

punya content ataupun apa isi kandungan pembangunannya.  Dan kita 

menetapkan apa kita nak.  Macam Port Dickson, nak bangunkan Port 

Dickson kita tetapkan nanti.  Sebagai contohnya mesti ada unsur-unsur 

pembangunan berasaskan pelancongan sekurang-kurangnya 30 

peratus misalnya kan.   

 

Hiduplah Port Dickson tu nanti.  Apa saja nak dibuat di situ, 30 percent 

of the development content must be interm of development of tourism, 

dengan izin, tourism product.  Jadi, secara tak langsung masing-masing 

akan contribute, dengan izin Dato’ Yang Dipertua, akan, akan sama-

sama contribute-lah.  Tidaklah terbeban kerajaan.  Dia bangunkan dia 

punya apa, lepas tu, orang kata nanti Port Dickson kata, YB Lukut, YB 

PD kata, apa tak ada pelancongan, tak ada apa-apa.  Pantai saja.  Apa 

pasal pantai kita kotor.  Apa pasal laut kita kotor.  Sebab tak ada 

perancangan.  Semua pakai lepas kat laut.  Dengan paip besar-besar.  

Hijau, biru, merah, kuning dia punya air.  Kalau mamak kat atas tu, 

merahlah, dia pakai sos banyak.  Jadi, ini kita tak mahu. 

 

Kita nak rancang supaya pembangunan Negeri Sembilan sampai 2035 

nanti, Dato’ Yang Dipertua.  Ini rancangan, kita punya Malaysia Vision 

Valley, dan jugak pembagunan Negeri Sembilan sampai 2035.  Kita tak 

cakap 2020 lagi dah, kita cakap 2035.  15 tahun selepas 2020.  Story 

line dia, dengan izin Dato’ Yang Dipertua, apa kita nak buat di Negeri 

Sembilan.  Apakah kita mahu duduk bersenang lenang.  Tunggu orang 

ketuk pintu kita nak bukak kilang, buatlah.  Orang nak ketuk pintu nak 

buat industri, buatlah.  Dia tak boleh.  Kita tak boleh urus negara 

macam tu. Kita mesti duduk di depan. Ini kita nak.  Anybody want to do 

business with Negeri Sembilan, this is the term and condition you must 

comply with, dengan izin. 
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Itu yang patut kita buat supaya kita sentiasa berada on top of the 

situation.  Jangan pulak nanti kita terhegeh-hegeh nanti, lepas tu jalan 

tak ada, orang marah dengan kita, kesesakan lalu lintas, traffic jam-nya 

dan macam-macam.  Nak buat macam mana?  Dah terlewat.  Nak buat 

lepas tu dengan kos terlampau tinggi, land acquisition akan jadi satu 

kos yang amat tinggi, Dato’ Yang Dipertua, dengan izin.  Jadi, kalau nak 

buat, ni dia jalan raya. 

 

Itu sebab saya katakan ada highway baru daripada KLIA ke PD, kita nak 

tarik ERL, boleh jadi sampai ke PD.  Kita nak revise balik keretapi punya 

servis daripada Seremban ke PD.  Kita dapat highway baru, akan dibina 

tak lama lagi, hujung, hujung tahun ini, KLIA ke Seremban.  Macam-

macam kita  nak buat.  Kita nak sambung the missing link antara PLUS 

dengan LEKAS.  Kita nak sambung.  Kita nak ada lagi, walaupun  yang 

baru ni akan siap tak lama lagi, ataupun awal tahun depan.  Kita nak 

lagi satu tol yang akan masuk kat sana. 

 

Macam-macam kita rancang, Dato’ Yang Dipertua.  Inilah yang akan kita 

buat dan kita siapkan dia punya blue print. Jadi kalau ada yang nak 

buat, haa kau mesti ada itu, you mesti ada itu, you must contribute this, 

must contribute this, jadi senanglah kita.  Mengapa kerajaan menjadi 

sebagai kerajaan yang tidak cerdik.  Kerajaan yang tak cerdik.  Orang 

yang dapat untung nanti, they wash their hand, dah habis lepas, lepas tu 

kita terbeban.  Orang marah tak ada bas.  Orang marah tak ada 

pengangkutan.  Orang tak ada, marah tak ada jalan raya.  Marah  

longkang, banjir kilat, kan.  Banjir kilatlah, macam kawasan Bukit Emas.  

Longkang kat atas besar, empat kaki, longkang kat bawah dua kaki.  

Macam mana?  Ini bukan perempuan, bawah pinggang ramping.  Ini 

longkang, kan, betul tak?  Kan? 

 

So, kita tidak mahu mengulangi kesilapan-kesilapan ini, Dato’ Dipertua.  

Kita mesti duduk di depan.  Dan kita rancang.  Dan siapa yang nak 

datang ketuk pintu kita, datanglah.  Inilah dia, kalau kau nak buat 

bisnes di sini, inilah dia, ini harga rumah yang you perlu boleh jual.  You 

tak boleh sendiri-sendiri harga jual kan.  Ini kategori rumah yang you 

boleh buat.  Ini dia harga kita letakkan.  Ini dia kuota yang kita nak.  Ini 

dia jalan raya yang kita nak.  Nak buat, buatlah.  Tak nak buat sudahlah 

kan.  Suka hati.  Apa pulak, it’s not our lose, it’s your lose, dengan izin. 

 

Jadi Dato’ Yang Dipertua, itulah jawapan dia, extended Klang Valley, ya, 

kita nak bangun, pembangunan akan datang ke Negeri Sembilan.  Don’t 

worry.  Tetapi kita mesti bersedia, Dato’ Yang Dipertua. 
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Y.B. ADUN Juasseh: Terima kasi Dato’ Yang Dipertua, di atas jawapan 

dan tahniah saya ucapkan kepada Kerajaan Negeri kerana mempunyai 

hala tuju yang canggih.  Dan saya berharap kepada rakan-rakan di 

sebelah sana, sama-sama menyokong hasrat Kerajaan Negeri.  Soalan 

tambahan yang mudah, Dato’ Seri, Dato’ Yang Dipertua, kita ada 

berbagai dasar, salah satunya dah disebut oleh Yang Amat Berhormat 

Dato’ Seri tadi iaitu dasar perumahan baru, yang akan dibentangkan 

oleh pihak kerajaan.  Tetapi dasar-dasar lain juga seperti “tinggal di 

Seremban, bekerja di Kuala Lumpur”.  Dan MPN dan MPS akan menjadi 

satu bandar raya.  Saya ingin penjelasan yang mudah.  Apakah 

impaknya kepada rancangan seperti Malaysian Vision Valley ini?  

Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Mintak maaf, Dato’ Yang Dipertua, saya tak 

mendengar soalan tadi, tolong ulang soalan, sorry. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Soalan saya Dato’ Yang Dipertua, kita ada dasar-

dasar yang pernah kita bentangkan seperti “tinggal di Seremban, 

bekerja di Kuala Lumpur”, dasar perumahan baru dan jugak kita akan 

menjadikan MPN dan MPS sebagai satu bandar raya.  Bagaimanakah 

dasar-dasar ini dapat kita, bagaimanakah Malaysian Vision Valley ini 

nanti akan beri impak kepada dasar-dasar yang pernah kita 

bentangkan sebelum ini? 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, Malaysia Vision Valley ini, 

dia tak macam Iskandar, dia tak macam dengan ECR, Northern Corridor, 

Easthern Corridor, apa-apa koridor.  We don’t want to stay in corridor, 

we want to be in the room.  Jadi, Dato’ Yang Dipertua, forget about the 

corridor, okay?  Kita buat ini Dato’ Yang Dipertua ialah, berasaskan 

kepada Private Public Smart Partnership.  Dia akan dilakukan oleh 

pihak swasta.  Jadi kerajaan tidak tertanggung beban.  Tetapi kita 

meletakkan rancangan kita.  Ini dia bandar extended Klang Valley 

ataupun The Malaysian Vision Valley yang kita nak lihat.  Orang mesti 

duduk selesa.  Orang duduk tak jauh daripada kawasan tempat kerja. 

 

Sedikit saya bagitahu, kita akan bukak lagi satu lagi kawasan 

perindustrian sebanyak, seluas 6,500 ekar dekat kawasan Tanah 

Merah, Lukut.  Kerana kawasan tersebut merupakan kawasna hiliran.  

Kita tak mahu lagi bina ataupun membuat indusri di kawasan huluan, 

Dato’ Yang Dipertua.  Macam mana canggih pun, akan wujud nanti 

pencemaran.  Dan pencemaran akan masuk mencemar air bawah 
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tanah.  Dan sumber minuman kita hari ini adalah berasaskan kepada 

air daripada sungai dan air yang mengalir.  Jadi, di sana. 

 

Dan kalau dah begitu cara dia, Dato’ Yang Dipertua.  Dia mana nanti kita 

akan buat nanti kawasan perumahan untuk pekerja tinggal.  Ataupun 

orang kerja di kilang-kilang.  Kita tak mahu lagi orang bekerja jauh, 

Dato’ Dipertua. Itu sebabnya saya katakan dulu, dulu kita ada dasar 

kerja Kuala Lumpur, tinggal Seremban.  Sekarang kita nak buat, kata 

tinggal di Negeri Sembilan, kerja di Negeri Sembilan.  Supaya mereka 

tak perlu, sebab saya pernah cakap dalam Dewan ini Dato’ Dipertua, 

ataupun saya pernah bawak ke mesyuarat federal, kalau kita buat 

calculation, perkiraan Dato’ Yang Dipertua, kos pengangkutan awam, 

kos untuk kita pergi kerja balik apa semua kan, lebih kurang 40 ke 50 

peratus. 

 

Kalau kita boleh selesaikan kos ini, Dato’ Dipertua, kita tak perlu bagi 

orang duit dah.  Kita reduce dia punya kos, kita kurangkan dia punya 

perbelanjaan yang bersangkut-paut untuk pergi kerja.  Kalau orang 

boleh pergi kerja tanpa bawak kereta, why not, apa salahnya, kan?  

Cuba bayangkan, beli kereta, ansuran kereta satu bulan berapa?  

Minyak dia berapa?  Tol dia berapa?  Macam-macam.  Parking dia 

berapa, kan?  Macam-macam. Kalau ini kita boleh buat, orang boleh 

pergi kerja tanpa pakai kereta, ataupun tak perlu pakai kereta pun. 

 

Jadi, maknanya mana kawasan perumahan dia, mana kilang dia, mana 

tempatnya.  Boleh jadi kerajaan buat tram facilities daripada kawasan 

dia pergi, ulang-alik.  Setiap tiga minit ada tram, daripada kawasan 

perumahan Nilai, kawasan perumahan di Labu pergi ke, ke kawasan di, 

di Lukut dan Tanah Merah.  Ini yang sedang kita developed Dato’ Yang 

Dipertua, yang kita nak buat.  Supaya kita cerdiklah ya.  Kita cerdik.  

Kita lihat banyak bandar raya - bandar raya dunia yang bermula 

daripada bandar raya yang kecil, membesar, menghadapi masalah.  Jadi 

kita jangan tak ambil iktibar daripada masalah-masalah ini. 

 

Ini merupakan sesuatu green field, extended Klang Valley ini, ataupun 

Malaysia Vision Valley ini satu green field, satu projek yang bukan yang 

bermula daripada satu yang telah bermula.  Kita mulakan di atas yang 

belum bermula.  Jadi, kita boleh letakkan macam mana kita nak 

rancang.  Macam mana kita nak buat.  Dan apa yang perlu.  Jika kita 

mempunyai penduduk nanti di situ, lebih kurang 700 ribu ke satu juta 

orang, apa yang perlu ada untuk menampung sebuah bandar raya yang 

bercantum antara MPS dan MPN kelak, yang perlu ada untuk 

menampung satu juta orang.  Itu kita tanya soalan.  Bukan kita bangun 

bangun bangun bangun, happy ramai orang datang lepas tu pening 

kepala.  Kita mesti letakkan matlamat kita. 
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Apa yang kita buat Dato’ Yang Dipertua, ialah kita mestilah, apa yang 

nak kita nak buat hari-hari, kita mesti tahu kesudahannya.  Jangan buat 

benda kita tak tahu sudah. Orang tulis novel, Dato’ Dipertua, dia tahu 

macam mana nak tutup dia punya novel, kalau tidak nanti tak boleh 

nak landing.  Semalam kata nak landing tak boleh.  Siapa kata nak 

landing semalam tak boleh?  Mintak masa tak dapat, ya.  Sebelum kita 

tulis novel kita dah tahu dah apa kesudahannya.  Baru boleh kita buat 

dia punya jalan cerita, plot dia macam mana, dia punya macam mana.  

Kalau tidak macam mana nak buat plot, macam mana nak buat cerita 

kalau tak tahu kesudahan. 

 

Jadi, begitu jugak perancangan untuk membangunkan negara, 

mentadbir negara, kita mesti tahu kesudahan kita.  Apa contohnya.  

Apakah Negeri Sembilan, corak mana Negeri Sembilan 2035 nanti.  

Negeri Sembilan macam mana.  Seremban yang macam mana.  

Bandaraya Seremban macam mana yang perlu ada untuk menampung 

jumlah penduduk yang akan datang begitu ramai, akan berpindah ke 

Negeri Sembilan.  Akan pindah ke kawasan ini untuk kita menampung. 

 

Dan ini kita mintak supaya kerjasama dengan pihak Persekutuan, 

kerana kita tak boleh buat sendiri.  itu sebab kita tak panggil Negeri 

Sembilan Vision Valley.  Kita panggil Malaysia Vision Valley kerana 

dengan bantuan Kerajaan Persekutuan, jalan raya dia, keretapi dia, 

semua, macam-macam perlu daripada Kerajaan Persekutuan.  

Facilitation Fund mesti ada untuk memulakan proek ini, Dato’ Yang 

Dipertua, untuk berjaya ya.  Jadi, inshaa Allah-lah, dengan kerjasama 

erat antara Kerajaan Negeri dengan Kerajaan Persekutuan, kita boleh 

bina satu kawasan pertumbuhan baru. 

 

Kita dah cakap dengan Kerajaan Persekutuan, mengapa perlu Kerajaan 

Persekutuan berbelanja begitu besar, begitu banyak di kawasan Kuala 

Lumpur yang dah sesak.  Kos dia tinggi, kos tanah dia tinggi, kos 

penyelenggaraan amat tinggi.  Dan kita nak tiga juta orang di Kuala 

Lumpur.  Besarkan kawasan.  Kawasan di Negeri Sembilan yang boleh 

memberikan pulangan yang baik.  Ini asyik kita nak tumpukan Kuala 

Lumpur, Kuala Lumpur, Kuala Lumpur, Dato’ Yang Dipertua, maknanya 

kita punya return of investment kita, tidak dapat dimaksimakan lagi.  

Malahkan bukan ada return, tetapi merupakan satu bebanan kepada 

kerajaan kerana terpaksa berbuat macam-macam untuk memastikan 

penduduk yang tiga juta di Kuala Lumpur ini perlu diberikan perhatian.   

 

Adalah lebih baik, dan lebih bermakna jika kawasan Kuala Lumpur ini 

dibesarkan.  Itu saja.  Itu saja kita punya persembahan kepada Kerajaan 

Persekutuan dan ia didapat, difahami oleh pemimpin negara, dan 

mereka amat menerima baik cadangan kita, maka termaktublah satu 
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persefahaman antara Kerajaan Negeri dan Kerajaan Persekutuan untuk 

membina satu kawasan, The Extended Klang Valley yang mana ia akan 

menjadi sebagai Lembah Kelang yang besar.  Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Lenggeng: Dato ‘Yang Dipertua, boleh saya buat soalan 

tambahan?  Pada tahun 70an dulu, apakala kerajaan membangunkan 

kawasan industri Senawang, dengan mengharapkan tumpuan akan 

bertumpu di Senawang, ia berjaya.  Tetapi kesannya berlaku pada hari 

ini, banyak rumah di Daerah Jelebu, Daerah Kuala Pilah, Daerah Tampin 

tinggal tak berduduk sebab orang pindah ke Seremban, pekan.  Adakah 

diambil kira perancangan nak dibuat ini, apa akan berlaku dalam 

tempoh 20 tahun ke Daerah Tampin, Daerah Kuala Pilah, Daerah 

Jelebu?  Saya orang Seremban.  Saya tak ada halangan.  Ahli-ahli Yang 

Berhormat daripada hulu-hulu, daripada Tampin, daripada Kuala Pilah, 

daripada Jelebu kena kaji diri ahli Yang Berhormat.  Besok jangan 

badan cantik, seluar tak ‘ado’. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, kita mengambil kira semua tu.  

Itu sebabnya dalam Rancangan Malaysia Kelapan, Dato’ Yang Dipertua, 

banyak jalan-jalan yang akan kita naik taraf.  Jalan baru pun kita mintak 

supaya yang penting ialah perhubungan.  Kita punya infrastruktur, 

infrastructure kita, jalan raya kita kalau baik, tak ada perlunya orang 

datang ke Seremban.  Kalau dulu jalan nak pergi ke Bukit Putus tu Dato’ 

Yang Dipertua, orang tak nak duduk di Seremban kerana takut akan 

ada jam tak boleh sampai ke pejabat.  Hari ini dah ada orang dia duduk 

di Bahau, duduk di Kuala Pilah, duduk di Batu Kikir, bekerja di 

Seremban. 

 

Jadi, maknanya Dato’ Yang Dipertua, ialah kita pulak tidak akan short 

change, dengan izin Dato’ Yang Dipertua, ataupun mengurangkan apa 

yang ada di luar bandar.  Di luar bandar, kemudahan-kemudahan asas 

mesti ada.  Jaringan perhubungan jalan raya mesti baik.  Itu sebabnya 

kita mengeluarkan banyak, [RM]201 juta Dato’ Yang Dipertua, kita, 

tahun 2011, 2015 ni Dato’ Dipertua.  Walaupun kita cuma mendapat 

[RM]15 juta setiap bulan, sebab sekarang bayaran MARRIS [RM]15 juta, 

[RM]15 juta setiap bulan.  Tapi kita dah luluskan projek menaik taraf 

dan membaiki jalan [RM]201 juta seluruh Negeri Sembilan. 

 

Jadi, Dato’ Dipertua, tidak timbul soalnya nanti, anak muda tak nak 

duduk di Tengkek, tak nak duduk apa, kalau jaringan jalan raya ni dah 

baik, kan.  Kalau jaringan jalan raya, kemudahan asas ada, kalau Giant-

nya dah ada di Kuala Pilah, Tesco-nya dah ada di Bahau, apa perluorang 

datang ke Seremban?  Hujung minggu lah kalau dia nak makan angin 
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ke.  Tetapi jika kemudahan-kemudahan ni dah ada, tidak keperluan 

untuk orang datang, tambahan pula nanti dengan harga dan jugak kos 

sara hidup yang tinggi, saya yakin dan, orang akan tinggal di kampung 

jika dengan syarat. 

 

Itu sebabnya kita buat dengan perlahan-lahan, tahun ini tahun, masuk 

tahun keempat, Dato’ Yang Dipertua, kita buat Dasar Pencahayaan 

Negeri.  Jalan-jalan kampung, jalan-jalan protokol, jalan state semua 

dah kita lampukan. Sekarang dah masuk jalan yang belum ada tiang.  

Dulu kita lampukan yang bertiang.  Sekarang dah masuk pulak fasa di 

mana kita akan buat tiang dan lampukan.  Jadi, tak ada masalah.  Dulu 

siapa nak duduk di kampung.  ‘Golap’ ‘bumin’.  Tahu “golap bumin” 

Dato’ Yang Dipertua, ya?  Gelap sepi.  Siapa nak masuk.  Nak bawak 

anak balik kampung, anak tak, nak keluar rumah pun takut. 

 

Kita nak supaya keadaan di luar bandar, di kampung, tidak ada 

bezanya.  Tidak kekurangan dari segi kemudahan asas.  Tidak ada 

kekurangan dari segi apa-apa.  Melainkan lebih baik jika tinggal di 

kampung.  Dengan keadaan yang, suasana yang nyaman dan macam-

macam lagi.  Tambahan pulak sekarang orang, masing-masing 

mementingkan kesihatan.  Orang memikirkan, ramai orang nak balik 

kampung sekarang, Dato’ Dipertua.  Di kampung arwah mak saya, di 

Kampung Kundur Hilir, dulu macam kampung yang tinggal.  Tapi hari 

ini, dah banyak dah, rumah-rumah mesra rakyat, macam-macam rumah 

baru kerana mereka dah boleh dah.  Dulu nak pergi Kundur. Nak sebut 

nama Kundur pun segan, Dato’ Dipertua.  Segan, Kundur, punya jauh, 

kan.  Tapi sekarang dengan highway-nya ada, exit-nya di ke, di Pedas, 

Kundur dan dekat.  Orang boleh duduk di Kampung Kundur dan 

bekerja di Seremban ataupun Kuala Lumpur. 

 

Tambahan besok ada keretapi laju, bukan keretapi lajulah, keretapi 

elektrik, ETS Dato’ Yang Dipertua, daripada Gemas ke Kuala Lumpur, 

yang kita mintak supaya memakan masa, Gemas kepada Kuala Lumpur, 

ke Kuala Lumpur, tidak boleh melebihi satu jam 45 minit.  Yang cuma 

berhenti di stesen-stesen besar sahaja.  Gemas, Tampin, Rembau, 

Seremban, Kajang, Kuala Lumpur.  Jadi, kalau yang, YB Gemencheh nak 

tahan kereta api ‘kek’ Gemencheh, jangan tahan.  Dia tak berhenti.  

Jangan marah pulak nanti kerajaan kenapa tak berhenti.  Dia tak 

berhenti ya.  Dia tak berhenti dekat Gemencheh ‘deh’ Sam [Isam].  Dia 

berhenti stesen besar sahaja.  Ini memungkinkan orang tak perlu lagi 

tinggal di Kuala Lumpur.  Apa, ataupun tak perlu tinggal di Seremban.  

Setengah jam Gemas ke Seremban ataupun 45 minit. 

 

Jadi ini yang kita buat, Dato’ Yang Dipertua.  Dan kita akan sentiasa 

lihat, dan keutamaan kerajaan ialah untuk sentiasa memberikan nafas 
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baru supaya perhubungan jalan raya ini sentiasa mendapat keutamaan 

dalam apa saja perancangan kita, Dato’ Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat soalan seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Soalan nombor 2, Dato’. 

 

 

Y.B. ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua, golongan belia ini ataupun 

golongan muda ini adalah kelompok yang besar.  Hampir 50 peratus 

mewakili jumlah peduduk negara dan jugak negeri kita.  Jadi, Dato’ 

Yang Dipertua, selain daripada kelompok yang besar, golongan belia 

dan muda ini, dia banyak kelebihan dia, ya.  Dia agresif, dan mempunyai 

pemikiran yang kreatif, inovatif dan jugak macam-macam kelebihan.  

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, sebagai sebuah negeri kerja belia, Negeri 

Sembilan telah mengambil langkah yang awal ataupun negeri yang 

terawal untuk menyediakan satu platform ataupun satu medan yang 

besar, yang bebas dan jugak berkesan untuk kita menyediakan 

golongan belia ini menyalurkan idea, dan jugak hasrat aspirasi mereka, 

yang kita namakan Dewan Undangan Belia. 

 

Dato’ Yang Yang Dipertua, tentang pembangunan modal insan di 

kalangan belia, belia ni, belia sekarang ini berbeza daripada belia-belia 

di masa lampau.  Mereka, golongan belia masa kini bukan sekadar 

mereka ingin turut sama menikmati segala kenikmatan pembangunan, 

kemajuan ekonomi yang kerajaan telah bangunkan, tetapi golongan 

belia masa kini dia nak sama-sama turut serta menyumbang ke arah 

membangunkan negara kita, negeri kita, sama dari, sama ada dari segi 

kemajuan pembangunan ekonomi, pendidikan dan sebagainya. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, selain daripada medan untuk menyatakan 

hasrat dan jugak aspirasi golongan belia ini, Dewan Undangan Negeri 

Belia ini adalah juga merupakan satu medan yang berkesan untuk kita 

memupuk dan jugak membangunkan modal insan terutamanya di 

kalangan golongan belia ini.  Di, melalui Dewan Undangan Negeri Belia 

inilah kita dapat mempertingkatkan penyertaan golongan belia dalam 

membuat sebarang keputusan ataupun untuk sama-sama melihat, 

menyelesaikan masalah golongan belia itu sendiri.   Selain daripada kita 

dapat melahirkan dan jugak menggilap banyak bakat-bakat 

kepimpinan sebagai pelapis di masa hadapan, untuk terus memimpin 

negara kita ini, dan jugak kita dapat mendidik para belia kita ini 

tentang soal dan jugak semangat sayangkan negara kita.  Dato’ Yang 

Dipertua. 
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Y.B. ADUN Juasseh: Soalan tambahan Dato’ Yang Dipertua.  Kalau 

ADUN di dalam Dewan yang mulia ini kita panggil “Ahli Yang 

Berhormat”.  Kita punya DUN Belia ni, apakah gelaran ataupun 

panggilan yang diberi oleh Kerajaan Negeri-lah untuk menghargai 

pembangunan modal insan ini?  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

Y.B. ADUN Chembong: Sebelum bagi jawapan tentang nama jawatan 

Dato’ Dipertua, elok rasanya saya terangkan.  Perjalanan Dewan 

Udnagnan Negeri Belia ini seolah-olah ataupun sama seperti perjalanan 

Dewan Undangan Negeri kita ni.  Dia ada Yang Dipertua yang dilantik di 

kalangan mereka.  Malahan dia ada jugak Bentara Dewan dan 

sebagainya, Dato’ Yang Dipertua.  Macam ni.  Mereka berbahas, mereka 

berdebat membuat usul-usul yang baik, tetapi, Dato’ Yang Dipertua 

jangan risaulah saya rasa.  Dan cara pemilihan dia pun, dia macam 

pemilihan kita jugak.  Dia buat secara demokrasi.  Macam sistem 

pilihan raya umum kita, pilihan raya kecil kita, malahan dia ada hari 

penamaan calon, hari pembuangan undi. 

 

Dan saya ambil kesempatan jugaklah nak ucapkan terima kasih kepada 

agensi-agensi yang banyak membantu, terutamanya pihak polis.  Kertas 

undi itu dikawal oleh ataupun dipantau oleh pihak polis dan jugak 

pihak Suruhanjaya Pilihan Raya.  Dia sama-sama menyasikan 

pengiraan, pembuangan undi dan sebagainya, Dato’ Dipertua.  Tapi kita 

boleh yakinkan, kita boleh sahkan pada hari ini, jangan risau Dato’ Yang 

Dipertua, di mana-mana Dewan Undangan Negeri, akan hanya ada satu 

saja Yang berhormat, Dato’ Yang Dipertua, ya.  Panggillah apa saja 

dengan nama panggilan yang baik.  Yang berusaha ke, tuan ke, ya, yang 

berbahagia ke, kan.  Tetapi jawatan ini tidak membolehkan mereka 

dipanggil sebagai Yang Berhormat.  Dato’ Yang Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Cuma satu 

saya nak mintak tambah, latih Ahli Dewan Belia kita ini, dia 

menghormati waktu.  Itu penting bagi kita sebagai pemimpin.  Itu 

harapan sayalah kepada ahli-ahli Dewan Undangan Belia.  Mintak 

disampaikan kepada mereka. 

 

 

Y.B. ADUN Chembong: Boleh, Dato’ Yang Dipertua, boleh. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Dato’ Yang Dipertua, boleh soalan tambahan?  

Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan. 
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Y.B. ADUN Chembong: Mintak laluan sikit Dato’ Yang Dipertua.  Saya 

rasa bolehlah saya menjemput semua ahli-ahli Dewan ini, dengan, 

dengan apanya, dengan hormatnya, kalau boleh kalau ada masa besok, 

kita pergi ke majlis Persidangan Dewan Undangan Negeri Belia ini, dan 

saya boleh yakinkan, saya boleh buktikan, kadang-kadang mereka lebih 

berdisiplin daripada mereka.  Dato’ Yang Dipertua ataupun Yang 

Dipertua Dewan ni dia suruh duduk, dia duduk.  Dua minit, dua minit, 

Dato’ Dipertua.  Bukanlah saya menyalahkan kawan-kawan sini, tapi 

kadang-kadang mereka ni lebih baik, Dato’ Dipertua.  Ini adalah kita, 

cara kita melatih, mendidik Dato’ Dipertua, ya.  Inshaa Allah, satu hari 

nanti kita doakan mereka menggantikan tempat kita ni Dato’ Yang 

Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Saya, soalan tambahan.  Terima kasih Dato’ 

Dipertua.  Yang pertamanya, Yang Berhormat, program DUN Belia ini 

bukan saja di Negeri Sembilan, saya lihat soalan mengatakan bahawa 

satu-satunya negeri yang mewujudkan DUN Belia.  Sebenarnya negeri 

lain pun sudah ada, Selangor ada program ADUN Belia jugak.   Cuma 

saya nak tanya ialah proses pemilihan itu.  Tadi Yang Berhormat 

Chembong mengatakan bahawa proses pemilihan itu melalui proses 

demokrasi, ada penaam calon dan sebagainya.  Saya tak melihat pernah 

ada apa-apa pengumuman kepada orang ramai kerana ramai tak tahu. 

Saya difahamkan sudah ada sekali, kalau tak silap saya sudah ada sekali 

Persidangan DUN Belia, satu atau dua kali.  Kita tak tahu apakah proses 

lantikan dia.  Siapakah yang melantik ADUN-ADUN Belia ini?  Dan 

bagaimanakah proses pemilihan secara demokrasi itu dilaksanakan?  

Bilakah proses penamaan calon?  Siapakah pengundi mereka?  Dan 

kriteria-kriteria dan sebagainya.  Program Parlimen Belia saya tahu, 

ada, dia ada melalui pengundian melalui on-line.  Saya nak tahu apakah 

proses pemilhan ini, supaya benar-benar ia mewakili suara belia di 

Negeri Sembilan.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN Chembong: Dato’ YangDipertua, setakat hari ini, saya 

nyatakan tadi Negeri Sembilan adalah negeri yang terawal 

menubuhkan Dewan Undangan Negeri Belia ni, kan, lain, dia two 

different thing, mintak maaf, mintak izin, yang terawal dan jugak satu-

satunya negeri.  Dan jugak kita di peringkat, kita maklum di peringkat 

federal, kebangsaan pun dah ada sekarang, Dewan Undangan, Parlimen 

Belia, Dato’ Dipertua. 

 

Untuk menjawab soalan tadi, ataupun sekadar untuk makluman, 

Dewan Undangan Negeri belia kita ada dah, dah masuk penggal yang 

kedua.  Penggal yang pertama itu hari kita buat secara interview.  Dan 
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penggal kedua ini kita buat secara pemilihan.  Jadi, satu 

penambahbaikanlah daripada penggal lalu ke penggal ini.  Cumanya, 

Dato’ Dipertua, kita dah buat pengumuman, pertamanya itu hari kita 

mintak bantuan kerjasama daripada NegeriFM, dan kita, selain 

daripada banner-banner, dan jugak kita dah iklankan melalui kita 

punya website, Dato’ Dipertua, ya. 

 

Ada pra-syarat dia.  Sebagai calon yang nak bertanding, kita boleh, kita 

ada pra-syarat dialah.  Umur, dari segi had umur, mereka tidak boleh 

muflis.  Dan mereka harus datang daripada, daripada kawasan itu dan 

sebagainya.  Sebab kita ada 36 mewakili Dewan Undangan Negeri kita 

selain daripada 30 daripada sektor.  Syarat-syarat pengundi pun sama, 

mereka harus berdaftar.  Macam pilihan raya betul.  Pengundi ni harus 

ada had umur dia, bawah 40 tahun dan sebagainya.  Dan jugak mereka 

harus berdaftar.  Siapa yang tak berdaftar, tak bolehlah mengundi, 

Dato’ Yang Dipertua, ya.  Memang kita buat.  Dan kita, inshaa Allah, 

untuk penggal-penggal masa hadapan, kita akan lebih war-warkan ni, 

supaya lebih ramai kelompok belia yang tahu, ya.  Terima kasih Dato’ 

Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang DIpertua Dewan: Soalan seterusnya. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Soalan ketiga. 

 

 

Y.B. ADUN Serting: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Alhamdulillah, 

ada ‘joki’ nampak ‘eh’.  Tengok-tengok jam tadi, ‘ghaso’ tak ‘ado’ ruang 

dah.  Jadi, soalan berkisar tentang denggi.  Jadi, dalam persidangan kita, 

pada kali ini, soalan ni amat popularlah, ada enam soalan.  Iaitu, jadi 

sekaligus di sini, saya akan menjawab soalan Yang Berhormat ADUN 

Lui, Sungai Lui, Yang Berhormat ADUN Rahang, soalan lisan Yang 

Berhormat ADUN Nilai, soalan bertulis Yang Berhormat ADUN Chuah 

dan juga soalan bertulis Yang Berhormat ADUN Temiang. 

 

Ini jelas, dengan, soalan, ada enam soalan yang dikemukakan oleh 

rakan-rakan ahli Yang Berhormat ni, menunjukkan bahawa 

keprihatinan kita bersamalah ya, keprihatinan kita bersama tentang 

wabak denggi yang begitu menular di negara kita khususnya pada 

tahun 2014, iaitu pada tahun lepas.  Dan berterusan hingga ke hari ini.  

Yang Berhormat Menteri Kesihatan pun selalu mewar-warkan bahawa 

kes denggi ini sentiasa meningkat. 
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Jadi, dalam hal itu, di Negeri Sembilan, sehingga 11 April ya, 11 April 

2015 ini, jumlah kes yang dicatatkan di negeri kita ialah sebanyak 556 

kes berbanding 3,781 kes pada bulan dan juga minggu yang sama, pada 

tahun 2014.  Ini jelas menunjukkan penurunan hampir 60 peratus ya, 

dan meletakkan kita di tempat, negeri yang ketujuhlah, ya terendah 

buat setakat ini, dalam kes denggi bagi tahun 2015 ini.  Dan bagi 

kawasan Dewan Undangan Negeri Juasseh, pada tahun 2015 ini 

terdapat 16 kes.  Dan juga 8 kes bagi tahun 2014. 

 

Jadi, justeru itu, sudah tentu kita ada langkah-langlah pelan strategik 

dan juga cadangan-cadangan untuk kita sama-sama membanteras 

wabak denggi ini.  Jadi, antara usaha-usaha dan juga langkah-langkah 

yang diambil antaranya ialah pemusnahan ya, tempat pembiakan aedes 

di pelbagai premis-premis kediaman, pembinaan, tanah lapang bagi 

mencari dan juga memusnahkan punca pembiakan.  Yang kedua ialah 

menjalankan aktiviti membunuh larva nyamuk di tempat-tempat 

takungan air bagi membunuh jentik-jentik membiak.  Begitu juga 

menjalankan kajian entomologi iaitu kajian serangga habitat nyamuk di 

kawasan wabak ataupun hot, hotspot dan menentukan kaedah kawalan 

yang perlu diambil. 

 

Begitu juga kita melakukan aktiviti semburan pengasapan ataupun 

foging, dengan izin, bagi membunuh nyambuk yang membawa virus 

denggi di lokaliti kes dan juga wabak denggi.  Jadi untuk makluman 

Dewan yang mulia, pada tahun 2014, jumlah rumah, premis dan juga 

tempat-tempat yang telah pun difoging ialah berjumlah 1,192,400 

premis dan juga kediaman ya, termasuk rumah dan sebagainya telah 

dilakukan aktiviti foging ataupun semburan oleh Jabatan Kesihatan.  

Dan sehingga tahun 11 April ni, pada tahun 2015, jumlah semburan ya, 

jumlah semburan yang telah dilaksanakan sehingga 11 April ialah 

318,558 ya, premis yang dibuat semburan.  Jadi, kita ucap terima kasih 

kepada Jabatan Kesihatan, skuad foging kita ya.  Jadi jumlah ini adalah 

untuk seluruh Negeri Sembilan ya.  Jadi pada tahun lepas sahaja hampir 

satu juta lebih seperti yang saya maklumkan tadi, tempat-tempat yang 

kita buat semburan foging, walaupun mendapati halangan-halangan 

juga di kalangan pemilik rumah.  Mereka tidak memberi kerjasama 

semasa semburan foging ini dijalankan. Jadi, terima kasih kita ucapkan 

ya, kepada Jabatan Kesihatan, skuad foging ini yang terus-menerus ya, 

melakukan foging dan juga semburan. 

 

Seterusnya kita juga terus tanpa jemu-jemu ya, melaksanakan aktiviti 

promosi kesihatan ya, kepada masyarakat melalui pelbagai media 

termasuk penggunaan media cetak dan juga elektronik dan juga 

melalui program-progam yang dibuat.  Selain untuk wabak denggi, 

begitu juga dengan promosi kesihatan mengamalkan cara hidup sihat. 
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Seterusnya kita juga  memperkasa masyarakat melalui aktiviti gotong-

royong dan juga program COMBI terutamanya di semua kawasan 

wabak dan kawasan berisiko tinggi denggi.  Kita juga menjalankan 

penguatkuasan Akta Pemusnahan Serangga ya, Pembawa Penyakit 

1975 termasuklah pengeluaran kompauan dan pendakwaan kes di 

mahkamah. 

 

Langkah seterusnya ialah mengaktifkan jawatankuasa ya, mengaktifkan 

Jawatankuasa Wabak Denggi Daerah yang dipengerusikan oleh 

Pegawai Daerah dengan memfokuskan kepada aktiviti penghapusan 

tempat pembiakan aedes.  Dan akhir sekali ialah sudah tentu kejayaan 

kita melaksanakan satu-satu program, lebih-lebih lagi dalam usaha kita 

membateras ataupun mengambil langkah-langkah ya, proaktif dalam 

menangani kes penularan wabak denggi ini adalah bekerjasama ya, 

dengan agensi-agensi lain seperti Pihak Berkuasa Tempatan, PBT-PBT, 

Perbadanan Pengurusan Sisa Pepejal Dan Pembersihan Awam, Jabatan 

Perpaduan Negara Dan Integrasi Nasional, Jabatan Pendidikan dan juga 

Badan-Badan NGO yang lain.  Jadi, setakat ini, di Negeri Sembilan 

kerjasama yang diberikan oleh agensi-agensi dan juga badan-badan 

NGO ni, amat baik sekali.  Dan itulah yang hasilnya dapat kita lihat ya, 

berlakunya kes penurunan ya, lebih 60 peratus di negeri kita ya, 

sehingga 11 April ini.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, had 

masa bagi pertanyaan-pertanyaan lisan telah pun tamat.  Semua 

soalan-soalan lisan yang tidak dijawab pada hari pertama dan jugak 

pada hari ini akan dijawab secara bertulis. 

 

 

 

 

4. USUL 

(Sambungan) 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, usul menjunjung kasih titah 

ucapan diraja. 

 

 

Y.B.  Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, kita 

masih lagi di dalam agenda membahas usul menjunjung kasih Titah 

Ucapan Tuanku.  Oleh itu saya persilakan kalau ada lagi ahli Yang 

Berhormat ingin berbahas. 

 

 



 

172/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 172 - 

 

Y.B. ADUN Johol: Dato’ Yang , Dato’ Yang Dipertua, Johol mengucapkan 

terima kasih atas keizinan memberi peluang untuk turut serta 

membahaskan usul menjunjung kasih Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia 

Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan baginda bagi 

merasmikan Penggal Ketiga, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 

Yang Ke-13, Isnin yang lalu. 

 

Dalam perkara ini, Johol ingin memetik titah baginda iaitu kegiatan 

pembangunan, kegiatan pembangunan ekonomi tidak akan memberi 

makna jika masalah, jika masih ada golongan rakyat negeri ini yang 

hidup dalam kesempitan dan tidak kemampuan.  Dari segi pendidikan, 

dan setiap program yang dilaksanakan hendaklah berasaskan kepada 

keperluan kebajikan dan kesejahteran rakyat secara keseluruhannya.  

Dalam soal ini, Johol ingin menyentuh iaitu, Johol amat percaya bahawa 

rancangan Kerajaan Negeri yang sebagaimana yang diperkatakan oleh 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar akan berjaya. 

 

Tetapi dalam pada itu, Johol memohon agar disediakan terasnya 

kepada penduduk-penduduk di luar bandar terutamanya dalam 

mempertingkatkan kemahiran ataupun skil penduduk-penduduk luar 

bandar ini supaya mereka telah tersedia ada apabila pembangunan di 

kawasan vision valley ini dilaksanakan nanti.  Mereka tidak payah 

datang ke Seremban, tetap, tetapi duduk di kampung masing-masing.  

Dan saya percaya bahawa pengangkutan awam pada waktu itu akan 

menjadi amat terbaik iaitu orang Johol boleh ke Port Dickson, orang 

Johol boleh ke Nilai, dan orang Johol boleh ke Seremban dalam tempoh 

yang terdekat. 

 

Sehubungan dengan itu, Johol berharap dalam penyediaan skil ini 

ataupun kemahiran ini, Johol memohon agar dipertimbangkan supaya 

institusi-institusi kemahiran ini diwujudkan bukan sahaja di Johol, 

tetapi di kawasan-kawasan luar bandar untuk menjadikan sebagai 

persediaan kepada belia-belia kita ataupun bakal-bakal pekerja yang 

akan memenuhi sektor pekerjaan di dalam extended valley ini, yang, 

dengan izin. 

 

Contohnya bilalah, wujudkanlah, misalnya datangkanlah Institut 

Kemahiran MARA di Johol, datangkanlah Kolej RISDA di Johol, 

datangkanlah pusat-pusat penyelidikan pertanian di Johol kerana 

sebagaimana yang kita tahu, Johol ini ialah satu kawasan, kawasan 

pertanian.  Dan janganlah dibiarkan Johol ini sebagai hanya tertumpu 

kepada pertanian.  Jika tidak diadakan persediaan-persediaan kepada 

remaja-remaja ini, maka tidak berpeluanglah anak-anak muda ini 

untuk berkecimpung sama  dalam kegemilangan yang akan kita cipta 

nanti 
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Oleh itu, saya bermohonlah, saya memohon wujudkanlah, wujudkanlah 

institusi-institusi kemahiran di Johol ini supaya, kita tidak mahu 

membina Johol itu sebagai Seremban, kita tidak mahu melihat Johol itu 

berubah kaedah penduduknya, biarlah orang Johol tinggal di Johol, 

tidak ada kedatangan orang-orang lain, tetapi dibangunkan sama Johol 

dengan kemudahan-kemudahan yang sebagaimana boleh mereka 

menyiapkan diri.  Dan juga, Johol berharap dalam penyediaan kepada 

pekerja-pekerja mahir ini, dan memberi untuk menghalang 

penghijrahan tenaga-tenaga muda ini ke bandar, mestilah disediakan 

satu tempat yang boleh dikatakan penempatan semula atau satu 

kawasan penempatan kepada generasi perta, generasi kedua ataupun 

generasi ketiga, tempat-tempat tinggal mereka.  Dirikanlah, di Johol ini 

banyak tanah-tanah kerajaan, maka diadakanlah skim-skim yang mana 

anak-anak muda yang tidak bertanah dan tidak berumah ini, dapat 

memiliki tanah dan juga memiliki rumah dengan bantuan kerajaan. 

 

Jadi, saya percaya jika infrastrukturnya bagus, rakyatnya telah 

berkemahiran akan menambah, akan menambah kejayaan, jaya, 

jayanya sebagaimana yang kita cita-citakan untuk kawasan extended 

valley ini.  Dan saya hanya memohon yang itu sahaja.  Dan sebelum saya 

berundur, saya ingin menyampaikan sebuah pantun.  Hari ini tak ada 

pantun, saya bagilah pantun sedikit ya. 

 

Bunga melur tandanya cinta, 

Selit di sanggul bertambah seri, 

Menghulur kata tanda meminta, 

Hanya yang kasih sanggup memberi. 

 

Sekian, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Silakan Yang Berhormat. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  

Bismillahirrahmannirrahim.  Saya mengambil bahagian untuk usul 

menjunjung kasih Titah Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang              

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan baginda. 

 

Saya amat tertarik dengan titah cuapan baginda berkaitan dengan 

penyediaan infrastruktur pada tahap yang baik di luar bandar, untuk 

menggalakkan rakyat yang bekerja di kawasan bandar untuk kekal 

mendiami kawasan luar bandar.  Contohnya, bekerja di Seremban, di 

Melaka, dan sebagainya. 
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Yang pertamanya, soal perumahan mampu milik ini, di kawasan luar 

bandar, seperti di Gemencheh, banyak tanah-tanah kerajaan sedia ada 

boleh dijadikan kawasan perumahan mampu milik kerana mungkin 

dari segi kos tanah, yang minimum ataupun percuma, dan mungkin 

dah, dah, dah tentulah harga rumah yang lebih murah. 

 

Dan jugak kita mengharapkan sistem jalan raya yang lebih baik.  

Cadangan jalan di antara Rembau-Tampin-Gemas perlu disegerakan 

bagi mengatasi kesesakan yang mungkin berlaku.  Walaupun kita tidak 

mempunyai stesen keretapi laju, orang Tampin sebenarnya tak adalah 

tamak sangat ya, sebenarnya kita ada di Gemas, kawasan kita.  Kalau 

ada jaringan jalan yang baik ini, sudah pasti memudahkan masyarakat 

menggunakan kemudahan-kemudahan yang ada, ya. 

 

Dan dari segi kemudahan-kemudahan sukan dan rekreasi, di luar 

bandar mungkin kita boleh di, boleh dinaik taraf, mungkin perbezaan 

ataupun jurang yang amat ketara jika dibandingkan dengan di bandar.  

Walaupun begitu, bukanlah kawasan luar bandar ni kawasan hulu.  

Kalau Yang Berhormat Lenggeng tadi bagitau, Tampin kawasan yang 

hulu, mungkin tidaklah ya.  Sebenarnya orang-orang di Tampin ni lebih 

tenang, kalau nak bandingkan dengan orang YB Lenggeng, dia mungkin 

banyak masalah.  Tapi orang Gemencheh ni dia tenang, dia tenang, tak 

kelam kabut. 

 

Dan jugak, saya mengharapkan kemudahan jalur lebar yang 

ketinggalan ya.  Mungkin dapat ditambah baik untuk menarik anak 

muda, generasi muda tinggal di kawasan luar bandar. 

 

Dan pada itu, kalau kita tengok di, di sebelah Negeri Sembilan Barat, 

banyak projek-projek yang berimpak tinggi seperti yang terbaru 

Malaysian Vision Valley, kita ada Bandar Baru Nilai, kita ada Enstek.  

Tetapi mungkin dari segi, di Negeri Sembilan Timur ni kita agak 

ketinggalan.  Maka sebab itulah kita mengharapkan projek-projek yang 

berimpak tinggi, yang akan dibuat di kawasan Negeri Sembilan Timur 

seperti di Tampin. 

 

Dato’ Yang Dipertua, yang kedua, titah baginda juga bagi setiap 

program dan projek yang hendak dilaksanakan hendaklah berasaskan 

kepada keperluan, kebajikan dan kesejahteraan rakyat secara 

keseluruhannya.  Saya ambil contoh, pagi tadi saya sempat berbincang 

dengan Yang Berhormat Labu, saya ambil contoh, Program Ladang 

Satelit di Kampung Ulu Air Kuning.  Apabila  projek ini dibuat, Veterinar 

sepatutnya mengkaji keperluan-keperluan penduduk diambil kira.  

Bukan hanya ghairah untuk mendapatkan angka-angka kejayaan, tetapi 
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akhirnya masyarakat setempat ketinggalan dari projek yang, yang 

dilaksanakan di kawasan tersebut ya. 

 

Saya berjumpa dengan penduduk-penduduk di Air Kuning, dan 

menyampaikan hasrat kepada saya untuk membawa ya, isu ini 

sebabnya kadang-kadang pembangunan yang dibuat itu tidak 

mengambil kira langsung masyarakat yang berada di kawasan tersebut.  

Projek-projek seperti Ladang Ulu Air Kuning ini dari dulu lagi dah, 

masyarakat menggunakannya untuk membela lembu dan kerbau.  

Tetapi akhirnya dibagi kepada syarikat-syarikat tertentu ataupun 

individu-individu yang tertentu, dan akhirnya tidak berjaya.  Maka 

sebab itulah saya mengharapkan pihak Veterinar mengkaji kan, 

mengkaji semula ya, dasar-dasar ini. 

 

Contoh yang kedua, seperti program-program MARRIS.  Kadang-

kadang saya dah bagitahu banyak kali, tapi kadang-kadang kita hanya, 

projek ini hanya tidak mengambil kira keperluan-keperluan.  Hanya 

menurap saja.  Apatah, apa salahnya kita keluarkan sedikit peruntukan 

daripada itu untuk membina keperluan-keperluan yang mendesak 

seperti longkang dan jugak mungkin menaik taraf jalan-jalan tersebut.  

Kadang-kadang jalan yang diturap tu semakin mengecil sebab dia dah 

tinggi, tanpa mengi, tanpa membuat road shoulder-nya. 

 

Diharapkan segala cadangan-cadangan pembangunan ini dapat 

dimaklumkan jugak kepada ADUN-ADUN kawasan ya, bagi menilai 

kesan-kesan dan persediaan masyarakat setempat bagi setiap 

pembangunan, bagi memastikan kesejahteraan rakyat dijaga dengan 

sebaiknya. 

 

Yang keti, Dato’ Yang Dipertua, yang ketiganya, saya mengucapkan 

terima kasihlah kepada Yang Amat Berhormat Rantau kerana 

membawa peruntukan untuk menaik taraf Maahad Ahmadi dan jugak 

ITQAN.  Pembinaan dewan dah siap, dan surau hampir siap.  Dan saya 

mengharapkan beberapa lagi peruntukan-peruntukan untuk menaik 

taraf infrastruktur-infrastruktur yang diperlukan.  Harap dapat 

Kerajaan Negeri mempertimbangkannya untuk memastikan 

Gemencheh menjadi lembah ilmu pengajian Islam dapat direalisasikan.  

Dan akhirnya, saya dengan ini menyokong usul ini.  Terima kasih Dato’ 

Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan pihak kerajaan untuk 

menjawab. 
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Y.B. ADUN Serting: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, pertamanya 

saya ingin menjawab perkara yang ditimbulkan oleh ADUN Rahang 

iaitu kes murid ponteng sekolah yang amat serius.  Tapi yang 

sebenarnya tidaklah serius sangat, ya.  Kalau serius, kita tak boleh 

dapat top three ataupun top five-lah ya, dalam keputusan peperiksaan 

kita. 

 

Jadi dari segi, ingin juga saya memaparkan statistik ataupun data kes 

ponteng di Negeri Sembilan bagi tahun, pada tahun lepas ya, 2014 iaitu 

kita ada 484 kes ponteng sahaja ya, di Negeri Sembilan pada tahun 

lepas iaitu 317 kes bagi sekolah menengah dan 167 kes sekolah rendah.  

Iaitu sekolah menengah tadi 0.16 peratus dan bagi sekolah rendah 0.09.  

Jadi 484 ini adalah daripada jumlah pelajar kita ya, di seluruh Negeri 

Sembilan, pada tahun lepas iaitu pada 2014 berjumlah ya, keseluruhan 

pelajar di Negeri Sembilan ini ialah 200,507 orang.  Jadi, bagi kes 

ponteng ini ada 484. 

 

Jadi berbagai usaha dibuatlah oleh Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan 

bersama PPD, PDRM dan juga  pasukan RELA, AADK dan PBT untuk 

kita menangani kes-kes ponteng ini dengan kita mengadakan operasi 

ponteng.  Bagi tahun 2014 ada 16 kali diadakan operasi ponteng di 

seluruh daerah.  Dan pada, sehingga bulan April ni, kita ada lima kali 

buat operasi kes pontenglah, hasil daripada maklumat ataupun laporan 

daripada orang ramai.  Jadi, dari segi jabatan akan terus 

menguatkuasakan ya, peraturan salah laku disiplin.  Di samping 

memerlukan kerjasama semua pihak untuk memastikan masalah, 

bukan sahaja kes ponteng sekolah ini, tetapi juga salah laku – salah laku 

disiplin yang lain. 

 

Seterusnya bagi perkara yang dikemukakan oleh ADUN Mambau, ada 

dalam ya, tak perlu saya ulaslah ya, sebab ada dalam jawapan bertulis. 

Dan bagi guru ini sekarang ini dalam proses, prosiding tatatertib oleh 

Kementerian Pendidikan kerana tidak melapor ya, di Pejabat 

Pendidikan Daerah Seremban.  Dan untuk makluman Yang Berhoramt 

ADUN Mambau, guru ini sudah kita hentikan pembayaran gajinya sejak 

tahun 2013 ya, bermakna dia sudah mungkin terkeluar terus daripada 

sistem perguruan kitalah. 

 

Seterusnya, merujuk kepada perkara yang dibangkat, dibangkitkan 

oleh ADUN Sikamat.  Alhamdulillah ya, prestasi kita, sebagaimana kita 

sedia maklum, pencapaian ya, sekolah-sekolah agama kita amat 

cemerlang sekali di Negeri Sembilan ini.  Jadi, justeru itu juga, Jabatan 

Pendidikan Negeri dalam Rancangan Malaysia Kesebelas, kita 

memohon ya, untuk membina sebuah Sekolah Menengah Kebangsaan 

Agama Sains dan juga tahfiz yang baru.  Dan lokasinya dicadangkan ya, 
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di Bandar Seri Jempol, iaitu di Jempol yang mana terdiri daripada 30 

bilik darjah, asrama lelaki dan juga asrama perempuan.  Dan boleh 

menampung 1,050 orang pelajar. 

 

Seterusnya ADUN Nilai iaitu tentang status ya, Klinik Nilai.  Kerajaan 

Barisan Nasional sebagai sebuah kerajaan yang menepati janji, dan juga 

memahami ya, kehendak penduduk setempat, jadi, walaupun kita agak 

kelewatan sedikit pelaksanaannya iaitu berhubung dengan masalah 

harga ya, tempoh hari, tapi akhirnya telah dapat diselesaikan.  Jadi, 

dalam masa, status sekarang ini, iaitu peringkat akhir ya, penyediaan 

dokumen tender oleh pihak JKR.  Dan akan ditender pada bulan Jun ini 

ya, pada bulan Jun ini, pada bulan Jun ini.  Iaitu dengan kos peruntukan 

ya, yang telah pun ditetapkan berjumlah [RM]24 juta.   

 

Seterusnya, ADUN Port Dickson, menyentuh tentang insiden, insiden 

yang berlaku ya, di Hospital Port Dickson.  Jadi, perkara itu sekarang 

ini, pihak jabatan tidak mengambil mudah perkara-perkara yang 

berlaku supaya membuat penambahbaikan.  Jadi, insiden yang berlaku 

tu sekarang ni ditangani oleh pakar perunding Gred Khas C-lah ya, 

untuk disiasat dan juga langkah-langkah seterusnyalah, ya.  Jadi, 

siasatan sedang dijalankan. 

 

Jadi, yang kedua tentang Hospital Pakar.  Jadi sebagaimana kita sedia 

maklum di Negeri Sembilan ini, hospi, Hospital Pakar Negeri Sembilan 

ialah Hospital Tuanku Jaafar.  Hospital Pakar Daerah sekarang ini ialah 

Hospital Tuanku Ampuan Najihah di Kuala Pilah.  Dan diperluaskan, 

yang ketigalah di Negeri Sembilan iaitu Hospital Port Dickson, ya.  Yang 

mana jabatan telah memperluaskan kepakaran utama di Hospital Port 

Dickson di mana masa ini terdapat enam kepakaran utama ya, di 

Hospital Port Dickson yang dimulakan lima disiplin ni pada tahun 20, 

tahun 2011 lagi ya.  Iaitu meliputi klinik pakar apa nama, bahagian 

perubatan, bius, bedah autopedik ataupun tulang, kemudian pakar 

perbidanan dan juga sakit puan.  Dan yang terbaru pada tahun lepas 

ialah pakar kecemasan dan juga trauma.  Jadi ada la, ada enam 

kepakaran hari ini di Hospital Port Dickson.  Dan akan diperluaskan 

lagi berperingkat-peringkat ke hospital-hospital lain. 

 

Jadi, yang akhir sekali, berhubung dengan ADUN Lenggeng, berkaitan 

dengan penubuhan sebuah Klinik 1Malaysia iaitu sebagaimana yang 

ditetapkan, kriteria ya, syarat-syarat yang ditetapkan untuk kita, 

membolehkan kita meletakkan Klinik 1Malaysia ini ialah kepadatan 

penduduk, kemudian berbilang kaum, jarak dan, dari fasiliti kesihatan 

terdekat, serta purata pendapatan penduduk.  Jadi, sungguh pun 

demikian, jabatan akan memanjangkan ya, saya sendiri akan 
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memanjangkan permohonan Yang Berhormat ADUN Lenggeng ini ke 

peringkat kementerian. 

 

Walau bagaimanapun, sebagaimana kita sedia maklum, sekarang ini 

Klinik Kesihatan Lenggeng diletakkan di kuarters ya, kawasan 

berkenaan kerana bangunan lamanya telah rosak.  Justeru itu, dalam 

hal ini kementerian, untuk makluman Yang Berhormat ADUN 

Lenggeng, kedudukan terkini, Kementerian Kesihatan telah meluluskan 

peruntukan sebanyak RM10 juta untuk membina baru ya, Klinik 

Kesihatan Lenggeng dan sekarang ini dalam proses dokumentasi reka  

bentuk.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Pilah: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, izinkan saya 

untuk menja, menerangkan satu dua perkara yang dibangkitkan.  

Pertamanya ber, Yang Berhormat ADUN Palong.  Saya nak 

memperjelaskan di sini bahawa jumlah Orang Kurang Upaya di Negeri 

Sembilan adalah 31,261 orang.  Dan Orang Kurang Upaya ini meliputi 

pelbagai kategori umur dan jugak berbagai kategori kecacatan 

termasuklah anak-anak di dalam PDK. 

 

Dan untuk pengetahuan Dato’ Yang Dipertua, waran kepada PDK ini 

dikeluarkan oleh jabatan pada 31 Mac 2015.  Dan pengagihan kepada 

PDK-PDK ini, dalam tempoh dua minggu iaitu 17 April.  Dan waran ini 

adalah diperuntukkan kepada semua PDK yang ada di dalam Negeri 

Sembilan sebanyak 45 buah dan ini melibatkan dana sebanyak 3.3 juta 

lebihlah ya. 

 

Dan, pelantikan jawatankuasa PDK ini, lazimnya ataupun jawatankuasa 

ini adalah pelantikan masyarakat.  Di mana pengerusinya dan 

jawatankuasanya dilantik untuk membantu mengurus PDK-PDK yang 

ada secara sukarela dan jugak membantu cara mana untuk anak-anak 

PDK ini dapat kita bantu jabatan dari segi program dan sebagainya.  

Dan, jawatankuasa ini lazimnya adalah daripada pimpinan masyarakat.  

Dan selain daripada ibu bapa, malah jawatankuasa-jawatankuasa 

sekitar itu, ataupun pimpinan masyarakat yang dikenali dan 

berpengaruh dilantik. 

 

Bagi melantik petugas, Dato’ Yang Dipertua, ini adalah pelantikan yang 

dibuat oleh pengerusi dan jawatankuasa kerana mereka memilih 

petugas-petugas yang mudah menguruskan anak-anak ini.  Dan mereka 

ini adalah bertugas sebenarnya secara sukarela.  Dan, dia di bawah, 

bukan di bawah Garis Panduan Akta Kerja 1955.  Dia adalah di bawah 

Garis Panduan PDK.  Dan dia bertaraf sukarela.  Dan sebab itulah, 

pengerusi dan jawatankuasa ini mesti proaktif dan jugak aktif cara 
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mana untuk menambah, menambah dana dan cara mana untuk 

menceriakan aktiviti-aktiviti kanak-kanak ini.  Dan, tempoh pelantikan 

ini adalah dalam tempoh tiga tahun, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Dan setakat ini, kita lihat semua PDK yang berjalan di bawah 

pengerusi-pengerusi yang diberi kepercayaan.  Dan tidak ada masalah.  

Cuma mungkin bagi PDK Palong 9, kemungkinan ada masalah 

pengurusan kewangan, mungkin, ya.  Tapi apa pun sebenarnya, Dato’ 

Yang Dipertua, sekiranya ada permasalahan berkaitan dengan 

pengurusan kewangan dan sebagainya, kita terbuka untuk pengerusi 

dan jawatankuasa bincang dengan pihak jabatan, khususnya Pengarah 

Jabatan Kebajikan Masyarakat untuk kita lihat dan membantu. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, namun begitu, kita nak mengucapkan, saya 

nak mengucapkan terima kasih kepada semua pengerusi-pengerusi 

PDK yang membantu secara sukarela dan jugak men, menaikkan 

aktiviti-aktiviti anak-anak ini.  Dan mereka ini dapat bersama dengan 

masyarakat dalam apa jua program dan di samping mereka dapat 

program pendidikan latihan kemahiran dan sebagainya. 

 

Dan, saya juga nak maklumkan, sekiranya ada permasalahan di 

kalangan urusan pentadbiran, boleh berbincang ya, boleh berbincang 

dan kita memang amat prihatin dengan anak-anak kurang upaya, 

kerana kita tahu dana-dana yang diperuntukkan pun bukan sedikit.  

Sebenarnya untuk kita mengurus latihan aktiviti anak-anak ini, bagi 

setengah tahun sahaja Dato’ Yang Dipertua, yang saya sebutkan tadi, 

kita menguruskan sebanyak [RM]3.3 juta lebih kepada semua PDK ini.  

Ini untuk setengah tahun sahaja.  Mereka akan dapat lagi setengah 

tahun.  Jadi kita berharap ia dapat diuruskan dengan baik.  Dan jika ada 

masalah kita boleh  bincang. 

 

Keduanya, mungkin berkaitan dan dengan ADUN yang, saya tak pasti 

ADUN mana, tapi berkaitan dengan permohonan, kelewatan 

permohonan, Dato’ Yang Dipertua.  Ini kes yang bukanlah kes yang, 

yang banyak berlaku sebenarnya.  Tetapi kalau ada pun kes-kes 

berlaku kelewatan ini, lazimnya Dato’ Yang Dipertua, ada hubung kait 

dengan permohonan yang lambat ataupun tidak lengkap borang yang 

diisi.  Dan kita kena pulangkan semula.  Dan kita kena, kita bantu 

mengisi, dan ini jugak menjadi kelewatan sekiranya siasatan dibuat 

tiada di rumah.  Dan dipanggil ke pejabat pun mungkin tidak dapat 

datang dengan tarikh yang kita tetapkan.  Dan ini adalah salah satu 

faktor kelewatan boleh terjadi.  Tapi, apa pun saya percaya pegawai 

kita cukup untuk kita menguruskan permohonan ini dan kita bantu 

mana yang kita boleh bantu. 
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Dan untuk Temiang tak salah saya, sebut berkaitan, berkaitan dengan 

Program Cari tu, memang kita tidak ada, kita telah pun tamatkan.  Dan 

kita mengemuka dasar yang terbuka dan malah, boleh print-kan borang 

tu melalui online saja ya, ataupun print melalui komputer kita.  Dan kita 

ada JKKK yang cukup ba, cukup banyak untuk boleh membantu kepada 

masyarakat.  Terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, pertamanya saya ucap 

berbanyak terima kasih kerana membenarkan pihak kerajaan 

menggulung perbahasan ucapan terima kasih di atas titah Duli Yang 

Maha Mulia Tuanku Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan semasa 

baginda merasmikan sidang Dewan yang pertama, Penggal Ketiga, 

Dewan Undangan Negeri Sembilan Yang Ke-13 pada hari Isnin yang 

lepas, 20 April  yang lalu.  Banyak yang telah pun diperkatakan atas 

titah ucapan tersebut. 

 

Yang mana, saya kirakan bahawa titah ucapan itu adalah merupakan 

satu titah ucapan yang amat komprehensif yang paling lama rasanya, 

sejak tuanku merasmikan sidang Dewan ini, selama 40 minit.  Dan 

semua aspek pentadbiran dan jugak hal-hal berkenaan dengan 

kemasyarakatan, ekonomi dan jugak yang lain-lain telah disentuh oleh 

Duli Yang Maha Mulia. 

 

Jadi, alhamdulillah, semalam dan hari ini, ahli-ahli Dewan yang mulia 

ini telah pun membahaskan dengan panjang lebar berkenaan dengan 

titah ucapan tersebut.  Termasuklah memberikan pandangan-

pandangan dan jugak memberikan idea-idea serta comment-comment 

berkenaan dengan perjalanan Kerajaan Negeri Sembilan semasa.  Dato’ 

Yang Dipertua, saya mahu terus pergi kepada beberapa rakan-rakan 

ahli Yang Berhormat yang telah pun mengambil bahagian di dalam 

titah ucapan tersebut. 

 

Mula-mula saya akan pergi kepada perbahasan yang dibuat oleh Yang 

Berhormat Chennah selaku Ketua Pembangkang.  Yang mana beliau 

telah pun menyebutkan usul dan cadangan untuk mengadakan portal.  

Saya rasakan ini satu cadangan dan pandangan yang baik, Dato’ Yang 

Dipertua.  Walau bagaimanapun, ia harus dikaji oleh Unit Dewan 

sendiri kerana ia adalah merupakan suatu bidang kuasa yang dibuat 

oleh Unit Dewan.  Dan Dato’ Yang Dipertua boleh melihat dan 

mengarahkan kerajaan untuk melihat dan membuat kajian serta untuk 

mengimplimentasi jika dirasakan sesuai.  Tetapi perlu berhati-hati 

Dato’ Dipertua kerana portal ini mengandungi bahan-bahan rahsia dan 

ia perlu diurus dengan baik ya. 
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Berkenaan dengan sistem giliran soalan, itu pun merupakan satu 

cadangan yang telah pun dibawa beberapa kali.  Ia harus dilihat oleh 

Unit Dewan sendiri Dato’ Dipertua. 

 

Dasar perumahan Negeri Sembilan yang baru, Dato’ Yang Dipertua, ia 

sedang rancak diperbincangkan dengan stake holders, dengan izin.  Dan 

pihak Kerajaan Negeri Sembilan telah pun berbincang di peringkat 

akhir dengan pihak Persatuan Pemaju-Pemaju Perumahan Negeri 

Sembilan ataupun REDHA, chapter Negeri Sembilan.  Dan dari 

perbincangan-perbincangan ini, Dato’ Dipertua, hasil daripada 

perbincangan tersebut, dia punya maklum balas dan jugak responds, 

dengan izin Dato’ Dipertua, amat baik.  Pemaju perumahan, Persatuan 

Pemaju Perumahan Negeri Sembilan telah melihat dengan jelas bahawa 

hasrat Kerajaan Negeri Sembilan ini adalah amat baik.  Dan ia dapat 

memberikan suatu impak yang baru kepada Dasar Perumahan Negara 

yang ada sekarang ini, yang mana telah pun diguna pakai begitu lama. 

 

Dan seperti apa yang disebut oleh ahli-ahli Dewan ini, Dasar 

Perumahan Negara yang ada sekarang ini, dia begitu longgar Dato’ 

Yang Dipertua.  Dia tidak mempunyai satu, suatu cengkaman peraturan 

yang khusus terutamanya kepada soal berkenaan dengan harga rumah 

yang boleh dijual oleh pemaju-pemaju perumahan.  Jadi, salah satu 

daripada kandungan Dasar Perumahan Negeri Sembilan yang baru ini 

Dato’ Dipertua, ialah berkenaan dengan harga rumah.  Dan kita akan 

meletakkan kategori-kategori harga rumah ini di dalam dasar 

perumahan kita yang mana pemaju-pemaju yang akan memajukan 

kawasan ataupun memajukan perumahan, membina pem, kemajuan 

perumahan Negeri Sembilan ini selepas diwartakan Dasar Perumahan 

Negara ini, negeri ini nanti, semua pemaju-pemaju mestilah akur dan 

mengikut apa yang telah pun diputuskan oleh, dalam Dasar Perumahan 

Negeri Sembilan ini. 

 

Dasar Perumahan Negeri Sembilan yang baru ini Dato’ Yang Dipertua, 

memang semestinya nanti akan menjadi sebagai sesuatu yang amat 

dialu-alukan oleh masyarakat kerana ia mengambil kira suatu keadaan 

di mana kadar harga rumah yang ada sekarang ini dah jauh melangkaui 

kemampuan masyarakat ataupun orang ramai untuk membeli.  Jadi, 

kita akan mengkategorikan jenis-jenis rumah yang perlu dan mesti 

dibuat oleh pemaju-pemaju perumahan.  Secara kasarnya bolehlah saya 

katakan di sini, beberapa perkara berkenaan kategori tersebut, misal 

kata kalau satu pemaju nak membangunkan satu kawasan berjumlah 

satu ribu buah rumah, maka 500 biji rumah daripada satu ribu 

tersebut, Dato’ Dipertua, ia adalah jatuh ke dalam kategori yang 

harganya dikategorikan dan ditetap oleh kerajaan.  15 peratus misalnya 

daripada 500 biji tersebut, dia tidak boleh dijual melebihi [RM]80 ribu.  
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Lagi 15 peratus, dia tidak boleh dijual melebihi [RM]250 ribu.  Dan bagi 

20 peratus daripada 500 tadi, dia tidak boleh dijual melebihi [RM]400 

ribu.  Yang lagi baki 500 yang ada, terpulanglah kepada pemaju untuk 

menjual  berapa dia suka.  Dia nak jual [RM]10 juta ke, [RM]5 juta, jika 

ada orang nak beli, apa salahnya. 

 

Tapi apa yang kita nak hasratkan di sini Dato’ Yang Dipertua ialah, kita 

nak bangunkan Negeri Sembilan, kita nak majukan Negeri Sembilan, 

dalam masa yang sama kita mahu supaya rakyat boleh mengambil 

bahagian di dalam pembangunan yang nak kita buat.  Dalam 

pembangunan yang kita rancang.  Dan ini adalah salah satu cara untuk 

kita pastikan supaya dasar kesejahteraan rakyat, di bawah Dasar 

Jaringan Keselamatan Sosial kita, akan dapat kita teruskan.  Dan 

keluhan yang kita dengar selama ini Dato’ Dipertua, bukan kerana GST, 

tapi dah lama harga rumah ni dah dinaik ataupun di luar kemampuan 

rakyat dapat kita urus dengan baik. 

 

Dan berkenaan dengan kuota bumiputera, kita akan buat kuota 

bumiputera, Dato’ Dipertua, dan kita nak pastikan supaya hasrat kita, 

Dato’ Dipertua, ialah nak melihat supaya kita menja, nak menjaga 

keharmonian masyarakat.  Jadi, kita buat 50 peratus kuota bumiputera, 

tetapi ada syarat-syarat dan ada pra kelayakannya, yang mana ada 

kawasan-kawasan yang boleh kita berikan pengecualian daripada situ. 

 

Tetapi sebagai dasar Dato’ Dipertua, kita akan buat dasar secara across 

the board, tetapi kita memberikan kelonggaran.  Macam kita buat 

sekarang  ini.  Ada orang yang tak perlu buat rumah harga murah.  Tak 

payah buat tetapi mereka mengganti dengan bayaran.  Ada yang tak 

perlu buat 30 peratus dia punya syarat, tetapi kita longgarkan bina saja 

10 peratus, dengan syarat tak payah bina rumah yang satu bilik, dengan 

syarat tak payah bina rumah pangsa tetapi bina dengan dia punya 

keluasan sekurang-kurangnya 18 kaki.  Tetapi kebanyakan sekarang ni 

20 kaki Dato’ Yang Dipertua.  Rumah mesti tiga bilik dua bilik air, ini 

yang kita syaratkan. 

 

Dan kita berunding dari masa ke semasa.  Dan akhirnya dia 

memberikan kepuasan kepada semua pihak.  Kerajaan dapat 

mengadakan satu dasar yang mana ia akan membela rakyat.  Pemaju 

pun rasa senang hati kerana buat rumah murah pun Dato’ Dipertua, 

sekarang ni berpuluh ribu yang telah diluluskan, belum dibina lagi.  

Kerana tak bankable, dengan izin.  Dan tak viable.  Dan ia, dengan harga 

tanah yang tinggi sekarang, Dato’ Yang Dipertua, untuk membina 

rumah dan menjual dengan harga [RM]300 35 ribu, pemajuj akan rugi 

2.10.59.  Jadi dalam dasar perumahan yang baru ini Dato’ Yang 

Dipertua kan, membina rumah-rumah mampu milik ataupun rumah 
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yang dikatakan rumah rakyat ini adalah menjadi tanggungjawab 

kerajaan. 

  Kerajaan akan mengadakan tanah-tanah kosong untuk dibina 

bersama-sama dengan Jabatan Perumahan ataupun SPNB yang lain-

lain. 

 

Jadi, dia punya rundingan kita Dato’ Yang Dipertua, akan memberikan 

kepuasan kepada semua pihak.  Dan pihak pemaju dah nampak dan 

mereka amat mengalu-alukan.  Dan tidak ada lagi masalah yang 

dihadapi oleh pemaju berkenaan dengan kita punya cadangan untuk 

kita me, membuat satu dasar perumahan baru di Negeri Sembian, Dato’ 

Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Chennah: Boleh mencelah sedikit, penjelasan.  Yang Amat 

Berhormat, saya nak dapatkan kepastian, tadi Yang Amat Berhormat 

mengatakan bahawa cadangan kuota bumiputera itu akan naik kepada 

50 peratus.  Saya rasa ini perlu satu penjelasan yang teliti kerana ini 

adalah satu perubahan dasar daripada 30 peratus across the board di 

Negeri Sembilan, kalau cadangan itu dinaikkan 50 peratus.  Tadi Yang 

Amat Berhormat kata ada kelonggaran.  Jadi, kita perlu pastikan ada 

satu, bagaimanakah mekanisma dia.  Umpamanya hujah yang telah 

saya katakan, Yang Amat Berhormat pun bersetuju, ada kawasan-

kawasan yang tak praktikal kalau 50 peratus kuota bumiputera itu.  

Jadi mekanisma bagaimana itu boleh dilonggarkan untuk kawasan-

kawasan yang tak praktikal, itu saya rasa perlu ada penjelasan, satu, 

ada satu dari segi dasar supaya tidak menjadi kekeliruan kepada semua 

pihak.  Terima kasih. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, kita akan buat satu 

penjelasan dan kita akan buatkan satu rundingan.  Tetapi secara 

dasarnya, bahawa semua pemaju-pemaju perumahan mesti menerima 

bahawa dasar perumahan Negeri Sembilan yang baru ini, kuota 

Bumiputera akan kita kenakan 50 peratus.  Tapi ada tempat-tempatnya 

nanti yang kita akan buat perundingan yang boleh kita bagi secara 

bertulis kepada mereka bahawa mereka ini dilonggarkan kerana tidak 

munasabah, memang tidak akan dapat orang Melayu yang akan 

membeli rumah di Lobak, ya.  Mereka tak suka.  Mereka lebih suka di 

Ampangan.  Dan di Ampangan pulak, boleh jadi dia akan menjadi 80 

peratus bumiputera. 

 

Tapi apa yang nak dihasratkan oleh kerajaan ialah, kita tidak mahu 

membiarkan supaya keadaan ini terus-menerus begitu.  Kita tidak 

mahu melihat ada satu kawasan diminisi, didominasi oleh satu kaum, 
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tidak ada kaum yang lain datang.  Jadi, sebagai dasar kepada kerajaan 

kita nak lihat supaya 50 peratus kuota bumiputera ini melambangkan 

kepada jumlah penduduk di, di dalam Negeri Sembilan.  Bahawa kita 

mempunyai lebih kurang 60 lebih, hampir 70 peratus penduduk 

Bumiptera.  Dan apa yang perlu ialah selama ini kuota Bumiputera ini 

banyak yang telah kita bagi semula. 

 

Dan selepas ini nanti, Kerajaan Negeri Sembilan akan mengadakan satu 

portal, portal perumahan kuota bumiputera.  Yang mana selama ini 

banyak jugak masalah yang berlaku, yang mana banyak orang datang, 

pemaju datang kata tak boleh jual.  Tetapi tidak ada usaha yang 

dilakukan untuk menjual kuota bumiputera ini.  Lot-lot bumiputera 

dikatakan tidak boleh terjual.  Tapi kita buat satu forensic test, dengan 

izin, kita mengadakan beberapa cubaan untuk kita suruh orang beli, 

tapi bila pergi kepada pemaju tersebut, dia kata kuota bumiputera dah 

tak ada, tapi dalam masa yang sama, membawa satu kertas kepada 

EXCO untuk memohon kuota bumiputera ini dilupuskan.  Jadi, kita 

tidak mahu keraajaan terus tertipu dengan tidak ada apa. 

 

Jadi kita akan buat berbagai-bagai cara, supaya pentadbiran kita 

diperkukuhkan dan semua orang akan merasa senang hati dan akan 

mendapat manafaat daripada dasar ini.  Kita buat kajian, Dato’ Yang 

Dipertua, kajian dibuat oleh satu syarikat iaitu Saatchi & Saatchi, satu 

syarikat yang, research company¸ dengan izin, yang peringkat 

antarabangsa.  Dan jelas sekali bahawa pemberi, pembeli-pembeli 

bumiputera ini merupakan suatu kelompok pembeli yang mempunyai 

kuasa beli yang besar, Dato’ Yang Dipertua, tetapi kita tidak pernah me, 

menerokai potensi ini.  Jadi, kita akan buat, kita akan buatkan kuota 

bumiputera, portal dia.  Yang mana kalau dulu kuota bumiputera ini 

kalau buat rumah di Mambau, orang Mambau sajalah yang tahu.  

Kadang-kadang orang Mambau pun semua tak tahu sebab dia cacak 

saja satu situ.  Terpulanglah kepada orang nak baca ataupun tidak.  Jadi 

orang di Seremban, Ampangan tak tahu, orang tak tahu, last-last tak 

boleh jual. 

 

Tetapi bila adanya nanti, Dato’ Yang Dipertua, portal lot bumiputera di 

Negeri Sembilan ini, yang dikendalikan oleh Unit Perumahan Kerajaan 

Tempatan di Pejabat SUK, bukan sahaja orang di seluruh Negeri 

Sembilan akan dapat akses kepada itu, tetapi ramai orang daripada 

Kuala Lumpur, Selangor, Melaka, Johor, daripada Perak, ataupun 

bumiputera ataupun anak Negeri Sembilan yang bekerja di London, 

bekerja di Bangsa-Bangsa Bersatu di New York, Dato’ Yang Dipertua, 

ataupun di Geneva, boleh melihat dan mereka boleh beli rumah.  Dan, 

boleh jadi mereka nak duduk di Seremban, boleh jadi orang di Kuala 

Lumpur nak jual rumah Kuala Lumpur dan beli ke Seremban, tak tahu 



 

185/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 185 - 

 

macam mana.  So, dia akan pergi ke situ.  Ini yang kita buat.  Dan kita 

akan pastikan portal ini diurus selia dengan baik dan inshaa Allah, 

Dato’ Dipertua. 

 

Dan selama ini pemaju pun memang dah biasa dengan Kerajaan Negeri 

Sembilan, kerana kita tidak mengamalkan satu sistem pentadbiran 

yang rigid.  Kita merupakan satu sistem pentadbiran kerajaan yang 

membuka perundingan dan saya, saya mahu, boleh dikatakan di sini 

bahawa kita menjalankan, ataupun mengadakan hubungan yang baik 

dengan persatuan ataupun pemaju-pemaju perumahan di seluruh 

Negeri Sembilan, inshaa Allah.  Jadi, kita akan perjelaskan jugak tentang 

kuota bumiputera itu, Dato’ Dipertua ya. 

 

Program perumahan rakyat, ini memang kita nak buat.  Macam-macam 

kita buat.  Baru kita buatkan, mula kerja di Tanah Merah, 100 unit.  Kita 

mintak 150 daripada Jabatan Perumahan, tetapi duit yang ada, 

sementara ini 100 dulu.  Memang tanah itu 20 ekar.  Ada lebih lagi, dan 

kita akan mintak lebih kurang lagi 50 biji, Dato’ Dipertua, kita mintak 

supaya ini dibina.  Tetapi kita mintaklah dalam peruntukan yang lain.  

Apa yang ada kita ambil dulu, Dato’ Yang Dipertua.  Dan kawasan 

perumahan ini pulak, dia bukan macam dulu, Dato’ Dipertua, buat 

rumah murah, kecik, tidak ada kemudahan-kemudahan lain.  Yang ini, 

dia buat rumah 100 biji, selesa, Dato’ Dipertua, tiga bilik, dua bilik air, 

850 kaki persegi rumah dia, besar.  Lepas tu ada pulak kedai dibina 

sekali.  Ada lima pintu kedai, ada tadika dibina, ada macam-macam, ada 

surau dan yang lain-lain. 

 

Yang dah dibina tersebut macam di Siliau, Dato’ Dipertua.  Semua 

kemudahan ada.  Ada dewan orang ramai.  Yang boleh digunakan oleh 

penduduk setempat.  Di Siliau tersebut, 150 biji Dato’ Dipertua, cantik 

rumah dia, design dia cantik, rumah berbentuk moden, bukan seperti 

rumah-rumah rakyat seperti dulu.  Harga tanah kita beli dulu mahal 

Dato’ Dipertua, dan kita buat smart partnership dengan Jabatan 

Perumahan.  Dan rumah dibina oleh mereka.  Satu rumah Dato’ Yang 

Dipertua, dia punya kos lebih kurang [RM]150 ribu.  Tetapi kita 

menjualnya, di sana, dengan harga tidak lebih daripada [RM]40 ribu, 

Dato’ Dipertua.  Ini, asas kerajaan. 

 

Dan kita akan bagi kepada, keutamaan kepada orang yang telah pun 

lama duduk di situ, yang mempunyai masalah.  Kita beli tanah tersebut 

mahal Dato’ Dipertua, sebab ada dua tiga tempat yang telah pun dikenal 

pasti, tetapi bagi kita, Kerajaan Negeri, kita bina di satu tempat, di 

tanah tinggi, bukan layaknya orang-orang rumah banglo saja di tanah 

tinggi tapi tanah tinggi, kerana kita dapati bahawa adalah lebih, lebih 

baik kita bina kawasan di situ kerana sekolahnya dah ada di situ, 
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kuilnya dah ada di situ.  Jadi, tak perlu lagi ornag pergi jauh macam-

macam lagi.  Itu adalah merupakan pertimbangan-pertimbangan yang 

dibuat oleh Kerajaan Negeri semasa kita mengambil kira. 

 

Macam rumah di Siliau, Dato’ Yang Dipertua, sekolah Tamil-nya dah 

ada di seberang jalan, dia punya kuil pun dah ada, semua dah ada.  Jadi, 

ini akan memberikan kesejahteraan kepada masyarakat yang ada di 

situ.  Surau pun dibina dan macam-macam lagi.  Jadi, bila kita buat 

perumahan seperti yang saya sebutkan tadi, kita pastikan dia akan 

mendatangkan rasa, rasa selesa orang ramai.  Dan tak perlu jauh, tak 

perlu apa.  Tak perlu lagi ibu bapa terpaksa sewa bas nak pergi sekolah 

anak-anak.  Di Tanah Merah itu yang kita ambil pertimbangan.  Boleh 

jalan kaki, bawah bukit tu dah sekolah.  Di bawah bukit sana, kuil dia.  

Dan surau memang akan dibina di sana.  Jadi, ini yang kita buat Dato’ 

Yang Dipertua, pastikan, Kerajaan Negeri Sembilan akan terus 

menjalankan dasar ke, mensejahterakan rakyat Dato’ Yang Dipertua ya. 

 

Broadband penetration ni Dato’ Yang Dipertua, memang kita teruskan 

kita punya program ini.  Dan, bersama-sama dengan TM dan jugak 

SKMM (Suruhanjaya Komunikasi Malaysia) untuk setakat ini kita dah 

ada 645 kawasan hotspot Dato’ Dipertua, dan tahun ini saja 150 

kawasan baru akan dibuat bersama-sama dengan TM, Dato’ Dipertua. 

 

 

Enakmen muallaf tadi dah saya sentuh ya, dah cakap panjang lebar tadi. 

 

Tadi berkenaan lepas tu, Yang Berhormat daripada Palong, bertanya 

tentang status GSA.  Memang ini telah pun mula diperbincangkan di 

peringkat kepegawaian, tapi kita tak nak sebutlah, kerana ini usaha-

usaha yang dilakukan supaya kita dapat pastikan geran-geran ini 

segera dilepaskan.  GSA ini ialah Group Settlement Act, Dato’ Yang 

Dipertua, dan ia merupakan geran yang berantai-rantai.  Sebab dia tak 

boleh buat apa-apa sebab dia, satu pihak tak boleh buat apa, sebab dia 

berantai.  Jadi rantai ni nak kita putuskan apabila telah selesai urusan 

pembayaran dengan FELDA. 

 

Dan untuk pengetahuan Dewan yang mulia ini, Dato’ Dipertua, kita dah 

beri kebenaran kepada pihak pengurusan FELDA secara blanket, secara 

keseluruhannya untuk membina rumah-rumah generasi kedua.  Semua 

tempat-tempat yang ada tanah lebihan, yang kepunyaan Kerajaan 

Negeri, telahpun kita berik kebenaran, supaya pihak FELDA dapat 

membina rumah-rumah generasi kedua ini, yang mana ini adalah 

merupakan suatu yang menjadi keutamaan FELDA sekarang, Dato’ 

Dipertua.  Jadi, apabila ada isu nak membli rumah ke apa nanti kan, kita 

akan rundingkan dengan FELDA kerana kita tidak boleh masuk 
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campur, kerana ini urusan FELDA.  Apa saja urusan jual beli berkenaan 

dengan geran ke apa, Kerajaan Negeri Sembilan akan memberikan 

kerjasama sepenuhnya sepertimana kita menyahut seruan iaitu kita 

bagi blanket approval untuk FELDA menjalankan pembinaan 

perumahan untuk generasi kedua, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Kesesakan jalan Kuala Pilah. Kita mengambil kira dan memang menjadi 

keutamaan kita Dato’ Yang Dipertua, dalam Rancangan Malaysia 

Kesebelas ini, untuk menaik taraf.  Seperti yang saya sebut, daripada 

Ulu Bendul dulu ke Terachi.  Terachi ke Melang.  Melang ke yang lain-

lain.  Dan ini adalah untuk kita melapangkan jalan, membesarkan jalan.   

 

Tapi perhatian kita, Dato’ Dipertua, kajian kita, kesesakan di lalu lintas 

ini disebabkan oleh ada satu tempat, satu tempat di mana jalan lurus 

dekat dengan Terachi, Balai Polis Terachi, Dato’ Dipertua, jalan tu lurus 

patutnya orang jalan laju, tapi orang slow di situ dan teragak-agak.  Dan 

dia nak beli barang-barang yang diniagakan oleh penduduk di situ.  Ada 

yang nak beli itik panggang, ada yang nak beli ‘lomang’, ada yang nak 

beli  pisang, ada yang nak beli macam-macam.  Lepas tu yang tak sedap 

dia, kadang-kadang dia nak ‘beghonti’ dia keluar balik, Dato’ Dipertua, 

sebab dia nak beli, dia nak beli itik panggang, bini ‘eh’ tak nak, ‘lopeh’ tu 

masuk.  ‘Kang ‘bini ‘eh’ pulak nak beli pisang, dia tak nak, macam-

macam Dato’ Dipertua.  Ni kadang dia dalam kereta pun dia slow-slow. 

 

Tapi apa yang telah pun saya sarankan ialah supaya di trace itu, Dato’ 

Dipertua, di laluan di situ kita nak besarkan jalan.  Orang susah kadang-

kadang dia terpaksa slow dia punya kenderaan kerana dia punya bahu 

jalan tu tinggi.  Dan ada pulak kawasan yang tak rata.  Ada yang ‘bicak’, 

ada apa, macam-macam.  Jadi saya telah, semalam saya berbincang 

untuk kita buat satu kertas kerja segera kepada Jabatan Kerja Raya 

untuk kita kalau dapatkan trace yang itu sahaja, Dato’ Yang Dipertua, 

kita lebarkan bahu jalan, orang boleh terus masuk, parking.   

 

Dan kalau boleh kita mintak kerjasama semua peniaga di situ untuk 

kita anjakkan sikit dia punya gerai tu ke belakang sedikit, Dato’ 

Dipertua, supaya ini dapat memberi kelegaan dan kesenangan.  Kita 

boleh mengeluarkan belanja unuk mem, me, menaik taraf dia punya 

gerai-gerai jika mereka mahu, Dato’ Dipertua, kerana kita jugak tidak 

mahu mereka ini kehilangan pendapatan.  Ini adalah merupakan 

peniaga-peniaga yang secara tidak sepenuh masa, tetapi mereka 

mendapat pendapatan lumayan.  Ini selaras dengan hasrat kita supaya 

penduduk luar bandar dapat menambah pendapatan mereka melalui 

aktiviti-aktiviti agro tani dan yang lain-lain.  Jadi, inshaa Allah. 
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Tapi jalan yang dicadangkan, jalan swasta itu akan kita rundingkan 

kerana walau swasta walaupun tidak, dia seperti Jabatan Hal Ehwal 

Orang Asli jugaklah, sebagai guardian kepada Orang Asli.  Segala jalan, 

jalan raya, highway, kereta highway, tol tak tol, Dato’ Dipertua, adalah 

di bawah Lembaga Lebuh Raya Malaysia.  Itu di bawah dia punya 

enakmen, akta dia.  Jadi, kita akan berunding sama ada kalau boleh dan 

kita akan war-warkan, mintak Lembaga Lebuh Raya buat satu , ataupun 

kajian maju daya dia, supaya jika ada pihak yang mahu membuat jalan 

bertol, Dato’ Yang Dipertua, kita jugak alu-alukan ya, untuk kita bina 

dan untuk mempermudahkan orang lalu lalang daripada Seremban – 

Kuala Pilah, Kuala Pilah – Bahau, Bahau terusnya pergi ke Pantai Timur.  

Ini akan kita lakukan. 

 

Tapi jangka pendeknya Dato’ Yang Dipertua, selesaikan masalah dulu.  

Selesai masalah iaitu menaik taraf jalan Seremban – Kuala Pilah, 

melebarkan jalan di Terachi, dan mengensotkan ke belakang, 

menganjakkan jalan-jalan ini.  Dan saya pasti jika ini dapat kita lakukan, 

kita akan dapat mengurangkan kesesakan kerana pemerhatian kita 

Dato’ Dipertua, selepas saja Terachi, jam kadang-kadang daripada 

Tanjung Ipoh, jam kadang-kadang daripada Parit sampai Terachi.  

Lepas tu kosong, tak ada apa-apa.  Jadi, maknanya sesuatu perkara 

perlu kita lakukan di situ.  Kerana di situlah merupakan bottleneck, 

dengan izin Dato Yang Dipertua, kesesakan jalan raya yang berlaku 

antara Kuala Pilah dan Seremban. 

 

Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan RTC tu saya mahu nyatakan di 

sini bahawa RTC di Rembau tu Dato’ Dipertua, dah peringkat terakhir.  

Dah nak buatkan dia punya pembaikan dan jugak naik taraf.  Saya, telah 

pun berbincang Dato’ SUK, kita akan mintak satu RTC baru.  Dan dalam 

Dewan yang mulia ini, saya berkata bahawa RTC yang baru ni nanti 

diluluskan ataupun akan diluluskan akan kita bawak ke Jempol, Dato’ 

Dipertua, inshaa Allah ya. 

 

Berkenaan dengan Lukut, haa ini cukai GST membebankan rakyat.  Dia 

sebenarnya, tak payahlah saya sebut GST ni apa, kerana GST ini 

sepatutnya dia boleh meringankan beban rakyat.  Tetapi bagilah masa 

kepada GST Dato’ Yang Dipertua.  GST ini merupakan satu sistem 

percukaian yang menggantikan cukai yang sedia ada.  Cukai SST, Sale 

and Service Tax ni Dato’ Yang Dipertua, tak salah saya masa saya 

sekolah menengah lagi, tahun 70an dibuat SST ni Dato’ Yang Dipertua.  

Tahun ‘72 kalau tak salah saya berkenaan dengan harta, cukai SST.   

 

Cukai SST ni Dato’ Yang Dipertua, perlu diganti.  Perlu diganti, like it or 

not, dengan izin Dato’ Yang Dipertua.  Mahu atau tak mahu, cukai SST ni 

perlu diganti dengan apa saja cukai yang lebih telus, yang lebih baik.  
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Kerana cukai SST ini satu sistem yang dah lama.  Satu sistem cukai yang 

ada banyak kelemahan-kelemahan dia, satu sistem cukai yang orang 

boleh memanipulasi.  Dimanipulasi oleh banyak orang, terutamanya 

orang yang berniaga. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, jawabnya ialah SST perlu diganti dengan satu 

sistem cukai iaitu nak kata VAT pun boleh, nak kata GST pun boleh.  

Tetapi kita pilih GST Dato’ Dipertua, ataupun VAT di setengah negara 

yang lain kerana sistem ini terbukti seluruh negara, seluruh dunia.  169 

negara telah pun mengadakan cukai GST.  Dan tidak ada pulak negara 

itu mengatakan sistem ini lemah dan sistem ini tidak boleh dipakai.  

Semua negara yang telah pun menggunakan cukai sistem GST ataupun 

VAT, Dato’ Dipertua, telah pun menunjukkan bahawa mereka dapat 

memantapkan ekonomi dan sistem percukaian yang telus. 

 

Jadi, mengapa pulak kita perlu takut.  Yang takutnya ialah orang yang 

sentiasa saja dapat memanipulasi sistem yang lama.  Itu sebabnya 

sekarang ni berlaku macam-macam Dato’ Yang Dipertua.  Orang tak 

patut pungut cukai, pungut cukai.  Patut kurangkan cukai, dia tambah 

pulak 10 campur 6 dah jadi pulak 16 peratus.  Kerana banyak orang 

yang nak cuba mensabotaj sistem cukai yang baru ini. 

 

Bagi masa.  Orang ramai perlu bagi masa kepada sistem cukai ini.  Saya 

bekerja di United Kingdom, Dato’ Yang Dipertua, empat setengah tahun 

di London.  Semasa ditukar oleh rejim apa ni, oleh, ditukar oleh 

Margaret Thatcher, Perdana Menteri United Kingdom pada ketika itu, 

migrated daripada sistem dengan izin, poll tax kepada sistem VAT.  Dan 

dia bagi 12 peratus.  Dia mulakan 12 peratus.  Dia mengambil masa 

Dato’ Dipertua, hampir satu tahun setengah untuk dia stabil.  Itu, Dato’ 

Yang Dipertua, dengan mengambil kira bahawa tidak ada yang 

dikecualikan.  Semua kena.  Tetapi ada masalah-masalah yang tertentu.  

Dan saya jelaskan di mana-mana, bahawa, Dato’ Dipertua, kita tak 

boleh macam masa poll tax dikenakan GST, Dato’ Dipertua, saya masa 

tu menjadi pengurus besar, bank, saya menguruskan bank Dato’ Yang 

Dipertua, di London.  Kita dah buat especially, dengan, terutamanya 

investment instrument Dato’ Yang Dipertua.  Saya dah beli satu bond, 

sovereign bond misalnya daripada negara Poland, misalnya.  Saya beli. 

Dah janji.  This is dia punya yield, dengan interest dia, dengan dia punya 

coupon rate berapa.  Lepas tu, saya dah, saya dah buat sebagai 

investment untuk enam bulan misalnya.  Tapi poll tax ditukarkan 

kepada GST.  GST tidak pernah ada dalam perkiraan tersebut.  Jadi 

siapa nak bayar?  Itu masalah dia.  Siapa nak bayar GST?  Saya tak mahu 

bayar.  Dan penjual bond, broker discount house, tak mahu bayar.  Siapa 

nak tanggung.  Haa ini masalah-masalah operasi yang, yang perlu 

dilihat, yang perlu diteliti dengan baik.  Tetapi malangnya dia tidak, 
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tidak, tidak dilihat dengan lebih dekat, Dato’ Dipertua, ya.  Jadi, kita 

ilmu ada tapi wisdom tak ada, kurang.  Jadi, kadang-kadang ni, ilmu ada, 

wisdom mesti ada.  Lihat supaya semua industri-industri ini dipanggil 

dan bertanya dengan mereka.  Apakah  mereka, apakah mereka, apa 

pandangan mereka.  Boleh jadi dibuat tetapi ada jugak perkara-perkara 

yang perlu dilihat dengan lebih teliti Dato’ Yang Dipertua. 

 

Beri masa kepada GST ni.  Memang kalau saya jadi perniaga pun Dato’ 

Dipertua, saya tak boleh turunkan harga barang sekarang.  Saya dulu di 

bawah Cylce & Carriage, saya ada, saya ada retail, saya ada 

manufacturing food, food business, saya ada car business, saya ada hotel 

business, macam-macam ada.  Dalam saya punya food business, saya, 

Cycle & Carriage, kita ada syarikat cold storage.  Cold storage ada kilang 

besar Section 14 masa tu, mengeluarkan produk minuman Magnolia, 

aiskrim Magnolia, macam-macam.  Dato’ Dipertua, saya beli barang 

lapan sembilan bulan ahead Dato’ Dipertua.  Saya bukannya just in time 

management, saya gula saya pakai berguni-guni, bergudang-gudang.  

Satu, sekali beli 20 treler Dato’ Yang Dipertua, untuk enam bulan ke 

lapan bulan punya raw mistress stock, begitu jugak bahan-bahan 

mentah yang lain.  Apabila bertukar, siapa nak account for it?  

Melainkan saya akan mengambil kira di akhir tahun nanti, saya akan 

buatkan stock reduction cost.  Siapa nak jawab?  Saya tak nak jawab 

dengan saya punya share holders mengapa saya rugi tahun ini, kerana 

nak menolong, nak menggunakan ataupun menjayakan GST.  Tak ada.  

Jadi, mengambil masa jugak.  Tujuh lapan bulan.  Ada syarikat-syarikat 

yang membeli stok dia buy forward.  Saya dulu buy forward.  I lock in my 

cost early of the year, saya lock in my cost.  Okay, saya beli gula misalnya 

satu kilo ataupun satu guni banyak ni, banyak ni.  Siapa nak bayar? 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, macam-macam perlu di, dilihat secara detail.  

Bukan saja dilihat daripada sudut meja di sini.  Tapi kita mesti letakkan 

diri kita di meja di sana.  Dan tak bolehlah kita salahkah, oh tak nak 

kerjasama.  Nak sabotaj.  Tak boleh, sebab banyak perkara lain.  Ini 

perlu kita lihat dengan jelas.  Supaya kita boleh memahami kedua-dua 

pihak.  Dan di mana ada satu titik kebersamaan kita, di situlah kita 

bersetuju.  Jadi Dato’ Yang Dipertua, kita bagi masa-lah, janganlah kita 

asyik tuding jari, tuding jari.  Jual goreng pisang sampai ‘ompek puluh 

sen sokoping’, adalah boleh ‘tolan’ sekali, kan, kecik.  Apa sebab kak?  

Sebab GST.  Kepala hotak pisang pun ada GST.  Mana ada GST pisang.  

Jadi, Dato’ Dipertua, semua mengambil kesempatan kerana GST. 

 

Mana-mana perniagaan yang di luar kawalan kerajaan, Dato’ Dipertua, 

kita tak boleh mengatakan harga barang akan turun.  Ada orang yang 

akan mengambi kesempatan.  Siapa yang nak kawal retailers misalnya, 

peruncit, siapa nak kawal?  Tapi, barang-barang yang boleh dikawal dia 
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punya harga oleh kerajaan.  Macam saya nak buat dasar perumahan 

negara.  Industri kereta misalnya.  Itu sebabnya kita boleh cakap kereta 

boleh turun harga sebab formula yang digunakan tidak bertukar, ya.  

Mercedes Benz boleh kurangkan harga sampai [RM]10 ribu sebiji, 

sebab dia punya hak, bisnes kereta di Malaysia ni satu, very highly 

regulated business, Dato’ Yang Dipertua, dengan izin.  Itu pun Dato’ 

Dipertua, boleh lagi banyak diskaun ataupun turun harga kerana dia 

mengambil kira exchange rate 1US Dolar [RM]3.80 sen.  Kalau setakat 

1US Dolar [RM]3.20 sen, Mercedes Benz boleh kurangkan hampir 

[RM]25 ribu sebiji Dato’ Yang Dipertua, sebab formula itu dulu saya 

yang buat.  Itu yang kita buatkan.  Jadi berhati-hati apabila kita nak 

bercakap.  Jangan cakap harga turun, harga turun.  Nanti orang marah, 

ya.   

 

Jadi, macam-macamlah.  Jadi saya mintak supaya ahli Dewan di sini, 

mari kita sokong walaupun tak sama-sama, jangan kelirukan rakyat.  

Dan rakyat pulak bagi masa.  Dan didiklah diri supaya kita menjadi 

pengguna yang berhemah.  Jangan beli barang yang tak perlu kita beli.  

Dan kalau membeli, mintak resitnya.  Jika ada GST dikenakan di situ, 

lihat di atas resit tersebut, di atas kepala dia apakah kedai tersebut 

menjadi sebagai agen yang diiktiraf oleh Lembaga Hasil Dalam Negeri 

dan Kastam sebagai agen memungut GST bagi pihak kerajaan.  Itu 

sebabnya setiap resit mereka itu mesti ada di kepala resit dia punya 

nombor pendaftaran kerana dia diwakilkan oleh kerajaan untuk 

memungut cukai.  Jika mereka tidak ada nombor pendaftaran Dato’ 

Yang Dipertua, saya mintak pengguna-pengguna adukan mana-mana 

peniaga, pekedai yang menggunakan kesempatan mengenakan cukai 

ini tetapi mereka bukanlah sebagai pekedai ataupun peniaga yang 

berdaftar sebagai wakil kerajaan untuk memungut cukai. 

 

Dato’ Dipertua, seterusnya pusat pelupusan sampah Bukit Palong tu 

masih bukak lagi kerana yang di bukit, yang di Tanah Merah tu belum, 

belum berapa siap, Dato’ Dipertua.  Belum boleh diguna pakai.  Tetapi 

boleh, boleh jadi sebelum hujung tahun, boleh diguna.  Ia dah siap 

semua Dato’ Yang Dipertua, tinggal lagi untuk, untuk, untuk dikenal 

pasti dan jugak diperiksa oleh jabatan-jabatan berkenaan supaya 

sebelum digunakan, mereka dikategorikan sebagai selamat Dato’ 

Dipertua, ya. 

 

Jangan marah-marahlah kalau tak dapat appointment ya.  Kita, kita 

sabar sabar ya.  Jangan marah-marah, cancel-kan appointment.  Adalah 

sebabnya tu, YB tu tak nak jumpa.  Kalau bawak 40-50 orang nak buat 

sidang akhbar buat apa.  Kalau YB nak jumpa saya pun, ada tujuan 

begitu, saya tak kan jumpa.  Walaupun saya seorang yang berprinsip.  

Tetapi saya tidak akan terlibat ataupun mengotorkan kaki saya yang 
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sebabkan oleh tujuan politik Yang Berhormat.  Mengapa kita pegawai-

pegawai kerajaan perlu ber, terlibat sebegitu sekali ya.   Jadi, kita mesti 

fahamlah.  Nak jumpa, jumpalah, secara gentlemen.  Jumpa.  Lepas tu 

nak buat sidang akhbar, pergilah pejabat parti patutnya.  Nak bawak 

sampai 40 orang buat apa.  Lepas tu maki YDP.  Nasib baik dia YDP.  

Kalau saya YDP, kepala Yang Berhormat saya hentam. 

 

Banjir kita ambil.  Kita dah gali ya.  Sungai Pak Mail kita dah gali.  Dan 

banyak lagi taman-taman kita buat dan kita mintak peruntukan 

tambahan.  Kita sentiasa menggali Sungai Pak Mail dan macam-macam 

lagi.  Bukan kita tak buat apa-apa. 

 

Balai serbaguna itu, Bukit Sendayan itu kita letakkan dalam keutamaan 

kita untuk tahun ini.  Dan jugak yang lain-lain.  Kalau tak buat jugak 

lagi, bagitahu saya. 

 

Temiang, pelantikan enam syarikat pemungut cukai.  YB Temiang, 

mana YB Temiang?  YB Temiang, dia punya tunggakan di MPS saja 

[RM]30 juta.  Ada orang tak bayar sampai lima enam tahun.  So, nak 

buat apa?  Jadi YB, bila kita marah orang karang, tak tahu YB yang jadi 

champion, kan.  Kita tak kan nak ambil beratus-ratus orang untuk 

bekerja dengan MPS secara sepenuh masa ataupun kontrak untuk 

pungut cukai yang tertunggak sampai enam, lima enam tahun.  [RM]30 

juta tak berbayar.  Dan YDP sentiasa sahaja dihantui dengan kita punya 

arahan supaya mengurangkan cukai tunggakan.  Dan audit, Laporan 

Audit sentiasa sahaja mengemukakan bahawa di MPS tunggakan 

[RM]30 juta tak berusik-usik.  Beberapa tahun lama.  Begitu jugak 

dengan MPN dulu.  Kita punya rate of success, dengan izin Dato’ Yang 

Dipertua, satu tahun kita pungut masa tu di MPN, saya baru lagi 

mentadbir Negeri Sembilan, tak sampai pun 50 peratus pungutan cukai 

tahunan.  Macam mana nak bekerja.  Sebab kita memerlukan itu untuk 

kita berbelanja, untuk kita menguruskan dan jugak untuk 

menyelenggara kawasan. 

 

Apakah kita perlu berpeluk tunuh [RM]30 juta tak pungut dan relax 

kerana kita nak jadi champion?  Jawapannya tidak.  Kita mengarahkan 

MPS, MPN dan jugak tempat-tempat lain supaya pungut.  Itu sebabnya 

sekarang di Pejabat Tanah, kalau tak bayar, kita bagikan dia punya, apa 

yang dipanggil sebagai cooling-off period, sebulan dua bulan.  Tak bayar 

cukai, kita akan buat 6A.  Tak bayar 6A, tak peduli 6A, kita buat 8A.  

Lepas tu menangis-nangis datang mintak supaya, oh denda ni 

dikurangkan.  Mengapa perlu tunggu sampai kena saman, sampai tanah 

kena rampas, baru kita nak bayar?  Ini kadang-kadang masalah kita 

dengan penduduk kita, Dato’ Yang Dipertua, kerana mengambil mudah 

dan jugak tak mahu, bila dah kena ‘kang’, barulah nak mintak denda 
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jangan bayar, itu jangan bayar.  Kan menyusahkan.  Bayarlah, setiap 

tahun.  Bayar dua kali, kalau assessment rate dua kali. 

 

Jadi tidak timbul pulak soal MPS akan membayar.  MPS tak bayar 

khidmat yang digunakan enam, enam syarikat tersebut.  Dia on success 

rate.  Berapa banyak dia dapat pungut, kita akan bagi percentage 

kepada syarikat tersebut.  Kita tak bayar pun, ya.  On success rate.  

Industrinya memang macam tu.  Industri pemukut, pemungut hutang 

ini, dia ada satu standard rate.  Jadi, kita bukan apa, Yayasan Negeri 

Sembilan pun begitu.  Tunggakan pun banyak.  Tetapi dia tak mahu 

bayar, kerja tinggi-tinggi, bayar [RM]100.00 sebulan pun tak nak bayar.  

Kita dah tanggung dah belajar, tapi tak nak.  Ada dah jadi Jusa C pun, 

tapi tak nak bayar.  Jadi, saya pun tak faham masyarakat Malaysia ya.  

Saya malu kadang-kadang dengan masyarakat saya.  Apa dah jadi 

dengan masyarakat kita ya. Jadi tidak timbul soal ada apa-apa. 

 

Dan jugak GST, tentang saman ke apa ke, memang tak dikenakan.  Tidak 

akan ada di, di, di, okay. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ahli, ADUN BN jadi ahli PBT, majlis tu, 

terpulanglah Dato’ Dipertua.  Dia di dalam kita punya akta kerajaan 

perumahan Tempatan, Dato’ Dipertua.  Sesiapa yang difikirkan perlu 

duduk di situ, yang mempunyai pengalaman dan mempunyai pengaruh, 

yang boleh menolong Local Government ataupun Pihak Berkuasa 

Tempatan untuk menjadi sebagai ahli Majlis, kita lantiklah.  Tidak 

timbul soal nak bagi elaun ahli Majlis ke tidak.  Jadi, adalah lebih baik 

kita letakkan jugak Ahli-Ahli Dewan Undangan Negeri daripada Barisan 

Nasional, dengar baik-baik ya, Barisan Nasional, untuk duduk.  Kalau 

Guna nak jadi ahli majlis, welcome, datang, tapi kena duduk sebelah 

sinilah. 

 

Kita akan pilih dan kita akan buat dan kita mahu supaya sekarang ini 

ahli Majlis kita dah buat bidang tugas.  Tak lama lagi kita akan naik dia 

punyai board, mini billboard gambar dia, dan kita nak letakkan nombor 

telefon dia, anybody kawasan dia, ada zon dia untuk dia jaga.  Jadi orang 

ramai boleh berhubung dengan dia.  Saya yakin, ramai yang akan 

meletakkan jawatan lepas ni. 

 

Medical check up, Yang Berhormat, semua Ahli Dewan Undangan Negeri 

diberikan kemudahan.  Pergi klinik kerajaan, ya.  Kalau nak pergi KPJ, 

memang tak boleh.  Pergi klinik kerajaan, tak bayar apa-apa, Ahli 

Dewan Undangan Negeri.  Saya pun pergi GH.  Saya tak pergi KPJ.  Saya 

tak pergi ke apa, saya pergi, saya buat x-ray, saya buat apa semua, 

semua di, di, di GH.  Pergilah.  Boleh dapat kad Yang Berhormat sebagai 

Yang Berhormat ya.  Tunjukkan bahawa Yang Berhormat sebagai Ahli 
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Dewan Undangan Negeri.  Memang ada kemudahan Ahli Dewan 

Undangan Negeri untuk pergi ke klinik-klinik kerajaan ataupun 

hospital kerajaan.  Pergi, pakar lebih banyak di klinik kerajaan.  Pakar 

lebih banyak di hospital kerajaan.  Itu sebabnya kadang-kadang dia dah 

tak boleh buat apa-apa, dia hantar ke hospital besar.  Pakar ramai, tapi 

kita kena tunggulah sikit, kan, kena beraturlah sikit.  Ni kadang-kadang 

tak nak beratur, nak duduk bilik ‘soghang-soghang’, bayarlah.  Apa 

susah, jangan marah orang. 

 

JKM dah dijawab tadi.  Program CARI kita dah jaring dah.  Kita, rasa-

rasanya kita dah siap dah jaring.  Tetapi kemiskinan, kemiskinan ini 

Dato’ Dipertua, dia ni relative.  Dia tidak kata, kita dah habis dah, tak 

ada orang miskin di Negeri Sembilan, bohong.   Sebab hari ini dia tak 

miskin, suami dia bekerja.  Balik kerja nanti, suami dia kemalangan, dan 

meninggal dunia, dan besok pagi dia miskin.  Jadi, miskin ini akan ber, 

akan ada, sentiasa ada.  Adalah tidak benar dan tidak betul jika kita 

katakan, oh kita dah tak ada lagi miskin di Negeri Sembilan. 

 

Tetapi Dato’ Yang Dipertua, kita dah menjalankan satu Dasar Jaringan 

Keselamatan Sosial selama lebih lapan tahun, Dato’ Dipertua, amat 

berjaya.  Dan kita rasa kita dah jaring menyeluruh, tak perlu lagi 

pegawai, apa yang dipanggil sebagai pegawai mencari.  Kita mintaklah 

supaya Ketua Kampung, ahli Majlis ke, apa ke, Wakil Rakyat ke, 

ambillah maklumat-maklumat, bagi kepada jabatan untuk di, di, 

dipertimbangkan. 

 

Rahang, restoran tanpa lesen.  Saya dah mintak PBT untuk tengok. 

Sungai Linggi kerap banjir, banyak tebing runtuh.  Nak buat macam 

mana, banjir, runtuhlah dia.  Tapi yang tebing-tebing dekat dengan 

jambatan Middle Ring Road tu, kita kita dah, MPS, JKR, Lembaga Lebuh 

Raya dan PLUS telah pun buat. Dan dia akan mulakan kerja, [RM]300 

ribu telah pun diperuntukkan, dan dia akan buat nail, dia buat, dia buat 

nail, nailing, lepas tu dia buatkan pile, backsteel punya, punya pile.  Dia 

akan buat.  Tak payah saya sebutlah, teknikal, ya.  Dia akan buat untuk 

mengukuhkan tiang tersebut.  Dari segi laporan awal, tidak ada 

masalah tapi cuma tanah di atas saja.  Sebab dia dibuat tiang tu dulu tu, 

dengan suatu planform ataupun satu pile yang amat kuat.  Kita buat 

nailing jugak supaya tanah tak terus runtuh di sana, Dato’ Dipertua. 

 

Rumah terbiar di kawasan Kampung Abok, Dato’ Dipertua, dia bukan 

terbiar.  Kita dah bagi, 70 lebih Dato’ Dipertua, apa, YB, kepada orang, 

tak yang kita bagi dulu berapa kepada penduduk asal tu, haa 70 lebih.  

70 lebih kita dah bagi dulu, Dato’ Dipertua, kepada orang yang duduk di 

situ, yang terpaksa meninggalkan kawasan kerana kita nak buat Middle 

Ring Road.  Kita bagi balik, ini satu lagi, Dato’ Dipertua, contoh yang 
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amat klasik.  Ini pihak pembangkang pun kena cakap jugak, baik 

kerajaan, kita bina town house.  Kita, kita janji dulu low cost.  Tapi kita 

bina town house.  Satu town house tu dia punya harga [RM]145 ribu.  

Tapi kita jual murah je.  Bayar 125.00 ringgit sebulan.  Tak jugak baik 

kerajaan, nak jugak hentam kerajaan.  Saya tak tahu macam mana, ya. 

 

So, ada lagi balance.  Tak benar mengatakan kita tolak, kita tak tolak.  

Tapi kita masukkan nama mereka dalam kita punya sistem dan kita 

buat tapisan.  Mengambil masa yang amat lama.  Tetapi kita dah 

finalize, dan cabut undi telah pun dilakukan pada 18 haribulan April 

yang lalu, iaitu mereka-mereka yang la, yang layak dan mereka-mereka 

yang tinggal di situ diberikan keutamaan.  Yang layaknya macam-

macamlah ya.  Dia gajinya berapa, dia tak ada rumah dan macam-

macam lagi, Dato’ Dipertua, ya. 

 

Senawang, haa ini Senawang banyak kuat tuduh kerajaan tak betul.  

GATCO tu, you tau apa GATCO?  GATCO ni Dato’ Dipertua, ialah satu 

skim tanah yang telah pun dibuat oleh satu syarikat, Great Alonioners 

Trading Company [Great Alonioners Trading Corporation Berhad].  

Great Alonioners Trading Company ini adalah ditubuhkan oleh NUPW 

(National Union of Plantation Workers), P. P. Narayanan sebagai ketua 

dia.  Okay?  Satu syarikat Sendirian Berhad yang telah pun, kita punya 

ladang gula tak menjadi, Dato’ Dipertua, jangan rekod saya punya 

cakap.  Dalam ni tak boleh rekod, okay.  Nanti rekod, saya baling you 

punya telefon [teguran kepada Y.B. ADUN Senawang yang cuba 

merakamkan percakapan beliau menggunaan telefon bimbit]. 

 

Dalam, itu sebab, ladang gula ni Dato’ Yang Dipertua, adalah gagal.  

Sebab nak buatkan Malaysia, Negeri Sembilan ini sebagai pengeluar 

gula.  Masa zaman allahyarham Dato’ Mansor Othman.  Jadi tanah-tanah 

ladang gula ni tersebut P.P. Narayanan, the late P.P. Narayanan dan 

geng-geng dia nak tubuhkan satu syarikat dinamakan Great Alonioners 

Trading Company (GATCO).  Dan tanah, geran gula ini kepunyaan 

PKNNS.  99 tahun.  Dapat least daripada kerajaan.  Dan GATCO 

mendapat sub-least daripada PKNNS, 66 tahun.  Dan mereka telah pun 

menjual plot-plot ini kepada orang ramai, seperti nak buat skim FELDA.  

Ada punya kawasan perumahan, ada kawasan ladang dia.  Ladang dia 

lapan ekar.  Exactly a mirror image, dengan izin, FELDA, Dato’ Dipertua.  

Kawasan rumah dia, dan kawasan ladang.  Dengan syarat mereka ini 

membayar kepada GATCO. 

 

Tetapi GATCO, pengurusan dia tak betul, telah pun bungkus.  Dan telah 

pun rugi dan dicajkan dulu, tanah ini dulu kepada United Asian Bank, 

ingat lagi tak United Asian Bank?  United Asian Bank ini bank, United 

Asian Bank-lah.  Tetapi bila krisis 97/98, United Asian Bank ditutup, 



 

196/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 196 - 

 

diambil alih.  Dan semua toxid asset ini, Dato’ Dipertua, aset-aset ini 

diambil alih oleh Dana Harta, dan liquidator ambil, dan dilelong dah 

banyak kali.  Proses lelongan, tujuh lapan kali.  Dalam masa yang sama 

pulak, Dato’ Yang Dipertua ialah, ada orang nak jadi champion di situ, 

membawak kes menyaman kerajaan, macam-macam.  Dan dah 

didengar berpuluh kali, dan akhirnya sampailah ke Mahkamah 

Persekutuan.  Dan Mahkamah Persekutuan buang kes, tak ada kes 

because you are purchaser, you participate, dengan izin Dato’ Yang 

Dipertua, dengan syarikat yang menjalankan ini, dan Dato’ Dipertua, 

syarikat ini gulung tikar, you tak ada apa-apa.  You tak ada hak apa-apa.  

So, dia gulung jadi dia lelong.  Macam-macam syarikat.  Akhirnya dibeli 

oleh satu syarikat bernama Thamarai.  

 

Dato’ Yang Dipertua, mereka ni duduk di situ Dato’ Dipertua, menoreh, 

tak ada siapa-siapa, tak bayar apa-apa Dato’ Dipertua.  Dan ada dua tiga 

kelompok yang menjadi mafia di situ, yang menggajikan orang yang 

duduk di situ dan mereka mendapat satu hari 30 – 40 ribu ringgit tanpa 

memulangkan kepada sesiapa sebab ladang ni dah jadi no man’s land, 

Dato’ Yang Dipertua, dengan izin.  Dan ini proses pembelian, bukan 

pembelian, ini proses pembidaan di dalam lelongan awam.  Jadi, 

berjaya.  Haa itu sebabnya saya katakan, berjaya dia beli 4,900 lebih, 

ekar.  Kita telah meletakkan bermacam-macam syarat kepada yang 

memenangi bida ini Dato’ Yang Dipertua. 

 

Dan akhirnya mereka, saya tak dapatlah, kita tidak akan jumpa Dato’ 

Dipertua, satu syarikat, satu manusia yang boleh begitu, dia punya baik 

hati, bagi kerajaan 1,299 haa, 1,206 ekar, bagi free kepada kerajaan 

kerana kita mintak tolong kita nak selesaikan kes.  Dan kita telah buat 

iaitu supaya orang yang asal di situ, peneroka asal di situ, kita tak dapat 

nak bagi lapan ekar, kita bagi empat ekar, free.  Dan mana yang telah 

pun transacted ataupun telah jadi jual beli, kita bagi dua ekar. 

 

Tak ada apa-apa langsung locus standi, langsung tak ada apa Dato’ 

Dipertua.  Dia duduk situ peneroka haram, tetapi rumah tu memang dia 

punya, tetapi ladang, itu sebabnya tak benar laporan yang mengatakan, 

laporan media mengatakan kita nak meruntuhkan rumah dia.  Kita tak 

runtuh rumah dia.  Kerajaan nak memutuskan, nak menyelesaikan, 

inilah last-nya masalah tanah 40 lebih tahun tak selesai.  Daripada 

zaman Dato’ Mansor sampai Dato’ Rais Yatim, sampai Tan Sri Isa.  

Mohamad Haji Hasan jugak yang kena selesai.  So, can you get me one 

guy, satu orang boleh bagi 1,206 ekar free kerana kita nak selesaikan, 

kita nak fikir orang tua situ, tak ada. 

 

Jangan, kita jangan menghina mahkamah, sebab mahkamah 

Persekutuan dah dengar.  Dan dia buang kes.  Tak ada kes.  Sebab 



 

197/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 197 - 

 

mereka ini tidak ada locus standi.  Mereka cumanya dulu berjanji, 

perjanjian dengan GATCO.  GATCO dah bungkus.  GATCO gadaikan 

tanah itu, hampir 4,000 lebih ekar ini kepada United Asian Bank.  Bank 

dah rampas dah tanah tu.  Dah bertukar tangan banyak bank dah.  

Akhirnya dijual dalam lelongan awam.  Lima kali lelongan awam.  Tak 

ada siapa nak beli.  So, dibeli oleh syarikat ni, bila syarikat ini datang 

jumpa kita, kita letakkan syarat sebab kita nak menolong orang di situ.  

Itulah kita dapat formula.  Tak akan nak bagi lapan ekar, apa ada.  Jadi, 

berterima kasih patutnya kepada kerajaan.  Bagi empat ekar free 

kepada orang dan jugak waris yang di situ.  Dua ekar bagi orang beli.  

Daripada tak ada apa-apa, langsung tak ada apa-apa.  

 

Jadi, jangan pulak kita ambil kesempatan, bawak orang jumpa saya, 

ramai-ramai.  Sampai mati pun tak boleh selesai.  Saya cakap terang-

terang.  Tak akan boleh selesai.  Jadi, inilah penyelesaian yang terbaik, 

yang boleh dilakukan oleh kerajaan untuk kita menolong.  Kita tak ada 

apa-apa kepentingan di situ.  So, Dato’ Yang Dipertua, itulah cerita 

GATCO ni.  Mahkamah Persekutuan telah menolak.  Mahkamah Tinggi, 

Mahkamah Rayuan, semua tolak.  Berapa punya banyak orang yang 

mempunyai kepentingan di situ.  Kita tak mahu cakaplah, ya.  Dan 

sekarang ….. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: One point, one point ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, sekarang ni proses, Dato’ 

Dipertua, kita dah dapat dah peruntukan daripada RISDA.  1,206 ekar 

ini Dato’ Dipertua, akan kita bagi surat kepada setiap orang, boleh jadi 

buat dalam dua minggu, tiga minggu ni, tapi kita tak bagi lot number.  

Kita nak buat sebab kita perlu tebang segera kerana peruntukan tanam 

semula daripada RISDA telah pun ada, dan kita perlu buat proses 

tanam semula.  Dan kita dah janji, kerajaan janji kepada penduduk 

bahawa kita akan bagi beserta dengan telah tanam semula.  Jadi kita 

perlu menebang pokok tesebut, kita janji dengan pihak yang telah 

memberi kita lot tanah tersebut, kita bagi tanah kosong.  Sebab kita nak 

buat projek tanam semula.  Jadi, itu yang sedang dibuat, Dato’ Dipertua, 

untuk kita pastikan projek menolong orang kampung ini semula, untuk 

menanam semula, dan lebih cepat kita tanam semula, lebih baik kepada 

orang kampung. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Yang Amat Berhormat ADUN kawasan Rantau, 

satu point saja saya mahu cakap.  1990, mesyuarat exco zaman Dato’ 

Seri Tan Sri Isa bincang dalam exco meeting mahu beri tanah itu, 
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penduduk 400 orang.  Bukan saya cakap, Berita Harian, semua ada 

keluar, ada bukti. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Surat khabar tak pakai sini. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Memang surat khabar tak boleh pakai ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Surat khabar tak pakai. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: ….. tapi dalam exco sudah ada.  Kita, tu memang 

sulit, kita tak boleh dapat ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: You carilah. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: ….. tapi Yang Berhormat ada keluar, Yang Amat 

Berhormat ba, Yang Amat Berhormat boleh dapat. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tak apa.  Tapi, Kerajaan Negeri tidak ada locus 

standi Yang Berhormat, kalau tanah itu bukan tanah Kerajaan Negeri.  

How can you make a decision to give something that is not yours, in the 

first place.  Tak ada locus standi sebab tanah tu dah digadai oleh GATCO 

kepada UAB.  UAB dah rampas.  Apa locus standi kerajaan nak bagi 

kepada peneroka?  Can you tell me?  Can you answer my question?  

Dengan izin.  Apa, apa hak Kerajaan Negeri melainkan kalau tanah itu 

tanah Kerajaan Negeri.  Tanah ini dah dirampas.  Way back tahun 

zaman, zaman, zaman Nabi Adam dulu. 

 

 

Y.B. ADUN Senawang: Amat, Yang Amat Berhormat, patut mereka 

mahukan lelong sebab apa Kerajaan Negeri tak tolong kepada 

peneroka. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Itu beside the point, itu terpulang kepada sendiri 

nak mintak buat loan ke dia punya pasal.  Apa pulak nak kaitkan 

dengan kerajaan.  Why don’t you do that before?  Apasal tak buat?  

Kerana apa, kerana ini dimanipulasi oleh tiga empat orang, yang 

menjadi mafia yang mendapat terlampau banyak keuntungan daripada 
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kesusahan orang ramai.  Itu yang berlaku sebenarnya.  And jangan kata 

Kerajaan Negeri dah buat keputusan sebab Kerajaan Negeri kalau pun 

buat keputusan, keputusan tersebut adalah null and void, tidak boleh 

digunapakai kerana ianya bukan hak kerajaan, Dato’ Dipertua ya.  So, 

kita kena ingat, bahawa kita buat sesuatu mesti tahu apa yang kita buat. 

 

Dato’ Dipertua, berkenaan dengan kuil-kuil ini, Dato’ Dipertua, 

terpulanglah.  Nampaknya Menteri Pelancongan yang baru ni, Yang 

Berhormat Dato' Seri Nazri dia mempunyai agenda dan mempunyai 

perancangan yang baik.  Saya dapati pergi, Yang Berhormat Loke pun 

tahu, dia datang ke sana.  Sebab menggazetkan sebagai kawasan 

pelancongan ini adalah di bawah kuat kuasa Kementerian Pelancongan.  

Kita akan menyokong apa saja langkah-langkah untuk kita menjadikan 

tempat-tempat yang baik dikunjungi oleh mana-mana pihak sebagai 

tempat pelancongan.  Kita tak ada apa-apa masalah Dato’ Dipertua ya. 

 

Flat Seri Mawar, baru, baru 70 peratus yang bayar.  Kita nak tunggu.  

Tapi saya dah arahkan supaya kita tak perlu tunggu sampai 100 

peratus bayarlah.  Mana yang dah bayar, kalau dah lebih 50 peratus, 

kita bagi kepada yang, yang bayar.  Jadi dia akan menggalakkan orang 

yang belum bayar untuk membayar segera untuk mendapatkan geran 

mereka, okay. 

 

Rahang, rumah, restoran dah sudah tadi saya cakap kan. 

 

Chuah.  Pertanian sektor ni Chuah, memang kita setuju ya.  Kita buat, 

dan kita rundingkan supaya tanah, sebab PFA ni kita rundingkan, kita 

jumpa dengan peneroka ataupun pekebun, penternak-penternak itu.  

Saya cadangkan supaya ianya jangan didirikan lagi kandang babi di 

situ.  Kita buat, kita buat satu, ia akan masuk dalam segi tiga emas yang 

saya sebutkan tadi.  Pembangunan semula kawasan ini, dan maka, kita 

perlu pastikan ia nak jadikan industi ataupun mix indus, mix 

development commercial housing ataupun industry, kita jumpa, dan kita 

buat satu keputusan supaya kita dapat selesaikan isu yang jugak 

berpuluh-puluh tahun, berbelas-belas tahun, berpuluh tahun ya, Dato’ 

Dipertua. 

 

Kos rumah dah saya cakap tadi.  Panggung wayang kena GST.  Ini di 

luar bidang Kerajaan Negeri.  Kita buat sajalah surat ya. 

 

Denda oleh PBT membebankan.  Siapa-siapa yang nak renew permit 

bayarlah denda.  Tak bolehlah ya.  Macam kat Singapura, nak keluar 

daripada Singapura, you bayarlah denda.  Kat Singapura kena denda tak 

banyak cakap, tapi MPPD denda, marah.  Tak permit, nak renew permit 

premis perniagaan, nak renew, kalau ada denda, selesaikan denda dulu 
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supaya kita bagi kepada mereka yang tidak ada apa-apa tanggungan 

yang belum diselesaikan. 

 

PPR Tanah Merah saya dah jawab tadi ya.  Kita beri keutamaan kepada 

orang yang duduk di situ ya.  Tak ada kuota-kuota di sini.  Sebab ini 

adalah special case.  Tanah Merah ini pun zaman Pathmanaban, the late 

Pathmanaban.  Pilihan raya ketujuh, pun mahu tunggu saya jugak mari 

mahu kasi selesai. 

 

Mambau, ajaran ekstremis.  Yes.  Majlis Agama Islam, kita memantau. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Mintak tiga ekar yang kuota itu tak jawab lagi. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Apa? 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Tanah yang tiga ekar tu, pembinaan tu dapat kuota 

bumi 30 peratus. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tiga ekar apa? 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Adalah pemaju buat perumahan tiga ekar tu, dapat 

sekatan kuota bumi 30 peratus. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Kenalah.  Tinggal lagi dia kena ajukan dia punya 

permohonanlah, kita nak tengok sama ada dia dah buat ….. 

 

 

Y.B. ADUN Chuah: Dah, dia dah panjangkan surat untuk merayu. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Kita akan siasat sama ada dia dah buat 

pengiklanan ke tidak, apa ke tidak kan.  Dan didapati kalau dia dah 

lama, dia punya CCC pun dah keluar lama, tapi masih tidak ada orang 

membeli, kita akan pertimbangkan. 

 

Guru tadi dah dijawab.  Sikamat, kita, berkenaan dengan hutang negara, 

macam-macam, dengan penurunan Ringgit Malaysia kepada US Dolars.  

Kita Dato’ Yang Dipertua, kita jangan pandang satu tem, satu isu, kita 

kecilkan skop pemikiran kita.  Kita mesti berpandangan luas. Orang 
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cakap, oh negara kita ekonomi teruk, negara kita dah bungkus.  Itu 

sebabnya Malaysian Ringgit ataupun currency ataupun Ringgit 

Malaysia, Dato’ yang Dipertua, jatuh, devalue begitu banyak.  Dulu 3.20 

sen, sekarang dah jadi 3.85 sen.  Betullah, saya setuju.  Ada pulak kata, 

ni disebabkan oleh ketidakpercayaan peniaga-peniaga matawang.   

 

Mengapa tahun ’87, tahun 97/98 kita tak mengakui ini?  Mengapa kita 

katakan George Soros hentam kita, ya?  Kalau tahun ’98 George Soros 

boleh hentam kita, apakah tidak ada kemungkinan George Soros yang 

lain menghentam Ringgit kita sekarang?  Saya nak tanya itu je, kan.  

Kalau nak dikatakan Ringgit ini dikaitkan dengan prestasi ekonomi kita 

tidak baik Dato’ Dipertua, mengapa dengan US Dolars saja, ataupun 

Singapura Dolars?  Ringgit kita mantap, mengukuh kalau dibandingkan 

dengan Australian Dolars.   Masa anak-anak saya belajar dulu, saya 

bayar 3.50 sen satu AUD Dolars.  Sekarang dah jadi 2.85 sen. 

 

Mengapa tak katakan bahawa Ringgit Malaysia menurun disebabkan 

oleh kepercayaan.  Apakah Malaysia punya ekonomi lebih baik kalau 

dibandingkan dengan keseluruhan apa, Kesatuan Eropah, kalau kita 

nak bandingkan dengan Ringgit Malaysia.  Tapi hari ini, awal tahun 

lepas, awal tahun ini, Kesatuan Eropah punya EURO Dolar, 4.45 sen.  

Hari ini 3.80 sen.  Are we trying to say that we are better than Europe?  

Saya nak tanya tu Dato’ Dipertua. 

 

Jangan kata terlampau, kita terlampau taksub sangat kata oh, ekonomi 

kita teruk, itu teruk.  Itu sebab devalue Ringgit kita dengan US Dolars.  

Kalau teruk ekonomi kita, Dato’ Dipertua, ketidakpercayaan orang 

ramai ataupun semua kita punya dana, pengurus dana dunia yang 

bukan kecik anak-anak, Dato Dipertua, Ringgit akan menurun across 

the board.  Ringgit akan menurun dengan semua currency, Dato’ yang 

Dipertua.  Tapi, hari ini, Ringgit kita, meningkat bandingkan dengan 

Australian Dolars, meningkat dibandingkan Euro Dolars.  Macam-

macam. 

 

Mesti ada sesuatu yang tidak kena yang dilakukan memandangkan 

berbagai-bagai faktor, Dato’ Dipertua.  Kalau nak katakan kita punya 

ekonomi kita tak baik, empat hari lalu Malaysia berjaya, hari ni hari 

Rabu, tiga hari dulu, Malaysia berjaya memperdagangkan surat gadai 

kita.  Kita punya surat gadai, IoU punya paper, sebanyak 1.5 bilion US 

Dolars, Dato’ Dipertua.  Bukan sahaja kita boleh jual 1.5 bilion, tetapi 

terlebih langganan sembilan kali.  Over subscribe.  Kalau IPO, mana-

mana tawaran saham terbitan awam dia, kalau terlebih, terlebih 

langganan, itu bermakna saham itu amat baguslah tu.  Dia boleh 

command good premium, dengan izin Dato’ Dipertua. 
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Kita kata ekonomi negara kita tak baik.  Nine times over subscribe kita 

punya, ataupun surat gadai Islam kita, Sukuk ataupun bon Islam kita 

dalam US Dolars.  Jadi, tak terfikir ke kita, apakah, mesti ada linder line 

statement yang boleh kita kaji.  Yang boleh kita lihat.  Yang perlu kita 

kaji betul-betul.  Dato’ Yang Dipertua, ingat, ini penubuhan Aberdeen 

Asset Management, apa, Jadin, Madison, all, semua-semua ni George 

Soros punya, dia, dia, dia, kecik-kecik anak, Dato’ Dipertua.  Dia lagi 

hebat, dia punya research department company, economic department 

dia lagi hebat.  Tetapi bukan sahaja berjaya Dato’ Dipertua, 

mengeluarkan Sukuk bon Islam, surat pa, gadai, pajak gadai Islam, 1.5 

bilion, tetapi 1 bilion 10 tahun, lagi 500 milion ini 30 tahun. 

 

Saya lama kerja financial institution, Dato’ Dipertua, saya tak pernah 

dengar ada surat pajak gadai, bon yang berusia sampai 30 tahun.  Dan 

yang berusia 30 tahun ini, Dato’ Dipertua, enam kali over subscribe.  

Apakah ini tidak menggambarkan kepercayaan masyarakat 

antarabangsa, financial institution, international financial institution 

terhadap ekonomi kita?  Bahawa kita mampu untuk membayar kita 

punya bebanan kewangan nanti.  Jadi kita kena faham, jangan kita 

terlampau taksub sangat dengan sesuatu sehingga kita buta hati.  Kita 

tak boleh nampak bahawa ini adalah sesuatu yang dipermainkan oleh 

orang yang mahu melihat supaya kelemahan-kelemahan ini dikaitkan 

dengan itu dan ini.  Jangan begitu.  Kita pemimpin, dan kita semua 

mempunyai pemikiran yang waras.  Fikir elok-elok ya.  Fikir elok-elok.  

Adalah lebih baik sekarang kita meminjam dalam US Dolar bond. 

 

Kalau saya kerajaan, saya akan meminjam bukan 1.5 bilion, saya pinjam 

10 bilion kerana saya dapat banyak Ringgit.  I issued 10 bilion Ringgit 

today, I can get, I bring back Malaysia equivalent 38 bilion kan.  38 

billion.  Dulu, kalau saya issued 10 bilion, saya dapat 32 billion.  Six 

billion extra.  This is the best time for our government to issue more bond, 

ya, betul tak?  Chuah, betul?  Setuju kan?  [Percakapan Y.B. ADUN Chua 

tidak dapat direkod kerana alat pembesar suara  beliau tidak 

diaktifkan] Mahathir?  Apa you kena mengena dengan Mahathir? 

 

Itu sebab saya kata tadi, bukak mata, bukak minda.  Jangan kita terikut-

ikut umpama kiambang yang tidak ada akar.  Just float only, people say 

this we say yes, people say that, but we must look for ourselves, dengan 

izin, kaji baik-baik supaya kita nampak apa yang berlaku, permainan-

permainan yang sedang dimainkan. 

 

SMKA ini memang kita, kita alhamdulillah, peningkatan pelajaran kita, 

Dato’ Yang Dipertua, bukan sahaja kita kata terbaik apa STAM kita, 

terbaik STP kita, tetapi Dato’ Dipertua, saya nak rekodkan betapa 

gembiranya kita, hasil kita nak melihat supaya sekolah-sekolah agama 
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ini, dulu yang, dulu terbiar, yang tidak cemerlang, yang tak ada 

bangunan, tak ada apa, tapi 2008 kita buat perjanjian kerjasama dngan 

Kementerian Pelajaran, kita janjikan sekolah, kita jadikan sekolah ini 

sebagai Sekolah Bantuan Kerajaan (SBK). 

 

Alhamdulillah, Dato’ Yang Dipertua, SPM yang baru-baru ini, daripada 

18 buah sekolah yang terbaik, di Negeri Sembilan, tujuh buah sekolah 

agama.  Ini sekolah dulu tak pernah dengar ni Dato’ Dipertua.  Sekolah 

Nilai tak pernah dengar pun.  Sekolah di, di, di, di mana-mana, tak 

pernah dengar Dato’ Dipertua.  Sekolah di Gemas, Sekolah Agama 

Gemas, Dato’ Dipertua, mendapat lonjakan prestasi yang amat baik.  

Lonjakan dia daripada 1,796 kepada tangga 595.  Melonjak, melompat 

begitu, sampai dapat Bai’ah guru besar dia, pengetua dia. 

 

Haa ini yang nak kita buat.  Kita buat.  Dan kita akan perkasakan.  Dan 

kita akan mintak, dah ada surat pun dah kita nak mintak supaya 

sekolah agama menengah, sekolah menengah agama macam SHAMS itu 

diadakan lagi satu.  Dan kita nak meningkatkan jugak, macam di 

sekolah-sekolah di Negeri Sembilan ini, kalau dulu sekolah menengah 

rendah, kita nak jadi sekolah menengah.  Ada  Tingkatan 5 dan macam-

macam.  Dan ada jugak sekolah-sekolah yang sedang kita lihat, Sekolah 

Menengah Rendah Agama Klawang misalnya, kita sedang cari tanah 

kan, kita cari dekat Ulu Klawang, kita nak pindahkan ke situ supaya 

dapat jadi sekolah menengah betul-betul ya.  Macam-macam kita buat, 

Dato’ Dipertua.  

 

Maahad Ahmadi kita nak jadikan sebagai, itu sebabnya Maahad Ahmadi 

tidak kita buat kerjasama dengan Kementerian Pelajaran.  Itu sebagai 

kita punya jewel, kita punya permata untuk kita pastikan supaya STAM-

nya di situ, dan yang lain-lain.  Itu sebabnya kita berbelanja.  Majlis 

Agama Islam berbelanja lebih setengah juta untuk membetulkan 

dewan, buat surau baru, repair surau lama, kita tukar semua hostel 

budak-budak yang dia locker teruk semua kita buat locker besi, macam-

macam ya, Dato’ Dipertua. 

 

Kita nak ‘ngantar’ pelajar ke Timur Tengah.  Kita akan terus hantar 

Dato’ Dipertua, tapi saya dah banyak kali cakap, kita akan memikirkan 

banyak kali untuk kita mengurangkan.  Mulai pada tahun ini kita dah 

mengurangkan penghantara oleh Majlis Agama Islam pelajar-pelajar ke 

Mesir.  Satu, Mesir keadaan tidak tenteram.  Nombor dua, Mesir ini, 

Universiti Al-Azhar ini, merupakan universiti terbuka, open university.  

Kita hairan mengapa anak-anak yang kita hantar, bukannya yang tak 

cerdik, 10A, 11A, tapi gagal.  Peratusan kelulusan Dato’ Dipertua, masa 

mula-mula saya mentadbir Majlis Agama Islam, tak sampai 40 peratus.  

Gagal.  Gagal semua.  Dapat hat-trick, tahun pertama hat-trick.  Kalau 
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main bola hat-trick, bolehlah, tiga gol.  Tahun pertama hat-trick, tahun 

kedua hat-trick. 

 

Jadi kita lihat ini sebagai suatu, walaupun kita dah buat macam-macam, 

peratusan kelulusan dah naik 60 lebih peratus, tapi kita dah mencari 

kawasan lain.  Kita dah cari negeri lain.  Dan alhamdulillah, tahun ini, 

mulai pada tahun ini kita dah hantar 20 orang selain daripada kuota 

lima orang yang kita dapat tiap-tiap tahun ke Maghribi, Dato’ Yang 

Dipertua.  Maghribi ni kita tak boleh masuk masuk sebab dia melalui 

kuota.  Sebab Maghribi ni dia negara yang ditutup, tak macam Mesir, 

boleh sendiri-sendiri masuk.  Dan kita hantar kepada, Maghribi ni 

macam negara kita, universiti dia, Universiti King Mohammed Ke-V tu, 

kalau tak sampai 80 peratus kedatangan untuk lecturer, tak boleh 

masuk periksa.  Jadi, budak-budak kita terjamin.  Dan mereka mesti 

pergi belajar.  Bukannya duduk di Cairo, dia boleh lancar jalan belakang 

mana-mana, bawak teksi macam-macam, Dato’ Dipertua. 

 

Dan, kita, tahun ini kita kurangkan.  Dan jugak daripada ITQAN, 

selalunya kita hantar 20 orang untuk buat Qiraat, tahun ini kita hantar 

tiga empat orang saja Dato’ Dipertua, sebab kita tak hantar, sebab tak 

dapat pun Jayyid Jiddan semua makbul saja.  Apa guna kita hantar, yang 

lulus saja pergi ke luar negara, lebih baik buatlah di sini, UKM ada, 

USIM ada, Darul Quran ada, semua ada, belajar local-lah.  Kita 

tanggunglah, kita akan taja.  Kita akan ambil keputusan siapa-siapa 

yang dapat daripada ITQAN, yang boleh dapat Jayyid Jiddan ke atas.  

Yang lain-lain, kalau bawah pada itu, kita akan hantar ke local university 

saja. 

 

Repah, tanah perkuburan Hindu ni, kita masalah dia ialah, masalah kita 

ada dua pihak, kuil dan kubur.  Sekarang kita letakkan di bawah SUK ya.  

Biarlah SUK tengok, kita buat.  Apa susah.  Berundinglah.  Kuil nak jadi 

sebagai menjaga, kubur nak jaga.  Dia berebut sesama sendiri, Kerajaan 

Negeri Sembilan terbakar tangan, buat apa.  Why must we get our 

fingers burned.  Itu yang, mahkamah tu Dato’ Yang Dipertua, cerita 

sesama dia.  Dia yang pening kepala, kita pulak pening kepala.  Kau nak 

pening kepala kau punya pasallah ya.  YB Repah nak pening kepala, 

duduk ‘wale-wale’ di situ, buat apa kan, buatlah pening kepala.  Tapi 

apa pulak kita nak pening kepala.  Jadi, kita meletakkan di bawah kuat 

kuasa Yang Berhormat Dato’ Setiausaha Kerajaan. Kita bagilah tanah, 

separuh sana separuh sini.  Apa salahnya.  Kita bagi kuil, kita bukan 

ambil.  Sepatutnya sukacita kan, sebab kita gazetkan betul-betul.  Dulu 

tak digazetkan cuma diwartakan sebagai tanah perkuburan saja.  Tak 

mantap dia punya warta tu.  Kita wartakan sekarang.  Sekarang semua 

kuil-kuil semua kita wartakan.  Kita tak bagi hak tanah.  Jangan mintak 

Title, kita tak mintak, kita tak bagi Title, kita bagi hak ataupun kita 
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wartakan.  Bila dah diwartakan tak ada siapa boleh usik, Dato’ Dipertua 

ya. 

 

 

Y.B. ADUN Repah: Mintak laluan.  Mintak laluan.  Sebenarnya tempat 

perkuburan tu adalah gazet untuk tanah perkuburan saja, keluasan dia 

hanya 3.6 ekar.  Dan sekarang kalau nak batalkan gazet tersebut, dan 

beri kepada kuil, kuil tu memang dah ada tempat lain untuk tanah 

perkuburan, apa ni, untuk kuil.  Kenapa pula perlu ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Saya amat bergembira yang, Yang Berhormat 

Dato’ Yang Dipertua, saya amat gembira kalau kita tak bagi kepada kuil 

tersebut.  Kita boleh robohkan kuil tersebut.  You willing to do that?  

Sebab itu kemahuan persatuan perkuburan situ, sebab dia tak mahu 

kuil tu.  Tapi dia dah bina kuil.  Kita amat gembira ni.  Tunggu ya, 

macam orang mengantuk sorongkan bantal.  Tapi Kerajaan Negeri 

Sembilan, kita mempunyai pandangan yang amat waras untuk kita 

selesaikan masalah antara orang yang menjaga kubur dan orang yang 

menjaga kuil.  Itu sahaja.  Apa nak marah pulak, sama-samalah duduk.  

Kita berharmoni.  Yang Berhormat harmonikan.  Jangan mengapi-

apikan orang. 

 

Rumah mampu milik, saya dah cakap tadi.  Jenayah tinggi di Tampin, 

OCPD akan jalankan tugas.  Masalah tanah runtuh, tanah runtuh ni 

Dato’ Yang Dipertua, banyaknya di kawasan-kawasan apa, kawasan 

tanah persendirian.  Tapi yang ini, kita dah mintak peruntukan ya.   

 

Penebangan pokok, separuh orang suruh tebang, separuh orang tak nak 

tebang. Kita pun pening kepala.  Saya dapat surat kadang-kadang, 

tebang To’ pokok ni, tebang, tebang pokok sebab banyak accident orang 

mati, jalan dekat kawasan saya.  Di Kelab Taman Tuanku kan, dekat 

Taman Tuanku tu, yang corner tu, banyak langgar pokok.  Dia sudah, 

tanni cukup je, dia hantam pokok.  Pokok pulak salah.  Tak, bukan dia 

salah.  Polis pun ye kan jugak, ya.  Jadi kita potong pokok.  Marah pulak 

orang kampung situ.  Budak berjalan panas.  Dia kata “dulu pokok elok 

To’, apa pasal Dato’ potong”.  Tak potong salah, potong salah, susahlah 

jadi macam ni.  Jadi kita akan ambil yang mana lebih mustahak, dan kita 

berikan keutamaan ya.  Bukan kita nak potong saja-saja, sebab ramai 

orang mintak. 

 

Kampung Wireless itu, itu kita dah cakap tadi.  Permohonan tanah 

kerajaan ditolak di Air Kuning dia macam-macamlah.  Ada macam-

macam pasal kita tolak kan.  Jadi bukan semua orang mohon tanah 

mesti dapat ya. 
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Nilai, warga asing ramai.  Warga asing itu kadang-kadang dia bekerja.  

Tapi ada kebenaran yang Nilai cakap bahawa permit-permit ini 

disewakan kepada warga asing.  Dari masa ke semasa semua agensi-

agensi kerajaan, Imigresen baru-baru ni dah, MPS, semualah, 

penguatkuasa semua pergi ya, kita tidak biarkan.  Saya pun dah 

berpesan kepada Pihak Berkuasa Tempatan dan jugak pihak 

keselamatan supaya jangan biarkan Nilai ini kerana kalau kita silap 

nanti, Nilai akan menjadi satu kawasan yang boleh mendatangkan 

masalah yang besar kepada kita ya. 

 

Pasar-pasar ini dibina.  Pasar itu dibina tahun 2003.  Tapi orang tak nak 

masuk.  Kita tak boleh biarkan pasar yang ada sekarang, kawasan dia 

tak baik apa semua.  Kita tak terpulanglah kepada peniaga, nak masuk 

ke tidak, sebab banyak orang yang mohon, saya dah kata dengan Yang 

Berbahagia Dato’ Haji Halim; Yang Dipertua MPN, kalau tak ada orang 

pasar tu tak nak masuk, kita akan bagikan kepada kumpulan orang 

yang memang nak masuk.  Saya tahan saja.  Sebab banyak orang yang 

nak berniaga di situ.  Tapi itu dulu, pasar dibuat untuk orang berniaga 

untuk alihkan orang yang berniaga dekat pasar sekarang ni.  Tetapi 

banyak orang yang minat nak masuk.  Jadi, saya mintak supaya orang di 

sana, buat keputusan kerana kita tak boleh tunggu lama lagi.  Sebab 

ditegur jugak oleh Audit sebab pasar dah bina, orang tak masuk.  Jadi 

kita akan buat sesuatu, ya. 

 

Bau busuk ataupun gerai-gerai tu.  Gerai tu kita nak kumpulkan gerai-

gerai sebab gerai merata-rata Dato Dipertua. Kita buat gerai-gerai elok-

elok supaya cantik kawasan tu.  Apa pulak marah ya. 

 

Bau busuk, pelupusan sampah Pajam.  Ada lagi 15 peratus pusat 

pelupusan sampah itu masih ada digunakan, yang lain kita dah convert 

jadi sebagai pusat pengeluaran tenaga solar.  Kerana Tanah Merah 

patut dah bukak, tapi ada masalah-masalah teknikal yang perlu 

diutuskan, dan bila dah bukak nanti termasuk Bukit Palong termasuk 

Pajam, dia akan ditutup dengan sempurna.  Dan kita harap supaya 

masalah bau daripada sampah tak akan ada. 

 

Masalah daripada reban ayam tersebut, Dato’ Dipertua, Jabatan 

Veterinar sedang berunding.  Dia nak mengguna apa teknologi, dia 

punya pasal.  Tapi kita telah mintak, Kerajaan Negeri arahkan supaya 

mereka mengikut arahan. 

 

Klini Kesihatan Nilai belum dibina.  Akan dibina tak lama lagi.  Dan kita 

akan bina klinik pakar.  Jemput orang YB, Klinik Pakar USIM yang mana 

ini ditaja oleh Perbadanan Wakaf Majlis Agama Islam.  Kita belanja 

[RM]3 juta.  Di situ rawatan mata ada, rawatan telinga ada, semua ada.  
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Satu pusat rawatan pakar.  Pakar ni jarang sebagai klinik, tapi, 

selalunya di dalam hospital.  Ini, klinik ini ditaja oleh MAINS dan dia 

punya kepakaran daripada profesor-profesor yang mengajar di Fakulti 

Perubatan USIM.  Kita buat smart partnership antara Perbadanan 

Wakaf dengan USIM.  Jadi, dah siap, tapi perlu diperbaiki lagi, ada 

beberapa perkara yang belum siap.  Inshaa Allah, pergigian pun ada 

sama sekali, jemput nanti.  Saya dah lawat tempoh hari, hari Jumaat 

lepas, saya amat puas hati, haa itu klinik pergigian dia sebelah atas, 

bawah klinik pakar dia, dan sebelah nanti kita akan ada lebih kurang 10 

ke 15 katil pusat hemodialisis. 

 

Port Dickson zon sifar sampah, okay. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Mintak celah.  Berkaitan dengan GST untuk Pihak 

Berkuasa Tempatan.  Bayaran GST ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Itu tak kenakan ….. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Untuk perkhidmatan bayaran Pihak Berkuasa 

Tempatan. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Untuk saman, untuk, untuk cukai, untuk apa, dia 

tak ada cukai, dia tak bayar apalah. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Tak, sewa.  Sewa dewan, sewa gelanggang futsal. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Itu kenalah.  

 

 

Y.B. ADUN Nilai: Itu yang kita mencadangkan agar ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Terpulang kepada ….. 

 

 

Y.B. ADUN Nilai: ….. agar Kerajaan Negeri dapat membuat satu dasar 

bersama untuk menyerap, mintak Pihak Berkuasa Tempatan untuk 

menyerap cukai GST ni. 
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Y.A.B. ADUN Rantau: Kita akan buatkan.  Kita buat kajian.  Saya tak 

mahu ada tempat buat, ada tempat tak buat.  Nanti susah.  Kalau kita 

nak buat dasar, kita buat secara dasar, secara keseluruhan.  Kita akan 

berunding ya.  Kita tengok keperluan-keperluannya. 

 

Ini, Port Dickson, banyak marah sama JKR.  Tapi Lukut banyak puji 

sama JKR.  Which one is one, which one is right?  Semalam Lukut puji 

Pengarah, JKR Port Dickson amat baik.  PD kata tak guna. 

 

 

Y.B. ADUN  Port Dickson: Mana ada saya cakap tak guna. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Hei saya tulis sini. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Salah tulis. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Oh, salah tulis.  Saya salah dengar.  Kepala hotak 

you-lah.  You ingat saya, saya masih siuman lagi tau.  Saya tulis Lukut 

kata puji JKR banyak baik antara jabatan. Mula-mula dia puji SS, dia tak 

puji MB, kurang sikit, short of saying MB very good. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Saya hanya mohon lampu trafik berdigital. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Mohonlah baik-baik. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Baik-baik apa. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Ini tulis kata, JKR tak berguna sini. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Mana ada pernah saya cakap begitu. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Duduk. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Sudah cakap Politeknik bottleneck, jalan 

bottleneck, haa. 
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Y.A.B. ADUN Rantau:  Itu maknanya pemimpin DAP dan PKR tak 

sekata.  Betul tak? 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Kawasan lain, kawasan lain. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: DAP puji punya bagus semalam.  Puji disiplin 

paling baik, kita punya SS, baik kita punya JKR, baik itu.  Tiba dia 

bangun, dia kata tak guna.  Duduk sebantal, parti sama parti, pakatan, 

elok-eloklah ya.  Kalau dah kata baik tu, kalau nak kata tak baik pun 

ingat kawan dah cakap baik ya.  Jangan maki-maki kita punya pegawai 

kerajaan.  Dia jugak human being tau.  Kita mintaklah.  Dia, dia manusia.  

Kita mintaklah baik-baik.  Tolong repair jalan sikit. Saya yakin dia akan 

repair.  Macam, macam wakil Lukut.  Bagi saya masa Dato’ Dipertua, 

saya orang tua, kan okay.  Bagi apa.  Jangan bertengkar-tengkar.  

Macam tulah kita nak pujuk.  Barulah dia bagi.  Ini marah-marah,  

marah-marah buat apa. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Darah muda memang teganglah. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya tak 

dapatlah menyelami isi hati Penjawat Awam.  Tapi saya boleh lihat, 

bukan senang nak menjadi Penjawat Awam sekarang tau.  Dibuat salah, 

tak buat salah.  Betul.  Kang akhirnya nanti, keluar pulak Audit Report, 

akan kena surcaj.  Macam-macam.  Benda-benda ini Dato’ Yang 

Dipertua, membunuh kreativiti pegawai kerajaan, saya cakap terang-

terang.  Ini tidak pernah terjadi dalam corporate sector.  Saya cakap 

terang-terang. 

 

Tapi apa yang berlaku akhir-akhir ini, disebabkan oleh masing-masing 

nak jadi champion, menuding jari, menuding sana, menuding sini.  

Akhirnya nanti saya katakan pegawai kerajaan akan buat sick leave.  

Akan adalah semua pergi ke jawatankuasa.  Tidak akan siapa yang 

mahu mengambil risiko-risiko yang tak perlu.  Selama ini dia gunakan 

budi bicara dia.  Kadang-kadang buat.  Tapi bila gunakan budi bicara, 

dalam Audit tidak ada budi bicara.  Saya bukannya mengatakan saya 

tak suka Laporan Audit, tapi Audit jugak mesti gunakan budi bicara.   

 

Baru-baru ini laporan Audit mengatakan, tak tahu apa lagi nak tulis 

dengan Klana Resort Hotel, bagus, untung tiap-tiap tahun.  Tapi 

masalahnya penjualan bilik tak sampai 60 peratus, haa mesti 

selesaikan.  Saya jawab, apakah keuntungan daripada industri hotel ini 
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mesti datang ataupun diraih daripada penjualan bilik saja.  Dia punya 

revenue center macam-macam.  Saya dulu Cycle & Carriage, saya ada 

Four Seasons, saya ada Concorde, ada, hotel, Hotel Hawkin di London, 

macam-macam kita ada.  Kita punya revenue center, Dato’ Dipertua, tak 

semestinya daripada kalau 100 peratus bilik baru kita untung.  Kadang-

kadang 100 peratus bilik kita jual, kita rugi.  Tai kita punya revenue 

center boleh jadi daripada F&B.  dan saya bagitau di dalam Dewan yang 

mlia ini, ita punya Klana Resort punya revenue center tidak lain tak 

bukan daripada dia punya banquet punya servis.  Setiap hari, setiap 

minggu, satu tahun kita punya dewan penuh.  Fully booked.  Situ 

revenue center kita.  Bukan daripada bilik.  Kita buat meniaga nak apa, 

nak untung kan?  Dah untung dah lah, apa bising pulak.  Dah untung 

dah lah.  Ataupun nak pastikan 100 peratus bilik?  Haa, lepas ni saya 

panggillah semua yang ada ni, pergi duduk free.  Register.  Of course we 

can register 100 percent accupancy.  Tapi tak untung. 

 

Jadi, Dato’ Dipertua, saya katakan di sini bahawa berhati-hati 

terutamanya pihak sebelah, sebelum kita menuding jari, fikirkan 

bahawa orang yang kita tuding itu adalah seorang manusia jugak, okay.  

Dan cuba, siapa yang tak nak buat kerja baik.  Siapa tak nak buat kerja 

baik.  Tapi tahukah Yang Berhormat sekalian bahawa kekangan-

kekangan yang wujud, pekeliling-pekeliling yang keluar, segala surat-

surat arahan yang keluar, sehingga mengekang kreativiti pegawai-

pegawai kita. 

 

Itu sebabnya saya di sini, saya mengamalkan, saya tak kisah macam 

mana you buat kerja, saya very much result oriented, dengan izin.  

Buatlah.  Asalkan kita buat di atas landasan yang betul.  Jangan 

terlampau kita mengecam macam-macam.  Tak dapat jumpa, marah.  

Adalah asas-asasnya kerana kekangan-kekangan yang dibuat Dato’ 

Dipertua ..… 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Mintak laluan, Yang Amat Berhormat.  Tak, tak dapat 

jumpa tak marah, tetapi kalau janji temu sudah janji, mestilah di, 

janjilah. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Cuba Yang Berhormat ….. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Sudah dua minggu. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tak apa, dengar, dengar ….. 
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Y.B. ADUN Lukut: Dengan secara rasmi.  Sudah janji temu ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Biar saya cakap. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: ….. tetapi ….. 

 

 

Y.B. ADUN Rantau: Dah, dah, dah. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: ….. sangat akhirnya putuskan. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Saya cakap betul, saya dengar.  Tapi Yang 

Berhormat temu janji seorang kan? 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Memanglah. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau:  Yang Berhormat nak jumpa seorang kan? 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Ya. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tapi Yang Berhormat datang berapa orang, nak 

datang berapa orang? 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Saya sudah, sudah mintak ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat, saya Pengarah Keselamatan 

Negeri.  I tahu ….. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Janganlah bersikap begitu, kalau Yang Amat 

Berhormat ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Saya, saya tahu semua pergerakan-pergerakan.  

Yang Berhormat nak datang 40 orang.  Saya tahu.  Okay.   
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Y.B. ADUN Lukut: Itu disebabkan nak, nak, nak, nak beri ucapkan 

tahniah sebab di, dilantik sebagai YDP.  Tetapi, sudah di, sudah dibatal 

dan tidak memberi, tidak mahu ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau:  Okay, saya pasti lepas ni YDP ni jumpa.  Tapi 

datang sorang-sorang lah nak ucap tahniah.  Jangan 40 orang.  Okay, 

okay. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Kalau sebagai Wakil Rakyat, nak mintak jumpa 

secara rasmi tak mahu jumpa. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Okay, point taken. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Apa sebabnya. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dah, dah, dah, dah, eh ini bukan you punya 

session, saya punya session tau.  Diam, you dah, duduk. 

 

 

Y.B. ADUN Lukut: Mintak penjelasan. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Duduk, duduk, duduk.  Saya dah cakap point 

taken.  Kesesakan PD, memang kita nak siapkan jalan.  Kalau dah siap 

jalan daripada Pasir Panjang ke Batu 4, inshaa Allah, tak ada masalah. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Mintak mohon cepatkan dekat Politeknik.  

Itu memang ada sudah banyak kemalangan. 

 

 

Y.AB. ADUN Rantau: Itu memang dalam radar kita. 

 

 

Y.B. ADUN Port Dickson: Sudah tiga mangsa meninggal dunia. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Jalan perlahan-lahanlah situ.  Kes setinggan Chu 

Ward ni, Bahau ya, kita akan cuba sedaya upaya untuk sepertimana kita 
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nak rudingkan dengan Temiang ya.  Selagi dia tak usik apa-apa, dia tak 

buat Kebenaran Merancang apa-apa, kita cuba ya. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Penjelasan, Yang Dipertua, Tuan Dipertua, ini 

pemaju sudah hantar dua tiga kali orang masuk nak roboh rumah. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau:  Tak apa, its okay. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Tapi saya takut ada jadi, kegaduhan, tak baiklah tu.  

I mean nak settle dengan amai, aman damai. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: YB cuba, ya. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Saya tak boleh cuba, kuasa tak ada.  Kalau saya ada 

kuasa, saya masuk.   Sekarang Menteri Besar siapa. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dulu kata pilih saya, saya boleh selesaikan.  Apa 

pasal you kata tak ada kuasa sekarang? 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Itu MB punya kuasa. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: YB nak saya, saya ada simpan YB punya 

manifesto tau. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Apa tu? 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Nak menyelesaikan masalah Chu Ward.  I kept 

your manifesto. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Okay, tak apa. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: I keep your word. 
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Y.B. ADUN Bahau: Tak ada problem. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Rumah kos rendah ini akan menjadi sebagai kita 

punya dasar peruahan akan kita susun atur semula.  Tapak permainan 

itu mintk PBT buat. 

 

Lobak, pengangkutan awam.  Pengangkutan bas awam ni sepatutnya 

bulan April dah siap.  Tapi ada masalah teknikal yang perlu 

dharmonikan di antara SPAD dengan City Liner.  Jadi, dia tertangguh 

sedikit.  Tapi bas semua dah siap, semua dah ada.  Dia panjang banyak, 

tiga kali ganda daripada freku, daripada jumlah kilometer yang ada 

sekarang.  Tiga kali ganda.  Daripada tak salah salah 147 kilometer 

jalan yang dibuat sekarang servis, kepada 400 lebih kilometer.  So, its 

very good.  Termasuk di USIM, termasuk di, di Nilai sekalilah ya.  Tapi 

ada technical issue. 

 

Tanah Temiang.  Kita, kita tengokkan ya.  Seperti yang kita cakap 

semalam.  Lampu besar, ini kita tengok.  Kesesakan jalan raya di Lobak 

itu, kita  mintak nanti supaya PBT lihat macam mana.  Tapi saya rasa 

besok bila dah ada macam-macam connection, connecting Temiang, 

masuk susur ke, ke, ke LEKAS apa semua besok, dia akan 

mengurangkan banyak jumlah kereta di Seremban terutamanya. 

 

Yang Berhorat Dato’ Sahak daripada Lenggeng, harga rumah tinggi, 

saya dah cakapkan tadi.  Tiada Klinik 1Malaysia, dah jawab.  Kita cuba 

Dato’ ya supaya letakkan satu.  Lampu jalan masih banyak tak ada.  Kita 

mintak nanti supaya KKLW tambah.  Pasir tu, kita, saya pun tak tahu.  

Nanti kita tengoklah supaya buatkan CSR kepada pemegang permit ya. 

 

UiTM, kita tak pindahkan ke Seremban sebenarnya.  UiTM Seremban 

lain.  Dan fakulti yang ada di UiTM tu pergi ke Selandar sebenarnya ya.  

Jadi, kita pun mintak supaya UiTM Kuala Pilah ini, jumlah, sebab UiTM 

terpaksa, di dalam satu resolusi terpaksa memperbanyakkan pelajar, 

tapi dia punya, UiTM di Kuala Pilah ini dia bukan merupakan kampus 

yang dibina di atas asas PFI.  Dia adalah di atas asas duit kerajaan.  Jadi, 

mereka terpaksa mengisi dulu kampus-kampus yang dibina di atas 

Private Financing Initiative ini.  Kerana tidak, dia siap sahaja, dia hand 

over, mulai daripada bulan pertama itu, kampus itu guna tak guna, 

UiTM kena bayar.  Jadi, dia kena gunakan, dia kena masukkan di sini 

dulu.  Kemudian dia akan lihat semula berkenaan dengan 

pembahagian-pembahagian pelajar ya.  Tidak ada apa-apa sebarang 

hasrat nak melihat ataupun nak mengurangkan pelajar-pelajar, jumlah 

pelajar di, di, di Kuala Pilah. 
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Bukit Kepayang, Kualiti Alam.  Saya terima semalam dengan, dengan 

senang hati dan ini akan menolong Kerajaan Negeri jugak untuk 

bersama-sama pastikan kerana ini di luar kita punya bidang kuasa.  Dia 

adalah bidang kuasa Kerajaan Persekutuan.  Jadi, terima kasih jugaklah 

ya, saya ucapkan kepada Bukit Kepayang dan jugak. 

 

Status jalan exit ke highway tu, pengambilan tanah dia masih lagi kita 

nak rundingkan supaya pemaju kena bawa dia punya Kebenaran 

Merancang, KM dia untuk dia keluarkan. Sebab dulu tu, jalan tu yang 

nak kita buat tu, dah termasuk tanah yang dia buat Kebenaran 

Merancang.  Kita nak ambil lebih sikit tanah supaya dia punya 

lengkungan tak, tidak terlampau tajam sangat.  Dia boleh 

mendatangkan merbahaya.  So, its takes sometime ya, untuk mereka 

mengkaji dan jugak membina semula.  Ri, ri, apa orang, reschedule 

Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Yang Amat Berhormat, agak-agak dalam 

berapa lama sebab hari tu bulan Disember kata tengah runding, 

sekarang ni, saya ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Belum kita finalize dia punya Kebenaran 

Merancang.  Dia kena buat, dia kena pergi mohon balik ….. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Jadi saya mohon bagi, mohon bagi priority 

dengan nilah sebab kesesakan tu semakin hari makin bertambah. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Memang Dato’ Yang Dipertua, memang.  Kita 

faham.  Tapi dah siap besok yang, tol yang baru ni dia akan 

mengurangkan banyak. 

 

Persoalan tol baru yang sedang dibina ini akan bersambung kepada S2 

Heights dan jugak Sendayan, yes.  Tu sebab yang buat sekarang ni ada, 

di hadap, yang nak pergi ke Sendayan tu, itu bersambung situ.  Dia akan 

terus masuk sampai ke Seremban 2.  S2 Heights. 

 

Kebenaran untuk famili, tiga empat famili Yang Berhormat cakap tu 

kita akan mintak dipertimbangkan.  Saya yakin, pihak JKR tak ada apa-

apa masalah. 

 

Khidmat peguam luar untuk kes kita.  Ini kes ni kes berfail, ber-profile 

tinggi.  Dia punya saman pun besar, hampir [RM]1 bilion menyaman 
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Kerajaan Negeri, ya.  Ini adalah asas di mana syarikat yang dulunya 

telah pun dibagikan kebenaran untuk menswastakan perkhidmatan air 

di Negeri Sembilan.  Tetapi apabila saya mentadbir Kerajaan Negeri, 

soalan pertama saya tanya ialah bagaimana, how are you going to 

recoup your investment?  Macam mana dia boleh dapat balik bayaran 

semula, duit yang dia laburkan.  Left alone profit.  Sebab nak tukar paip-

paip saja, [RM]800 juta.  Nak bina Empangan Teriang, nak membina 

empangan di Sepri, nak membina loji-loji, itu lagi [RM]1.7 bilion.  

Pertanyaan kita ialah macam mana you nak dapat bayaran balik you 

punya investment.  Tak boleh jawab.  So, dua tiga bulan lepas tu, datang 

balik, kalau kita swastakan Dato’ Dipertua, air, pada ketika itu, kita 

bersetuju seperti apa yang telah dipersetujui sebelum itu, dalam masa 

15 tahun, tarif air di Negeri Sembilan akan naik lebih kurang 250 

peratus.  Very simple.  Its not a viable venture.  Not viable, not bankable. 

 

Dan lagi satu, asas kita ialah sebarang penswastaan agensi ataupun 

jabatan di negara kita, baik di negeri ataupun peringkat pusat, mestilah 

mendapat kebenaran daripada EPU.  So, kita semak-semak, tidak ada.  

EPU.  Jadi kitalah buat.  Jadi kita tak mahu bentangkan lagi dalam hal 

ini, kerana dia sekarang dalam court ya, mahkamah, kita nanti tak mahu 

subjudis ya. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Yang Amat Berhormat, sebenarnya 

semalam ketika perbahasan, saya bukan sebut perkara ini Yang Amat 

Berhormat.  Mungkin yang apa, kes yang saya sebutkan tu, berkenaan 

dengan yang melibatkan Majlis Agama Islam.  Yang terbaru, kes yang 

terbaru tu, yang bukan pasal air. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Majlis Agama Islam? 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Ya, ya. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Biarlah.  Majlis Agama Islam kita buat, sebab kita 

mesti menang.  Bukan kerana dia tiga orang tu, saya tak kisah, dia nak 

jadi jantan ke, dia nak jadi betina ke, dia nak jadi apa ke, dia punya 

pasal.  Tapi Mahkamah Rayuan membatalkan Seksyen 66 kita. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Maksud saya, saya tak pertikaikan 

memang, memang saya tahu dari segi undang-undang bila Mahkamah 

Rayuan dah buat keputusan, pihak kerajaan dan Majlis Agama Islam 
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memang berhak.  Cuma kenapa tak ambil Penasihat Undang-Undang 

Negeri tapi ambil peguam luar aja.  Haa itu yang nampak implikasi 

dekat Penasihat Undang-Undang Negeri. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Sekali, bukan tak ambil, Penasihat Undang-

Undang is a leading council.  Jadi, tapi kita ambil orang luar sebagai 

council jugak, sama-sama kita buat untuk kita memperkukuhkan kita 

punya barisan serangan, forward kita tak tajam, tak boleh 

menjaringkan bola, gol, striker, ambil striker daripada luar, import 

striker. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Dato’ Seri isu dia, bila ambil striker 

import dari luar berapa ni, yuran dia?  Itu isu dia yang ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Apa yang you pasal ni, Majlis Agama Islam punya 

duit. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Tak kan Kerajaan Negeri. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tak ada. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: One of the, one off the apa tu ….. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tak ada, Majlis Agama Islam akan bayar.  Don’t 

worry kita tak akan gunakan duit pembayar cukai.  Don’t worry.  Jangan 

risau, jangan gundah jangan gelana.  Striker kita bagus punya, mesti gol 

punya.  Mana saya tadi dah haa.  Lenggeng, Bukit Kepayang, Johol.  

Johol nak buat institusi ….. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Dato’ Seri, sorry, Bukit Kepayang ada satu 

lagi berkenaan dengan PBT. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Ha? 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: PBT.  Pihak Berkuasa Tempatan. 
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Y.A.B. ADUN Rantau: Apasal? 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Ada lagi yang apa, ada saya ketengahkan 

Dato’ Seri tak ulas lagi. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Tarik balik kes tu?  Saya tak tahulah nak tarik 

balik ke tidak, tapi, saya tak boleh cakap sebab ini, ini diuruskan oleh 

PBT, kita boleh mintak pandangan daripada YDP ya, sama ada nak tarik 

ataupun tidak, okay. 

 

Johol, nak wujudkan institusi kemahiran. Kita memang berhasrat 

supaya kawasan-kawasan ini kita bangunkan secara berinstitusi.  Tapi 

kita tengoklah, kita tak mampu, sebab dah ada institut kemahiran di 

Negeri Sembilan iaitu IKBN dan jugak, ILP.  Jadi, tak tahu, yang mana 

satu, tetapi kalau kemahiran kita dah ada ILP.  Jadi, tak tahulah, ini di 

bawh Kementerian Belia Dan Sukan, ataupun kementerian lain, kita 

akan pastikan supaya Johol tidak akan terpinggir ya, inshaa Allah. 

 

Tapi ini sudah pastinya Kerajaan Negeri akan melancarkan Pelan Induk 

Pembangunan Luar Bandar, kita akan lancarkan satu lagi dasar iaitu 

Pelan Induk Pembangunan Luar Bandar.  Kita mengambil kira, kita 

memandang secara holistik.  Kita tak pandang ikut DUN, tak ikut 

daerah, kita nak buat, selepas kita punya Malaysian Vision Valley, kita 

akan buat pulak Pelan Induk Pembangunan Luar Bandar supaya dia 

boleh dibalancekan ya, supaya dia tidak pincang, pembangunan luar 

bandar. 

 

Dan yang akhir sekali, oleh Gemencheh.  Sama jugaklah cerita, projek-

projek berimpak tinggi, kita jugak melihat Gemas sebagai satu kawasan 

pintu masuk dari Selatan.  Kita merancang jugak situ.  Kita buat untuk 

Daerah Tampin dan jugak di Gemas, dan Gemencheh pun sama 

jugaklah ya.  Kita tak dapat.  Kalau di Gemencheh tu kalau dapat buat, 

seperti Yang Berhormat kata, sebagai Lembah Ilmu Agama.  Kita dah 

ada MRSM Ulul Albab, kita ada ITQAN, kita ada Maahad Ahmadi.  Dan 

kita perkukuhkan, kita dah ada kita punya brand kat sini.  Yang perlu 

kita buat Dato’ Dipertua ialah untuk kita mengembangkan lagi ya, 

inshaa Allah.  Kita dah mintak satu SMKA dan kalau boleh, kita letakkan 

di situ nanti. 

 

Infsratruktur Maahad Ahmadi tu memang, itu sebabnya kita bangunkan 

Maahad Ahmadi menjadi sebagai satu institusi yang boleh kita 

banggakan.  Itu sebab kit tak masukkan Maahad Ahmadi sebagai 
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sebahagian daripada SABK.  Ini Maahad Ahmadi ni kita pegang, 

diuruskan oleh Majlis Agama Islam, dan ia akan menjadi sebagai kita 

punya core kepada usaha untuk kita membangunkan Syiar Islam di 

Negeri Sembilan.  Dato’ Dipertua, terima kasih banyak-banyak. 

 

 

Y.B. ADUN Mambau: Yang Amat Berhormat, Mambau belum jawab 

lagi. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Mambau tak ada sinilah.  Ada ke?  Mambau 

selepas siapa semalam?  Mambau selepas siapa semalam?  Haa 

Mambau ada, ancaman ekstremis IS.  Itu kita ambil perhatian.   

 

Penyelenggaran flat di Mambau, Taman Rasah.  YDP telah pun melihat 

ini, tapi kita, Dato’ Dipertua, untuk kita membantu kita punya 

management company Dato’ Dipertua, kita perlu berhati-hati sebab 

nanti kita buat di sana, yang lain-lain kita tak buat, dan kita jadi 

masalah.  Jadi, kita akan bantu, bukan membantu dia punya 

pengurusan, tapi kita akan, saya rasa dah, MPS ataupun MPN telah pun 

meletakkan lebih kurang [RM]200 ribu untuk memperbaiki 

kemudahan-kemudahan asas di situ dan seterusnya nanti boleh diurus 

dengan baik.  Kita tak akan bantu pengurusan flat, kerana kalau kita 

bantu pengurusan flat, dan dia akan membukak flood gate kepada yang 

lain-lain, Dato’ Dipertua. 

 

Sekolah Bukit Mewah, dah dijawab.  Dan jugak berkenaan dengan 

jenayah itu pun dah, itu di bawah pasukan keselamatan yang sentiasa 

mahu melihat supaya jenayah kita akan turun.  Dato’ Dipertua.  Okay, 

terima kasih.  Dato’ Dipertua, terima kasih saya ucap kepada rakan-

rakan semua yang telahpun membahaskan titah ucapan Duli Yang 

Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan.  Kita menjunjung 

kasih di atas titah ucapan baginda yang menyentuh banyak tentang 

urusan pentadbiran kerajaan dan kita ucap tahniah kepada semua dan 

terima kasih kepada semua anggota pentadbiran, Penjawat Awam dan 

jugak agensi kerajaan keran dapat menjayakan kita punya urusan 

pentabiran kerajaan dengan baik.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Ahli-

ahli Yang Berhormat, usul ini telah dicadang, telah disokong, dibahas 

dan telah pun dijawab oleh pihak kerajaan.  Ahli-ahli Yang Berhormat 

yang bersetuju dengan usul ini sila angkat tangan [semua 21 orang ahli 

Yang Berhormat Kerajaan bersetuju].  Yang tidak bersetuju?  Yang 

berkecuali?  Pihak Pembangkang mana satu?  Are you in the Dewan?  
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Dia tak setuju dan jugak tidak berkecualilah.  Usul ini diluluskan oleh 

Dewan.  

 

Ahli-ahli Yang Berhormat saya ada lagi, perkara yang akan kita bincang.  

Jadi, keputusannya saya nak serah kepada ahli Yang Berhormat.  Kalau 

ahli Yang Berhormat sanggup jadi macam saya duduk depan ni, saya 

tak keluar pun, kalau nak sambung lagi, di apa, saya serah kepada ahli 

Dewan. 

 

 

Y.B. ADUN Temiang: Makan dululah Dato’ Speaker. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Kalau makan dulu, okay saya tangguhkan 

persidangan ini kepada pukul 2:30 untuk hadir ke dalam Dewan untuk 

persidangan seterusnya.  Dewan ditangguhkan. 

 

[Persidangan Dewan ditangguhkan pada jam 1.40 petang] 

 

 

[Persidangan Dewan disambung semula pada jam 2.32 petang] 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

5. RANG UNDANG-UNDANG 

 

“Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu Enakmen untuk 

mengadakan peruntukan bagi penubuhan Perbadanan Baitulmal 

Negeri Sembilan dengan kuasa untuk menguruskan Baitulmal dan 

perkara-perkara lain yang berkaitan dengannya.” 

 

 

[Bacaan kali pertama] 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Dewan 

disambung semula. 

 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kelima, Rang Undang-Undang.  

Dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Rantau. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya Satu Rang Undang-Undang bernama 
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Suatu Enakmen untuk mengadakan peruntukan bagi penubuhan 

Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan dengan kuasa untuk 

menguruskan baitulmal dan perkara-perkara lain yang berkaitan 

dengannya.  Dibacakan untuk kali pertama. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong cadangan itu. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang-Undang ini dibacakan bagi kali yang pertama. 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk mengadakan peruntukan bagi penubuhan Perbadanan 

Baitulmal Negeri Sembilan dengan kuasa untuk menguruskan 

Baitulmal dan perkara-perkara yang lain yang berkaitan dengannya. 

 

 

[Bacaan kali kedua] 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, sebelum 

saya mencadangkan bacaan bagi kali kedua rang undang-undang ini, 

izinkan saya untuk memberikan penerangan berkenaan latar belakang 

dan berkenaan dengan cadangan penubuhan Perbadanan Baitulmal ini. 

 

Yang Berhormat Dato’ Dipertua, dan, izinkan saya memberikan 

penerangan kepada ahl-ahli Dewan mengenai cadangan penubuhan 

Perbadanan Baitulmal melalui pembentangan Rang Undang-Undang 

Enakmen Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 2015. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, alhamdulillah, dipanjangkan 

kesyukuran ke hadrat Allah s.w.t. kerana dengan izin-Nya jua dapatlah 

saya membentangkan satu rang undang-undang yang cukup penting 

bagi memperkasakan pengurusan institusi Agama Islam di Negeri 

Sembilan.  Rang undang-undang ini adalah merupakan salah satu usaha 

Majlis Agama Islam untuk meningkatkan dan menjunjung syiar Islam 

khususnya di Negeri Sembilan. 

 

Sebagai da, Dato’ Dipertua, sebagaimana sidang Dewan sedia maklum, 

pada masa ini pengurusan baitulmal dilaksanakan selaras dengan 

peruntukan yang termaktub di bawah Seksyen 81(1) Enakmen 

Pentadbiran Agama Islam Negeri Sembilan 2003.  Majlis Agama Islam 
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Negeri Sembilan merupakan agensi yang bertanggungjawab 

mengendalikan pengurusan baitulmal.  Di samping pengurusan 

baitulmal, Majlis Agama Islam Negeri Sembilan juga bertindak sebagai 

badan yang bertanggungjawab dalam pembentukan dasar-dasar yang 

berkaitan dengan pentadbiran Agama Islam di Negeri Sembilan. 

 

Kerajaan sedar bahawa peranan baitulmal dalam pengendalian dan 

pengurusan kewangan serta perbendaharaan Islam adalah penting 

untuk menyelesaikan kemasalahan umat Islam.  Baitulmal berupaya 

menjadi paksi utama kepada pembangunan ekonomi umat Islam dan 

boleh menyumbang kepada pembangunan negeri.  Oleh yang demikian, 

institusi baitulmal memerlukan satu lonjakan transformasi dan nafas 

baru iaitu melalui pemerkasaan pengurusan dan penglibatan 

profesional dalam struktur pengurusannya. 

 

Yang Berhormat Dato’ Dipertua, bagi memastikan baitulmal menjadi 

sebuah institusi pengurusan dan perbendaharaan Islam yang efektif, 

pemerkasaan dalam pengurusan dan pentadbiran sedia ada perlu 

dilaksanakan khususnya dalam perkara-perkara berikut. 

 

Yang pertama entiti baitulmal itu sendiri.  Institusi baitulmal sedia ada 

perlu menjadi sebagai sebuah perbadanan melalui suatu enakmen 

khusus bagi membolehkan operasi baitulmal dilaksana dengan lebih 

cekap dan berkesan. 

 

Yang kedua, pengurusan perbendaharaan baitulmal.  Pengurusan 

perbendaharaan dan harta yang diperolehi melalui pelbagai sumber 

yang dibenarkan oleh syarak perlu diurus tadbir melalui sistem 

pengurusan dan agihan yang bersistematik.  Pemerkasaan kepada 

kaedah pengurusan dan agihan sedia ada perlu dilaksanakan supaya 

menepati matlamat utama penubuhan baitulmal itu sendiri. 

 

Yang ketiga, pengurusan pentadbiran, perjawatan dan per, belanjawan 

baitulmal.  Pada masa ini Dato’ Yang Dipertua, urusan perkhidmatan, 

pentadbiran, perjawatan dan kewangan baitulmal adalah tertakluk 

kepada kelulusan agensi-agensi pusat seperti Jabatan perkhidamatan 

Awam dan Kemtenerian Kewangan.  Jadi, melalui penubuhan sebuah 

perbadanan pengurusan, aspek-aspek tersebut boleh dilaksana secara 

dalaman dengan kelulusan daripada Majlis Agama Islam Negeri 

Sembilan sendiri.  Ini akan membolehkan baitulmal menjadi lebih 

dinamik dan responsif dalam menyusun atur urusan hal ehwal 

pentadbiran dan operasi dalaman. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, Rang Undang-Undang Enakmen 

Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 2015 ini, dibentangkan adalah 
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bertujuan untuk mencadangkan penubuhan suatu Perbadanan 

Baitulmal Negeri Sembilan.  Secara umumnya, rang undang-undang ini 

akan menyentuh perkara-perkara penting terutamanya berhubung 

dengan bidang kuasa perbadanan, urusan pelantikan, pentadbiran dan 

kewangan perbadanan. 

 

Rang undang-undang ini mempunyai enam bahagian iaitu yang 

pertama, Permulaan.  Yang kedua, Perbadanan.   Yang ketiga, Fungsi 

Dan Kuasa Perbadanan.  Yang keempat, Pentadbiran.  Yang kelima, 

Kewangan.  Dan yang keenam ialah Peruntukan Am. 

 

Dato’ Dipertua, perlu saya tegaskan di sini, bahawa penubuhan 

Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan tidak akan sekali-kali 

menjejaskan ataupun mengurangkan bidang kuasa Majlis Agama Islam 

Negeri Sembilan.  Majlis Agama Islam Negeri Sembilan akan tetap 

menjadi sebagai pihak berkuasa Agama Islam yang utama selepas Duli 

Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan, Yang 

Teramat Dato’-Dato’ Undang Yang Empat serta Yang Teramat Mulia 

Tengku Besar Tampin. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, dengan penubuhan perbadanan 

in nanti, peranan institusi baitulmal sedia ada akan menjadi lebih luas, 

cekap dan berkesan dan ditadbir pula melalui sebuah perbadanan 

berkanun yang mempunyai bidang kuasa undang-undangnya nanti.  

Institusi-institusi masjid, dakwah, kebajikan dan pendidikin Islam akan 

turut menerima impak positif dan penubuhan perbadanan ini, 

memandangkan segala hal ehwal pengurusan dan perntadbiran dan 

institusi-institusi tersebut yang akan turut menjadi perhatian dalam 

rang undang-undang ini nanti. 

 

Adalah menjadi harapan, Dato’ Dipertua, dengan penubuhan 

Perbadanan Baitulmal ini melalui Rang Undang-Undang Enakmen 

Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 2015, akan menjadi pemangkin 

ekonomi umah dan meneraju pembangunan serta merancakkan lagi 

syiar Islam di Negeri Sembilan pada masa hadapan.  Saya mohon 

mencadang, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong caangan itu. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, saya 

kemukakan rang undang-undang ini untuk perbahasan pada dasarnya.  

Setiap pembahas saya bagi 10 minit. 
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Y.B. ADUN Sikamat: Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamualaikum 

w.b.t. dan salam sejahtera.  Saya ingin mengucapkan terima kasih 

kepada Dato’ Yang Dipertua, kerana memberi kesempatan dalam 

Dewan yang mulia ini untuk membahaskan Rang Undang-Undang 

Enakmen Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 2015. 

 

Enakmen Perbadanan Baitulmal yang ki, dibawa oleh Yang Amat 

Berhormat Rantau adalah merupakan satu titik penting ke arah 

pentadbiran baitulmal yang lebih professional dan telus.  Itulah 

harapan masyarakat Islam Negeri Sembilan ini, inshaa Allah. 

 

Dato’ Yang Dipertua, baitulmal berasal dari perkataaan “bait” yang 

bererti rumah dan “amal” yang bererti harta.  “Baitulmal” bererti untuk 

mengumpul atau menyimpan.  Baitulmal adalah suatu lembaga atau 

pihak yang mempunyai tugas khusus menangani segala harta umat 

Islam baik berupa pendapatan ataupun pengeluaran.  Institusi 

kewangan Islam dalam bentuk baitulmal secara tidak rasminya telah 

wujud sejak zaman Rasulullah s.a.w. dan Saidina Abu Bakar al-Siddiq 

lagi.  Pada ketika itu, pendapatan negara pada masa itu diperolehi 

melalui dua sumber iaitu zakat dan harta yang diperolehi daripada 

peperangan seperti ghanimah, jizyah dan fai.  Pendapatan negara pada 

ketika itu tidak disimpan lama dan ia terus diagih-agihkan kepada 

golongan yang memerlukan seperti golongan fakir, anak-anak yatim 

dan lain-lain golongan yang memerlukan.  Faktor inilah yang 

menyebabkan fungsi baitulmal mudah dan tidak begitu ketara 

penggunaannya pada ketika itu.  Institusi baitulmal secara rasminya 

telah wujud pada zaman pemerintahan Saidina Umar dan seterusnya. 

 

Sejarah mencatatkan betapa institusi baitulmal pernah gemilang di 

zaman pemerintah Khalifah Umar Al-Khattab, malah beliau dianggap 

sebagai individu yang mengasaskan baitulmal secara rasmi dan sistem 

berbe, berbanding dengan penubuhan baitulmal dalam bentuk simple 

di zaman Rasulullah s.a.w.  Ini kerana zaman pemerintahan Saidina 

Umar Al-Khattab, wilayah pentadbiran Islam semakin luas dan hasil 

pendapatan negara yang terdiri daripada zakat, jizyah, kharaj dan harta 

rampasan perang juga bertambah banyak. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kita berharap usaha memperbadankan baitulmal 

sebagai penerokaan sumber baru dalam memastikan institusi ini 

memainkan peranan yang lebih proaktif dalam kegiatan pembangunan 

masyarakat serta menjenamakan semula produk baitulmal di negeri ini 

dengan lebih fokus dan mengembalikan kegemilangan baitulmal 

seperti era Khalifah Umar. 
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Dato’ Yang Dipertua, masyarakat selalu mengeluh dan menyatakan 

bahawa kalau bab kutip zakat, sampai tepi longkang pun ada.  Malah di 

celah-celah peniaga pasar malam pun ada Amil-nya.  Di masjid-masjid 

pula berbaris-baris Amil untuk mengambil giliran menerima bayaran 

zakat fitrah.  Cekap, memang sangat cekap kalau bab kutip duit.  Ini 

antara keluhan rakyat.  Malangnya dalam bab mengagihkan duit-duit 

zakat pula, banyak pula pantang larang serta peraturan yang perlu 

dipatuhi.  Duit zakat su, sudah jadi seperti duit peribadi, malah lebih 

teruk lagi ada pula yang tercari-cari hukum untuk membenarkan wang 

zakat digunakan. 

 

Apa sebenarnya telah berlaku?  Kerana kita sedia maklum bahawa ada 

orang lebih mudah datang ke gereja memohon bantuan daripada 

datang ke pusat zakat.  Itu pandangan dan persepsi masyarakat hari ini.  

Anak, anak-anak yang jadi pegawai besar, mak pun boleh dapat duit 

zakat.  Ini ada keluhan juga.  Kutipan zakat meningkat tiap tahun, tetapi 

ramai lagi orang miskin, mana pergi duit zakat?  Lagi banyak zakat, lagi 

kurang hantar pelajar ke Timur Tengah.  Buat apa duit zakat?  Kenapa 

sumbang zakat pada penuntut Timur Tengah tak naik-naik sehingga 

sekarang.  Kutipan dah naik tiap-tiap tahun.  Inilah berapa keluhan dan 

persepsi masyarakat ketika ini terhadap baitulmal.  Apakah setelah 

diperbadankan, keluhan dan persepsi masyarakat Islam akan terus 

sama atau dapat diatasi? 

 

Dato’ Yang Dipertua, beberapa persoalan juga harus dijawab 

berhubung penubuhan Perbadanan Baitulmal ini.  Antara persoalannya 

ialah, apakah Perbadanan Baitulmal mempunyai KPI yang lebih efisyen 

dan sistematik dalam menyampaikan bantuan kepada orang-orang 

miskin dan asnaf yang lain?  Apakah dengan penubuhan Perbadanan 

Baitulmal ini, masyrakat Islam miskin dan asnaf yang lain akan terbela, 

mampu meningkatkan taraf hidup mereka, serta keluar daripada 

kepompong asnaf tersebut?  Apa, yang ketiga, adakah pihak 

Perbadanan Baitulmal akan mengemaskinikan penerima-penerima 

bantuan dan hanya diberikan kepada mereka yang benar-benar layak 

sahaja?  Yang keempat, apakah Kerajaan Negeri akan memberikan 

kebebasan dalam pentadbiran dan operasi Perbadanan Baitulmal ini 

dari campur tangan politik dan orang-orang politik?  Yang kelimanya, 

dari manakah datangnya kumpulan wang perbadanan bagi membayar 

gaji elaun dan faedah semasa perkhidmatan dan persaraan mereka?  

Bagaimanakah cara, yang terakhirnya, yang keenam, bagimanakah cara 

jika masyarakat ingin menyampaikan pandangan dan penambahbaikan 

terhadap Perbadanan Baitulmal dari segi operasi dan sistem agihan? 

 

Dato’ Yang per, Yang Dipertua, saya melihat perkara-perkara ini harus 

diambil perhatian. Inilah keluhan, keluhan resah penerima dan ada juga 
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yang memohon, yang kita lihat beberapa lama mereka tidak mendapat 

jawapan sehingga hari ini, ada.  Jadi saya mengharapkan bahawa 

dengan tertubuhnya Perbadanan Baitulmal ini, segala urusan, segala 

pentadbiran dapat dikemaskinikan dan dapat dibuat dengan sebaik-

baiknya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya dengan ini memohon agar, menyokong 

cadangan tersebut.  Sekian, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Silakan. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua kerana memberi 

peluang kepada saya untuk membahaskan rang undang-undang 

Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan dalam usaha Kerajaan Negeri 

untuk memperkasa dan memperkukuhkan syiar Islam di Negeri 

Sembilan.  Saya, pertamanya ingin mengucapkan tahniah dan syabas 

kepada pentadbiran Negeri Sembilan kerana dengan inisiatif 

penubuhan rang undang-undang ini akan dapat menambahbaikkan lagi 

pengurusan baitulmal.  Dan jugak memperkasakan syiar Islam di 

Negeri Sembilan ini. 

 

Kalau saya nak tengok dari segi sejarahnya, Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua, tahun 2004 semasa Yang Amat Berhormat Menteri Besar 

menerajui Negeri Sembilan, kita ketahui bahawa kutipan zakat di 

Negeri Sembilan hanya belasan juta sahaja.  Tapi pada hari ini, pada 

tahun 2015, kita mendapati kutipan pada tahun 2014 sehingga 

menjangkau hampir [RM]90 juta.  Jadi di sini, kalau saya nak katakan, 

dari segi kutipan dan pengurusan baitulmal ini, saya rasa tak perlu lagi 

kita nak membuat rang undang-undang ini.  Kerana daripada tahun 

2013 hingga 2014 saja, peningkatan kutipan zakat sehingga 

menjangkau 12.37 percent.   

 

Dan yang satu perkara yang saya pernah persoalkan dari segi kutipan 

dan perbelanjaan ini pulak, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, pada 

tahun 2014, ini terpampang pada papan iklan di, berhadapan dengan 

stadium kita, kutipan kita pada 2014 adalah sebanyak [RM]89 juta 

tetapi perbelanjaannya, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, pada 

2014 – [RM]93.9 juta.  Perbezaan [RM]5 juta daripada kutipan dan 

perbelanjaan.  Kalau inilah Sikamat kata, kita punya pengurusan tak 

betul, saya pun selaku pengerusi PAC ini, yang mana audit ni, kalau kita 

dapat kutip tahun tu [RM]90 juta, kita patutnya belanja [RM]90 juta.  

Tapi hari ini yang kita dapati, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, kita 
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hanya collect [RM]89 juta.  Tetapi baitulmal membelanjakan [RM]93.9 

juta.  Lebihan lebih [RM]5 juta. 

 

Dan untuk makluman kepada Sikamat, pengurusan baitulmal ni, yang 

dimakluman oleh Yang Amat Berhormat Menteri Besar, tidak 

menggunakan satu sen pun, duit zakat ni.  Dia menggunakan duit lain 

daripada duit zakat yang dipanggil Sumber Am.  Jadi, saya mintak 

kepada Sikamat, sebelum memberi apa-apa kenyataan, check dulu. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya jugak ingin mengucapkan 

tahniah kepada MAINS, yang mana MAINS ….. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Boleh saya mencelah sekejap?  Saya tak katakan 

ada pegawai zakat gunakan duit zakat.  Dalam ucapan saya, saya tak 

katakan.  Saya tanya dari mana datang sumber untuk buat perbadanan.  

Itu saja soalan saya. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Saya jawab, duit ….. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Tak perlu jawab, jawab Menteri Besar boleh 

jawab. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Betul, tetapi saya yang saya faham ….. 

 

 

Y.B. ADUN Sikamat: Tapi tak ada saya cakap pegawai baitulmal 

ataupun baitulmal menggunakan duit zakat. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, Yang Berhormat kan dah 

cakap tadi, dengarlah. 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Soalan Sikamat tadi, memberitahu, di mana duit 

pengurusan ni, yang diperolehi untuk mem, mem, membelanja 

pengurusan baitulmal.  Tapi saya nak beritahu yang bahawasanya 

bukan dari duit zakat.  Itu satu, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

Saya juga nak mengucap tahniah kepada MAINS kerana melalui 

pengurusan kewangannya telah mencapai penarafan sangat baik oleh 

Jabatan Audit Negara iaitu penarafan Empat Bintang selama lima tahun 
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berturut-turut.  Dan tahniah dan syabas jugak kepada Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar yang menerajui MAINS dan jugak baitulmal 

ini kerana berjaya membangunkan satu bangunan yang akan menjadi 

mercu tanda di Negeri Sembilan ini, inshaa Allah.  Tahniah dan syabas 

saya ucapkan. 

 

Dan apa yang ingin saya bangkitkan jugak dari segi pengagihan duit 

zakat ini, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua.  Mula-mula dulu seperti 

yang kita sedia maklum, kebanyakan duit zakat ini hanya dapat diberi 

setahun sekali kepda orang-orang yang susah.  Kerana kita kutip sikit.  

Tapi hari ini, Yang Berhormat Menteri Besar telah meletakkan satu 

penanda aras sampai kutipan yang pada masa akan datang lebih pada 

[RM]90 juta pulak lagi. 

 

Dan saya berharap ya, dengan kutipan yang banyak ini, di tempat 

sayalah, saya tak tahu di Sikamat, yang mana bukan sahaja kita dapat 

bagi tiap-tiap bulan kepada orang-orang yang susah ini, tetapi jugak 

ada one-off pulak lagi, sebelum puasa bagi, nak sekolah bagi, nak raya 

bagi.  Kadang-kadang saya pun rasa pelik jugak, orang-orang susah ni 

kadang-kadang bila nak raya duit dia lagi banyak pulak daripada saya, 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua.  Tapi walau apa pun, kita dapat 

lihat bahawasanya ramai daripada golongan asnaf yang lapan ni, 

daripada tahun ke setahun, meningkat dan mereka dapat kenikmatan 

daripada pengurusan zakat yang baik ini. 

 

Saya mengambil kesempatan di sini, Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua, ingin memohon kepada Kerajaan Negeri, kerana dalam rang 

undang-undang ini disebut yang bahawasanya di antara fungsi 

perbadanan ini adalah untuk mengurus, mentadbir, menyelenggara 

mana-mana masjid, surau dan madrasah.  Dan ini saya sokonglah 

dengan, saya menyokong penuh apa jua fungsi yang telah pun 

dituliskan ini kerana pada masa kini, memang banyak masjid-masjid 

baru yang Kerajaan Negeri telah buat.  Di tempat saya saja ada satu 

telah siap dan satu lagi dalam pembangunan. 

 

Tapi walau apa pun, saya ingin menekankan bahawa budaya 

menyenggara ini, perlu kita tekankan dan saya minta kepada 

perbadanan ini juga untuk memperkasakan Lembaga Masjid Negeri 

Sembilan untuk menambahkan lebih ramai lagi penjawat-penjawatnya 

supaya masjid-masjid kita ini, dapat kita audit keadaannya dan kita 

senggara supaya masjid, surau dan saya tambah lagi satu, Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua, supaya kubur-kubur kita jugak dapat 

diuruskan.  Ada kubur yang tidak mempunyai pagar, ada yang batu 

nisannya telah jatuh, kawasannya terbiar dan tidak berteres dengan 
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baik, teruamanya di kawasan-kawasan ulu kampung.  Dan yang lebih 

menyedihkan lagi arah kiblatnya yang tidak tentu hala ya. 

 

Jadi, di antara perkara lain yang saya nak bangkitkan Yang Berhormat 

Dato’ YangDipertua, di kawasan saya ada satu kelompok Orang Asli 

yang beragama Islam telahpun berpindah daripada Parit Gong daripada 

kawasan Jelebu.  Mereka ini adalah satu kelompok empat keluarga, 

lebih kurang dalam 20 orang.  Dan mereka ini berpindah sebab 

kelompok daripada Parit Gong bukanlah penduduk Islam yang  

majoriti.  Dan ada permasalahan berlaku di sana.  Dan mereka 

berpindah membuka satu kawasan baru dan memohon kemudahan-

kemudahan awam. Tetapi apabila kita check kawasan tersebut 

bukanlah satu penempatan yang telah diluluskan sebagai kawasan 

rizab Orang Asli.  Dan permohonan mereka untuk api, air dan surau 

tidak boleh kita penuhi. 

 

Jadi saya mohon kepada pihak Jabatan Hutan, kerana kawasan 

diduduki adalah kawasan rizab hutan.  Dan jugak JAKOA, dan jugak 

pihak Jabatan Agama Islam untuk sama-sama menyelesaikan isu ini.  

Apabila kita pujuk mereka untuk kembali ke tempat asal mereka, yang 

mana surau dah ada, rumah mereka ada, ladang mereka ada, mereka 

rasa mereka tidak selesa dengan penerimaan masyaraka yang bukan 

Islam di sana.  Jadi, perkara ini saya telah bangkitkan di peringkat 

daerah tapi perkara ini telah berpanjangan.  Dan saya telah mohon 

kepda Kerajaan Negeri untuk membantu menyelesaikan masalah 

empat keluarga kerana kita di peringkat daerah tak boleh untuk 

memberi kemudahan-kemudahan seperti yang mereka sebut. 

 

Walau apa pun, saya menyokong penuh rang undang-undang 

Perbadanan Baitulmal ini.  Dan kerana apa yang telah dilakukan oleh 

pihak Yang Amat Berhormat Menteri Besar dan jugak pihak baitulmal 

dengan menunjukkan peningkatan collection yang baik, dan jgak 

perbelanjaan yang lebih baik lagi dan saya yakin dan percaya lebih 

ramai lagi orang nak membayar zakat di Negeri Sembilan.  Saya dengan 

ini menyokong, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Saya persilakan pihak kerajaan untuk 

menjawab. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih kerana 

membenarkan saya membentangkan satu usul, rang undag-undang, 

suatu Enakmen Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 2015.  Rang 

undang-undang ini amat perlu Dato’ Dipertua kerana kita seperti yang 
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telah saya sebutkan semalam dan pagi tadi, kita memerlukan suatu 

corak pentadbiran Agama Islam yang mantap.  Kita memerlukan satu 

corak pentabiran Islam yang boleh menjadi sebagai satu pentadbiran 

yang menjadi contoh kepada agensi-agensi dan jabatan-jabatan yang 

lain.  Itu kita punya matlamat, Dato’ Dipertua.  Matlamatnya supaya bila 

orang bercakap tentang pentadbiran Agama Islam, satu hari nanti 

orang akan memandang kita sebagai satu pandangan yang 

menghormati pentadbiran agama.  Bukannya sebagai satu pentadbiran 

yang diperlekeh, satu pentadbiran yang ada pun tak ada, tak ada pun 

orang tak perasan. 

 

Haa ini yang saya nak buat, ini yang nak dibuat oleh Majlis Agama Islam 

supaya kita ni sebagai khairu ummah, umat yang terpilih dan umat 

yang terpilih semestinya mesti menjadi sebagai pemimpin yang 

mempunyai kredibiliti.  Pemimpin yang boleh memimpin, pemimpin 

yang mempunyai corak kepimpinan yang boleh dihormati dan disegani 

oleh kawan dan lawan. Jadi, itu yang nak kita nak buat.  Di samping kita 

menjalankan tugas dan tanggungjawab sebagai seorang umat Islam, 

sebagai pemimpin Islam, yang mesti menjalankan tanggungjawab 

dengan baik dan jujur serta telus. 

 

Dato’ Dipertua, hasrat Kerajaan Negeri Sembilan melalui Majlis Agama 

Islam, membentangkan Enakmen Perbadanan Baitulmal ini tidak lain 

tidak bukan ialah untuk memberikan satu kuasa, kuasa yang amat 

diperlukan kerana kita beroperasi, Dato’ Dipertua, dalam satu keadaan 

yang mana kita bak kata pepatah orang tua, umpama kain pelihat 

singkat, tarik bawah nampak pusat, tarik ke atas nampak lutut.  Dah tak 

boleh lagi dah, Dato’ Dipertua. 

 

Kita berjaya, seperti kata Yang Berhormat daripada Juasseh, kita 

berjaya.  Lima tahun mendapat pengiktirafan iaitu Sijil Audit 

Akauntabiliti, lima tahun berturut-turut Dato’ Yang Dipertua, mendapat 

sijil pengiktirafan Sijil Empat Bintang, menjadi contoh dalam negara 

kita.  Dan untuk tiga tahun yang akan datang, Majlis Agama Islam tidak 

akan lagi diaudit, Audit Akauntabiliti kerana terlampau, Audit kata dah 

baik sangat dah.  Jadi, Dato’ Yang Dipertua, inilah yang nak kita lakukan.  

Janganlah kita melemparkan, senanglah membaca artikel katakan kalau 

nak pungut duit sampai tepi longkang pun ada Amil.  Bila nak mintak 

duit susah. 

 

Dia merupakan tanggungjawab yang berbeza.  Dua tanggungjawab 

yang berbeza.  Tanggungjawab mengutip zakat dengan tanggungjawab 

mengagihkan zakat.  Bukan senang kita nak mengagihkan zakat Dato’ 

Dipertua.  Saya pengerusi dia, satu sen pun saya tanya macam mana 

kita nak buat.  Waima membayar gaji Dato’ Yang Dipertua, dibenarkan 
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dari segi syarie dia, kakitangan MAINS tak gunakan duit zakat Dato’ 

Dipertua, seperti yang disebut oleh Yang Berhormat daripada Juasseh 

tadi.  Kita ada dua akaun.  Kita ada satu akaun yang dipanggil baitulmal 

ada akaun Sumber Am dan akaun baitulmal zakat.  Kita bayar gaji 

daripada Sumber Am Dato’ Dipertua.  Kita buat bangunan itu pun satu 

sen pun kita tak pakai duit zakat.  Jangan pulak nanti ada kata kita 

pakai duit zakat.  Kita pakai Sumber Am kita.  Kita telah pun buat 

macam-macam pelaburan-pelaburan. Kita beli saham-saham 

pelaburan, tawaran saham Terbitan Awam.  Kita dapat untung banyak.  

Kita beli tawaran Saham Terbitan Awam Petronas Chemical, kita 

untung  berjuta-juta.  Kita beli saham Takaful, beli 2.90 sen, kita jual 

9.70 sen.  Berjuta-juta.  Kita beli saham Metrix, kita beli 2.25 sen, kita 

jual 4.00 ringgit.  Itu yang kita buat.  Kita ada kuari, joint venture dan 

tak lama lagi estet kita akan mengeluarkan buah kelapa sawit dia.  Ini 

yang kita buat. 

 

Janganlah pulak kita sebabkan kita ada prosedur-prosedur tertentu 

untuk kita mengeluarkan zakat untuk fair, untuk orang miskin, untuk 

fisabilillah, untuk al-riqab, al-gharimin, muallaf-nya, Dato’ Yang Diertua, 

memang kita kena check, bukan senang-senang.  Dapat [RM]90 juta 

tahun lepas, [RM]90.8 juta kita dapat pungut.  Apa nak pergi kat 

jambatan, mari mari ramai-ramai, nak bagi duit.  Nak panggil macam 

tu?  Tak tahulah kalau Yang Berhormat itu sendiri yang boleh buat 

begitu.  Itu sebab saya sebut tanggungjawab, dua tanggungjawab yang 

berbeza.  Tanggungjawab mengutip zakat satu tanggungjawab.  

Tanggungjawab orang yang nak mengagihkan, lagi satu tanggungjawab. 

 

Jadi jangan senang sangat kata, oh bila pungut sampai tepi longkang 

ada Amil.  Yang pungut sampai tepi longkang ni kadang-kadang duduk 

bulan puasa ni, itu Amil zakat fitrah.  Memang ramai pun Amil kita 

lantik.  Satu masjid sampai lima enam orang.  Agaknya itulah orang 

Yang Berhormat daripada Sikamat agak ‘eh’, ‘lomeh’ agak ‘eh’ tengok 

terlampau ramai sangat apa agak ‘eh’.  Itu Amil zakat fitrah.  Memang 

kita ramaikan.  Sebab setiap orang Islam mesti bayar zakat fitrah 

sebelum bacaan khutbah sembahyang hari raya.  Untuk kita agihkan 

kepada orang-orang miskin, anak-anak yatim.  Kita tak boleh simpan 

duit zakat fitrah tersebut.  Tetapi orang bayar zakat fitrah, masa nak 

malam raya.  Masa petang raya.  Kita terpaksa bagi anak miskin kita, ibu 

tunggal, ibu tua seminggu ataupun dua minggu sebelum raya, Dato’ 

Dipertua, bukan senang mengurus tau.  Bukan senang mengurus.  Kita 

cakap senang.  Senang cakap, no problem, oh ramai. 

 

Untuk pengetahuan Dato’ Yang Dipertua, kombinasi pendapatan zakat 

terkumpul, Dato’ Dipertua, tak sampai pun lima peratus zakat fitrah.  

Kalau dalam tahun 2014, kita pungut [RM]90 juta, zakat fitrah cuma 
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[RM]5.5 juta saja.  Yang lain adalah hasil pendapatan, bukan hasil 

pendapatan, hasil zakat daripada zakat harta, zakat pendapatan, zakat 

emas, zakat padi, zakat harta benda, macam-macam. 

 

Jadi, Dato’ Dipertua, mengapa orang bayar zakat dengan kita.  Kita buat 

kajian, tadi Yang Berhormat Juasseh kata, sebelum tahun 2004, habis 

banyak pun kita pungut [RM]15 juta.  That is the best year, [RM]15 juta.  

Tapi kita buat, jangan sebut, tanya KPI-KPI, itu cerita lama KPI ni, ya.  

Kita buat, matlamat-matlamat kita, macam mana kita nak buat, macam 

orang nak boleh datang bayar ke Negeri Sembilan.  Dikumpulkan 

semua orang di Negeri Sembilan, dikumpulkan syarikat di Negeri 

Sembilan, semua bayar zakat, patut yang sepatut bayar zakat, kita tak 

akan dapat lebih daripada [RM]30 juta.  Ini saya dah kira dah, saya dah 

congak.  Tetapi kita berjaya memungut hampir [RM]85 juta zakat 

pendapatan, zakat perniagaan, zakat apa.  Macam mana.  Sebab macam 

jugak saya cerita pagi tadi, kita berjaya mengeluarkan Sukuk kita, surat 

pajak gadai Islam kepada masyarakat kewangan antarabangsa, dan 

over subscribe sembilan kali. 

 

Serupa jugak dengan kita punya pusat zakat.  Orang datang daripada 

Kuala Lumpur, daripada luar Negeri Sembilan, Dato’ Dipertua, 

membayar dan menunaikan fardu zakat di Negeri Sembilan kerana apa, 

kerana mereka percaya dengan pusat zakat dan baitulmal kita.  Kita  

urus dengan baik.  Dan kita adalah amat telus.  Itu sebabnya orang 

datang.  Orang Kuala Lumpur, peniaga-peniaga Kuala Lumpur datang 

bayar zakat di Negeri Sembilan.  Orang daripada Selangor, orang 

daripada mana-mana Dato’ Yang Dipertua, individu-individu sendiri 

bayar, syarikat-syarikat korporat datang bayar di Negeri Sembilan 

kerana mereka rasa puas hati, dan mereka rasa bahawa duit zakat yang 

mereka tunaikan tersebut sampai kepada hasrat pembayar zakat, kita 

agihkan Dato’ Yang Dipertua.  Itu kita buat ya. 

 

Kalau tidak, jangan mimpi kita nak pungut begitu banyak.  Tahun ini 

saya dah letakkan kepada pusat zakat, bajet baru, pungut [RM]100 juta, 

setiap tahun [RM]10 juta, [RM]10 juta, [RM]10 juta, Dato’ Dipertua,  

boleh buat.  Tak ada masalah.  Asalkan kita kekalkan prestasi kita, 

asalkan kita kekalkan kerja kita dengan telus, dengan baik, orang akan 

melihat.  Dengan mendapat lima kali penarafan Empat Bintang pun 

orang dah tahu dah bahawa kita adalah merupakan institusi yang amat 

telus.  Lima tahun berturut-turut, four star.  Mana ada nak dapat, tak 

dapat.  So, inilah yang kita buat. 

 

Dan cara kita mengagih, Dato’ Dipertua, janganlah kata susah bila nak 

mintak apa semua.  Memang susah.  Tapi kita tak menyusahkan, buat.  

Kalau kita dapati memang ada, mula-mula kita akan bagi, lepas tu kita 
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siasat sama ada layak ataupun tidak.  Serupa jugak dengan JKM, banyak 

orang complaint susah.  Begitu jugak dengan kita punya zakat.  Banyak 

kata orang dia miskin, tapi padahal dia tak miskin.  Kita selaku 

pemegang amanah yang menguruskan baitulmal, saya telah pun 

memberikan banyak nasihat kepada pegawai-pegawai MAINS bahawa 

kita mesti jadikan supaya kita pemegang amanah.  Jadi, itulah teras.  

Kita mesti buat.  Teras kita ialah supaya kita menjadi sebagai satu 

pengurusan yang telus.  Pengurusan yang adil, dan pengurusan yang 

berkesan.  Kalalu tidak, tak boleh Dato’ Dipertua. 

 

Itu sebabnya kita bentangkan hari ini, supaya Dewan yang mulia, yang 

bersidang pada hari ini, 22 haribulan ini, Dato’ Yang Dipertua, supaya 

luluskanlah, supaya kita punya enakmen baru, Perbadanan Baitulmal.  

Kita nak perbadankan.  Kalau tidak Dato’ Dipertua, kita akan gagal di 

dalam kejayaan.  Staff yang sama menguruskan baitulmal [RM]15 juta, 

adalah staff yang sama menguruskan baitulmal [RM]90 juta.  Itu 

sebabnya kita perlu perjawatan.  Tapi tak dapat.  Kita macam 

menunggu buah tak jatuh.  Mintak perjawatan, tak dapat-dapat.  Kita 

tak boleh menangis teresak-esak, kita tak boleh mendayu macam itu 

saja, kita mesti buat sesuatu.  Kerana hasrat kita supaya baitulmal ini 

nanti dapat diurus sampai ke peringkat masjid.  Supaya orang tak perlu 

datang lagi ke pejabat baitulmal tetapi masjid menjadi satu institusi 

yang mana dia boleh mengawal dia boleh mengurus dia punya kariah 

masing-masing.  Kebajikan orang Islam di kariah tersebut diurus oleh 

masjid, diurus oleh imam, ataupun diuruskan oleh pengerusi masjid 

tersebut.  Sampai ke begitu kita punya lonjakan paradigma yang nak 

kita buat di atas pengurusan Agama Islam di Negeri Sembilan. 

 

Jadi, itu yang sedang kita reka, itulah road map yang nak kita buat, 

Dato’ Dipertua, supaya pengurusan baitulmal ini mantap.  Dan jangan 

risau, gaji kita tak pakai duit zakat.  Dan jangan risau, penyelewengan 

apa-apa.  Sebab seperti yang saya katakan tadi, MAINS adalah yang 

tinggi sebelum, selepas Duli Yang Maha Mulia dan Undang Yang Empat 

dan Tengku Besar Tampin, MAINS.  Sekarang ni MAINS buat semua-

semua.  MAINS pun ada kuari, MAINS pun ada trading, holding, tak 

boleh begitu Dato’ Yang Dipertua sebab MAINS ini mesti satu Majlis 

yang merangka dasar.  MAINS, nama pun Majlis Agama Islam yang 

mesti terdiri daripada ahli-ahli yang pakar-pakar, melihat tentang 

peningkatan dan pengurusan syiar Agama Islam di Negeri Sembilan.  

Bukan dalam Majlis Agama Islam kita bincang berapa duit kita ‘dapek’ 

daripada kita punya kuari, berapa duit kita ‘dapek’ daripada MAINS 

Hotel di PD, berapa itu, no that’s not the way.  Bukan begitu.  Dia has to 

be, di bawah, mesti ada satu lapisan lagi, lapisan pengurusan yang 

boleh mengurus.  Dan inilah lapisan pengurusan ini yang nak kita 

bawak pakar-pakar.  Pakar pengurusan. 
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Banyak orang kata, oh nak bawak banyak ahli-ahli agama.  Ahli agama 

ada, kita Majlis Fatwa ada, Mufti ada.  Tapi kita perlukan kepakaran 

pengurusan, kepakaran kewangan, kepakaran untuk kita mentadbir 

supaya Majlis Agama Islam, Perbadanan Baitulmal ini boleh mengurus.  

Dah buat besok baitulmal ini, Perbadanan Baitulmal ini, pusat zakat-

nya di situ, bawah situ, baitulmal-nya di bawah situ, lembaga masjid 

seperti kata Dato’ Razi situ, kita akan perkasakan lembaga masjid 

supaya masjid diurus dengan baik.  Menjadi institusi masyarakat.  Pusat 

dakwah akan kita ambil daripada Jabatan Hal Ehwal Agama Islam 

masuk ke situ.  Unit Ukhwah kita akan masuk situ.  Unit Muallaf akan 

kita masuk ke situ.  Semua kita masuk ke situ. Supaya ia boleh diurus 

oleh pengurus-pengurus yang pakar dalam bidang masing-masing. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ini kita buat.  Dan untuk menjaga supaya 

ketelusan, keberkesanan dan keadilan kita buat, Dato’ Dipertua, kita 

telah pun bercadang ataupun telah pun mencadangkan, dan akan 

menggunakan cara pentadbiran iaitu Perbadanan Baitulmal ini akan 

cuma diberikan kewangan secara apa yang dipanggil sebagai ring-

fencing fasilities sahaja.  Siapa yang faham ring-fencing?  Ring-fencing ini 

ialah kita akan bagi kepada perbadanan ini apa yang perlu sahaja.  

Maknanya sistem kewangan baitulmal akan terus berada di dalam 

Majlis Agama Islam.  Sebab apa?  Sebab perbadanan ini adalah 

merupakan satu taxable entity, Dato’ Dipertua.  Jadi bila dia taxable 

entity, mengapa kita nak bayar cukai.  Bukanlah kita tak nak bayar 

cukai.  Tapi apa perlunya jika tak perlu bayar cukai.  Sebab Majlis 

Agama Islam satu entiti tak perlu bayar cukai.  Dan Sumber Am kita 

banyak, berjuta-juta Sumber Am kita.  Kita boleh buat bangunan 18 

tingkat Dato’ Yang Dipertua.  Besok dengan ladang kelapa sawit, kita 

ada banyak Dato’ Dipertua, ini akan kita buat.  Dan biarlah kewangan 

ini diurus terus di bawah Majlis Agama Islam yang tidak dikenakan 

cukai.  Dan Perbadanan Baitulmal, kalau dalam bajet tahunannya dia 

nak pakai [RM]2 juta, kita bagi [RM]2 juta-lah.  Dan kalau ada apa-apa 

hal, dan kita bagi. 

 

Dan, dalam pentadbirannya Dato’ Dipertua, semua punca kuasa 

perbadanan adalah di dalam MAINS.  Pengambilan, pembuangan, apa 

sahaja, semua mesti mendapat kelulusan MAINS dan lembaga 

pengarahnya mestilah majoriti daripada Majlis Agama Islam.  Yang 

mana Majlis Agama Islam puncanya pulak ialah Duli Yang Maha Mulia 

Yang di-Pertuan Besar dan Undang Yang Empat serta Tengku Besar 

Tampin.  Dalam perbadanan itu, dia punya kaedah, Dato’ Dipertua, 

amat jelas sekali mengatakan bahawa punca kuasa adalah MAINS.  Itu 

sebab saya sebutkan tadi, punca kuasa masih lagi MAINS, walaupun  

perbadanan.  Itu sebab saya suka menyebut perbadanan ini adalah 

perbadanan pengurusan untuk kita urus dengan baik. 
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Sama ada kita nak hantar ramai ke Timur Tengah, itu cerita lain.  Saya 

dah kata dah, kita akan tengok setakatkan maqbul saja.  Maqbul ni 

maknanya dalam bahasa ba, bahasa biasa lulus saja.  Universiti 

tempatan banyak.  They don’t deserve to sent overseas, you know, its not 

easy. Tak macamdulu lagi, siapa saja pergi, pergi luar negara.  

Melanjutkan pelajaran ke luar negara, suatu keistimewaan Dato’ 

Dipertua, itu kita nak buat. 

 

Jadi siapa nak pergi luar negara, mestilah cemerlang.  Kalau tidak 

belajarnya universiti di sini, apa salahnya.  Kita akan tanggung, tak ada 

masalah.  Jangan kata pulak, oh elaun tak pernah naik.  Cuba siasat bila 

kita naikkan kita punya zakat.  Jangan cakap sebarang cakap.  Siasat 

bila last sekali kita, kita, kita, kita review kita punya zakat.  Bila kita 

review kita punya pinjaman.  Bila kita buat insentif-insentif.  Jika dapat 

mumtaz kita bagi berapa ribu, dapat jayyid jiddan berapa ribu untuk 

menggalakkan pelajar supaya belajar lebih pandai.  Jangan cakap.  Saya, 

cukup amat tak setuju jika orang cakap pada saya all the talking, 

dengan izin Dato’ Yang Dipertua.  Cakap mesti ada fakta.  Bila kita 

bercakap berfakta, orang boleh melambangkan siapa kita ya.  Jangan 

cakap-cakap saja.  Dato’ Dipertua, terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat, rang undang-

undang ini telah dibahas serta dijawab oleh kerajaan.  Ahli-ahli Yang  

Berhormat yang bersetuju rang undang-undang ini dibacakan bagi kali 

kedua, sila angkat tangan [Semua 20 orang ahli Yang Berhormat 

kerajaan dan Y.B. ADUN Sikamat bersetuju].   Yang tidak bersetuju?  

Yang berkecuali?  Rang undang-undang ini dibacakan  bagi kali ke, yang 

kedua. 

 

[Y.B. ADUN Lenggeng dan Y.B. ADUN Lukut tiada di dalam Galeri 

Persidangan ketika undian dijalankan] 

 

[Semua Y.B. ADUN Pembangkang tidak mengambil bahagian di dalam 

undian] 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu rang undang-undang bernama Satu Enakmen 

untuk mengadakan peruntukan bagi penubuhan Perbadanan Baitulmal 

Negeri Sembilan dengan kuasa untuk menguruskan baitulmal dan 

perkara-perkara lain yang berkaitan dengannya. 
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Y.A.B. ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

mencadangkan supaya Dewan bersidang secara Jawatankuasa dan 

Rang Undang-Undang ini ditimbangkan secara sefasal demi sefasal. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong cadangan ini. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju Dewan bersidang secara Jawatankuasa dan Rang Undang-

Undang ditimbangkan sefasal demi sefasal sila angkat tangan [Semua 

20 orang ahli Yang Berhormat kerajaan dan Y.B. ADUN Sikamat 

bersetuju].   Yang tidak bersetuju?  Yang berkecuali?  Dewan bersidang 

secara jawatankuasa. 

 

[Y.B. ADUN Lenggeng dan Y.B. ADUN Lukut tiada di dalam Galeri 

Persidangan ketika undian dijalankan] 

 

[Semua Y.B. ADUN Pembangkang tidak mengambil bahagian di dalam 

undian] 

 

 

[Dewan bersidang secara jawatankuasa] 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 1 dan 2. 

 

 

Y.B. Pengerusi:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 1 dan Fasal 2 menjadi sebahagian daripada 

rang undang-undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 3 hingga Fasal 14. 

 

 

Y.B. Pengerusi:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 3 hingga Fasal 14 menjadi sebahagian 

daripada rang undang-undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 15 hingga Fasal 17. 
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Y.B. Pengerusi:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 15 hingga Fasal 17 menjadi sebahagian 

daripada rang undang-undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 18 hingga Fasal 23. 

 

 

Y.B. Pengerusi:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 18 hingga Fasal 23 menjadi sebahagian 

daripada rang undang-undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 24 hingga Fasal 33. 

 

 

Y.B. Pengerusi:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 24 hingga Fasal 33 menjadi sebahagian 

daripada rang undang-undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 34 hingga Fasal 41. 

 

 

Y.B. Pengerusi:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 34 hingga Fasal 41 menjadi sebahagian 

daripada rang undang-undang. 

 

 

Y.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya 

mencadangkan supaya rang undang-undang ini dikemukakan kepada 

Dewan. 

 

 

Y.B. ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya bangun 

menyokong cadangan itu. 

 

 

Y.B. Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang Undang-

Undang Enakmen Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 2015 

dimaklumkan kepada Dewan sekarang.  Ahli-ahli Yang Berhormat yang 

bersetuju kata setuju, yang tidak bersetuju kata tidak.  Lebih suara  

bersetuju.  Dewan bersidang semula. 

 



 

238/247 Penyata DUN.NS (Perasmian) April 2015 - 238 - 

 

[Y.B. ADUN Lenggeng dan Y.B. ADUN Lukut tiada di dalam Galeri 

Persidangan ketika undian dijalankan] 

 

[Semua Y.B. ADUN Pembangkang tidak mengambil bahagian di dalam 

undian] 

 

 

[Dewan bersidang semula] 

 

 

[Bacaan kali yang ketiga] 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ yang Dipertua, saya 

bangun menyatakan bahawa rang undang-undang ini telah pun 

ditimbangkan sefasal demi sefasal dan telah dipersetujui tanpa 

pindaan.  Oleh itu saya mencadangkan supaya Rang Undang-Undang ini 

dibacakan bagi kali ketiga dan diluluskan.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. ADUN labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong cadangan itu. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju rang undang-undang dibacakan bagi kali ketiga dan 

diluluskan, sila angkat tangan.  [Semua 20 orang ahli Yang Berhormat 

kerajaan dan Y.B. ADUN Sikamat bersetuju].   Yang tidak bersetuju?  

Yang berkecuali?  Rang undang-undang ini dibacakan kali ketiga dan 

diluluskan. 

 

[Y.B. ADUN Lenggeng dan Y.B. ADUN Lukut tiada di dalam Galeri 

Persidangan ketika undian dijalankan] 

 

[Semua Y.B. ADUN Pembangkang tidak mengambil bahagian di dalam 

undian] 

 

 

Setiausaha Dewan: Enakmen Perbadanan Baitulmal Negeri Sembilan 

Tahun 2015.  “Dikanunkan oleh Yang Maha Mulia dan Undang Yang 

Empat serta Tengku Besar Tampin dengan nasihat dan persetujuan 

Dewan Undangan Negeri”. 
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6. PENANGGUHAN MESYUARAT 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keenam, Penangguhan Mesyuarat. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Dipertua, saya bangun 

mencadangkan supaya Persidangan Dewan yang pertama Penggal 

Ketiga ini ditangguhkan dengan ucapan berbanyak-banyak terima 

kasih, tahniah kepada Dato’ Dipertua, kerana Dewan kita selesai 

perasmiannya selesai, semua selesai, perbahasan selesai.  Dan kita 

ucapkan banyak terima kasih di atas kelancaran sidang kita yang 

pertama untuk penggal ketiga ini.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

Y.B. ADUN Jeram Padang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

cadangan untuk menangguhkan Persidangan Dewan telah pun dibuat 

dan mendapat sokongan.  Sementara itu, saya ada menerima beberapa 

permohonan daripada ahli-ahli Yang Berhormat untuk membuat 

Ucapan Penangguhan bagi persidangan kali ini.  Walau bagaimanapun, 

permohonan daripada Yang Berhormat ADUN Bukit Kepayang dan 

Yang Berhormat ADUN Nilai terpaksa ditolak mengikut Peraturan 

29(1)(a) – Peraturan-Peraturan Dan Perintah-Perintah Tetap bagi 

Dewan Perhimpunan Undangan Negeri Sembilan. 

 

Oleh itu, setiap ahli Yang Berhormat, dibenarkan untuk membuat 

Ucapan Penangguhan selama 10 minit sahaja.  Saya persilakan Yang 

Berhormat ADUN Bahau. 

 

 

Y.B. ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Dipertua.  Terlebih, ter, terlebih 

anggap sebagai jiran saya ambil kesempatan ini nak sampaikan itu, 

makluman yang terbaru.  Satu, malam bencana yang berlaku di Ladang 

Gaddes, Daerah Jempol.  Kerana selamai [seramai], sebanyak 150 

rumah termasuk dua sekolah terlibat akibat tu hujan taufan semalam.  

So, kami memohon kerajaan memberi bantuan sepenuhnya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya ingat mengucapkan terima kasih Tuan Yang 

Dipertua memberi peluang bagi Bahau untuk berucap Ucapan 

Penangguhan ini.  Dato’ Yang Dipertua, tidak dinafikan bahawa 

kerajaan telah berusaha dengan berbagai-bagai kempen untuk 

mendidik warga rakyat menji, mencintai Malaysia demi melahirkan 
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sebuah masyarakat atau negara yang aman damai dan harmoni.  Tapi 

kami berhalap [berharap] kerajaan meneruskan menganjurkan 

kempen yang perpaduan untuk rakyat supaya matlamatnya dapat dica, 

diwujudkan.  Peribahasa berbunyi rambut sama hitam, hati berlain-

lain.  Jelasnya, menunjukkan walaupun manusia mempunyai warna 

lambut [rambut] yang sama, tetapi pelasaan [perasaan] suka, duka dan 

keinginan adalah berbeza-beza.  Namun untuk meningkatkan keinfasa 

[keinsafan] dan mensatukan perpaduan kaum di Malaysia, bukan satu 

perkala [perkara] yang mudah dan senang dicapai. 

 

Tuan Yang Dipertua, perpaduan Malaysia adalah tanggungjawab semua 

pihak. Seperti kata peribahasa, bulat air kerana pembentung bulat 

manusia kerana muafakat.  Untuk mewujudkan masyarakat yang 

muafakat, semua pihak daripada atasan, tengah dan bawah, rendah 

perlu memberi sumbangan, kerjasama, persefaham, persefahaman dan 

sokongan untuk mendi, mendisasi [merealisasi] aspirasi ini.   

 

Saya dipilih sebagai wakil suara hati rakyat yang terdiri daripada 

berbagai kaum.  Isu-isu yang diutarakan ini menunjukkan mereka itu 

rakyat, ingin dinampak, rakyat ingin dinampak, dibagi perhatian, 

dihargai dan dihormati.  Jika semua pihak dapat berganding bahu dan 

dapat mendengar suara hati dan isu-isu yang diutarakan oleh rakyat 

serta dapat diselesaikan, ini akan menunjukkan Malaysia adalah 

sebuah negara yang saksama dan adil demi mening, menyatakan 

kebahagiaan dan keharmonian setiap insan. 

 

Tuan Dipertua, untuk maklumat Yang Dipertua, Dato’, selepas 

keperluan asas manusia dipenuhi secara tidak langsung dia akan 

mewujudkan satu kaum yang aman damai dan bersatu padu.  

Keamanan dan kesejahteraan ini akan mendorong mereka berkongsi 

budaya dan kepercayaan serta hormat menghormati antara satu sama 

lain.  Oleh yang demikian, sebahagian pemimpin Malaysia yang ber, 

yang perihatian [prihatin] kita perlu sebulat suara mewujudkan sebuah 

negara yang berapa, perpaduan dan bersepakat, bersepakat.  Selain itu, 

dengan mengamalkan perpaduan kaum, kita juga dapat 

membangunkan ekonomi negara.  Apabila perpaduan kaum diamalkan 

oleh rakyat Malaysia, penindasan ekonomi tidak akan berlaku kerana 

setiap kaum akan bersaing dengan adil tanpa segi, sikit pun perasaan 

hasrat dengki dalam diri mereka.  Inilah adalah semangat 1Malaysia 

yang dihalap-halapkan [diharap-harapkan] 

 

Dato’ Yang Dipertua, Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar, 

dalam titah ucapan di istiadat pembukaan persidangan kali ni pun 

berbunyi berikut, Malaysia adalah sebuah negara yang sering dikaitkan 

dengan kebik, ke, kebijaksanaan dalam urusan keharmonian antara 
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kaum.  Perpaduan kaum adalah melupakan [merupakan] pemboleh 

ubah penting dalam menentukan kestabilan ekonomi, politik dan sosial 

negeri dan negara ini. 

 

Tuan Yang Dipertua, Duli Yang Maha Mulia pun metegaskan bahawa 

tidak akan satu mana-mana kaum pun yang akan mendapat kelebihan 

atau keuntungan sekiranya negala [negara] atau negeri ini berada 

dalam keadaan huru-hara.  Kesepaduan dalam kebezaan hanya akan 

dapat dibentuk jika setiap rakyat saling menghormati, bekerjasama dan 

pelihara sentiviti [sensitiviti] semua kaum. 

 

Dato’ Dipertua, saya ingin tegas di Dewan mulia ini bahawa Melayu, 

Cina dan India adalah adik-abang di dalam negara ini.  Musuh Melayu 

bukan olang [orang] Cina dan India.  Musuh Cina pun jugak bukan bu, 

orang Melayu atau India.  Kita semua ni mesti bersatu padu terutama 

menghadapi persaingan antarabangsa khasnya ekonomi.  Erti cakap 

tuánjié zé cún fēnliè zé cún, dengan izinnya.  Ertinya, bersatu kita teguh, 

bercerai kita roboh. 

 

Dato’ Yang Dipertua, syabas kerana pada tahun 2014 negara kita 

mencapai kurang dari 15 kes berjuta penduduk indeks ketegangan 

masyarakat.  Indeks ini telah menunjukkan penurunan berbanding 

dengan tahun lepas.  Tahun 2013 adalah 18.9 pelatus [peratus].  

Ertinya kes serangan dan pergaduhan antara kaum sudah berkulang 

[berkurang].  Ini tanda baiklah.  Ini adalah tanda baik untuk negara kita 

dengan usaha semua pihak dan kerajaan di setiap negeri dan daerah 

untuk menjaga perpaduan berbilang kaum di Malaysia.  Tapi kami pun 

berasa syabas kerana Negeri Sembilan tak ada dalam, dalam kawasan 

risiko tinggi, tiada kawasan di Negeri Sembilan.  Ini tahniah untuk 

Negeri Sembilan. 

 

So, akhir sekali saya sini akan bersampaikan berikut, kalau salah tolong 

tunjukkan, wahai Melayu, Cina, India, kita adik-abang sekeluarga, 

musuh Melayu bukan Cina, musuh Cina bukan India, usahalah bersama-

sama memajukan negara.  Terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Saya 

persilakan Yang Berhormat ADUN Linggi. 

 

 

Y.B. ADUN Linggi: Bismillahirrahmannirrahim.  Assalamualaikum 

w.b.t. dan salam sejahtera.  Terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua 

kerana memberi ruang kepada saya untuk menyampaikan Ucapan 
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Penangguhan pada sidang Dewan pada kali ini.  Ucapan saya pada kali 

ini sebenarnya juga bertajuk Perpaduan. 

 

Dan sebelum itu, saya ingin menyatakan ucapan tahniah dan syabas 

kepada Kerajaan Negeri Sembilan yang diterajui oleh Yang Amat 

Berhormat ADUN Rantau selaku Menteri Besar dan semua pegawai dan 

kakitangan kerajaan kerana telah berjaya mentadbir urus negeri ini 

dengan begitu baik sekali.  Dan ini jelas terbukti melalui perangkaan 

atau statistik yang telah di, dibentangkan, malah telah dibacakan oleh 

Duli Yang Maha Mulia Tuanku dalam titah ucapan beliau pada hari 

Isnin yang lepas. 

 

Saya tak berniat nak ucap panjang kerana sebenarnya banyak perkara 

yang nak saya sentuh boleh dikatakan telah pun disentuh oleh ADUN 

Bahau.  Cuma di kesempatan ini, saya ingin mengingatkan kita semua 

ahli Dewan tentang selain daripada memastikan yang keadaan dalam 

negara ini selamat, aman, tenteram, sentosa yang telah diakui sendiri 

oleh ADUN Bahau telah berjaya kita kecapi, kita pastikan di Negeri 

Sembilan ini pada yang sama, kedudukan ekonomi juga memainkan 

peranan sangat penting.  Dan dari sudut ekonomi juga statistik telah 

menunjukkan yang peningkatan ekonomi Negeri Sembilan dan juga 

rakyatnya dari tahun ke tahun bertambah baik. 

 

Suka saya ingin nak menyebut di sini pungutan zakat tahun 2010 ada 

[RM]51 juta, tahun 2014 adalah [RM]89 juta.  Jadi, peningkatan hampir 

dua kali ganda dalam tempoh masa empat tahun sahaja.  Ini jelas 

menunjukkan bahawa ekonomi negeri ini sangat baik dan rakyat dan 

juga orang ramai yakin dengan pentadbiran negeri ini.  Jadi boleh 

dikatakan secara dasarnya, Kerajaan Negeri Sembilan, Dato’ Yang 

Dipertua, telah berjaya menjalankan tanggungjawabnya sebagai 

pentadbir untuk mentadbir urus negeri ini dengan sangat baik sekali.   

 

Walau bagaimanapun, kejayaan yang begini hebat akan mudah sangat 

terjejas dan tergugat sekiranya tidak ada perpaduan dalam negeri ini.  

Dan kita masyarakat yang berbilang kaum, berbilang agama dan bangsa 

dan mempunyai sejarah yang agak hitam, sudah pastinya mengetahui 

risiko yang kita hadapi.  Maka itu, adalah sangat perlu semua lapisan 

masyarakat menyedari isu-isu atau area-area yang sensitif ini dengan, 

dengan izin, dan memastikan kita tidak menjadi agen yang membakar 

api yang sangat bahaya ini. 

 

Pada masa yang sama, kita mempunyai beberapa faktor yang boleh 

menyatu padukan rakyat dan negeri kita.  Salah satu daripadanya 

adalah institusi dan raja itu sendiri.  Di Negeri Sembilan, Duli Yang 

Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan adalah raja kita, 
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semua rakyat bernaung di bawahnya.  Dan semestinyalah baginda ini 

seorang yang A-political, dengan izin, maksudnya tidak mencampur 

adukkan hal-hal politik dalam institusi raja. 

 

Maka itu, saya agak sedih dan juga terkilan apabila melihatkan 

kegagalan sebenarnya rakan-rakan kita di pihak pembangkang untuk 

sama-sama mengangkat tangan setuju untuk menjunjung kasih dalam 

usul yang dibentangkan sebentar tadi.  Seolah-olah, kita nak 

mencampur adukkan atau mempolitikkan institusi kerajaan atau 

institusi raja di dalam negeri ini.  Kita pada peringkat awal agak, agak 

gembira apabila melihatkan pembangkang tiba pada hari pembukaan 

perasmian dengan pakaian number 1 dress ya, seperti yang dipohon.  

Saya menganggapkan pada awalnya sangat baik kerana lebih baik 

daripada rakan-rakan mereka di beberapa negeri yang lain.  Tetapi 

saya agak sedih, kerana baru-baru tadi, atas kegagalan mereka untuk 

bersetuju dalam usul menjunjung kasih, kata terima kasih kita yang tak 

terhingga kita kepada raja kita.  Itu satu. 

 

Yang kedunya, bahasa juga adalah satu medium untuk penyatuan 

rakyat kita dalam negeri ini.  Yang kurik itu kundi, yang merah itu saga, 

yang baik dan cantik itu budi, yang indah itu bahasa.  Dan kita dah 68 

tahun merdeka, sekali lagi saya tak nampak alasan mengapa kita ….. 

 

 

Y.B. ADUN Bukit Kepayang: Sila ulangi, 68 tahun? 

 

 

Y.B. ADUN Linggi: Maaf saya, 58 tahun.  Terima kasih.  58 tahun 

merdeka, saya tak nampak alasan mengapa ramai antara rakyat yang 

tak fasih berbahasa kebangsaan.  Dan saya jugak agak, agak curiga, 

mengapa perlu kita wujudkan penterjemah ke dalam Bahasa Malaysia 

di balai polis untuk membolehkan rakyat kita memberi keterangan 

kepada polis dalam bahasa lain, selain daripada Bahasa Malaysia.  Itu 

dua. 

 

Yang ketiganya, sukan ya, sukan juga merupakan satu medium atau 

pentas yang sangat baik untuk menyatu padukan rakyat.  Dan sekali 

lagi, kita agak kecewa apabila ada rakan kita di negara, di negeri yang 

lain, dilihat seolah-olah cuba nak mempolitikkan sukan apabila slogan 

sukan itu agak jelas ya, dikaitkan dengan slogan politik.  Ini pada saya 

sangat tidak, tidak apa, tidak baik kerana unsur-unsur ataupun elemen-

elemen yang boleh menyatupadukan seolah-olah ingin disalah gunakan 

demi kepentingan olitik. 
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Jadi Dato’ Yang Dipertua, saya sekali lagi menyarankan kepada semua 

rakyat, khususnya ahli-ahli Yang Berhormat untuk memastikan yang 

kita benar-benar menghargai nikmat dan mensyukuri nikmat yang kita 

kecapi di, di Malaysia dan di Negeri Sembilan ini dengan memastikan, 

jangan sekali-kali kita menjejas atau menggugatkan perpaduan negeri 

ini.  Dan janganlah kita salah gunakan beberapa pentas-pentas yang 

boleh menyatupadukan kita ini untuk tujuan politik.  Itu saja, sekian, 

terima kasih. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat.  Saya 

persilakan Yang Berhormat ADUN Juasseh.  Tarik diri? 

 

 

Y.B. ADUN Juasseh: Saya tarik diri Dato’ Dipertua. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Dipersilakan Yang 

Berhormat ADUN Johol. 

 

 

Y.B. ADUN Johol: Saya tidak berhajat untuk berucap. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Saya persilakan Yang 

Berhormat ADUN Gemencheh. 

 

 

Y.B. ADUN Gemencheh: Saya menarik diri. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Terima kasih ahli-ahli Yang Berhormat.  

Saya ambil kesempatan ini mengucapkan terima kasih kepada ahli 

Yang Berhormat yang telah pun membuat Ucapan Penangguhan.  

Sekarang saya persilakan pihak kerajaan jika ingin menjawab. 

 

 

Y.A.B. ADUN Rantau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, berbanyak 

terima kasih kerana membenarkan pihak kerajaan untuk 

menyampaikan Ucapan Penangguhan di samping kita mendengar dua 

rakan kita tadi, ahli Yang Berhormat jugak menyampaikan Ucapan 

Penangguhan.  Dan Ucapan Penangguhan adalah satu ucapan yang 

penting dan tajuk yang dipilih adalah merupakan satu tajuk yang amat 

baik iaitu perpaduan. 
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Pihak kerajaan, Dato’ Yang Dipertua, memang menjadi agenda utama 

kita untuk kita melihat supaya perpaduan antara kaum di negara ini 

yang terbina di atas asas yang semua kita tahu, bahawa asasnya adalah 

di atas asas kesefahaman untuk kita membina sebuah negara bangsa.  

Tolak ansur yang telah pun kita sendiri bersetuju untuk kita membina 

negara bangsa ini.  Dan kita berharap supaya ramai orang boleh 

membaca, bacalah akan sejarah negara supaya kita faham macam mana 

negara ini ditubuhkan.  Apa cara kita tubuhkan.  Dan mengapa kita 

boleh menubuhkan negara bangsa ini yang merdeka 58 tahun ini dapat 

kita merdekakan daripada penjajah Inggeris tanpa menitikkan, 

menumpahkan setitik darah sekalipun.  Ini adalaha merupakan satu 

persefahaman yang amat baik yang mana kita bersetuju, dan telah pun 

kita buat satu persefahaman walaupun tidak didokumenkan tetapi ia 

merupakan satu persefahaman antara kaum yang mana kita telah pun 

membuat suatu perlembagaan negara yang bercirikan persefahaman 

tersebut.  Gambaran persefahaman antara kaum pada ketika itu, Dato’ 

Yang Dipertua, iaitu bagaimana cara kita bersepakat bersama-sama 

untuk merdeka daripada Inggeris. 

 

Semuanya dicermikan dalam perlembagaan negara.  Perlembagaan 

negara bukannya tertubuh begitu sahaja.  Perlembagaan negara ini 

digubal bukan oleh orang Melayu, bukan oleh orang Cina, bukan oleh 

orang India tetapi digubal oleh mereka daripada luar.  Penggubal 

constitution ataupun perlembagaan yang arif daripada Australia, 

daripada India, daripada negara-negara British, jajahan British.  Jadi, ini 

merupakan sesuatu yang harus dinilai.  Macam mana dan mengapa roh 

perlembagaan tersebut boleh wujud begitu rupa. 

 

Tetapi malangnya ramai orang tak mahu membaca.  Dan ramai pulak 

orang yang mengambil jalan ringkas mahu menyoalkan itu dan ini 

berlaku.  Jadi ini merupakan satu perkara yang harus kita hentikan.  

Kita bersama-sama bersusah payah membina negara kita ini.  Bukan 

senang Dato’ Dipertua.  Semasa kita mula merdeka, negara kita miskin.  

Neara yang mana kaya hasil buminya, tapi semuanya dibawak balik 

oleh penjajah ke negara dia.  Bila kita dapat negara kita tadbir sendiri, 

tak ada apa pun.  Rakyat pada ketika itu hampir 80 peratus di bawah 

kemiskinan tegar, miskin.  Semua miskin.  Orang Melayu miskin duduk 

di kampung.  Cina pun miskin, bukan semua Cina kaya.  Duduk di 

pekan, duduk di kebun-kebun sayur, penoreh getah dan macam-

macam.  Orang India pun sama miskin, bukan semua jadi ceti.  Bukan 

semua jadi doktor.  Banyak jadi buruh paksa di kebun-kebun getah.  

Bekerja di jalan-jalan keretapi. 

 

Tetapi di atas satu semangat, kita bersetuju untuk bina negara ini 

supaya menjadi sebuah negara yang merdeka, yang kita cintai.  Ini yang 
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harus kita pelihara.  Ini yang harus kita pastikan supaya jerat, jerat, apa 

ni, jerih letih orang tua-tua, yang memerdekakan negara ini, janganlah 

terus tersia-sia, Dato’ Dipertua.  Generasi baru mesti faham, generasi 

muda hari ini mesti faham macam mana kita merdeka.  Macam mana 

kita capai kemerdekaan.  Apa kita punya persetujuan.  Mengapa 

perlembagaan itu begitu rupanya.  Dan kita carilah jawapan dia.  Jangan 

kita menyoal yang bukan-bukan kerana menyoal yang bukan-bukan, 

Dato’ Dipertua, akan mengeruhkan suasana. 

 

Perpaduan memang agenda utama kita.  Membasmi kemiskinan agenda 

utama kita.  Tak banyak negara yang telah pun memberikan peluang 

kepada kita, negara Malaysia ini.  Ada yang kata negara Malaysia, habis 

lama pun umur Malaysia ni 25 tahun.  Akan terjadilah ataupun 

runtuhlah negara bangsa yang baru merdeka ini kerana rakyatnya 

terdiri daripada berbagai kaum.  Tapi hari ini kita bangga, kita dah 58 

tahun merdeka, kita masih lagi bersama walaupun tak sama berbeza 

pandangan, tetapi hasrat kita sama, untuk kita majukan negara.  Hasrat 

kita sama, nak melihat supaya anak bangsa kita yang akan datang ini 

akan hidup dalam keadaan yang lebih senang daripada kita.  Bukannya 

kita nak tinggalkan satu legasi yang menyusahkan mereka.  Bukan kita 

nak tinggalkan satu keadaan negara yang huru hara. 

 

Jadi, ini perlu dipertimbangkan, perlu kita berikan perhatian Dato’ 

Dipertua. Itu sebabnya saya katakan tadi, bila bercakap mesti ada fakta.  

Jangan pakai cakap saja, pakai lanyak saja cakap tanpa kita memikirkan 

bahawa cakap-cakap kita ini sebagai pemimpin, orang akan dengar.  

Kita pemimpina, waima di peringkat mana, kita ada pengikut.  Maka 

pengikut jugak akan terkeliru, periksa dulu, bercakap orang tua-tua 

kata, mesti fikir dulu.  Jangan pakai cakap, lepas tu baru fikir.  Itu tak 

berapa, ini kadang-kadang bercakap langsung tak fikir.  Lagi teruk ya.  

Apakah atas asas ini kita nak teruskan kita punya negara bangsa ini 

kan. 

 

Jadi, saya setuju dengan kedua-dua Yang Berhormat.  Bahau dan jugak 

Yang Berhormat daripada Linggi.  Binalah, tetapi bukan senang.  Tidak 

ada yang senang Dato’ Yang Dipertua, nak membina suatu negara 

bangsa yang berilang kaum, Melayu, Cina, India.  Kita tak pernah 

menganggap ci, orang Melayu tak pernah anggap Cina musuh kita.  Dah 

lama kita terima dah.  Jangan pulak kita beranggap begitu.  Dan Cina 

jugak jangan anggap Melayu musuh dia.  Begitu jugak orang India ya.  

Mari kita hidup sama-sama.  Negara ini mempunyai tempat kepada 

semua orang.  Semua rasa tak puas hati ya.  Orang Melayu tak puas hati, 

Cina tak puas hati, India tak puas hati.  Tapi di atas rasa tidak puas hati 

ini, kita dah berjaya bina satu negara.  Jadi mengapa kita perlu ungkit-

ungkit ya.   
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Kalalu kita mahu menghayati erti perpaduan yang membina 

kesejahteraan negara hari ini, hayatilah kita punya perpaduan.  Jangan 

cakap saja, lip service, nak bersatu-satu, tetapi cakap mengadu dumba 

kan.  Bercakap kadang-kadang seolah-olah tidak ada langsung limit dia.  

Tidak ada langsung dia punya had dia.  Kadang-kadang.  Terutama 

bercakap pasal agama, pasal kaum, pasal bahasa.  Ini merbahaya Dato’ 

Dipertua, terutama negara macam Malaysia yang mempunyai berbagai 

kaum ini, sedikit saja Dato’ Yang Dipertua, dia umpama api yang 

disimbah dengan minyak.  Terbakar seluruh negara nanti. 

 

Bak kata tuanku, Duli Yang Maha Mulia Tuanku, tidak ada siapa yang 

akan menang, tidak ada siapa yang akan ru, semuanya kita akan rugi.  

Walaupun simple saja tuanku punya analogi, tetapi maknanya dalam.  

Tidak akan ada siapa yang untung, tidak akan ada sesiapa yang menang 

kalau kita sesama kita tidak boleh lagi duduk bersama.  Yang rugi, kita 

semua.  Orang Melayu rugi, Cina rugi, India rugi, yang lain-lain kecik-

kecik lagi rugi kan.  Apakah itu nak kita bawak negara ini?  Apakah itu 

asasnya kita dah bina 58 tahun hari ini, kita nak hancurkan sebuah 

mahligai dah dibina bersama-sama. 

 

Jadi kalau itu ceritanya, penyudah ceritanya saya katakan tadi, kita nak 

hancurkan negara kita hari ini, buy all mean dengan izin.  Tepuk dada 

tanya selesa.  Dato’ Dipertua, terima kasih banyak-banyak.  

Assalamualaikum w.b.t. 

 

 

Y.B. Yang Dipertua Dewan: Waalaikumsalam w.b.t.  Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian, sebelum saya tangguhkan persidangan kali ini, 

saya mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan terima kasih dan 

setinggi-tinggi penghargaan kepada Yang Amat Berhormat Dato’ Seri 

Utama ADUN Rantau, ahli-ahli Yang Berhormat, ketua-ketua jabatan, 

media massa dan urusetia persidangan yang telah sama-sama 

menjayakan persidangan kita pada kali ini.  Bagi ahli-ahli Yang 

Berhormat yang menarik diri, inshaa Allah akan diberi peluang pada 

sidang yang hadapan, jika memohon.  Akhir kata, saya mengambil 

kesempatan tahniah kepada ahli-ahli Yang Berhormat yang mengambil 

bahagian dalam persidangan kita kali ini, dan dengan itu saya 

menangguhkan Dewan ke satu tarikh yang akan datang.  Terima kasih. 

 

  

[Persidangan Dewan ditangguhkan pada jam 3.48 petang] 


